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مردم حس مي كنند قيمت ها بسيار بيش��تر از آمار تورم 
اعلامي توسط دولت افزايش يافته است. همين موضوع 
باعث شده اس��ت كه نگاهي منفي به آمارهاي تورمي در 
عامه مردم شكل گيرد. معمولا اقتصاددانان به اين مساله 
اهميت نمي دهند و آمارهاي رسمي معيار تصميم گيري 
اس��ت اما اين واقعيت را نمي توان انكار كرد كه احساس 
مردم از تورم مي تواند بر سياس��ت هاي دولت اثر بگذارد.

ش��بيه به اين پديده را مي توان در وضعيت دماي محيط 
ديد. دماي اعلامي توسط سازمان هواشناسي با دمايي كه 
مردم احساس مي كنند متفاوت است. شرايط سنجش 
دما در محيطي مش��خص، در زمان هايي از پيش تعيين 
ش��ده و بدون هيچ عامل اختلال گري است در حالي كه 
نور خورش��يد، نوع پوش��ش، ميزان رطوبت و بس��ياري 
از عوامل بر احس��اس مردم از دما اث��ر مي گذارد. همين 
موضوع گاهي در گرماي ش��ديد جنوب باعث شايعاتي 
مي شود در حالي كه از نظر علمي دماي اعلام شده توسط 
هواشناسي صحيح اس��ت. درباره تورم نيز دقيقا همين 
پديده در حال رخ دادن است. مردم با زندگي روزمره خود 
افزايش قيمت ها را مي س��نجند و همين موضوع باعث 
خطا در محاسبه مي شود. آخرين گزارش آمار تورم بانك 
مركزي نش��ان مي دهد كه تورم دوازده ماهه منتهي به 
مهرماه به 15.9 درصد رسيده است. اما اين آمار در همه 
زيربخش ها صدق نمي كند؛ بخش هاي��ي كه مردم با آن 
سر و كار بيش��تري دارند و به اصطلاح به عنوان سيگنال 
براي سنجش تورم استفاده مي كنند افزايش چشمگيري 
داش��ته اس��ت. مواد دخاني نزديك 48 درص��د افزايش 
قيمت داشته است، حمل و نقل بيش از 20 درصد، اثاث و 
لوازم خانه 22.8 درصد و مواد خوراكي بيش از 21 درصد 
و امور تفريحي حدود 30 درصد افزايش قيمت را تجربه 

كرده اند. اينها مواردي است كه مردم عادي با آن افزايش 
قيمت ها را در نظر مي گيرند و با هر وزني براي هر بخش 
بسنجيم تورم از نظر آنها بيش از 20 درصد است.  از سوي 
ديگر بخش��ي از اين آمار به دليل پايين بودن تورم پيش 
از جهش ارزي كم به نظر مي رس��د. تورم نقطه به نقطه 
مهر ماه به 36.9 درصد رسيده اس��ت. هرچند اين تورم 
را نمي توان معيار س��نجش قرار داد ام��ا در صورت ادامه 
روند در چند ماه آينده تورم به همين عدد خواهد رسيد. 
وزير جديد امور اقتصادي و دارايي در صحبت هاي خود 
در جلسه راي اعتماد مجلس ش��وراي اسلامي به خوبي 
به اين مساله اشاره داش��ت، امروز قطعا ابرتورم در كشور 
نداريم اما مطمئنا ادامه روند فعلي ما را به ابرتورم خواهد 
رساند. چاره اي نيست جز آنكه تغيير در سياست گذاري ها 
رخ دهد. اش��تباهي كه در اين ميان چند سالي است كه 
گيربانگير تحليل ها ش��ده عدم توجه به تفاوت ماهيت 
نقدينگي و پايه پولي براي ايجاد تورم است. همين اشتباه 
در دوره هاي مختل��ف همچ��ون دوره اول احمدي نژاد 
سياس��تي كه در آن دوران به ش��ش قفله كردن خزانه 
معروف شد را با شكست روبه رو كرد. پول پرقدرت است 
كه باعث تورم در اقتصاد مي شود و نقدينگي در كشور به 
وجود آمده است. مساله امروز جلوگيري كردن از افزايش 
تورم در بخش هايي است كه اقشار آسيب پذير به آن نياز 
دارند و اين مس��اله تنها با هدايت نقدينگي ممكن است. 
مهم ترين ابزار يعني بانك ها اين هدايت متأسفانه كارايي 
لازم خود را از دس��ت داده است و نمي تواند در اين مسير 
چندان موفق باشد. ش��ايد به همين دليل بود كه اولين 
برنامه وزير جديد بر موضوع بانك ها قرار گرفت. مشكلات 
امروز اقتصاد به گونه اي است كه مطمئنا تورم مهم ترين 
مشكل اقتصادي كشور در حال حاضر نيست ولي ممكن 
است شرايط به گونه اي پيش رود كه در آينده بحث مهار 

تورم مجددا به چالشي جدي بدل گردد.

تورم احساسي

سرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

تورم احساسي
مردم ح��س مي كنند 
قيمت ها بس��يار بيشتر 
از آم��ار ت��ورم اعلامي 
توس��ط دولت افزايش 
يافت��ه اس��ت. همي��ن 
موض��وع باع��ث ش��ده 
اس��ت كه نگاهي منفي 
به آماره��اي تورمي در 
عامه مردم شكل گيرد. معمولا اقتصاددانان به اين 
مساله اهميت نمي دهند و آمارهاي رسمي معيار 
تصميم گيري اس��ت اما اين واقعيت را نمي توان 
انكار كرد كه احس��اس مردم از ت��ورم مي تواند بر 
سياست هاي دولت اثر بگذارد.شبيه به اين پديده 
را مي توان در وضعيت دماي محي��ط ديد. دماي 
اعلامي توسط سازمان هواشناس��ي با دمايي كه 
مردم احس��اس مي كنند متفاوت اس��ت. شرايط 
سنجش دما در محيطي مشخص، در زمان هايي از 
پيش تعيين شده و بدون هيچ عامل اختلال گري 

است در حالي كه نور خورشيد...
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دريچه

»پرسشنامه كارگري« كه  ماركس 
براي »سرمايه« تدوين كرده  بود

اين پرسش��نامه ، اونتولوژي )هستي شناسي( 
نقادان��ه كارل ماركس را به روش��ي انضمامي 
به تصوير مي كش��د. در وهله نخس��ت، آن چه 
آشكارا به چش��م مي خورد اعتماد ماركس به 
قدرت فاهمه كارگران اس��ت. پرس��ش هايي 
چون تقس��يم كار در كارخانه، قدرت محركه 
ماش��ين هاي خودكار، دانش آنها نس��بت به 
اجراي مق��ررات كار و غيره، نش��انگر اين باور 
ماركس اس��ت ك��ه آزادي كارگ��ران فقط به 

دست خودِ آنها انجام پذير است. 

صنعت،معدن و تجارت

 تضمين ورود ارز
 از كانال اروپا

آيا ايجاد كانال مال��ي ميان اي��ران و اروپا مي تواند 
بازگش��ت ارز صادراتي به چرخه اقتصاد كشور را 
تضمين كند؟ فع��الان اقتصادي در پاس��خ به اين 
پرسش مي گويند كه اين كانال مالي، حكم نوعي 
پيمان پولي دو جانب��ه ميان اي��ران و اروپا خواهد 
بود كه در غياب احتمالي كانال هاي مالي كنوني، 
مي تواند ت��داوم ورود ارز به اقتصاد ايران را تضمين 
كند؛ يعن��ي اين ام��كان را ب��راي صادركنندگان 
اروپايي و ايراني فراهم خواهد كرد كه ارز حاصل از 
صادرات خود را دريافت كنند. اما با اين حال، هنوز 
ابهاماتي در مورد راه اندازي اين كانال جديد وجود 
دارد كه »تعادل« در گفت وگو با فعالان اقتصادي 
به شناسايي آنها پرداخته است. در كمتر از دو هفته 
آينده، قرار اس��ت كانال مالي جديدي براي حفظ 
روابط مالي ميان صادركنندگان اروپايي و ايراني باز 
شود. جزئيات فعاليت كانال مالي اتحاديه اروپا براي 

انجام تجارت ميان ايران و اين اتحاديه...
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جهانگيري از اختصاص ۵۰۰ ميليون دلار براي رفع مشكلات دارويي و طرح تحول سلامت خبر داد

گزارش هاي » تعادل« از چگونگي نخستين داد و ستد نفت در بورس

بودجه نجات بخش براي بهداشت و درمان 

سرانجام » نفت« بورسي شد

گزارش

رييس امور بين الملل و كنوانس��يون هاي سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت تاكيد كرد: نپيوستن به 
توافقنامه پاريس، اي��ران را از عض��و اصلي و فعال 
به عضو غيرفعال و ناظر تبديل مي كند و حق راي 
ما را مي گي��رد. به گزارش ايرنا، ناصر مقدس��ي در 
نشست خبري افزود: ايران يكي از كشورهاي فعال 
در مذاكرات پاريس بود كه ب��ه تصويب توافقنامه 
پاريس منجر ش��د؛ اين توافقنامه در ايران در سال 
95 در مجلس شوراي اسلامي به تصويب رسيد اما 
هنوز به تصويب شوراي نگهبان نرسيده است. وي 
تاكيد كرد: براي الحاق اي��ران به توافقنامه پاريس 
تاكنون نامه هاي زيادي به مس��وولان نوش��تيم و 
عدم پيوستن ايران را به آن متذكر شديم. مقدسي 
با بيان اينكه كشورهاي مذاكره كننده تلاش كردند 
ت��ا توافقتنامه متعادل باش��د، اظهار داش��ت: اين 
موافقتنامه در واقع يك پروتكل ذيل كنوانس��يون 
تغييرات اقليمي اس��ت كه س��ال 2020 اجرايي 
خواهد شد. وي تاكيد كرد: با توجه به روند انتشار 
گازهاي گلخانه اي در كشور بايد هر چه سريع تر به 
اين كنوانسيون ملحق شويم، همچنين در راستاي 
سند محيط زيس��ت كه به ما ابلاغ شده است بايد 
در مسير توسعه اقتصاد س��بز، صنعت كم كربن و 
حمل و نقل سبز حركت كنيم، اجراي اين برنامه ها 
در مجلس شوراي اسلامي نيز تصويب شده است. 
مقدس��ي ادامه داد: زماني كه توافقنامه پاريس در 
مجلس تصويب شد و به شوراي نگهبان رفت، اين 
شورا خواست سند مشاركت ملي ايران در كاهش 
انتشار گازهاي گلخانه اي را براي آنها ارسال كنيم تا 
در كنار اين توافقنامه قرار گيرد، بعد از آن جلسات 
متعددي براي اين امر برگزار ش��د و به زودي اين 
سند به شوراي نگهبان ارسال مي شود. وي گفت: 
195 كش��ور توافقنامه را در نشست پاريس امضا 
كردند و ايران نيز جزو اولين كشورهاي امضاكننده 
بود از اين تعداد 181 كشور تا 28 سپتامبر 2018 
توافقنامه پاري��س را تصويب كلي كردن��د و به آن 
ملحق ش��دند. اما اين اتفاق هنوز در ايران نيفتاده 
است. وي گفت: براساس توافقتنامه پاريس گفتيم 
كه تا سال 2030 حدود 4 درصد از انتشار گازهاي 
گلخانه اي خود را كاهش خواهيم داد، اين ميزان در 
مقايسه با كشورهاي ديگر بسيار ناچيز است، سهم 
افغانس��تان 13 درصد، الجزاير 7 درصد، اندونزي 
29 درص��د، پاكس��تان 20 درصد، تاجيكس��تان 
65 درصد، ژاپن 26 درصد و كره 37 درصد اس��ت. 
بنابر اين اجراي اين توافقنامه فش��اري بر اقتصاد 
كش��ور وارد نخواهد كرد. رييس امور بين الملل و 
كنوانسيون هاي س��ازمان حفاظت محيط زيست 
به مصرف بالاي انرژي در كشور اشاره كرد و گفت: 
با ادامه اين روند ايران تا 10 سال آينده واردكننده 

سوخت هاي فسيلي خواهد بود. 

نپيوستن به كنوانسيون پاريس 
حق راي ايران را از بين مي برد

جهان

 سايه تحريم  بروكسل 
بر سر رياض
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دولت براي سال 98 ميزان افزايش حقوق كارمندان، 
بازنشستگان و مستمري بگيران را در لايحه بودجه 
98 بطور متوس��ط 20 درصد پيش بين��ي كرد. به 
گ��زارش خبرگزاري ف��ارس، دولت براي س��ال 98 
ميزان افزايش حق��وق كارمندان، بازنشس��تگان و 
مستمري بگيران خود را 20 درصد لحاظ كرد.  طبق 
ضوابط مالي ناظر ب��ر تهيه و تدوي��ن لايحه بودجه 
سال 98 كشور دس��تگاه هاي اجرايي ملي و استاني 
در بن��د اول موظف ش��دند: ضريب ريال��ي افزايش 
حقوق را بطور متوس��ط 20 درصد لح��اظ نمايند. 
رقم قطعي ضريب به تصوي��ب هيات وزيران خواهد 
رسيد. افزايش حقوق و دس��تمزد مشمولين قانون 
كار و مس��تمري ها 20 درصد تعيين مي گردد. رقم 
قطعي افزايش به تصويب ش��وراي عالي كار خواهد 

رس��يد. معمولا طبق س��نوات گذش��ته آنچه براي 
تهيه و تدوين لايحه بودجه براس��اس منابع و ميزان 
افزايش هزينه ها پيش بيني مي ش��ود م��ورد تاييد 
هيات وزيران نيز خواهد بود. بنابراين به نظر مي رسد 
افزايش 20 درصدي حقوق كاركنان و عيدي تعيين 
شده همان رقم گفته ش��ده، قطعي شود.  همچنين 
طبق ضوابط تهيه شده در بخش هزينه ها به غير از 
20 درصد افزاي��ش حقوق س��اير هزينه ها صفر در 
نظرگرفته شده اس��ت و در نتيجه، سقف اعتبارات 
هزينه اي دولت براي س��ال آينده ني��ز حدود همان 
20درصد افزايش خواهد ياف��ت مگر آنكه تغييرات 
جديد در س��اير هزينه ها ايجاد ش��ود.  ضوابط مالي 
ناظر بر تهيه و تدوين لايحه بودجه س��ال 98 كشور 

توسط رييس جمهور اول آبان ماه ابلاغ شده بود.

افزايش حقوق كارمندان براي سال آينده ۲۰ درصد پيش بيني شد

خبر

فرارسيدن ايام اربعين حسيني)ع( را تسليت مي گوييم



رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار 
مسوولان سازمان پدافند غيرعامل: 

حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب 
اسلامي ظهر ديروز )يكشنبه( در ديدار رييس 
و مسوولان سازمان پدافند غيرعامل كشور با 
اش��اره به اهميت روزاف��زون پدافند غيرعامل 
در مقابله با تهديدهاي نو ش��ونده دش��منان، 
تأكيد كردن��د: در مقابل ش��يوه هاي پيچيده 
تهاجم دش��منان، پدافند غيرعام��ل نيز بايد 
كاملًا هوشيار و جدي باشد و به صورت علمي، 
دقيق، ب��ه روز و همه جانبه عم��ل و با هرگونه 

نفوذ مقابله كند.
به گ��زارش پاي��گاه اطلاع رس��اني دفتر مقام 
معظم رهبري؛ حضرت آيت الله خامنه اي توجه 
مس��وولان در همه بخش ها به اهميت پدافند 
غيرعامل را لازم دانستند و افزودند: اگر مديران 
كشور اهميت اين مساله را درك نكنند و پدافند 
غيرعامل بطور شايسته توسعه پيدا نكند، كشور 
در معرض تهديدهاي بعضاً غيرقابل جبران قرار 
خواهد گرفت، بنابراين مس��وولان بخش هاي 
مختلف كش��ور چه بخش ه��اي نظامي و چه 
بخش هاي غيرنظامي، بايد با پدافند غيرعامل 

همكاري كامل و لازم انجام دهند.

   رييس جمهور ۴ وزير جديد دولت دوازدهم 
را منصوب كرد؛ تعادل| رييس جمهور در احكام 
جداگانه اي و با اس��تناد به اصول هشتاد و هفتم و 
يكصد و سي و س��وم قانون اساسي از وزراي جديد 
خواست تا در استفاده از مديران شايسته، در پيشبرد 
برنامه دولت دوازدهم اقدام كنند. روحاني در اين 
احكام از وزيران خواس��ته تا ب��ا به كارگيري همه 
اس��تعداد و صلاحيت خويش و استفاده از مديران 
شايس��ته، در پيش��برد برنامه دول��ت دوازدهم و 
اولويت ها و ماموريت هاي ابلاغي رييس جمهور اقدام 
كنند. طبق اين احكام جداگانه، محمد اسلامي به 
عنوان وزير »راه و شهرسازي«، محمد شريعتمداري 
به عنوان »وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي«، رضا 
رحماني به عنوان »وزير صنعت، معدن و تجارت« 
و فرهاد دژپس��ند به عنوان »وزير امور اقتصادي و 

دارايي« منصوب شدند.
   قول مس�اعد چه�ار وزير جدي�د درباره 
به كارگيري زنان در وزارت خانه هاي متبوع؛ 
ايس�نا| فريده اولادقباد رييس فراكسيون زنان 
مجلس در جلسه  روز ش��نبه  مجلس و در جريان 
بررس��ي صلاحيت ۴ وزير پيش��نهادي با ارسال 
نامه اي به آنها با اشاره به برنامه دولت تدبير و اميد 
براي استفاده از ظرفيت ۳۰ درصدي براي زنان در 
پست هاي مديريتي كلان، استفاده از توانمندي زنان 
در پست هاي مديريتي در سطوح عالي و مياني را 
خواستار شد كه هر چهار وزير در پاسخ هاي كوتاهي 
نسبت به اين موضوع قول مساعد دادند. دژ پسند 
وزير اقتصاد در پاسخ به اين نامه نوشت: استفاده از 
ظرفيت زنان از سياست هاي مهم و اصلي اينجانب 
خواهد بود. بديهي اس��ت بر اس��اس سياست ها و 
تصميمات و مراجع سياس��ت گذار اقدام سازنده و 

راضي كننده به عمل خواهد آمد.
  آمد و  شدهاي سياسي بين گروه هاي پارلماني 
طبيعي است؛   ايلنا| يك عضو هيات رييسه مجلس 
شوراي اسلامي درباره س��فر نمايندگان به خارج از 
كش��ور گفت: در قالب گروه هاي دوستي و پارلماني 
چنين اتفاق مي افتد و اين آمد و ش��دهاي سياسي 
طبيعي اس��ت.بهروز نعمتي درباره سفر تعدادي از 
نمايندگان به كشور برزيل و انتشار تصاوير آن گفت: 
ابتدا قرار بود يك تركيب هشت نفره به كشور برزيل 
فرستاده شود اما آنها را به حداقل رسانديم و سه نفر به 
اين سفر رفتند تا هزينه ها كاهش پيدا كند. وي ادامه 
داد: حتي از سفارت خانه كشورمان در برزيل خواهش 
كرديم كه مترجم شان را در اختيار اين دوستان قرار 

دهد تا فرد ديگري به آنها اضافه نشود.
      صربستان در تعامل با ايران همانند اتحاديه 
اروپ�ا عمل مي كند؛ ايس�نا| سفير جمهوري 
صربستان در تهران ضمن ارايه توضيحاتي در مورد 
آخرين وضعيت توقف رژيم لغو رواديد ميان ايران 
و صربس��تان، تاكيد كرد: دولت صربس��تان براي 
پناهجوياني كه در مرزها هس��تند كمپ هايي را 
تدارك ديده و شرايط براي اين افراد بد نيست گرچه 
پناهنده ها براي عبور از مرز فاقد ويزا هستند. دراكان 
تودوروويچ همچنين با اشاره به روابط خوب سياسي 
و ديپلماتيك ميان دو كشور، ابراز كرد: تحريم هايي 
كه براي ايران اعمال مي شود، مربوط به امريكا و نه 
تحريم هاي بين المللي است. دولت صربستان در 

تعامل با ايران همانند اتحاديه اروپا عمل مي كند.
  همكاري دي�وان با هيات تحقيق و تفحص 
از س�رخابي ها؛ تسنيم| رييس هيات تفحص 
از استقلال و پرس��پوليس پاسخ ديوان محاسبات 
مبني بر همكاري با اين هيات را اعلام كرد. صادق 
طباطبايي نژاد افزود: بر اس��اس پيش��نهاد رييس 
مجلس بنده به عنوان رييس هيات طي نامه اي به 
آقاي عادل آذر، رييس ديوان محاسبات خواستار 
استفاده از كارشناسان و ظرفيت اين نهاد در روند 
تفحص از باشگاه هاي استقلال و پرسپوليس شدم. 
رييس ديوان محاس��بات درخواس��ت ما مبني بر 
در اختي��ار قرار دادن يك يا دو تن از كارشناس��ان 
اين ديوان در روند تفحص از باش��گاه اس��تقلال و 
پرس��پوليس را نپذيرفت و عن��وان كرد كه ما تنها 
مي توانيم تعدادي از كارمندان ديوان كه بازنشسته 
ش��دند را به عنوان ناظر بر كارشناسان هيات قرار 

دهيم.

ايران2

»تعادل« برخي اختلافات درباره سرنوشت دو لايحه را بررسي مي كند

سرنوشت»پالرمو«و»پولشويي«چهميشود؟
دو لايحه اصلاح قانون مبارزه با پولشويي و پالرمو 
بين مجلس، شوراي نگهبان و مجمع تشخيص 
مصلحت نظام دست به دست مي چرخد، بي آنكه 
سرنوشت مشخصي يابد. مجلس اين دو لايحه 
را تصويب كرده، ش�وراي نگهبان آن را مغاير با 
ش�رع و قانون اساسي ندانسته؛ اما كميسيوني 
از مجمع تشخيص مصلحت نظام آن را در تضاد 
با سياست هاي كلي نظام از جمله سياست هاي 
اقتصادي مقاومتي تشخيص داده است. ايرادي 
كه نمايندگان مجلس معتقدند، حتي اگر درست 
هم باشد، مجمع نمي تواند بر اساس آن، لايحه 
را رد كن�د؛ چراكه اين نهاد در جايگاه اعلام نظر 
درباره مصوبات مجلس، پيش از اختلاف نظر ميان 

پارلمان و شوراي نگهبان نيست. 

  ارسال لايحه به مجمع
هفته گذش��ته علي لاريجاني براي پايان دادن به اين 
چالش، تصمي��م گرفت مصوبه را ب��راي اعلام نظر به 
صحن مجمع بفرستد تا در آخر تمام اعضاي اين نهاد 
در اين باره تصميم گيري كنند. لاريجاني در نامه خود 
خطاب به آيت الله س��يدمحمود هاشمي شاهرودي با 
استناد به اجراي اصل يكصد و دوازدهم )112( قانون 
اساسي جمهوري اسلامي ايران، مصوبه پالرمو و اصلاح 
قانون مبارزه با پولشويي را با توجه به عدم تأمين نظر 
شوراي نگهبان به اين مجمع ارسال كرد. اما اين اقدام 
علي لاريجاني با انتقاد نمايندگان مجلس مواجه شد. 
رييس مجلس هم شنبه شب در جريان راي اعتماد به 
۴ وزير پيشنهادي دولت، استدلال خود براي اين اقدام 

را توضيح داد. 
او در اين باره توضيح داد: »پس از آن ش��وراي نگهبان 
به فاصله 2 يا ۳ روز، نامه اي را به مجلس ارسال كرد كه 
پيوست آن نامه، نظرات هيات نظارت بود؛ نامه شوراي 
نگهبان و نظرات هيات نظارت در رابطه با لوايح مربوطه 
به كميس��يون تخصصي ارسال شد، البته كميسيون 
بيش از 2 ماه براي بررسي لوايح معطل كرد تا نظرات 
خود در رابطه با اين دو موضوع را به مجلس ارايه كند.«

ب��ه گفته لاريجان��ي، او حدود 8 بار ب��ه صورت مرتب 
با كميس��يون، نامه نگاري كرده اس��ت و پرسيده چرا 
كميسيون نظر خود درباره لوايح مذكور را به صحن ارايه 

نمي كند: »آقايان بعد از مدتي به من گفتند كه شما با 
برخي افراد صحبت كنيد و من نيز صحبت كردم، البته 
نمي خواهم مطالبي كه آقايان گفتند را بگويم، زيرا اصلا 

به مصلحت كشور نخواهد بود.«
او تصريح كرد: »آقاي ملكشاهي در اين رابطه گفت كه 
اعضاي كميسيون نظرات شوراي نگهبان كه في ذاته 
نظري كه دادند را اصلاح كردند و نظرات هيات نظارت 
در م��ورد لوايح مذكور را قب��ول ندارند كه اين نظرات 
مربوط به بندهاي زيادي در داخل لايحه پالرمو بود چون 
ما نمي توانيم بندهاي داخلي اين لايحه را تغيير دهيم.«

رييس مجلس گفت: »در نهايت بنده به كميس��يون 
مربوطه گفتم كه ش��ما نظرات خود را به صحن علني 
مجلس بفرستيد تا مجلس در رابطه با آن نظر داده و به 
ش��وراي نگهبان ارسال كند. از اين رو در نهايت آقايان 
نظرات خود را در اين رابطه ارسال كردند و آن مواردي 
كه شوراي نگهبان في ذاته نظر داشت را اصلاح كرده 
و مابقي ك��ه در رابطه با هيات نظارت بود را گفتند كه 
قبول نداريم، آن موقع كه در اين رابطه بحث شد، همين 
نظر را هم تلفني به من گفته و در روز بررس��ي متوجه 
شديم كه فقط موارد اصلاحي شوراي نگهبان ارسال 
شده است و كميس��يون در رابطه با مابقي موضوعات 

اظهارنظر نكرده است.«

  نامه اعتراض 60  نماينده مجلس
اما اين توضيحات رييس مجلس نمايندگان معترض 
را قانع نكرد. بر اساس تصويري كه خبرگزاري تسنيم 
از متن نامه چند ت��ن از نمايندگان مجلس به آيت الله 
هاشمي شاهرودي منتشر كرده، آنها از رييس مجمع 
تشخيص مصلحت نظام خواسته اند لايحه را از مجمع 

به مجلس بازگرداند. 
اين نمايندگان كه تعدادشان به 6۰ نفر از سه فراكسيون 
سياس��ت مجلس مي رس��د، اقدام رياس��ت مجلس 
شوراي اسلامي در ارسال لايحه اصلاح قانون مبارزه با 
پولشويي و لايحه الحاق دولت جمهوري اسلامي ايران 
به كنوانسيون سازمان ملل متحد براي مبارزه با جرايم 
سازمان يافته فراملي )موسوم به پالرمو( را مغاير با اصل 
112 قانون اساسي، ماده 2۰2 قانون آيين نامه داخلي 
مجلس و نيز ماده 25 آيين نامه داخلي مجمع تشخيص 
مصلحت نظام تشخيص داده اند. به اعتقاد آنان، اقدام 

علي لاريجاني »بدعتي است كه ضمن لطمه به اعتبار 
مجلس شوراي اسلامي تصميمات فردي را جايگزين 

تصميمات جمعي نمايندگان ملت مي كند.«
نماين��دگان معترض درباره چرايي اين درخواس��ت 
خود آورده اند: » بر اس��اس اصل 112 قانون اساسي 
و ماده 2۰6 قان��ون آيين نامه داخلي مجلس، پس از 
آنكه شوراي نگهبان اصلاحات به عمل آمده در مصوبه 
مجلس را رافع ايرادات اين ش��ورا تش��خيص ندهد، 
مصوبه بايد مجدداً در كميسيون مربوطه و نيز صحن 
علني مجلس طرح گردد و در صورتي كه نمايندگان 
مجلس بر مصوبه خود از باب مصلحت اصرار نمايند 
موضوع جه��ت تعيين تكليف به مجمع تش��خيص 
مصلحت نظام ارسال مي گردد، بنابراين رييس مجلس 
نمي تواند برخ��لاف قانون و به نيابت از كميس��يون 

ذي ربط و صحن علني مجل��س به تنهايي بر مصوبه 
قبلي مجلس اصرار نمايد.«

  رويه مجمع در اعلام نظر
هرچند علي لاريجاني نظر اين دس��ته از نمايندگان 
را قبول ندارد. او در پاس��خ به تذكر عليرضا رحيمي 
نماينده تهران كه اقدام هيات نظارت مجمع را بدعت 
خوانده بود، به س��ابقه اين رويكرد مجمع تشخيص 
مصلحت نظام پرداخت و گف��ت: » در زمان مرحوم 
هاشمي رفس��نجاني، موضوعات در صحن مجمع با 
حضور نمايندگان قوا و رياست آقاي هاشمي بررسي 
مي شد و مجمع اعلام نظر مي كرد. نظرات هم حين 
بررسي به كميسيون هاي مجلس داده مي شد كه اگر 
نمي پذيرفتند آنگاه به شوراي نگهبان مي دادند. اگر 

اختلافي بين مجلس و شوراي نگهبان به وجود مي آمد 
آن مصوبات در زمان مرحوم هاشمي در صحن مجلس 
مورد بررسي قرار مي گرفت.« به گفته رييس مجلس 
در تركيب جديد، هيات نظارت تشكيل شد كه اين با 
نظر موافق رهبري بوده است و موضوع خلافي نيست. 
اما هنوز نحوه كار هيات نظ��ارت در مجمع تصويب 

نشده است.«
اين اختلاف نظر ميان رييس مجلس كه معتقد است 
ايراد مجمع تشخيص به اين دو لايحه درواقع ايراد 
شوراي نگهبان به لوايح اس��ت، با چند ده نماينده، 
احتمالا داس��تان لوايح مالي را وارد فضاي جديدي 
مي كند. فضايي كه اظهارنظر نمايندگان و ش��وراي 
نگهبان و مجمع تش��خيص مصلحت نظام نش��ان 
مي دهد احتمالا به اين سادگي ها حل نخواهد شد. 

نخست وزير عراق در تماس تلفني  با معاون اول رييس جمهوري:  

روابط تهران و بغداد  برادرانه، ايماني  و عقيدتي است
 در روزهايي كه اعضاي هيات حاكمه امريكا از طريق 
سفر به كشورهاي همسايه ايران تلاش مي كنند تا حلقه 
فش��ار اقتصادي و ارتباطي عليه كشورمان را تنگ تر 
كنند، دولتمردان ايراني نيز با استفاده از ظرفيت هاي 
كشور مناسبات دوستانه تري را با همسايگان تدارك 
مي بينند، در مسير توسعه مناسبات ارتباطي ايران با 
همسايگان معاون اول رييس جمهوري نيز در تماس 
تلفني با نخست وزير عراق از دموكراسي امروز در عراق 
به عنوان يك نمونه براي كشور هاي منطقه ياد كرد و 
گفت: دولت و مردم ايران براي عبور از مسائل و چالش ها 
همواره در كنار دولت و ملت اين كشور بوده و خواهند 
بود. نخس��ت وزير عراق هم با اشاره به اين واقعيت كه 
مناسبات عراق و ايران مبتني بر اعتقادات ريشه دار است 
از اعلام آمادگي عراق براي توسعه مناسبات دو جانبه 

در همه حوزه ها خبر داد. 
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني معاون اول »اس��حاق 
جهانگيري« ديروز در اين تماس تلفني ضمن تبريك 
انتصاب »عادل عبدالمهدي« به عنوان نخست وزير اين 
كشور، افزود: دولت جديد عراق با كسب راي اعتماد از 
مجلس كار خود را آغاز كرده اس��ت و اطمينان دارم با 
توجه به سوابق و تجربيات شما، دولت جديد قادر خواهد 
بود مسائل جاري و چالش هاي پيش روي اين كشور 

را برطرف كند.

او با قدرداني از نخست وزير، دولت و ملت عراق به خاطر 
ميزباني خوب از زائران امام حسين )ع( در ايام اربعين، 
از سفر خود در روز اربعين به نجف اشرف و شركت در 

مراسم راهپيمايي اربعين به سمت كربلا خبر داد.
مع��اون اول رييس جمه��وري ادام��ه داد: مهم ترين 
انگيزه ام از اين سفر علاوه بر زيارت و اداي احترام به ائمه 
معصومين )ع(، تشكر و قدرداني از ميزباني خوب دولت 

و ملت عراق از زائرين است.
جهانگيري روابط تهران و بغداد را در همه زمينه ها رو 
به گسترش توصيف كرد و يادآور شد: افزايش سفرهاي 
زيارتي دو ملت اين پيام را به مسوولان دو كشور مي دهد 

كه روابط فيمابين بايد بيش از پيش توسعه پيدا كند.
وي ضمن آرزوي توفيق و سربلندي براي دولت و ملت 
عراق، ابراز اميدواري كرد: با استقرار دولت جديد عراق 

و تبادل هيات ها و مذاكرات دو جانبه، برخي موانع پيش 
روي توسعه مناسبات دو كشور را شناسايي و برطرف 

خواهيم كرد.

  رواب�ط تهران و بغ�داد برادران�ه، ايماني و 
عقيدتي است

نخس��ت وزير عراق نيز در اين تماس تلفني با آرزوي 
قبول��ي زيارت هم��ه مردم اي��ران در اي��ام اربعين به 
گزارش هاي ارايه شده به دولت خود مبني بر استقرار 
كامل نظم و آرامش در مراسم امسال اشاره كرد و گفت: 
براس��اس گزارش هاي اتاق نظارت بر مراس��م اربعين 
امسال تاكنون بيش از 1.5 ميليون زائر ايراني وارد عراق 
شده اند و كارها با نظم در حال انجام است و به ميهمانان 

و زائرين خدمت رساني مي شود.
عبدالمهدي افزود: امروز ش��اهد دموكراسي و تبادل 
صلح آمي��ز قدرت در عراق هس��تيم و ب��ا وجود همه 
مش��كلات، دولت گذشته با آرامش و صلح قدرت را به 

دولت جديد تحويل مي دهد.
او ادام��ه داد: تلاش دولت گذش��ته و جديد عراق اين 
بوده است كه نقاط مثبت را تقويت و بر دستاوردهاي 
گذشته بيفزايد و تلاش ما اين است كه تمام توانايي و 
انرژي خود را به كار گيريم تا از مشكلات پيش رو عبور 
كرده و عراق را در ريل و مس��ير سازندگي قرار دهيم و 

بتوانيم با حسن همجواري با همسايگان خود تعامل 
سازنده داشته باشيم.

نخس��ت وزير ع��راق روابط ته��ران و بغ��داد را ويژه و 
منحصربه فرد توصيف كرد و اظهارداش��ت: اين روابط 
فقط به دليل وجود مرزهاي طولاني ميان دو كش��ور 
نيست بلكه به دليل روابط برادرانه، ايماني و عقيدتي 

است كه منافع زيادي براي دو ملت به همراه دارد.
عبدالمهدي خاطرنشان كرد: ما بر اين روابط سازنده 
اتكا و سعي مي كنيم پيشرفت مشترك داشته باشيم 
چرا كه پيشرفت ايران پيشرفت عراق و پيشرفت عراق 
پيشرفت ايران است. او افزود: اگر مشكلاتي نيز وجود 
داشته باشد اين مشكلات كم اهميت هستند و توجه 
اصلي ما به مشتركات است تا بتوانيم مسائل و مشكلات 

پيش رو را مرتفع سازيم.
نخست وزير عراق ديدارهاي مستقيم و دوجانبه ميان 
مس��وولان دو كش��ور را گامي با اهميت در گسترش 
مناس��بات فيمابين ارزيابي و خاطرنش��ان كرد: اين 
ديدارها مي تواند نقش سازنده اي در گسترش مناسبات 
و ارتقاي س��طح همكاري هاي دفاعي و منطقه اي دو 

كشور باشد.
او ضمن درخواس��ت از جهانگيري براي ابلاغ سلام به 
رهبر معظ��م انقلاب و رييس ايران ب��راي ملت ايران، 

آرزوي خير، موفقيت و امنيت كرد.

 استيضاح حق 
نمايندگان است

ريي��س مجلس ش��وراي 
اس��لامي با تاكيد بر اينكه 
استيضاح حق نمايندگان 
است، گفت: كميسيون ها 
مي توانن��د تقاضاه��اي 
استيضاح را بررسي كنند 
تا در هفته آينده بر اساس 
آيين نامه عمل شود. به گزارش ايرنا، علي لاريجاني در 
پايان جلسه علني نوبت شب شنبه در پاسخ به اخطار 
نادر قاضي پور نماينده اروميه گفت: مردم آذربايجان، 
مردم غيوري هستند كه مورد احترام همه ملت ايران 
قرار دارند. آنها جزو مرزداران اصيل كشور بوده، بنده 
بعيد مي دانم هيچ نماينده اي قصد بي احترامي به آنها 
را داشته باش��د. ما قدر و منزلت عزيزان آذربايجان را 
مي دانيم. وي ادامه داد: درباره مس��اله اس��تيضاح ها 
هم حق با شماس��ت. اگر تقاضاي استيضاحي وجود 
داشته باشد بايد كميس��يون ها بررسي كنند. هفته 
آينده هم مي توانند نظرات شان را بدهند تا بر اساس 
آيين نامه عمل شود. نادر قاضي پور با استناد به اصل 
8۹ قانون اساس��ي در اخطاري گفت: استيضاح حق 
مسلم نمايندگان است. ما درخواست داريم كه هرچه 
سريع تر استيضاح ها اعلام وصول شود. وي همچنين 
گفت: برخي از نمايندگان در نطق هاي خود به مردم 
آذربايجان توهين كردند. ما از ش��ما به عنوان رييس 
مجلس انتظار داريم تذكرات لازم را بدهيد. ما اجازه 

نمي دهيم به آذربايجان تعرض شود. 

 اولويت ما نجات جان 
مرزبانان ميرجاوه است

رييس كميسيون امنيت 
ملي و سياس��ت خارجي 
مجلس شوراي اسلامي با 
بيان اينكه هنوز ابعاد حادثه 
تروريستي ميرجاوه و ربوده 
شدن تعدادي از نيروهاي 
هنگ مرزي روشن نشده 
است، گفت: بايد در شرايط كنوني به جاي برخورد توام 
با خشونت از هر امكاني استفاده كرد تا جان اين افراد 
نجات پيدا كند. حشمت الله فلاحت پيشه در گفت وگو 
با ايسنا با اشاره به بازديدش از ميرجاوه بعد از عمليات 
تروريستي كه منجر به ربوده شدن تعدادي از نيروهاي 
هنگ مرزي ميرجاوه شده گفت: به خاطر ملاحظات 
امنيتي اجازه فيلمبرداري ندادي��م. هنوز ابعاد اين 
حادثه روش��ن نشده اس��ت كه چه طور 12 مرزبان 
بدون شليك يك گلوله ربوده شدند. معتقدم كه بايد 
در ادامه راه از ظرفيت ديپلماسي مرزي استفاده كرد 
چون براي ما جان افراد از هر چيزي مهم تر اس��ت. 
بايد تمامي تلاش را به كار برد تا خانواده هاي آنها را از 
نگراني نجات دهيم. وي ادامه داد: بايد همه امكانات، 
ابزارها و ظرفيت هاي مرزي براي رفع مشكلات و رفع 
اختلافات به كار گرفته شود. بخش عمده اي از قبائل، 
ايلات، عشاير و مردم ميرجاوه در آن سمت مرزها در 
پاكستان هستند و با يكديگر مراودات فاميلي دارند، 
لذا بايد در قالب ديپلماسي مرزي نيازهاي اقتصادي 

مردم را ديد.

ازدحام كمتر زائران 
در چهار روز آخر هفته 

رييس ستاد مركزي اربعين 
گفت بازگش��ت زائران از 
ع��راق امس��ال منتهي به 
يك روز خاص نمي ش��ود 
و به احتمال زي��اد آنها در 
بازه چهار روز آخر هفته به 
كشور بازخواهند گشت در 
نتيجه شاهد ازدحام كمتري نسبت به سال هاي قبل 
خواهيم بود.  به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني وزارت 
كشور، »حسين ذوالفقاري«ديروز در چهاردهمين 
جلسه ستاد مركزي اربعين حسيني افزود: با توجه 
به اينكه امسال بازگشت زائران از عراق منتهي به يك 
روز خاص نمي ش��ود و به احتمال زياد زائران دربازه 
چهار روز آخر هفته باز خواهند گشت، در نتيجه حجم 
جمعيت در بين اين چند روز تقسيم مي شود و شاهد 
ازدحام كمتري نسبت به سال هاي قبل خواهيم بود.

او تاكيد كرد: وظيفه اين س��تاد تس��هيل شرايط و 
خدمات رساني به زائران است. در يك سال گذشته 
تلاش شد زيرساخت ها بهبود يابد و با توجه به حجم 
زائراني كه در اين مراسم شركت مي كنند امسال وضع 
بهتري داشتيم، گرچه برخي موضوعات مشكلاتي 
براي زائران ايجاد كرد. رييس ستاد مركزي اربعين 
ضمن تشكر از زحمات همه اعضاي اين ستاد، تصريح 
كرد: پس از پايان مراسم اربعين گزارشي از عملكرد 
كميته هاي ستاد اربعين تهيه و براي مسوولان كشور 

ارسال مي شود.

اولويت دولت
 تكميل  تيم اقتصادي بود

ن��ي  لما ر پا ن  و مع��ا
رييس جمه��ور گفت: در 
شرايطي كه هيات حاكمه 
امريكا جنگ اقتصادي عليه 
ايران شروع كردند، اولويت 
تكمي��ل تي��م اقتصادي 
دولت و ترميم كابينه بود. 
جلسه ش��نبه هم نمود تفاهم دولت و مجلس بود. به 
گزارش خانه ملت، حسينعلي اميري معاون پارلماني 
رييس جمهور ديروز در حاش��يه ديدار با عبدالبصير 
انور وزير دادگستري افغانستان و در جمع خبرنگاران 
با اشاره به جلسه روزگذشته مجلس شوراي اسلامي 
و راي اعتماد نمايندگان به ٤ وزير پيشنهادي دولت، 
اظهار كرد: در شرايط جنگ اقتصادي كه هيات حاكمه 
امريكا و صهيونيست ها عليه جمهوري اسلامي شروع 
كردند يكي از مهم ترين اقدامات تكميل تيم اقتصادي 
دول��ت و ترميم كابينه بود. ا امي��ري گفت: در مدت 
يك هفته كه مجلس براي بررسي وزرا وقت داشت، 
با برنامه ريزي انجام ش��ده وزرا در كميس��يون هاي 
تخصصي، فراكسيون ها و مجامع استاني حضور يافتند 
و صحبت هاي بسيار خوبي داشتند. معاون پارلماني 
رييس جمهور يادآور شد: ديروز شاهد يكي از جلسات 
بسيار جدي و مهم مجلس بوديم، مطلقا بحث هاي 
حاش��يه اي مطرح نش��د و نمايندگان به موضوعات 
تخصصي و رس��يدگي به صلاحيت هاي شخصي و 

حرفه اي وزراي پيشنهادي پرداختند.

بيانيه عربستان عليه سپاه در 
راستاي اهداف استكبار است

مع��اون اجرايي س��ازمان 
بسيج گفت: عربستان نوكر، 
سرس��پرده و جيره خوار 
مزدور استكبار جهاني است 
و اقدام آنها در انتش��ار اين 
بيانيه در راس��تاي اهداف 
اس��تكبار ب��راي مقابله با 
انقلاب اس��لامي ايران است. سردار پاشا محمدي در 
گفت وگو با مهر اقدام عربستان سعودي و بحرين در 
انتشار بيانيه اي كه در آن سردار قاسم سليماني فرمانده 
نيروي قدس سپاه و سپاه پاسداران انقلاب اسلامي را 
در فهرست افراد و سازمان هاي حامي تروريسم قرار 
داده اس��ت را اقدام تازه اي ندانس��ت و اظهار داشت: 
عربستان نوكر، سرسپرده و جيره خوار مزدور استكبار 
جهاني است و اقدام آنها در انتشار اين بيانيه در راستاي 
اهداف اس��تكبار براي مقابله با انقلاب اسلامي ايران 
است.او ادامه داد: سپاه پاسداران ركن ركين پاسداري 
از اين نظام الهي است كه در مقابله با جبهه استكبار، 
جبهه مقاومت و بيداري اسلامي را ايجاد كرده است. 
پس اقدام عليه سپاه در واقع همان تقابل و دشمني با 
اصل انقلاب اسلامي است. آنها با روش هاي مختلف 
بدنبال تضعيف نظام اسلامي بودند كه به فضل الهي 
همواره شكست خورده اند. س��ردار محمدي گفت: 
سپاه و سردار سليماني ذيل جمهوري اسلامي تعريف 
مي شوند و دشمني و كينه وهابيت تكفيري ها و البته 

رژيم خبيث و پليد آل سعود با ايران است.
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اصلاحات در گمرك و سازمان امور مالياتي

رييس هيات عامل صندوق توسعه ملي خبر داد 

چالش هاي دژپسند در باب همايون

درآمد ۸  ميليارد دلاري در شش ماه

افزايش نرخ سود بانكي عامل تثبيت گراني

سخت بودن ش��رايط اقتصادي كش��ور را نه كسي 
كتمان مي كند و نه كس��ي انكار. ب��ا وجود اين وزير 
جديد اقتصاد كش��ور با اميدواري به روزهاي آينده 
نگاه مي كن��د. البته او مي گويد ك��ه ادعاي معجزه 
كردن ندارد ولي از بهبود ش��رايط با اعتماد به نفس 
سخن مي گويد. اصلاح نظام بانكي، خصوصي سازي، 
گس��ترش تعاوني ها، بهب��ود عدال��ت اجتماعي و 
معيشت اقش��ار فرودس��ت، اصلاح نظام مالياتي و 
اصلاح گم��رك از وعده هاي اصلي دژپس��ند براي 
دوران وزارتش اس��ت. اين وعده ها نشان از آگاهي 
او از مش��كلات اقتصاد اي��ران دارد ولي عمل به آنها 
كاري دشوار است كه با توجه به ملاحظه كاري وي 
در دادن وعده هاي بزرگ به نظر مي رسد كه برنامه 
ان آماده اس��ت و تنها در عمل عي��ار گفته هاي وي 

مشخص خواهد شد.
به گزارش »تعادل« ، دژپس��ند در حالي حاضر شد 
كه تصدي وزارت اقتصاد را بر عهده گيرد كه حال و 
روز اقتصاد كشور چندان خوش نيست. هنگامي كه 
مسعود كرباسيان وزير سابق اقتصاد در آغاز دولت 
دوازدهم س��كان باب همايون را به دس��ت گرفت، 
فكر نمي كرد عمر وزارتش به يك س��ال هم نرسد 
و مسائل اقتصادي كش��ور آن چنان بزرگ شود كه 
نمايندگان مجلس در عرض 12 ماه راي اعتماد خود 
ب��ه او را پس بگيرند. جدا از عملكرد كرباس��يان كه 
در جاي خود قابل بررسي است، مشكلات نابهنگام 
اقتصاد كش��ور بود كه خيلي زود او را از دولت كنار 
گذاشت تا وزيري ديگر سكان وزارت خانه عريض و 
طويل اقتصاد را به دست گيرد. وزير تازه كه فرهاد 
دژپسند با س��ابقه فعاليت در سازمان برنامه بودجه 
است توانسته با رايي نسبتا بالا از مجلس راهي باب 
همايون شود، اما واضح است كه اداره امور در شرايط 
فعلي كار آساني نيست. مشكلات اقتصادي كشور 
ابعاد گوناگوني دارد كه تحريم هاي امريكا هم مزيد 
بر علت شده و اداره امور را با دشواري بيش از پيش 

روبه رو كرده است. 
ش��ايد به همين دليل اس��ت كه دژپس��ند دايم بر 
اين نكت��ه تاكيد دارد كه نمي ت��وان انتظار معجزه 
را از او داش��ت و بايد شرايط را هم درك كرد. با اين 
همه او نيز مي دان��د اگر نتواند در وضعيت تغييرات 
ملموس��ي ايجاد كند يا حداقل راهكاري در مقابل 
مشكلات آتي نيانديشد، به زودي ممكن است مورد 
استيضاح مردم و مجلس قرار گيرد. اين امر نياز به 
زماني طولاني ندارد و اس��تيضاح كرباسيان نشان 
داد، طاقت افكار عمومي براي رفع برخي مشكلات 
كم است. ش��ايد صحبت هاي روز شنبه محمدرضا 
پورابراهيمي رييس كميسيون اقتصادي شاه بيت 
موضع مجلس نس��بت به وزراي دولت باشد. او در 
رابطه با راي اعتماد مجلسي ها به وزراي پيشنهادي 
دولت در برنامه گفت وگوي ويژه خبري شنبه شب 
گفت: ظرفيت و بضاع��ت مجلس در خدمت دولت 
است و كمك مي كنيم دولت بر مشكلات فائق آيد. 
مجلس ب��ا راي خود به وزراي پيش��نهادي، تعامل 
خود را با دولت نش��ان داد و اكن��ون توپ در زمين 

دولت است.
چالش ه��اي اقتصاد اي��ران ابع��اد گوناگوني دارد 
و از ط��رف ديگر تنه��ا فرمانده اقتصاد كش��ور هم 
وزي��ر اقتصاد نيس��ت، درنتيجه نمي ت��وان از وزير 
توقع داش��ت كه تمامي معض��لات را برطرف كند. 
پيش بين��ي مركز پژوهش ه��اي مجلس و صندوق 
بين المللي پول از روند رش��د اقتصادي ايران براي 
امسال و سال آينده نرخ منفي را نشان مي دهد. اين 
مس��اله قبل از هر چيز ناش��ي از تحريم هاي امريكا 
عليه اقتصاد ايران است و به تبع وزراي كابينه براي 
حل اين مساله كار چنداني نمي توانند انجام دهند. 
كاهش رش��د اقتصادي نيز تبعات خاص خود را به 
همراه مي آورد ولي تنها مشكل اقتصاد ايران از محل 

تحريم ها نيست.
افزاي��ش قيمت ارز ماه ها قبل از اعلام خروج امريكا 
از برجام ش��روع شد و اين مس��اله به خوبي بيانگر 
وجود مش��كلات گوناگون در اقتصاد ايران است. از 

سوي ديگر ضعف هاي عديده نظام مالياتي، در كنار 
پايين بودن ش��اخص صادرات غير نفتي از عواملي 
هس��تند كه مي توانند در روزه��اي كاهش فروش 
نفت ايران، كسري بودجه و مشكلات ديگري را به 

ارمغان بياورند. 
اين مشكلات در داخل قابل حل هستند و بي شك 
وزي��ر آين��ده اقتص��اد در چارچ��وب وظايف خود 
مي تواند به اندازه اي به اين معضلات س��ر و سامان 

دهد.

   نظام مالياتي ناعادلانه و ناكارآمد
ماليات از اصلي ترين منابع دولت ها در جهان امروز 
است و علاوه بر اين هدف از اخذ ماليات بهبود توزيع 
درآمدها به گونه اي اس��ت كه اقش��ار ضعيف مورد 
حمايت قرار بگيرند و س��رمايه داران و ثروتمندان 
سهم بيش��تري از هزينه هاي دولت و تامين عدالت 
اجتماعي و رفاه جامع��ه را برعهده گيرند. در ايران 
به دليل وف��ور درآمدهاي نفتي، همواره دولت هاي 
مختلف از پيش از انقلاب تا به امروز، نسبت به اين 
منابع درآم��دي بي توجه بودند اما با كاهش فروش 
نفت ايران در ماه ه��اي آينده دوباره دولت به تكاپو 
افتاده تا اين نظ��ام را اصلاح كند. تلاش هايي كه از 
آغاز دهه 90 آغاز ش��د و حتي پس از توافق برجام 
نيز از سوي وزير اسبق اقتصاد، علي طيب نيا ادامه 
يافت ولي هنوز نتيجه چنداني از آن گرفته نش��ده 
است. مشهورترين پروژه اي كه در اين راستا به اجرا 

درآمد، طرح جامع مالياتي نام گرفت. 
طرح جامع مالياتي  طرحي ب��ود كه علي طيب نيا 
وزير اس��بق اقتص��اد در دولت يازده��م آن را جزو 
ابرپروژه ه��اي وزارت خان��ه توصيف ك��رده بود كه 
مي توانست اجراي سياس��ت هاي اقتصاد مقاومتي 
را تسهيل كند. هدف از اجراي طرح جامع مالياتي 
تس��هيل و تس��ريع در انجام امور و ارايه خدمات به 
موديان اس��ت. نهايتا با اجراي طرح جامع مالياتي 
روش س��نتي جاي خ��ود را ب��ه روش الكترونيكي 
خواهد داد كه در آن، مراح��ل پرونده هاي مالياتي 
از ابلاغ تا پرداخت مالي��ات، به صورت الكترونيكي 

انجام شود.
كاه��ش هزينه وص��ول ماليات، افزاي��ش رضايت 
مش��تري، كاهش فرار مالياتي، افزايش درآمدهاي 
مالياتي از جمله دس��تاوردهاي پس از اجراي اين 
طرح است، اما براي رسيدن به يك سيستم مالياتي 
كه بتوان��د ضمن وصول تم��ام درآمدهاي مالياتي 
دول��ت، رضايت تم��ام صاحبان منافع س��ازمان را 
تامين كند، مستلزم داشتن يك رويكرد سيستمي 
در برخورد با مس��ائل و مش��كلات مالياتي اس��ت. 
پيش بيني مي شد در صورت اجرايي شدن اين طرح 
بهبود روش هاي دريافت ماليات، رشد درآمدهاي 
مالياتي و جلوگيري از فرار مالياتي اميدوار ش��د. با 
وجود هزينه 721 ميليارد توماني كه براي اجرايي 
كردن اين طرح صرف ش��د، ام��ا از تكميل و نتيجه 
ملموس خبري نش��د و نظام مالياتي كش��ور چون 
گذش��ته با ضعف هاي فراوان و ب��دون آنكه بتواند 
سهم بيشتري از هزينه هاي دولت را تامين كند ادامه 
مي يابد. هر چند بسياري از كارشناسان دليل نتيجه 
نگرفتن اين طرح را تكميل نش��دن آن مي دانند اما 
مس��وولان مالياتي كشور همواره از تكميل شدن و 

كارا شدن آن در آينده اي نزديك خبر مي دهند.
اين عوامل دس��ت به دس��ت يكديگر دادند تا نظام 
مالياتي فعلي ايران نظام��ي ناكارآمد و و ناعادلانه 
باش��د؛ ناكارآم��د از آن جهت ك��ه در تامين منابع 
كافي براي دولت ناتوان است و ناعادلانه است چون 
دانه درشت ها را به س��ختي پيدا مي كند و بيشتر از 

حقوق افراد ماليات اخذ مي شود. 
نس��بت ماليات به تولي��د ناخالص داخل��ي يكي از 
ش��اخص هاي كارآمدي نظام مالياتي است. مسعود 
كرباس��يان در آخري��ن روزه��اي س��ال 1396 در 
نشس��تي اعلام كرده بود: در س��ال 1391 نس��بت 
ماليات ب��ه توليد ناخالص داخلي 4.5 درصد بود كه 
اين شاخص در سال قبل به 8 درصد افزايش يافت. 

اين در حالي است كه رقم هشت درصد هم در قياس 
با شاخص مشابه در كشورهاي مختلف بسيار ناچيز 
و كم است. اين نرخ تنها در كشورهايي چون نيجريه 
و كويت كمتر از هش��ت درصد است حال آنكه اين 
رقم براي كشوري چون نروژ 27 درصد، بلژيك 24 
درصد، تركيه 20 درص��د و ميانگين جهاني ان 14 
درصد اس��ت. به همين دليل گسترش چتر مالياتي 
در ش��رايطي كه فروش نفت با س��دي چون ايالات 
متحده رو به رو اس��ت مهم ترين راهكاري است كه 
ضمن تامين منابع دولت، مي تواند به بازتوزيع ثروت 

و بهبود عدالت اجتماعي منجر شود. 

   اصلاح گمرك يكي از نقطه تمركزهاي 
دژپسند

طبق برآوردهاي انجام شده سالانه حدود 15 ميليارد 
دلار كالاي قاچاق وارد كش��ور مي ش��ود كه س��هم 
گمرك از اين تحولات بس��يار زياد اس��ت. با وجود 
ط��رح جامع گمركي باز هم تجار از ماندن كالاها در 
انبار گم��رك براي مدت طولاني ناراضي هس��تند. 
در اين مدت البته مس��وولان مختلف سعي كردند 
راه حل هاي��ي را براي اين مس��اله بيابند و س��رعت 
ترخي��ص كالا از گمرك را افزايش دهند. با توجه به 
اينكه گمرك زير مجموع��ه وزارت امور اقتصادي و 
دارايي اس��ت، نقش دژپسند در اصلاح اين بخش و 

ساز و كارهاي مربوط به آن حائز اهميت است.
او ني��ز از زمان معرفي ش��دن به عن��وان كانديداي 
تص��دي وزارت اقتصاد، يك��ي از برنامه هاي خود را 
اصلاح و بهبود سامانه گمركي و روند ترخيص كالا 
اعلام كرد. او حتي بهبود فضاي كس��ب و كار را هم 
از طريق تسهيل ش��رايط گمركي دانست تا به اين 
نحو نش��ان دهد گمركات بايد روزه��اي پركاري را 
تجرب��ه كنند.  از س��وي ديگر پ��س از توافق برجام 
نيز، وزارت اقتصاد اهتمام خ��ود را بر جذب هر چه 
بيش��تر س��رمايه گذاري خارجي و همچنين جذب 
سرمايه گذاري  ايراني هاي ساكن در خارج كشور قرار 
داد اما با توجه به تحريم هايي كه كمتر از يك هفته 
ديگر بر كش��ور اعمال مي شود، به نظر نمي رسد در 
اين زمينه فعلا توفيق چنداني به دس��ت  آيد. البته 
وزير جديد اقتصاد هم در روزهاي گذش��ته در اين 
رابطه اظهارنظر خاصي نداش��ته تا به نوعي اون نيز 
نا اميدي خود را از اقبال سرمايه گذاران خارجي در 

شرايط جديد نشان دهد.

   چالش نظام بانكي 
يكي از بخش هاي پر از مش��كل اقتصاد ايران، نظام 

بانكي كش��ور اس��ت. هر چند متولي امور پولي در 
كش��ور بانك مركزي است، اما با توجه به اينكه وزير 
اقتصاد يكي از اعضاي ش��وراي پول و اعتبار است و 
برگزاري مجامع بانك ه��اي دولتي نيز جزو اختيار 
اوس��ت، به نظر مي رسد در صورت وجود اراده كافي 
مي تواند نق��ش مهمي در بهب��ود وضعيت بانك ها 
داشته باش��د. گفته مي شود حدود 40 درصد منابع 
بانكي كش��ور قفل ش��ده و فعلا توان نقد شوندگي 
ندارند. ع��لاوه بر اين طيب ني��ا در آخرين روزهاي 
كاري خود به عنوان وزي��ر، مجموع بدهي دولت به 
بانك ها را 700 ه��زار ميليارد تومان اعلام كرد ولي 
از آن زمان مس��وولان اقتصادي كشور از اعلام رقم 
جديد خودداري كردند. اگر در اين مدت يك سال و 
نيمه هم بر اين بدهي افزوده نشده باشد، با توجه به 
نرخ سود 20 درصدي اكنون ميزان اين بدهي ها به 
حدود 900 هزار ميليارد تومان رسيده و قطعا وزير 
اقتصاد بايد راهكاري براي آن بيابد. از س��وي ديگر 
رابطه نزديك دژپس��ند با همت��ي رييس كل بانك 
مركزي ايران، مي تواند به هماهنگي بيش��تر ميان 
دو بخ��ش ياري رس��اند. افزاي��ش هماهنگي ميان 
وزارت اقتص��اد و بانك مرك��زي مي تواند به معناي 
همراس��تايي بيشتر سياس��ت هاي پولي و مالي در 
كش��ور باش��د كه طبعا اثرات مثبت آن ب��ر اقتصاد 
مش��هود خواهد شد. دژپس��ند يكي از اهداف خود 
جهت تحق��ق عدالت اجتماعي را سياس��ت گذاري 
كلان در جه��ت حماي��ت از بنگاه ه��اي كوچك و 
متوسط دانسته و طبعا پرداخت تسهيلات ارزان به 
اين بخش ها در شرايطي كه مانند گذشته دست بازي 
براي واردات كالاهاي واسطه اي ندارند، مي تواند از 
ورشكستگي آنها جلوگيري كند. بنگاه هاي كوچك 
و متوسط 90 درصد توليد كشور را در اختيار دارند 
و بخش مهمي از اش��تغال كش��ور توسط آنها ايجاد 
شده، درنتيجه حمايت از اين بنگاه ها علاوه بر حفظ 
اش��تغال مي تواند چرخ توليد را همچنان به گردش 
درآورد. چنانچه وزير اقتصاد بتواند رييس كل بانك 
مركزي را در رابطه با پرداخت تس��هيلات تكليفي و 
ارزان به اين بخش قانع كند، احتمالا توليدكنندگان 
با مشكلات كمتري در روزهاي تحريم مواجه شوند.

   تجديد نقش تعاوني ها در اقتصاد
دژپس��ند هرگاه از عدالت اجتماعي س��خن گفته، 
تعاوني ها را به عنوان مكملي براي بخش خصوصي 
و دولتي در اقتصاد كشور نام برده است. او در نشستي 
كه با اعضاي اتاق تعاون داشت با اعلام اينكه بخش 
تعاون و صنوف دو بال مورد نياز اقتصاد كشور براي 

خروج از بخش دولتي است، اعلام كرد: با تحولاتي 
كه در مباحث نظري اقتصاد ايجاد ش��ده بايد بحث 
تعاوني را تجديد س��اختار كنيم. ابتدا تصور مي شد 
بخش تعاون��ي بايد در زمره بخ��ش خصوصي قرار 
گيرد اما بع��د از بحث هاي مفص��ل و بهره گيري از 
رهنموده��اي مقام معظ��م رهبري بخ��ش تعاون 
جداگانه مورد توجه قرار گرفت كه در نهايت منجر 
به تشكيل شركت هاي س��هامي و تعاوني شد. يكي 
از راه ه��اي برون رفت از ش��رايط اقتص��ادي فعلي، 
شركت هاي س��هامي و تعاوني هستند، چراكه نگاه 
تعاوني يك نگاه سنتي نيست بلكه يك راه برون رفت 

از مدل سهم بري عوامل توليد است.
از مش��كلات بخ��ش تع��اون در اي��ران، انحص��ار 
فعاليت هاي آن در بخ��ش توزيع كالا و بخش هايي 
چون صيادي اس��ت، ح��ال آنكه با توج��ه به تاكيد 
صريح قانون اساسي بر اهميت اين بخش، هيچگاه 
فعاليت هاي ان به بخش توليد تعميم نيافته است. به 
گفته حميد كلانتري، معاونت تعاون وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي، تعاون تنها پنج درصد از اقتصاد 
كشور را در برگرفته حال آنكه اين رقم براي اقتصاد 
كش��ورهايي چون فرانس��ه و نيوزلند تا بيش از 20 
درصد هم افزايش يافته است و در برخي كشورهاي 
جهان بانك هاي مهم گهگاه به ش��كل تعاوني اداره 
مي ش��وند.  دادن وعده بهبود وضعيت تعاون، دادن 
وعده اي بزرگ است كه در صورت اجرايي شدن آن 
مي تواند تا اندازه زيادي وضعيت اقتصاد كش��ور را 

دگرگون كند.

   خصوصي سازي و تامين عدالت اجتماعي
اين ك��ه تا چه ان��دازه مي توان عدال��ت اجتماعي را 
منوط به اجراي سياس��ت هاي اصل 44 دانست، از 
تناقضات يا ابهاماتي است كه وزير اقتصاد مي تواند 
به آن پاس��خ دهد. برخورد با خصولتي ها و مقابله با 
فس��اد از نيازهاي واقعي اقتصاد كشور است، اما اين 
مهم در ش��رايطي مي تواند امكان بهب��ود را فراهم 
آورد كه اقتصاد ايران آمادگي آن را داشته باشد. در 
شرايط بحراني يا ركود تورمي كمتر خصوصي سازي 
پاس��خ گرفته و عملا با بيكارسازي گسترده نيروي 

كار همراه بوده است.
اين ميان با توجه به كاهش درآمدهاي نفتي دولت، 
اداره تم��ام بنگاه هاي دولتي به مراتب س��خت تر از 
گذشته مي شود. اين وضعيت به اندازه كافي دشواري 
اجراي خصوصي سازي و بهبود رفاه و معيشت اقشار 
فرودست را نشان مي دهد. درنتيجه بايد منتظر ماند 

و راهكار او را براي روزهاي آينده بررسي كرد.

رييس هيات عامل صندوق توسعه ملي با بيان اينكه 
8 ميليارد دلار در نيمه نخست سال درآمد داشتيم، 
گفت: 4.5 ميليارد دلار تسهيلات پرداختي صندوق 
در سال 98 سررس��يد مي ش��ود كه بايد در بودجه 

پيش بيني شود.
فارس- مرتضي ش��هيدزاده، با اش��اره به فرارسيدن 
اقساط برخي تس��هيلات پرداختي از منابع صندوق 
توسعه ملي، اظهار داشت: در بودجه سال 98 چند كار 
بايد بكنيم، 1- مواردي كه اش��تباه بود بايد برگردد. 
2- اقساط برخي از طرح هايي كه در سال 90 تا 93 
بنا به اذن رهبري تس��هيلات پرداخت شد سررسيد 

مي شود و در بودجه بايد پيش بيني شود و رونوشت 
آن را به كميسيون برنامه و بودجه مجلس هم داديم. 
رييس هيات عامل صندوق توس��عه ملي افزود: 4.5 
ميليارد دلاري از تسهيلات پرداختي بايد در بودجه 
سال 98 پيش بيني شود و اين را در نامه اي به رييس 
سازمان برنامه و بودجه و ديگر دستگاه ها نيز گفته ايم.

وي به بدهي ديگر ش��ركت ها نيز اشاره كرد و يادآور 
شد: در نامه اي به رييس جمهور اعلام كرديم و به وزير 
نفت فش��ار آورديم تا اقساط و پول هايي كه صندوق 
بازنشستگي وزارت نفت و شركت هاي آن از سال هاي 
گذشته براي پروژه ها گرفتند را امسال بدهند. وزير 

نفت گفت آن را تمدي��د كنيد؛ گفتيم بايد بدهيد تا 
مجددا تسهيلات بدهيم. 

ش��هيدزاده در مورد تغيير گزارش دهي س��ال پايه 
صندوق توسعه ملي از دلار به يورو گفت: اگر بخواهيم 
آن را تبديل كنيم حدود 25 درص��د از دارايي هاي 
صندوق كم مي ش��ود كه منطقي نيست مگر اينكه 
بانك مركزي و ديگر دستگاه ها نيز اين كار را بكنند.

اين مقام مسوول با بيان اينكه ورودي منابع صندوق 
در 6 ماهه اول سال حدود 8 ميليارد دلار بوده است، 
بيان كرد: ب��ا توجه به نيمه دوم س��ال روند ورودي 
منابع با توجه به كاهش فروش نفت كم خواهد شد. 

هر محموله  نفتي كه فروخته مي شود 20 تا 90 روز 
اعلام مي كنند هن��وز صورت مالي ش��هريور و مهر 

نيامده است.
وي ادامه داد: حداكثر نفتي كه پيش بيني مي ش��ود 
براي فروش يك تا يك ميليون و 200 هزار بشكه در 
روز است. فروش نفت بهمن، اسفند و فروردين سال 

بعد در حساب صندوق لحاظ مي شود. 
شهيدزاده در مورد تصويب گزارش هاي صندوق در 
س��ال هاي قبل گفت: گزارش حساب هاي سال 94 
تمام شد و گزارش حساب س��ال هاي 95 نيز نهايي 
ش��ده تا در هيات امنا تصويب ش��ود. همچنين قرار 

شد سازمان حسابرس��ي تا پايان مهرماه نيز گزارش 
حساب س��ال 96 را ارايه دهد تا در جلسه هيات امنا 

مطرح شود.
رييس هيات عامل صندوق توسعه ملي درخصوص 
مبناي تغيير قميت ارز فروش نفت نرخ تبديل آن به 
دلار براي واريز به حساب صندوق و اختلافات مالي 
كه در اين زمينه بود، بيان داشت: ديوان محاسبات 
معتقد است كه قيمت پايه درست است اما سازمان 
بازرسي گفته بايد بررسي شود. اين اختلاف بيشتر 
مربوط به سال 93 و 94 بوده است و عدد آن خاطرم 

نيست. 

عضو كميس��يون برنامه، بودجه ومحاسبات مجلس 
شوراي اسلامي با اشاره به اينكه افزايش نرخ سود بانكي 
روي عملكرد توليد تاثير منفي دارد، گفت: نبايد دولت 

براي جبران كسري بودجه از بازار ارز استفاده كند.
 هزار جريبي، درباره افزايش افزايش نرخ س��ود علي 
الحساب س��پرده ها و وام هاي بانكي گفت: براساس 
اخبار رس��انه ها برخي از بانك ها اقدام به افزايش نرخ 

س��ود بانكي داشته اند كه اين موضوع غير قابل قبول 
بوده و تبعات منفي براي اقتصاد كشور به همراه دارد. 
عضو كميس��يون برنامه، بودجه ومحاسبات مجلس 
ش��وراي اسلامي با اش��اره به اينكه افزايش نرخ سود 
بانكي روي عملك��رد توليد تاثير منف��ي دارد، ادامه 
داد: در سال گذشته با كاهش نرخ سود بانكي بخشي 
از س��رمايه ها از بانك در ح��ال هدايت به بخش هاي 

مولد اقتصادي بود و اگر تلاطم بازار ارز ايجاد نمي شد 
حداقل بخش��ي از مش��كلات توليد در زمينه تامين 

نقدينگي رفع مي شد.
نماينده مردم گرگان در مجلس دهم شوراي اسلامي 
تصريح كرد: اينكه با هدف كنترل نقدينگي نرخ سود 
سپرده بانكي افزايش يابد به رشد نرخ سود وام بانكي 
منجر مي ش��ود كه افزايش هزينه توليد نيز از تبعات 

سياست مذكور بوده كه اين موضوع مناسب نيست.
هزار جريبي در ادامه گفت وگوي خود با خبرگزاري 
خانه ملت تصريح كرد: افزايش هزينه توليد به گراني 
كالا و رشد نرخ تورم منتهي مي شود بنابراين بانك 
مركزي بايد اين موضوع ورود كند و مانع از رشد نرخ 

سود بانكي شود.
وي گفت: ارز قابل توجهي در دست دولت وجود دارد 

بنابراين نبايد دولت براي جبران كس��ري بودجه از 
بازار ارز استفاده كند.عضو كميسيون برنامه، بودجه 
ومحاسبات مجلس ش��وراي اسلامي يادآور شد: در 
هرصورت بايد تصميمات صحيح اقتصادي كه تمامي 
جوانب لحاظ شده باشد اتخاذ و از افزايش غيرقانوني 
سود بانكي نيز جلوگيري شود چرا كه بي توجهي به 

اين موضوع به تثبيت گراني ها منجر مي شود.
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11 هزار ميليارد درآمد 
گمرك براي شش ماه

بسته حمايتي گمرك
براي توليدكنندگان

امكان خروج موقت تريلرهاي 
بدون پلاك تمديد شد 

از افشاي حقوق ۷۰۰ ميليوني
تا كشف قاچاق ۳۴ هزار خودرو 

گمرك ايران اعلام كرده اس��ت كه در نيمه نخست 
امسال با احتساب دريافت ضمانتنامه از واردكنندگان، 
بالغ بر 10 ه��زار و 800 ميليارد تومان درآمد وصول 
شده است كه نسبت به دوره هاي شش ماهه سال هاي 
گذشته بي سابقه است.با احتساب دريافت ضمانتنامه 
از واردكنندگان در اين مدت، بالغ بر 10 هزار و 800 
ميليارد تومان درآمد گمركي از محل حقوق ورودي 
كالاها و 5.5 هزار ميليارد تومان عوارض و ماليات بر 
ارزش افزوده در گمركات كش��ور وصول شده است. 
بدون ضمانت و به صورت نقد در نيمه اول امس��ال 
7348 ميليارد تومان درآمد كس��ب شده است. در 
مجم��وع بالغ بر 5.5 هزار ميلي��ارد تومان عوارض و 
ماليات بر ارزش افزوده وصول شده كه سهم عوارض 
حدود 180 ميليارد تومان و مابقي نيز ماليات بر ارزش 
افزوده بوده اس��ت. گفتني است كل درآمد گمرك 
كش��ور در س��ال 1396 در مجموع بالغ بر 22 هزار 
ميليارد تومان بوده كه نسبت به مصوب قانون بودجه 

حدود 130درصد محقق شد.

فارس| منصور بازيار با اشاره عملكرد گمرك بوشهر 
در ش��ش ماهه نخست س��ال جاري، اظهار كرد: در 
ش��ش ماهه ابتدايي س��ال 97 حدود 15 ميليون و 
380 هزار تن كالا ب��ه ارزش 7 هزار و 535 ميليون 
دلار از گمركات اس��تان بوشهر صادر شده است كه 
نسبت به دوره مشابه سال قبل از نظر وزني 18 درصد 
كاهش و از نظر ارزشي 5 درصد افزايش داشته است.

ناظر گمركات استان بوشهر با بيان اينكه در شش ماه 
ابتدايي س��ال 97 بالغ بر 330 هزار تن كالا به ارزش 
912 ميليون دلار از گمركات استان وارد شده است، 
گفت: اين ميزان نسبت به دوره مشابه سال قبل از نظر 
وزني 45 درصد و ارزش��ي 29 درصد كاهش داشته 
است.وي در مورد درآمدهاي استان در اين مدت بيان 
كرد: درآمد قطعي بالغ بر 7 هزار ميليارد ريال بوده كه 
با محاسبه ضمانتنامه ها بيش از اين خواهد بود.بازيار با 
اشاره به اينكه واردات از گمركات استان بيشتر مربوط 
به كالاهاي مصرفي بوده است، تصريح كرد: با توجه 
به شرايط ارزي پيش آمده و ممنوعيت گروه كالايي 
4 فعلا بخشي از فعاليت ها متوقف است. هم اكنون 

كالاهاي گروه 2 و 3 اجازه ترخيص دارند. 

عل��ي اكبر ش��اماني مدي��ركل دفتر ص��ادرات در 
بخش��نامه اي به كلي��ه گمركات اجراي��ي موضوع 
»اس��تمهال خروج موقت تريل��ر و نيمه تريلر هاي 
فاقد شماره انتظامي تا پايان س��ال 1397« را ابلاغ 
كرد.در اين بخش��نامه آمده اس��ت: پيرو بخشنامه 
478318/97/130 م��ورخ 26/4/97 موض��وع 
استمهال خروج موقت وس��ايط نقليه غيرموتوري 
)تريل��ر و نيمه تريل��ر( فاقد ش��ماره انتظامي اعلام 
مي دارد: انجام تشريفات خروج موقت وسايط نقليه 
غيرموتوري فاقد شماره انتظامي، تا پايان سال جاري 
با رعايت مقررات مربوطه بلامانع است. ضمنا مطابق 
بخشنامه صدرالاشاره و به منظور جلوگيري از هر گونه 
سواستفاده احتمالي و فراهم شدن امكان انطباق و 
كنترل دقيق كالا در زمان برگشت، لازم است نسبت به 
الصاق پلمپ شماره دار به قسمت هاي مختلف وسايط 
نقليه اقدام و شماره پلمپ هاي مذكور را نيز در سامانه 
مربوط ذكر نمايند. لذا دستور فرماييد مراتب به كليه 
واحدها و گمركات تابعه ابلاغ و بر حس��ن اجراي آن 

نظارت مستمر معمول دارند.

امير خجس��ته در مصاحبه ب��ا راديو با بي��ان اينكه 
فراكسيون مبارزه با مفاسد اقتصادي در مجلس با 141 
عضو فعاليت خود را از ابتداي مجلس آغاز كرد، گفت: 
اين فراكسيون قدرتمندانه و بدون توجه به گرايش هاي 
سياسي با هرگونه فساد برخورد مي كند. در اين حوزه 
مردم و خب��رگان جامعه اطلاعات درباره فس��اد در 
 بخش هاي مختلف را به اين فراكس��يون مي دهند.

وي ب��ا ذكر نمون��ه اي از اين فعاليت ها عن��وان كرد: 
يكي از گزارش��اتي كه به اين فراكس��يون رس��يده 
اس��ت در مورد گمرك بود كه توس��ط كارش��ناس 
اين دس��تگاه در اختي��ار ما قرار گرف��ت كه نتيجه 
آن تحول در گم��رك بود و جلوي قاچ��اق 34 هزار 
 خودرو گرفته ش��د و مجرمين هم بازداشت شدند.

رييس فراكسيون مبارزه با مفاسد اقتصادي مجلس 
با بيان اينكه س��امانه اي كه در فراكس��يون مبارزه 
با مفاس��د اقتص��ادي ايجاد ش��ده، بس��يار اثرگذار 
اس��ت، اش��اره كرد: از نيروهاي امنيت��ي و انتظامي 
درخواس��ت داريم در اين حوزه ورود و فراكسيون را 
همراهي كنند. در اين بين كارشناس��ان فراكسيون 
و همچني��ن كميس��يون اص��ل 90 ب��ا عملك��رد 
 دقيق، با فس��اد در بخش هاي ديگر مب��ارزه كنند.

وي از نقش گزارش هاي مردمي در راه مبارزه با فساد 
گفت و عن��وان كرد: گزارش هايي كه توس��ط مردم 
به فراكس��يون مبارزه با مفاسد اقتصادي مي رسد به 
دادستاني اعلام مي شود و با پيگيري آنها با فساد برخورد 
مي شود. در حقيقت مردم از طريق سامانه فراكسيون 
مبارزه با مفاسد، فساد در دستگاه هايي كه بيت المال 
 در آنها حيف و ميل مي ش��ود را گ��زارش مي دهند.

خجسته درباره گزارش هايي مردمي درباره حقوق هاي 
نجومي بيان كرد: بر اس��اس گزارش هايي كه مردم 
ارس��ال كرده اند مدير يكي از بانك ها تا بيش از 700 
ميلي��ون حقوق دريافت مي كرده اس��ت ك��ه ورود 
كرديم و ديديم صحت دارد و لذا با آن برخورد كرديم. 
همچنين گزارش هايي از دريافت حقوق هاي 80 تا 
100 ميليوني برخي مديران دريافت كرده ايم كه با 

آنها نيز برخورد كرديم.



يادداشت

اخبار

بانك و بيمه4

بانك مركزي حذف سامانه »نيما« را تكذيب كرد

حق بيمه در رتبه پنجم هزينه خانوارهاي ايراني

عوامل رشد قيمت ارز و طلا؛ احتمال تهاتر با اروپا با ايجاد كانال مالي، افزايش تقاضا ، كمبود عرضه و تاكيد بر حفظ ذخاير ارزي

كاهش عرضه و افزايش تقاضا عامل رشد طلا و ارز

اولويت خانوارها به بيمه هاي اجباري و ضروري و كاهش سهم بيمه لوكس

گروه بانك و بيمه| محسن شمشيري|
روز يكش��نبه 6 آبان 97، نرخ ارز و سكه در بازار آزاد 
با افزايش نس��بي مواجه ش��د. به دنبال افزايش نرخ 
اون��س جهاني ب��ه 1234 دلار و همچنين نرخ دلار 
آزاد ب��ه 14220 تومان در بازار، ط��اي  18 عيار به 
419 هزار تومان رسيد. سكه طرح جديد 4 ميليون 
و 557 هزار تومان، طرح قديم 4 ميليون و 340 هزار 
تومان، نيم س��كه 2 ميليون و 230 هزار تومان، ربع 
سكه 1 ميليون و 240 هزار تومان، سكه گرمي 695 
هزار تومان، مظن��ه مثقال 17 عيار 1 ميليون تومان 

معامله شد. 
به گزارش تعادل، در بازار آزاد ارز نرخ دلار 14220، 
يورو 16290 تومان، اعام شد و در بازار سنا نيز سايت 
سنا ميانگين نرخ ارز را براي روز شنبه به ترتيب دلار 
13635، يورو 15880، درهم 3721، يوآن 2082، 

پوند 17718، لير 2536 تومان اعام كرد. 
كارشناس��ان دلايل مختلفي را براي افزايش نرخ ارز 
و سكه و طا در روز يكشنبه اعام كرده اند. افزايش 
تقاضا ب��ه دليل جو رواني و كمب��ود عرضه ارز و طا 
و س��كه، اثرات كان��ال مالي ايران و اروپ��ا و احتمال 
خريدهاي تهاتري ايران از اروپا و محدوديت در كالاها 
و شركت هاي قابل معامله، تاكيد دولت بر حفظ ذخاير 
ارزي در سال جاري و سال آينده، از مهم ترين دلايل 
افزايش نرخ ها اعام شده است. اما در عين حال برخي 
كارشناسان اينگونه نوسان ها را طبيعي اعام كرده و 
معتقدند كه اين نوسان نشان دهنده شوك يا افزايش 

زياد و نوسان شديد نيست. 
 برخي فعالان ب��ازار ارز مي گويند كه به دنبال اعام 
ايجاد كانال مالي بين ايران و اروپا، برخي كارشناسان 
گفته اند كه اين كانال ارتباط��ي امكان خريد كالا و 
خدمات از هر كشور و ش��ركتي را فراهم نمي كند و 
اتحاديه اروپ��ا، به صورت تهاتري در مقابل پول نفت 
ايران، ش��ركت ها و كالاهاي��ي را معرفي مي كند كه 
امكان خريد از آنها فراهم است و شركت هايي كه به 
خاطر تحريم ها تمايلي به معامله با ايران ندارند، در 
ليس��ت تهاتر اين كانال مالي قرار ندارند و در نتيجه 
محدوديت در انتخ��اب كالا و خدمات وجود دارد و 
همچنين امكان معامات نقد يا تامين اسكناس نيز 
نس��بت به قبل از تحريم ها محدود است و هر بانك 
يا موسس��ه مالي در اين برنامه براي تامين نياز ارزي 
ايران در معامات نقد و تامين اسكناس حضور ندارد. 
در نتيجه اين موضوع باعث شده كه بازار ارز نسبت به 
ايجاداين كانال مالي ايران و اروپا و سازوكار احتمالي 

آن واكنش نشان دهد. 

  دو دليل عمده افزايش قيمت ها در بازار 
از سوي ديگر، آيت محمدولي رييس اتحاديه طا و 
جواهر تهران با تشريح دو دليل افزايش قيمت ها در 
بازار طا و سكه، گفت: از آنجايي كه هرگونه رخداد 
اقتصادي در قيمت ط��ا و ارز تاثي��ر دارد، افزايش 
قيمت ها طي روزهاي اخير تنه��ا به دو دليل عمده 
است. دليل اول كاهش و كمرنگ شدن عرضه و تقاضا 
در بازار ارز است كه قيمت ارز افزايشي شده و به دنبال 

آن قيمت طا رشد داشته است. 
رييس اتحاديه ط��ا و جواهر ته��ران، دليل دوم را 
افزايش تقاضا به دنبال جو رواني ايجاد شده اعام كرد 
و گفت: در صورتي كه تقاضا براي كالايي افزايش يابد 
اما امكان عرضه و تامين آن به ميزان تقاضا نباش��د، 
قيمت ها افزايش��ي خواهد ش��د و به دليل جو رواني 

ايجاد ش��ده در روزهاي اخير تقاضا رش��د يافته كه 
بطور حتم در قيمت ه��ا تاثيرگذار خواهد بود. اما در 
عين حال برخي كارشناسان معتقدند كه قيمت طا 
و سكه پس از پشت سرگذاشتن افزايش قيمت هاي 
چشمگير طي ماه هاي اخير، با آرامش نسبي در بازار 

مواجه شده است.

 بانك مركزي حذف سامانه نيما را تكذيب كرد
از سوي ديگر، به دنبال اظهارنظرها و گزارش هايي در 
برخي رسانه ها، مبني بر احتمال حذف سامانه نيما 
و حركت بازار به س��مت حذف بازار ثانويه ارز، بانك 
مركزي شايعه حذف سامانه نيما را تكذيب كرد و از 

فعال و پويا بودن آن خبر داد .
به گزارش روابط عمومي بانك مركزي، نظام يكپارچه 
ارزي )نيما( كه محل عرضه و تقاضاي ارز است فعال 
بوده و روز به روز عمق آن بيش��تر مي شود و تاكنون 
بيش از 12 ميليارد يورو ارز در آن معامله شده است. 
همچنين امكان مش��اهده عملكرد س��امانه مذكور 
از ابت��داي راه ان��دازي و به صورت روزان��ه در لينك 
 »گزارش خريد و فروش ارز در سامانه نيما « در درگاه
 www.sanarate.ir براي تمام مخاطبان وجود 
دارد. بانك مركزي در پايان از رسانه ها و فعالان حوزه 
اقتصادي خواست در ش��رايط خطير فعلي به دور از 
هرگونه ش��ايعه در جهت ايجاد آرامش رواني فضاي 

جامعه حركت كنند.
همچنين دفتر مقررات صادرات و واردات س��ازمان 
توسعه تجارت اعام كرد: ارز مورد نياز كالاهاي گروه 
 2 و 3 كه ثبت س��فارش بانكي دارن��د از محل منابع 
ارزي صادرات غير نفتي قابل تامين است كه در كنار 
اين سياست ش��رايط لازم براي بازگشت ارز حاصل 
از صادرات به چرخه اقتصاد كشور فراهم شده است 
اين موضوع نيز باعث شده كه تقاضا براي ارز نيمايي 
حاصل از صادرات غيرنفتي افزايش يابد و در نتيجه 

روي قيمت ارز اثر گذار بوده است.

 عودت وجه ريالي زائران اربعين
در رابط��ه با پرداخت ارز به زائران مراس��م اربعين نيز، 
مسعود خاتوني گفت: در صورتي كه زائرين اربعين به 
هر دليلي از دريافت ارز منصرف شوند، مطمئن باشند 
پس از برگزاري مراسم، وجه ريال پرداختي عودت داده 
مي ش��ود. از آنجايي كه كشور عراق از زير ساخت هاي 
مناس��بي براي برق، اينترن��ت و ... برخ��وردار نبود و 
همچنين بانك مركزي اين كشور نيز كمترين سطح 
از همكاري را با ايران و بانك ملي داشت، در 30 ساعت 
ابتدايي اجراي طرح پرداخت ارز به زائرين با مشكات و 

مسائل متعددي مواجه شديم.
وي افزود: براساس مذاكرات، طرف عراقي تعهد كرده 
بود از روز دوشنبه )30 مهرماه( كه اولين روز اجراي اين 
طرح بود، 51 نقطه و 251 باجه را در اختيار قرار دهد 
اما طرف مقابل به تعهد خود عمل نكرد و مرز چذابه و 
فرودگاه نجف كه جزو مناطق حساس محسوب مي شد 
را در اختيار قرار نداد، همين امر موجب ش��د، بيش از 
14 درصد زائرين از اين نقاط عبور كرده و اين ترافيك و 
ازدحام به داخل شهرهاي نجف، كربا و كاظمين منتقل 
شود. وي ادامه داد: همچنين باد و توفان در مرز مهران 
و شلمچه نيز تمام زيرساخت ها را از بين برد و به دليل 
اينكه فعاليت مجدد اين ايستگاه ها پس از 12ساعت 
آغاز شد، اين دسته از زائرين نيز از مرز عبور كرده و به 

داخل شهرها رفتند.

 پرداخت ارز در كمترين زمان ممكن
به گفته خاتوني، خوشبختانه با فعاليت بيش از 320 
ايس��تگاه كاري در مرز شلمچه، مهران، نجف، كربا و 
كاظمين و استقرار در مسير تردد زائرين و همچنين 
برخورداري از منابع انساني و مالي كافي، ارز مورد نياز 

زائرين در كمترين زمان ممكن پرداخت مي شود.
وي با بيان اينكه، با تمهيدات انديش��يده شده در گام 
نخس��ت، ارز به صورت گروهي در اختيار زائرين قرار 
داده شد، اظهار داشت: همچنين سرويس ها از حالت 
آناين به آفاين تبديل ش��د و اي��ن دو اقدام منجر به 
بهبود ارايه خدمت به زائرين و كاهش ازدحام و ترافيك 

در باجه ها شد.
به گفته وي، اكنون با گذشت حدود 6 روز از اين طرح 
در هيچ يك از ايس��تگاه ها كمبود مالي وجود ندارد و 
زائرين به صورت منظم ارز م��ورد نياز خود را دريافت 
مي كنند و همچنين در صورتي كه هريك از زائرين به 
هر دليلي از دريافت ارز منصرف شود، مطمئن باشد كه 
پس از مراس��م اربعين وجه ريال پرداختي آنها عودت 
داده خواهد شد. خاتوني با اعام اينكه قيمت 96 ريال 
به ازاي هر دينار تعيين ش��ده اس��ت، گفت: به هر زائر 
100 هزار دينار و با پيش بيني سفر 2 ميليون مسافر، 
ميزان 200 ميليارد دينار براي اين طرح در نظر گرفته 
ش��ده كه تاكنون حدود 60 درصد زائري��ن ارز خود را 

دريافت كرده اند.

 دلايل پرداخت ارز در ساختمان نيمه كاره
وي درخصوص پرداخت ارز با ش��يوه هاي نامناسب 
در ش��هر نجف و فيلم هاي موجود در فضاي مجازي، 
توضيح داد: هنگام��ي كه زائرين ريال خود را تحويل 
بانك ملي اي��ران داده اند، بانك موظف به پرداخت به 
موقع دينار به متقاضيان است اما در شرايطي كه كشور 
عراق كمترين ميزان همكاري را با ايران داشت، دلالان 
هم به دنبال فرصت و كارشكني در روند فعاليت بانك 
بودند. وي افزود: برهمين اساس رايزني هايي انجام شد 

و در يك ساختمان نيمه كاره، پرداخت ارز به زائرين 
آغاز شد البته بانك به خوبي آگاه است كه اين شرايط 
در شان و مناسب زائرين نبوده اما در شرايط فعلي و با 
توجه به مشكات ذكر شده، بهترين اقدام بود تا هم 
مردم بتوانند ارز درخواستي خود را دريافت كنند و هم 

به سراغ دلالان و قيمت هاي بالاتر نروند

 افزايش جست وجو براي بيت كوين
از س��وي ديگ��ر، بررس��ي ها نش��ان مي ده��د كه 
جس��ت وجوي كلمه بيت كوين در اي��ران افزايش 
داش��ته كه نشان از افزايش درخواس��ت مردم براي 
آگاهي و همچنين هشداري در زمينه افزايش تعداد 

قربانيان استخراج رمز ارز آلوده است.
به گ��زارش ايبِنا، بيت كوي��ن رايج ترين ارز رمزنگار 
جهان محس��وب مي ش��ود كه تا به ام��روز بيش از 
50 درصد از س��هم ب��ازار رمز ارزها ك��ه چهل هزار 
ارز رمزنگاري ش��ده در آن فعالي��ت دارند را به خود 
اختصاص داده و توانسته با گسترش نفوذ در صنعت 
پرداخت ب��ه يكي از چارچوب ه��اي اصلي پرداخت 
الكترونيك در جهان تبديل شود و برخي از بانك هاي 
دني��ا و بازرگان��ان در مب��ادلات تجاري و تس��هيل 
پرداخت ه��ا از آن به عنوان ابزار پرداخت اس��تفاده 
كنند؛ در اين ميان، گسترش استفاده از بيت كوين 
و آگاهي عمومي درباره كاربرد اين رمز باعث شده تا 
دس��تگاه هاي خودپرداز و كيف پول هاي بيت كوين 
در سراسر جهان به خصوص در امريكا و كانادا توسعه 
پيدا كند و بيت كوين در زمينه پرداخت هاي روزمره 
و پرداخت هاي خُرد نيز استفاده شود. از سويي ديگر 
هكرها با توليد بدافزارها و تزريق كدهاي ماينينگ به 
روترها و آلوده سازي آنها به دنبال درآمدزايي و كسب 
درآمدهاي نجومي هستند و برخي از سايت ها و كسب 
و كارها با عنوان استخراج بيت كوين و ساير رمز ارزها 
درطرح هاي كاهبرداري فعاليت مي كنند؛ در همين 
زمينه مرك��ز مديريت ام��داد و هماهنگي عمليات 

رخداده��اي رايانه اي كش��ور از افزايش چش��مگير 
پيام هاي فريبنده اي است كه در فضاي مجازي براي 
ترغيب كاربران به نصب يا اجراي برنامه هايي با قابليت 
اس��تخراج ارزهاي رمزپايه خبر داد كه به سيس��تم 
كارب��ران صدماتي جدي وارد مي كن��د و همچنين 
مرك��ز ماهر در گزارش��ي ديگ��ر از افزايش حمات 
CryptoJacking خبر داده و تاكيد كرده كه تا به 
امروز 16 هزار و 315 دستگاه روتر ميكروتيك شامل 
دستگاه هاي فعال در ش��ركت هاي اينترنت، بخش 
خصوصي و دولتي به بدافزار استخراج رمز ارز آلوده 
شده اند و امكان دارد در صورت عدم مراقبت هاي لازم 

تعداد قربانيان افزايش پيدا كند.
بيت كوين در ايران نوسانات متعددي را تجربه كرده 
و سياست ها و اعام نظارت مختلف از سوي ارگان ها 
و مس��وولان دولتي شوك ها افزايش��ي و كاهشي در 
س��هم بازار بيت كوي��ن در ايران ايجاد كرده اس��ت؛ 
البته بر اس��اس آمار رس��مي، كاهش ارزش ريال در 
چند ماه گذشته، اس��تفاده برخي تجار از بيت كوين 
براي معامات، خريد بيت كوين براي سرمايه گذاري 
و افزاي��ش آگاهي عمومي در زمين��ه رمز ارزها براي 
ايجاد درآمد ارزي باعث ش��د خري��د بيت كوين در 
ايران افزايش پيدا كن��د و به نوعي تب بيت كوين در 
زماني كه بيت كوين ثباتي نسبي پيدا كرده و بازار آن 
راكد ش��ده بالا برود؛ اين در حالي است كه همزمان 
گزارش نمودار فراواني جست وجوي واژه بيت كوين و 
واژه هاي زير مجموعه آن در   گوگل كه بيشترين سهم 
از جس��ت وجوي كاربران ايراني در ميان موتورهاي 
جس��ت وجو را به خود اختصاص داده نشان مي دهد 
ك��ه افزايش قيمت بيت كوين و امي��دواري برخي از 
مس��وولان براي قانون گذاري و  تكليف وضعيت ارز 
رمزنگاري ش��ده بيت كوين در ايران باعث ش��ده تا 
جست وجوها در اين زمينه رشد   داشته باشد كه در 
اين ميان برخي نيز به دنبال افزايش اطاعات خود در 

اين زمينه بوده اند.

گروه بانك و بيمه| احسان شمشيري|
بررسي سهم گروه هاي هزينه اي در سبد خانوارهاي 
كشور طي 10 سال اخير بيانگر آن است كه مسكن و انرژي 
در رتبه اول، خوراك رتبه دوم، بهداشت و درمان رتبه سوم، 
پوشاك رتبه چهارم و حق بيمه در رتبه پنجم هزينه هاي 
خانوار ايراني قرار داشته است. همچنين خانوارها بيشتر به 
سمت بيمه هاي ضروري و اجباري مانند درمان و شخص 
ثالث بيش از بيمه هاي لوكس مانند عمر و حوادث، منزل 

و... تمايل داشته اند.
به گزارش تعادل، نتايج يك پژوهش كه توسط پژوهشكده 
بيمه از داده هاي مركز آم��ار در بخش هزينه و درآمد خام 
خانوارها در سال هاي 1393تا 1395 استخراج كرده، نشان 
مي دهد كه كش��ش درآمدي حق بيمه در طول س��ال ها 
كاهش داش��ته و از كالاي لوكس به سمت كالاي ضروري 
حركت داشته است. در گروه حق بيمه ها، حق بيمه هاي 
عمر، حوادث، منزل شخصي و ساير، كالايي لوكس محسوب 
مي شوند، اما حق بيمه هاي درماني اختياري و وسايل نقليه 
شخصي در سال هاي اخير فراگير شده و به تدريج در بين 
كالاهاي ضروري در س��بد بس��ياري از خانوارها )به ويژه 

خانوارهاي شهري( قرار گرفتند.
 نتايج حاصل از پژوهش هايي كه در سطح خانوارها انجام 
مي شود نشان مي دهد كه عاوه بر تعيين ساختار تقاضا و 
ترجيحات مردم نسبت به حق بيمه هاي اجباري و اختياري، 
مديران و مس��وولان اين صنعت را ني��ز در جهت تدوين 
سياست هاي مناس��ب اين صنعت هدايت نمايد و فاصله 
گرفتن بيمه از كالاهاي لوكس و حركت به سمت كالاهاي 
ضروري گواه اين مدعا است. همچنين اثرات ويژگي هاي 
اجتماعي خانوار نظير بعد خانوار، سن و ميزان تحصيات 
سرپرست خانوار بر تقاضاي گروه هاي مختلف حق بيمه نيز 

در اين مدل مورد بررسي قرار گرفته است.
در بين متغيرهاي اجتماعي، بعد خانوار نقش كمتري در 

تقاضاي حق بيمه براي خانوارها دارد. اما مي توان به ارتباط 
مثبت تقاضاي حق بيمه با افزايش تحصيات و ارتباط منفي 

آن با افزايش سن اشاره كرد. 
همچنين در اين پژوهش به بررسي ارتباط بين هزينه هاي 
خانوار و اثر متقابل آنها بر يكديگر پرداخته ش��ده است. به 
همين منظور، از سيستم تقاضاي تقريبا ايده آل درجه دوم 
)QUAIDS( استفاده كرده و ارتباط بين تقاضاي هر گروه 
كالا با متغيرهاي مرتبط و تقاضاي س��اير گروه ها بررسي 
شده اس��ت. در اين تحقيق، كالاهاي مصرفي خانوار به دو 
گروه تقسيم ش��ده اند. در گروه اول، اقام مصرفي خانوار  
به گروه هاي خوراكي، پوش��اك، مسكن، انرژي و سوخت، 
بهداشت و درمان، حق بيمه و ساير هزينه ها تقسيم شدند. در 
گروه دوم، حق بيمه ها را به هفت گروه شامل حق بيمه هاي 
عمر، حوادث، منازل ش��خصي، درماني اختياري، وسايل 
نقليه شخصي، بار و ساير تقسيم و سيستم تقاضا براي هر 

گروه تشكيل شده است.  نتايج حاصل از برآورد كشش هاي 
درآمدي نشان مي دهد كه كشش درآمدي گروه هايي مثل 
بهداشت و درمان و س��اير غيرخوراكي ها در طول سال ها 
بيشتر از يك است كه حاكي از لوكس بودن اين گروه كالاها 
است. كشش درآمدي گروه مسكن نيز در بيشتر سال ها در 
اطراف يك است كه بيانگر اين موضوع است كه در ايران و با 
توجه به ساختار اقتصادي و رفتار مردم، مسكن مي تواند به 
عنوان كالايي در مرز كالاهاي ضروري و لوكس در نظر گرفته 
شود.  با توجه به تغييرات سبد مصرفي خانوارها، پيش بيني 
مي شود حق بيمه به مرور زمان نقش بسزايي در هزينه هاي 
خانوارها به دست مي آورد و به مرور زمان به عنوان كالايي 

ضروري براي خانوارها معرفي خواهد شد.
در گروه حق بيمه ها، حق بيمه هاي درماني اختياري و وسايل 
نقليه شخصي در سال هاي اخير فراگير شده و به تدريج در 
بين كالاهاي ضروري در سبد بسياري از خانوارها به ويژه 

خانوارهاي شهري قرار گرفتند. به نظر مي رسد در سال هاي 
آتي نيز اين دو نوع حق بيمه بيشترين سهم را در بين حق 

بيمه هاي اختياري داشته باشند.
در كشورهايي نظير ايران كه مبتني بر اقتصادي دولت محور 
هستند، تغييرات در قيمت بيشتر كالاها وخدمات مصرفي 
خانوارها، معمولا تحت تاثير بازار و ش��رايط آن )از طريق 
عرضه و تقاضا( قرار ندارند. با اين حال، اهميت اين موضوع كه 
تقاضاي هر محصول يا خدمات، مي تواند تابعي از ويژگي هاي 
ساير محصولات باشد، نكته اي است كه براي سياست گذاران 
هر صنعت اهميت زيادي دارد و در اين پژوهش سعي شده 
است تا مدلي براي سيستم تقاضا در صنعت بيمه ارايه شود و 
تقاضاي بر حسب ساير محصولات مصرفي خانوار جست وجو 
شود. در اين پژوهش به ارتباط بين هزينه هاي خانوار و اثر 
متقابل آنها روي يكديگر پرداخته شده  كه كالاهاي مصرفي 
خانوار را به دو گروه تقسيم كرده و اثرات متقابل در  هر گروه 
را محاسبه شده است. در گروه اول، اقام مصرفي خانوار را 
به گروه هاي خوراكي، پوش��اك، مسكن، انرژي و سوخت، 
بهداشت و درمان، حق بيمه و سايرهزينه ها تقسيم شدند. در 
گروه بعدي حق بيمه ها را به هفت گروه شامل حق بيمه هاي 
عمر، حوادث، منازل شخصي، درماني اختياري، وسايل نقليه 
شخصي، بار و ساير تقسيم كرده و سيستم تقاضا براي هر 

گروه را تشكيل داده است.
بهداشت و درمان و س��اير غيرخوراكي ها در طول سال ها 
لوكس بوده اما مسكن در بيشتر كشورهاي دنيا به عنوان 
كالايي ضروري مطرح اس��ت و ماهيت آن نيز بايد چنين 
باشد، اما در ايران و با توجه به ساختار اقتصادي و رفتار مردم 
چنين برمي آيد كه مسكن مي تواند به عنوان كالايي در مرز 
كالاهاي ضروري و لوكس در نظر گرفته ش��ود. تفاوت در 
سهم هزينه هاي مس��كن از هزينه هاي كل در دهك هاي 
مختلف مي تواند توجيهي بر اين موضوع باش��د. كشش 
درآمدي حق بيمه در طول سال ها كاهش داشته و از كالاي 

لوكس به سمت كالاي ضروري حركت داشته است. با وجود 
اينكه همچنان حق بيمه و به ويژه نوع اختياري آن به عنوان 
كالايي لوكس شناخته مي شود، اما افزايش آگاهي مردم در 
سال هاي اخير باعث شده تا براي پوشش ريسك در مسائل 
مختلف به س��مت بيمه تمايل بيشتري نش��ان دهند. به 
عاوه، با توجه به تغييرات سبد مصرفي خانوارها، پيش بيني 
مي شود حق بيمه به مرور زمان نقش بسزايي در هزينه هاي 
خانوارها به دست مي آورد و به مرور زمان به عنوان كالايي 

ضروري براي خانوارها معرفي خواهد شد.
در گروه حق بيمه ه��ا، حق بيمه هاي عمر، حوادث، منزل 
شخصي و ساير كالايي لوكس محسوب مي شوند، اما روند 
آنها و آشنايي بيش��تر مردم با اين حق بيمه ها مي تواند در 
بلندمدت آنها را در بين كالاهاي ضروري يا مرز بين لوكس 

و ضروري قرار دهد.
در گروه حق بيمه ها، حق بيمه هاي درماني اختياري و وسايل 
نقليه شخصي در سال هاي اخير فراگير شده و به تدريج در 
بين كالاهاي ضروري در سبد بسياري از خانوارها به ويژه 
خانوارهاي شهري قرار گرفتند. به نظر مي رسد در سال هاي 
آتي نيز اين دو نوع حق بيمه بيشترين سهم را در بين حق 
بيمه هاي اختياري داشته باشند. حق بيمه بار نيز با توجه 
به نياز تعداد محدودي از مردم، در سال هاي اخير كالايي 

ضروري محسوب شده است.
اين پژوهش پيشنهاد كرده تا به منظور درك بهتر بخش 
تقاضاي بازار بيمه، مطالعاتي در هر يك از گروه هاي حق بيمه 
و به منظور بررسي اثرپذيري تقاضاي آنها از سياست هاي 
اجرايي، تغييرات قيمتي حق بيمه و ساير گروه ها و تحليل 
حساس��يت تقاضاي آنها صورت گيرد. به عاوه ضرورت 
تغيير در ساختار پرسش نامه مركز آمار ايران در بخش حق 
بيمه ها براي سال 1397 و سازگاري آن با طبقه بندي بيمه 
مركزي مي تواند نتايج حاصل از مطالعات بعدي با داده هاي 

خرد اقتصادي موجود را از دقت بيشتري برخوردار نمايد.
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 اثر نرخ هاي مختلف ارز
 بر تورم

ايلناز   ابراهيمي|
قوانيني كه در اقتصاد حاكم هستند، عملكرد خود 
را دارند ولي براي كاركرد آنها و شكل  يافتن روابط 
علت و معلولي در چارچوب اين قوانين در اقتصاد، 
بايد مهم ترين شرط، يعني ثابت بودن ساير شرايط 
برقرار باشد. اقتصاد هم قانون دارد، مثل بسياري 
از علوم ديگر؛ مثل ش��يمي، مثل فيزيك و مانند 
رياضيات. اين قواعد و قوانين در اين علم حاكمند 
چه آنها را قبول داشته باشيم يا نه. »قانون عرضه«، 
»قان��ون تقاضا«، »قانون قيم��ت واحد«، »قانون 
بازده كاهن��ده« و صدها قاعده و قانون اينچنيني 
از طريق مشاهده مداوم رفتار كارگزاران مختلف 
اقتصادي از مصرف كنن��ده و توليدكننده گرفته 
تا حتي كس��اني كه به عنوان واسطه در بازارهاي 
مختلف كار مي كنند اس��تنتاج شده اند، بطوري 
كه يك رفتار يا پديده اقتصادي آن چنان برجسته 
شده است كه اقتصاددانان نام قانون را بر آن نهاده اند. 
اين قوانين اغلب حول روابط علت و معلولي شكل 
گرفته و به بيان اي��ن موضوع مي پردازند كه وقوع 
يك پديده و حالت در اقتص��اد منجر به وقوع چه 
پيامدي خواهد شد. به عنوان مثال، »قانون تقاضا« 
كه از بديهي ترين قوانين اقتصادي است مي گويد 
»با فرض ثابت بودن ساير شرايط، در صورت افزايش 
قيمت يك كالا، تقاضا براي آن كاهش مي يابد«. 
جمله را دوباره مرور كنيد: »با فرض ثابت بودن ساير 
شرايط، ...«، نكته در همين جاست. شايد به همين 
خاطر اس��ت كه بس��ياري از كارگزاران اقتصادي 
اعم از مردم و سياست گذاران به حاكميت قوانين 
اقتصادي باور ندارند. قانون تقاضا بر رابطه منفي بين 
تقاضا و قيمت تاكيد دارد البته با فرض »ثابت بودن 
ساير شرايط«، شرايطي كه از درآمد تقاضاكننده 
گرفته تا شرايط اجتماعي، اقتصادي و رواني حاكم 
بر كشور و فرد را در بر مي گيرد.  به اين ترتيب زماني 
كه در چند ماه گذشته با وجود افزايش شديد نرخ 
ارز، نه تنها تقاضا براي آن كاهش پيدا نكرد، بلكه 
به ش��دت بالا رفت، آيا قانون تقاض��ا حاكم نبوده 
است؟ جواب ساده است، »قانون تقاضا« همچنان 
پا بر جا است ولي »ساير شرايط« از جمله انتظارات 
كارگزاران اقتصادي در خصوص ميزان درآمدهاي 
ارزي كشور و بالطبع عرضه ارز در آينده ديگر ثابت 
نيس��ت و اين تغيير در انتظارات باعث شده است 
بسياري از افرادي كه اصولًا نياز مبادلاتي به ارز در 
حال حاضر يا آينده نزديك ندارند به گمان افزايش 
نرخ آن و به دنبال حفظ ارزش پول خود وارد بازار 
ارز ش��ده و تقاضا براي آن را به شدت بالا ببرند و به 
اين ترتيب عماً مكانيزم طبيعي ذكرشده در قانون 
تقاضا براي مهار تقاضا و در نتيجه جلوگيري از رشد 
قيمت ها از كار افتاده اس��ت.  شايد هم بتوان اين 
طور تفسير كرد كه در مچ اندازي دو نيروي برآمده 
از »قانون تقاضا« و »تماي��ل كارگزاران اقتصادي 
به حفظ ارزش حقيقي دارايي هاي خود«، قدرت 
دومي بر اولي چربيده و در نتيجه افزايش فش��ار 
تقاضا به جهش بيش��تر نرخ ارز دامن زده است.  از 
س��وي ديگر با اعام نرخ ارز معادل 42000 ريال 
براي هر دلار، »ساير شرايط« از سوي سياست گذار 
نيز به شكلي ديگر دستكاري شده است. اختاف 
بين نرخ ارز اعامي سياس��ت گذار و نرخ ارزي كه 
در بازار آزاد حاكم است، باعث ايجاد رانتي در اين 
بازار ش��ده كه واردكنندگان و ساير كساني را كه 
به ارز با اين نرخ مصوب دسترس��ي دارند راغب به 
افزايش شديد تقاضاي خود شده اند تا بتوانند از اين 
تفاوت قيمت بهره برده و از اين رانت هر چه بيشتر 

برخوردار شوند. 

فقط چك صيادي در ساير 
بانك ها پذيرفته مي شود

از ششم آبان ماه چك هاي قديمي در بانك ها پذيرش 
نمي ش��وند، مگر بان��ك صادركننده دس��ته چك. 
مشاهدات ميداني نشان مي دهد كه افراد براي تغيير 
دسته چك خود، بايد تمام چك هاي باقي مانده را به 
بانك صادر كننده دس��ته چك تحويل بدهند و اين 
موضوع باعث ش��ده كه مشتري بانك بايد از 1 تا 24 
نسخه باقي مانده دسته چك قديمي را امضا و در شعبه 
پاس كند تا بتواند دسته چك جديد را تحويل بگيرد.

به گزارش تعادل، انجام عمليات پاس كردن اوراق باقي 
مانده دسته چك قديمي حداقل يك ساعت از وقت 
كارمند بانك و صاحب دسته چك را تلف مي كند تا 
تمام اوراق دسته چك قديمي در سيستم پذيرفته 
شود و سوابق مشتري تكميل ش��ده و بانك بتواند 
تقاضاي دسته چك جديد صيادي را بپذيرد. در حالي 
كه اگر دسته چك قديمي همچنان از اعتبار برخوردار 
مي شد و به تدريج چك صيادي حاكم مي شد يا در 
زمان پايان اوراق دسته چك قديمي، چك صيادي 
جايگزين مي ش��د، نيازي به پاس كردن اوراق باقي 
مانده و صرف وقت فراوان براي هر ش��خص دارنده 
حس��اب جاري و كارمندان بانك را شاهد نبوديم و 

بخش عمده اي از وقت كارمندان بانك آزاد مي شد. 

هشدار نسبت به 
كلاهبرداري هاي پيامكي

بانك ها طي اطاعي��ه اي درخصوص كاهبرداري 
افراد سودجو از طريق ارسال پيامك هاي مشكوك 
با مضامين اعام ش��ماره حس��اب يا كارت بانكي و 
درخواست واريز وجه هش��دار داده اند. در اين روش 
كاهبرداران اقدام به ارسال پيامك براي مشتركان 
تلفن همراه مي كنند و از آنجا كه ش��ايد بخش��ي از 
مخاطبان دريافت كننده پيامك ها در انتظار دريافت 
شماره حساب يا كارت در تعامات مالي و تجاري خود 
براي انتقال وجه باشند، ممكن است با عدم دقت كافي 
و كنترل اطاعات دريافتي دچار تضييع حقوق شوند.

سهم گروه هاي هزينه اي در سبد خانوارهاي كشور طي سال هاي اخير
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كارگزار عرضه نفت در گفت وگو با »تعادل« اعلام كرد

استقبال خارجي ها  از نفت بورسي
گروه بورس | سميرا  ابراهيمي|

 روز گذشته 1 ميليون بش��كه نفت خام در رينگ 
صادراتي بورس انرژي ايران به قيمت پايه 79.15 
سنت توسط شركت ملي نفت ايران عرضه شد. در 
زماني كه خريداران براي گذاش��تن سفارش هاي 
خريد، فرصت داش��تند، سفارش ها در بازه قيمتي 
61.8 دلار تا 74.8 دلار ثبت شد كه البته سفارش 
74.8 دلاري، موخر نسبت بر سفارش هاي بين 61 

تا 69 دلار بود.
 اما در نهايت 8 پارت سفارشي كه هر كدام 35 هزار 
بشكه را شامل مي ش��ود، به خريداري كه سفارش 
74.8 دلاري را گذاشته بود، فروخته شد و از كل اين 

عرضه 28 درصد از آن به فروش رفت. 
محم��د كف��اش پنج��ه ش��اهي در گفت وگ��و با 
»تعادل«در خص��وص خريداراني كه براي معامله 
نفت خام از طريق اين كارگزاري كه وظيفه عرضه را 
داشت، وارد شدند گفت: خريداراني كه وارد شدند، 
شامل چند شركت از مليت هاي مختلف بودند، زيرا 
اين معامله در رينگ صادراتي انجام شد. وي افزود: 
هيچ پيش بيني از وضعيت معاملات تا لحظه آخر 
نداش��تيم. اين معامله براي بار اول انجام مي ش��د. 
خريداران بايد كد مي گرفتند و سپس شناسه واريز 

آنها ثبت مي شد. 
حتي تا يك ساعت قبل از معاملات هنوز مشخص 
نبود كه مشتري ها مي خواهند چه كنند و معامله 
انجام مي شود يا نمي شود. اما معامله به خوبي انجام 
شد و به نظر مي رس��د كه آينده خوبي پيش روي 

اين بازار باشد.
كفاش همچنين اظهار كرد ك��ه البته ديدگاه من 
روشن بود زيرا مي دانستم چند متقاضي وجود دارد 
اما اينكه چه اتفاقي مي خواهد بيفتد با آنچه پيش 
بيني مي ش��د، متفاوت است. بايد توجه داشت كه 
اين موضوع، يك موفقيت ملي است و منافع زيادي 

براي اقتصاد كشور دارد. 

  ورودخارجي ها به نفت از راه بورس
علي حس��يني، مديرعامل بورس انرژي مي گويد 
خارجي ه��ا مي توانند با دريافت ك��د معاملاتي از 
بورس اقدام به خريد محموله هاي نفت خام ايران از 

طريق بورس انرژي كنند. 
وي در توضيح اين موض��وع گفت: تاكنون بيش از 
1۰۰ كد معاملاتي توسط خارجي ها در بورس انرژي 
دريافت شده كه مي توانند از طريق آن اقدام به خريد 

محموله هاي نفت خام و فرآورده هاي نفتي كنند.
وي با اشاره به اينكه شركت هاي حقوقي با پرداخت 
1۰ درص��د ارزش تقريبي معامل��ه به عنوان پيش 
پرداخت مي توانند در اين معاملات ش��ركت كنند 
گف��ت: ماخذ قيم��ت اين عرضه، نف��ت خام برنت 
است كه از نشريه پلت اس��تخراج مي شود كه اين 
نشريه يك نش��ريه بين المللي است و مورد استناد 
بازيگران نفت خام قرار مي گيرد.حسيني همچنين 
گفت: قيمت پايه براس��اس اطلاعيه عرضه اي كه 
 شركت ملي نفت به ما داده و در سايت منتشر شده 

79 دلار و 15 س��نت اس��ت و اين قيمت پايه براي 
رقابت بوده و مي تواند قيمت نهايي بالاتر از اين رقم 

هم قرار بگيرد.

  منافع مالي يا كارمزد كارگزاري؟
اين مقام مسوول با بيان اينكه بازار سرمايه و بورس 
انرژي هيچ گاه رقيب نهادها و ش��ركت هاي دولتي 
همچون شركت ملي نفت ايران نيست، عنوان كرد: 
زماني كه بورس كالا راه اندازي شد، در جلساتي كه 
با شركت ملي صنايع پتروش��يمي برگزار مي شد، 
همواره اين بازار را به عنوان رقيب جدي خود نگاه 
مي كرد، اما بعدها با گس��ترده ش��دن ارتباطات و 
خدمات ارايه ش��ده، به اين اعتقاد دست يافتند كه 
بورس كالا به عنوان يك كانال ارتباطي با مشتريان 
مي تواند از دستاوردهاي خوبي براي آنها برخوردار 
باش��د. كارگزار عرضه كننده محموله يك ميليون 
بشكه اي نفت خام با بيان اينكه با اين عرضه و كشف 
نرخ آن، شركت هاي پالايشگاهي نيز تكليف خود را 
خواهند دانست، افزود: نحوه تسويه ارزي معامله بر 
مبناي نرخ سنا خواهد بود و اگر به عنوان يك شروع 
آزمايشي عرضه يكشنبه به شمار آيد، مي توان پس 
از شناخت نقاط ضعف و قوت نسبت به تأمين منافع 

آن براي همه ذي نفعان مطمئن بود. 
وي از عرضه نفت خام به عن��وان يك اتفاق ملي و 
نقطه عطف براي بازار سرمايه ايران ياد كرد و افزود: 
به دليل كاهش جهان��ي قيمت نفت خام و با توجه 
به اطلاعيه عرضه اين كالا، متقاضيان بايد به خاطر 
داشته باشند كه نرخ پايه اعلام شده بر مبناي نرخ 
روز در موعد تحويل كالا تعديل مي شود، از طرفي 
با توجه به لزوم تسويه 2۰ روزه در اطلاعيه عرضه، 
احتمال تعديل مهلت پرداخت و ارايه تس��هيلات 
بيشتر وجود خواهد داشت. وي در برابر اين پرسش 
كه چه كس��اني نفت خام را با توجه به تحريم هاي 
ايران و مشكلات حمل و نقل آن خريداري خواهند 
كرد، گفت: نحوه خريد نفت خام به گونه اي اس��ت 
كه با توجه به تحويل آن در جزيره خارك، خريدار 
آن پيش از عرضه اقدام به شناسايي بازار فروش در 
كشورهاي همسايه همچون عمان، قطر، گرجستان 
يا تركيه كرده است. كفاش پنجه شاهي بر اهميت 
انجام اين معامله و فرصت تاريخي آن براي بخش 
خصوصي و غيردولتي كشور تأكيد كرد و افزود:  اين 
موضوع به لحاظ ملي از اهميت بالايي برخورداربوده 
و براي شركت كارگزاري خبرگان سهام، كارمزد آن 
مهم نيست، براساس مقررات موجود، معادل 15 در 
هزارم كل معامله تا سقف 1۰ ميليون تومان براي هر 
حجم س��فارش به عنوان كارمزد كارگزاري تعيين 
مي ش��ود و اين در حالي است كه با توجه به تعيين 
نرخ س��نا براي تبديل ارز به ريال، كارمزد چندان 

بالايي عايد كارگزاري نمي شود. 

  ضرورت تداوم عرضه نفت در بورس انرژي
همچنين كفاش پنجه ش��اهي، مديرعامل شركت 
كارگزاري خبرگان س��هام با تأكيد دوباره بر لزوم 

ادامه دار بودن عرضه محموله هاي نفت خام ايران 
در بورس انرژي تصريح كرد: در س��ال 9۰ با حضور 
معاون اول وقت رييس جمهور در بورس كالا براي 
نخستين بار اقدام به عرضه نفت خام سنگين ايران 
در تابلوي معاملات اين بازار ش��د كه به هر دليلي 
هيچ گاه رخ نداد، از آن زمان تاكنون 7 سال سپري 
ش��ده واين در حالي اس��ت كه با توج��ه به فضاي 
اقتصادي موجود، بهترين فرصت براي مش��اركت 
بخش خصوصي و غيردولت��ي در فضاي اقتصادي 
كش��ور و امكان كسب سود از طريق معاملات نفت 

خام فراهم شده است. 
اي��ن در حالي اس��ت كه اگ��ر پي��ش از برجام اين 
اتف��اق ق��رار ب��ود رخ دهد ش��ايد فرصت��ي براي 
مشاركت بخش خصوصي فراهم نمي شد، بنابراين 
ب��ا اس��تفاده از چنين ش��رايطي و با توج��ه به باز 
بودن فضا براي مش��اركت بخ��ش خصوصي، بايد 
 در اي��ن عرضه مش��اركت و بر ادام��ه دار بودن آن 

پافشاري كرد. 

  امكان رفع مشكل از كار
پالايشگاه هاي داخلي

حس��يني در خصوص مزاياي عرضه نفت خام در 
بورس انرژي و پتانسيل هاي بهره وري كه در پيش 
روي اين بازار قرار دارد، گفت: اكنون فرصتي پيش 
آمده است كه نخستين عرضه يك ميليوني نفت 
خام سبك در رينگ بين الملل بورس انرژي ايران 
جهت اجرايي س��اختن ماده 13 قانون رفع موانع 
توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي كشور و عرضه 

نف��ت در رينگ داخلي به منظ��ور تامين خوراك 
پالايشگاه ها و صادرات فرآورده هاي نفتي مازاد بر 
نياز داخل توسط پالايشگاه ها از بستر بورس انرژي 

ايران، صورت بگيرد.
او افزود: در ش��رايط موج��ود در اطلاعيه عرضه با 
همكاري نهاد هاي ذي رب��ط از جمله وزارت نفت 
س��عي ش��ده تا ش��رايط براي حضور خريداران 
تسهيل گرديده و زمينه براي شكل گيري بازاري 
قوي جهت متنوع س��ازي روش فروش نفت خام 

فراهم شود.
 در اين شرايط و با توجه به فراهم شدن بسترهاي 
لازم فرصت خوبي جهت اجرايي نمودن ماده 13 
قانون رف��ع موانع توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام 

مالي كشور ايجاد شده است.
حسيني خاطرنشان كرد: بر اساس تبصره 2 ماده 
13 قانون رفع موانع تولي��د رقابت پذير و ارتقاي 
نظام مالي كشور، وزارت نفت مجاز است به منظور 
تامين نفت خام و ميعانات گازي براي پالايشگاه ها 
قيمت پايه نفت خام و ميعانات گازي عرضه شده 
در بورس را تا سه درصد كمتر از نود و پنج درصد 
تحويل روي كش��تي )فوب( خليج فارس تعيين 
كند. همچنين در تبصره 1 اين ماده بر استفاده از 
سازوكارهاي بورس انرژي ايران در خريد و فروش 
نفت خام و ميعان��ات گازي و فرآورده هاي نفتي و 

انرژي برق تاكيد شده است.
مديرعامل بورس انرژي اظهار كرد: اين موضوع كه 
ماده 13 قانون رفع موانع توليد رقابت پذير و ارتقاي 
نظام مالي كشور به پالايش��گاه هاي كشور اجازه 

داده است فرآورده هاي نفتي مازاد بر نياز داخلي را 
صادر نمايند به فرصت پيش آمده در اين خصوص 
همزمان با عرضه نفت خام صادراتي در بورس ايجاد 
ش��ده اما با وجود لزوم اجرايي ش��دن اين ماده به 
منظور توسعه صنعت پالايشگاهي كشور و كاهش 
خام فروشي نفت، اكنون نفت خام و ميعانات گازي 
مورد نياز پالايشگاه ها مي تواند از بستر بورس انرژي 
ايران و در رينگ داخلي اين بورس تامين ش��ود و 
پالايش��گاه ها پس از پالايش نفت خام و ميعانات 
گازي اقدام به فروش فرآورده هاي خود در رينگ 
داخلي و بين المل��ل اين بورس متناس��ب با نياز 

خريداران نمايند. 
در بند “ح “ ماده 4 قانون برنامه شش��م توس��عه 
جمهوري اس��لامي ايران نيز بر توسعه بازار انرژي 
و عرضه نفت خ��ام و فرآورده هاي نفتي در بورس 

انرژي ايران تاكيد شده است.
با توجه به نگاه مثبت دول��ت و نهادهاي ذي ربط 
نسبت به پتانسيل ها و ظرفيت هاي بورس انرژي 
ايران در حوزه فراهم آوردن فضاي رقابتي و شفاف 
در زمينه كشف قيمت حامل هاي انرژي و همچنين 
وجود ابزارهاي مناس��ب به منظ��ور تامين مالي 
پروژه هاي توسعه اي حوزه انرژي در اين بورس، از 
قبيل صندوق سرمايه گذاري پروژه و اوراق سلف 
موازي اس��تاندارد اميدواريم با همكاري نهادهاي 
ذيربط در حوزه انرژي بتوانيم بورس انرژي ايران 
را ب��ه جايگاه واقعي خود در زمينه كش��ف قيمت 
حامل هاي انرژي و مرجع قيمت گذاري حامل هاي 

انرژي در سطح منطقه برسانيم.
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  افزايش سرمايه 60 درصدي در »خزر«: 
فنرسازي زر مجوز افزايش سرمايه 6۰ درصدي 
را از سازمان بورس دريافت كرد. سازمان بورس 
و اوراق بهادار در ش��بكه كدال از اعطاي مجوز 
افزايش سرمايه به ش��ركت فنرسازي زر خبر 
داد. به گزارش سنا، شركت فنر سازي زر مجوز 
افزايش س��رمايه از محل مطالبات حال ش��ده 
س��هامداران و آورده نقدي را از سازمان بورس 
و اوراق بهادار دريافت كرد. بر اين اس��اس اين 
شركت در نظر دارد سرمايه خود را از مبلغ 49.9 
ميليارد به 79.9 ميليارد ارتقا دهد. همچنين، 
افزايش س��رمايه 6۰ درصدي اين ش��ركت به 
منظور اصلاح ساختار مالي و از منبع مطالبات 
حال ش��ده س��هامداران و آورده نقدي است. 
فنرسازي زر در دوره يك ماهه منتهي به پايان 
ش��هريور ماه، از محل فروش محصولات خود 
مبلغ 21 ميلي��ارد و 676 ميليون ريال درآمد 
داشته اس��ت. اين شركت براس��اس عملكرد 
6 ماهه براي س��ال مالي منتهي به پايان سال 
جاري، مبلغ 176 ميليارد و 616 ميليون ريال 
درآمد داشته كه نسبت به مدت مشابه سال قبل 

35درصد رشد داشته است.

  پايان نيمه نخست سال براي »شاراك«: 
نيمه نخست س��ال براي پتروشيمي شازند، با 
س��ودآوري قابل توجهي همراه بود. »شاراك« 
در 6 ماهه منتهي به پايان شهريور 97، به ازاي 
هر س��هم 792ريال س��ود محقق كرده است. 
همچنين، مجتمع پتروش��يمي ش��ازند امروز 
گ��زارش عملكرد 6 ماه نخس��ت س��ال 97 را 
منتشر كرد. افزون بر اين، اين شركت از جمله 
شركت هاي پتروشيمي خوراك مايع در بورس 
اس��ت كه ماده اوليه آن نفتا است و عمده آن از 
پالايشگاه هاي داخلي تامين مي شود. سرمايه 
ش��ركت در حال حاضر بالغ ب��ر 8۰۰ ميليارد 
توم��ان اس��ت. همچنين، بر اس��اس آمارهاي 
منتشر شده از سوي شركت پتروشيمي شازند، 
اين مجتمع طي 6 ماهه منتهي به شهريور ٩٧ 
به ازاي هر سهم ٧٩٢ ريال سود محقق كرد. به 
اين ترتيب “شاراك “ در مدت مشابه سال قبل 
٢٧٧ ريال سود براي هر سهم شناسايي كرده 
بود. افزون ب��ر اين، علت اصل��ي افزايش ١٨6 
درصدي سود در 6 ماهه نخست سال 97 نسبت 
به مدت مشابه قبل را مي توان ناشي از رشد ٧٢ 
درصدي درآمدهاي عملياتي و ١4٧4 درصدي 
س��اير درآمدهاي عملياتي دانست. همچنين 
رشد 5٠ درصدي درآمد سرمايه گذاري ها و ٨6 
درصدي درآمدهاي متفرقه نيز از نكات مثبت 
ديگر در گزارش عملكرد اين ش��ركت است. بر 
اين اساس، “ش��اراك “ در ش��هريور ماه مبلغ 
396 ميليارد تومان فروش داشته است. فروش 
شركت در شهريور 451 ميليارد تومان بوده و 
مجموع فروش ش��ركت در 6 ماهه ابتدايي، به 
حدود 22۰۰ ميليارد تومان رسيده است. اين 
در حالي اس��ت كه مجموع فروش ش��ركت در 
دوره مشابه سال گذشته 128۰ ميليارد تومان 
بوده است. برهمين اساس مقدار فروش شركت 
در ش��هريور ماه 7۰هزار و 45۰ تن و در مرداد 
ماه 78هزار و 824تن بوده است . به اين ترتيب 
مجموع مقدار فروش ش��ركت از ابتداي سال 
مالي تاكنون 46۰هزار و 15 تن انواع محصولات 

پليمري بوده است.

  نگاهي به عملكرد »فخوز«: شركت فولاد 
خوزستان علاوه بر اينكه طي 6 ماه ابتداي سال 
عملكرد قابل قبولي داشته است، در مهرماه نيز 
با افزايش فروش همراه ش��ده است. همچنين، 
شركت فولاد خوزستان بزرگ ترين عرضه كننده 
محصولات نيمه نهايي فولادي و دومين قطب 
توليد فولاد خام كش���ور به ش��مار مي رود. بر 
اساس گزارش عملكرد مالي، “فخوز “ در 6 ماه 
نخست سال نس��بت به مدت مشابه سال قبل 
47 درصد افزايش ف��روش، 63 درصد افزايش 
سود ناخالص عملياتي و 75 درصد افزايش در 
سود خالص داشته است. اين در حالي است كه، 
فولاد خوزستان در شهريور ماه موفق به فروش 
876 ميلي��ارد تومان از انواع محصولات ش��ده 
است. اين رقم در مرداد ماه برابر با 763 ميليارد 
تومان بوده اس��ت. همچني��ن، مجموع فروش 
ش��ركت در 6 ماهه نخست سال به چهار هزار و 
561 ميليارد تومان رسيده كه اين عدد در مدت 
مشابه سال گذشته برابر با سه هزار و 45 ميليارد 
تومان بوده و رش��د 5۰ درصد فروش شركت را 
نشان مي دهد. بر اساس اطلاعات منتشر شده 
در ش��بكه كدال، نرخ فروش گندله شركت در 
شهريور ماه با رش��د 3۰ درصدي نسبت به ماه 
پيش همراه بوده است. نرخ فروش اسلب و بلوم 
صادراتي كه در ماه هاي گذشته در حدود 22 و 
23 هزار ريال بوده در ش��هريور ماه با يك رشد 
چشمگير به عدد 45 و 43 هزار ريال به ازاي هر 
كيلو رسيده است. همچنين اين شركت در ماه 
مهر موفق به فروش 88۰ ميليارد تومان از انواع 

محصولات شده است. 
همچنين مجموع فروش شركت در هفت ماهه 
نخست س��ال برابر با پنج هزار و 441 ميليارد 
تومان است، كه نسبت به مدت زمان مشابه سال 
گذشته كه سه هزار و 532 ميليارد تومان بوده 
با رشد 54 درصدي همراه شده است. براساس 
اطلاعات منتشر شده از سوي فولاد خوزستان، 
ن��رخ فروش ش��ركت در ماه جاري نس��بت به 

شهريور ماه با رشد همراه بوده است. 
علاوه ب��ر اين، نرخ ف��روش اس��لب داخلي در 
شهريور ماه برابر با 2هزار و 3۰۰ تومان بوده كه 
در ماه جاري به 3هزار و 3۰۰ تومان رسيده است. 
همچنين بلوم و بيلت داخلي نيز در شهريور ماه 
برابر با 2هزار و 4۰۰ تومان بوده كه در ماه جاري 

در نرخ 3هزار و 1۰۰ معامله شده است.

گروه بورس|
 شاخص كل بورس اوراق بهادار تهران در معاملات 
روز يك شنبه با رشد يك هزارو 785 واحدي همراه 
ش��د و توانس��ت رقم 18۰ هزارو 626 واحدي را به 
خود اختصاص دهد. از همين رو، شاخص بازار اول 
در حالي با افزايش 13۰8 واحدي به رقم 133 هزار 
و 774 واحد دس��ت يافت كه ش��اخص بازار دوم با 
افزايش 3582 واحدي عدد 356 هزار و 395 واحد 
را به نمايش گذاشت. همچنين، شاخص سهام آزاد 
شناور نيز با افزايش 17۰8 واحدي به رقم 189 هزار 
و 983 واحد دست يافت. افزون بر اين، شاخص كل 
هم  وزن با افزايش 173 واحدي عدد 27 هزار و 554 
واحد را به نمايش گذاش��ت. بر اساس اين گزارش، 
ديروز معاملات سهام در نماد معاملاتي شركت هاي 
صنايع پتروش��يمي خلي��ج فارس ب��ا 421 واحد، 
سرمايه گذاري توسعه معادن و فلزات با 161 واحد 
و معدني و صنعت��ي چادر ملو با 147 واحد افزايش 
بيشترين تأثيرمثبت را بر برآورد شاخص كل بورس 

به نام خود ثبت كردند. در مقابل، معاملات س��هام 
در نماد معاملاتي شركت هاي پالايش نفت تهران 
با 1۰9 واحد، پتروش��يمي مبي��ن و پالايش نفت 
اصفهان هر يك با 73 واحد و نفت بهران با 37 واحد 
كاهش، بيش��ترين تاثيرمنفي را در محاس��به اين 

نماگر به دوش كشيدند. 

 افزايش ارزش معاملات فرابورس 
از س��ويي ديگر، دومين روز از دومين هفته آبان ماه 
در حالي براي بازار فرابورس ايران به پايان رسيد كه 
نسبت به روز ش��نبه شاهد افزايش ارزش معاملات 
در مقاب��ل افت حجم دادوس��تدها و ش��اخص كل 
بودي��م. بر اين اس��اس، در معاملات روز يكش��نبه 
تعداد 571 ميليون ورقه بهادار در بيش از 73 هزار 
دفعه مبادلاتي ب��ه ارزش بيش از چهار هزار و 181 
ميليارد ريال دست به دست شد كه در مقايسه با روز 
شنبه حجم معاملات كاهش اما ارزش آن افزايش 
يافت. در همي��ن حال ش��اخص كل فرابورس نيز 

معاملات روز گذشته را با افت 4 واحدي خاتمه داد 
كه در نتيجه آن آيفكس در پله 2۰13 واحدي قرار 
گرفت. افزون بر اين، دي��روز دو نماد از گروه  فلزات 
اساسي بيشترين تاثير مثبت و منفي را بر شاخص 
فرابورس ايران داشتند. بدين ترتيب در حالي نماد 
»ميدكو« 7 واحد اثر مثبت بر آيفكس داش��ت كه 
در س��مت مقابل نماد »ذوب« به همين ميزان اثر 
منفي روي اين نماگر داشت. علاوه بر اين نمادهاي 
»مارون«، »ش��راز« و »ش��اوان« روي هم رفته 1۰ 
واحد تاثير منفي ب��ر آيفكس داش��تند. در مقابل 
نمادهاي »زاگرس« و »س��مگا« هر كدام با حدود 
2 واحد تاثير مثبت بر آيفكس، از افت بيش��تر اين 
نماگر جلوگيري كردند. همچنين، در فرابورس روز 
گذشته شاهد بازگشايي نماد معاملاتي شركت هاي 
بيمه س��امان، زرين معدن آسيا، نوش پونه مشهد، 
صنعتي و معدني كيمياي زنجان گستران، شركت 
كارخانه هاي صنعتي آزماي��ش و بانك ايران زمين 
بوديم. نماد »بس��اما« متعلق به بيمه س��امان كه 

ديروز شاهد بازگشايي آن بوديم بيشترين افزايش 
قيمت را در ميان نمادهاي فرابورس��ي تجربه كرد. 
بر اين اس��اس، رصد دادوستدهاي معامله گران در 
بازار سهام نش��ان مي دهد كه در مجموع بازارهاي 
اول و دوم 222 ميليون س��هم ب��ه ارزش افزون بر 
يك هزار ميليارد ريال دس��ت به دست شده است. 

بازار پاي��ه نيز ديروز ميزب��ان نقل وانتقال افزون بر 
285 ميليون سهم به ارزش 693 ميليارد ريال بود. 
همچنين نگاهي به مبادلات اوراق بيانگر آن است 
كه خريداران و فروشندگان اوراق در بازار ابزارهاي 
نوين مالي 65 ميليون ورقه بهادار به ارزش دو هزار و 

456 ميليارد ريال را  مورد معامله قرار دادند. 

نوسان مثبت سهام
مروري بر آمار معاملات ديروز نشان مي دهد

رييس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي عنوان كرد

ظرفيت بازار سرمايه در جذب نقدينگي
محمدرض��ا پورابراهيمي با ارزياب��ي مثبت فضاي 
دولت پس از تغييرات كابين��ه، ابراز اميدواري كرد. 
وي گفت: شرايط بهتري را در ارتباط با اركان اعضاي 
تيم اقتصادي دولت داش��ته باشيم. به گزارش سنا، 
وي با بيان اينكه بانك مركزي، وزارت امور اقتصادي 
و داراي��ي، وزارت تع��اون، كار و رف��اه اجتماع��ي و 
وزارت صنعت، معدن و تج��ارت از مهم ترين اركان 
اقتصادي دولت هس��تند، ادامه داد: از نگاه مجلس 
شوراي اس��لامي، وزير امور اقتصادي و دارايي بايد 
محور تصميمات اقتصادي باشد. رييس كميسيون 
اقتصادي مجلس شوراي اس��لامي با اشاره به اينكه 
ت��ورم كنوني قابل پي��ش بيني بود، گف��ت: تخليه 
تورمي باي��د در بلندمدت به تدريج اتف��اق افتد اما 

در كوتاه م��دت اقداماتي را با دول��ت، توافق كرديم. 
پورابراهيمي ادامه داد: يكي از مشكلات ما در نظام 
بانكي اين است كه از بخشنامه هاي بانك مركزي و 
وزارت امور اقتصادي و دارايي تبعيت نمي كند و اين 
موضوع براي اقتصاد كشور چالش ايجاد كرده است. 
وي افزود: اتفاقات مثبتي كه در هفته هاي اخير افتاد 
نشان داد ظرفيت بسيار بزرگي براي جذب نقدينگي 
در بازار سرمايه وجود دارد. پورابراهيمي اضافه كرد: 
حجم بزرگي از بنگاه هاي اقتصادي در اختيار وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي اس��ت كه بازدهي پايين 
دارد و به جاي اينكه لكوموتيو اقتصاد كش��ور باشد 
در آن ترمز ايجاد كرده اس��ت و اي��ن مجموعه بايد 
آزادسازي شود. وي گفت: حلقه مفقوده اقتصاد ايران، 

تصميمات مهم سازمان برنامه و بودجه است. گلايه 
ما از اين س��ازمان اين است كه رويكرد ميان مدت و 
بلندمدت اقتصاد ايران كجاست؟ پورابراهيمي افزود: 
مجلس با راي خود به وزراي پيشنهادي، تعامل خود 
را با دولت نش��ان داد و اكنون ت��وپ در زمين دولت 
اس��ت. وي تاكيد كرد: ظرفي��ت و بضاعت مجلس 
در خدمت دولت اس��ت و كم��ك مي كنيم دولت بر 

مشكلات فائق شود.
رييس كميس��يون صنايع مجلس شوراي اسلامي 
نيز در ادامه گفت: مشكل امروز ما در وزارت صنايع 
نيست بلكه مشكل صنعت در بيرون از وزارتخانه است 
و مواردي كه تيم اقتصادي دولت بايد درباره بانك ها، 
بيمه ه��ا، گمرك و ماليات ب��ر ارزش افزوده تصميم 

بگيرد. عضو كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي 
اسلامي با بيان اينكه راي بالاي نمايندگان مجلس 
به وزراي اقتصادي پيشنهادي رييس جمهور در اين 
شرايط معناي خوبي در داخل و خارج از كشور دارد، 
گفت: اين راي پيام مثبتي از س��وي مجلس شوراي 
اسلامي و نشان دهنده همراهي آنان با دولت و برون 

رفت از مسائل جاري و مقابله با چالش هاست.
از س��ويي ديگر، فريد موس��وي بر ل��زوم فرماندهي 
واحد اقتصادي تاكي��د كرد و افزود: از منظر مجلس 
و بر اس��اس قان��ون وزارت امور اقتص��ادي و دارايي 
اي��ن فرماندهي بر عهده وزير اين وزارتخانه اس��ت. 
همچنين، س��يد هادي موس��وي نيك كارش��ناس 
اقتصادي هم بيان كرد: بر اس��اس قانون، هماهنگي 

امور اقتصادي و مالي از وظايف وزارت امور اقتصادي و 
دارايي است اما در عمل، اين وزارتخانه در حاشيه بود 
و سياست گذاري مالي توسط سازمان برنامه و بودجه 
و سياست هاي پولي و بانكي هم توسط بانك مركزي 
ساماندهي ش��د و اين مشكل پايه اي است. موسوي 
نيك افزود: اگر نقش خزانه داري را به اين وزارتخانه و 
نقش هماهنگي را به سازمان برنامه محول كنيم شايد 
مناسب تر باشد. اين كارشناس اقتصادي گفت: اگر 
قرار باشد نرخ كنوني ارز ادامه يابد افزايش سطحي 
از تورم اجتناب ناپذير اس��ت. موس��وي نيك افزود: 
برنامه هاي وزراي جديد در راستاي اقتصاد مقاومتي 
است اما مهم تر از آن، اجراي اين برنامه هاست كه بايد 

به درستي اجرا شوند.

ديدگاه
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دولت به منابع مالي ارزي نياز دارد

مصائب بازگشت ارز صادراتي

افق پيش روي رحماني

چند روز پيش بخش�نامه س�ازمان توس�عه 
تجارت مبني بر محدودي�ت واردات مبني بر 
محدوديت واردات برخي گروه هاي كالايي به 
دليل كمبود ارز به خوبي نش�ان داد كه دولت 
ارز كاف�ي ب�راي هماهنگ ك�ردن تجارت در 
اختيار ن�دارد و قيمت پايين ارز نيما نس�بت 
به ن�رخ تعادلي باع�ث 50 ميلي�ارد دلار ثبت 
سفارش شده اس�ت. بخشي از اين مشكل در 
واقعي نبودن آمار صادرات و بخشي ديگر در 

مشكلات بازگشت ارز طبقه بندي مي شود.

  عدم بازگشت 16 ميليارد دلار ارز
از زمان آغاز به كار ب��ازار ثانويه روند تزريق ارز به 
س��امانه نيما صعودي بوده اما به كندي ولي در 3 
هفته گذش��ته به دليل نزديكي به موعد بازگشت 
تحريم ه��اي يك جانب��ه امريكا اي��ن روند بطور 
چش��مگيري افزاي��ش پيدا كرده اس��ت تا جايي 
كه در روزهاي دوم و س��وم آبان م��اه به ترتيب با 
تزريق 190 ميليون يورو و 110 ميليون يورو انواع 
ارز صادراتي به س��امانه نيما رك��ورد اين واريزها 
شكست و اين ركوردش��كني در حالي بود كه در 
يك ماه اخير تمامي روزهاي آخر هفته تا 4 ميليون 
يورو ارز صادراتي به اين بازار تزريق ش��ده است. 
از ابتداي س��ال 9۷ تا 19 ش��هريور امسال حدود 
سه ميليارد و 3۲1 ميليون يورو معادل ۶9 درصد 
درآمد ارزي صادرات پتروش��يمي به بازار عرضه 
ش��ده كه يك ميليارد و ۷۶ ميليون يورو از آن به 
بازار ثانوي��ه )با قيم��ت 8080 تومان( اختصاص 
دارد. براساس دستورالعمل جديد بانك مركزي با 
موضوع »رفع تعهد ارزي صادركنندگان و برگشت 
ارز حاصل از ص��ادرات كالا به چرخ��ه اقتصادي 
كشور«، گمرك ايران مكلف شد همزمان با اظهار 
الكتروني��ك ص��ادرات در پنجره واح��د تجارت 
فرامرزي، تعهد بازگشت ارز حاصل از صادرات را 
بطور سيس��تمي از صادركننده يا نماينده قانوني 
وي به ش��رح تعهدنامه پيوست بگيرد. براين اصل 
صادركنندگان كالا مكلف ش��دند سه ماه پس از 
تاريخ صدور پروانه صادراتي گمركي، حداقل 95 
درصد »ارزش گمركي كالاي من��درج در پروانه 
صادراتي« را به چرخه اقتصادي كشور بازگردانند 
و از طريق س��امانه جامع تجارت به بانك مركزي 
اظهار كنند. محمدرضا مودودي معاون توس��عه 
صادرات كالا و خدمات س��ازمان توس��عه تجارت 

در مورد شتاب گرفتن بازگش��ت ارز صادراتي به 
سامانه نيما اظهارداشت: بخشي از اين تسريع در 
برگشت ارز صادراتي به دليل نزديك شدن به زمان 
اعمال تحريم هاي نهايي امريكا اس��ت اما پيش از 
اين مقرر شده بود كه اين فرايند در دو مرحله با دو 
مصوبه براي برگشت ارز حاصل از صادرات ابتدا در 
۲۲ فروردين براي شركت هاي پتروشيمي، صنايع 
معدني و واحدهاي صنعتي وابس��ته به دولت و در 
مرحله دوم در ش��هريورماه تعيين تكليف شد كه 
تمام ش��ركت هاي خصوصي و دولتي بخش هاي 
صنعتي، معدني و كش��اورزي نيز ال��زام دارند در 
مهلت سه ماهه قانوني ارز حاصل از صادرات خود 

را به سامانه نيما وارد كنند.
به گفته مودودي علت عدم بازگشت 1۶ ميليارد 
دلار ارز حاص��ل از صادرات مي توان��د مربوط به 
مش��كلات پايه گمرك��ي و برخي ني��ز مربوط به 
خريداران باش��د وتنها زماني ارزيابي كامل ميسر 
است كه ديتاها بررسي شود تا براساس آن مشخص 
ش��ود كه كدام ش��ركت ها ارز حاصل از صادرات 
خود را در اختيار بانك مركزي و سامانه نيما قرار 
نداده اند زيرا كم اظه��اري صادراتي و ممانعت از 
بازگرداندن ارز حاصل از صادرات از يك سو موجب 
افزايش نرخ ارز و آسيب هاي اقتصادي مي شود و 
از سوي ديگر واردكنندگان را ناگزير به استفاده از 
ارز به ن��رخ آزاد مي كند كه در نهايت تورم، گراني 
و كاهش توليدات داخلي را در پي خواهد داشت.

  هنوز پيمان سپاري نداريم
مودودي معتقد اس��ت كه در اي��ن مقطع از زمان 
پيمان س��پاري ارزي وجود ن��دارد و آنچه در اين 
زمينه مطرح است تعهدات ارزي است كه با توجه 
به شرايط كنوني اقتصاد كشور و اعمال تحريم ها، 
بيش از هر زمان ديگر نياز اس��ت كه ارز حاصل از 
ص��ادرات در يك فرايند كوتاه ب��ه چرخه اقتصاد 

برگردد.
اين مقام مس��وول با اش��اره به آمار 5 ماه گذشته 
بازگشت ارز صادراتي تصريح داشت: تنها نزديك 
به ۶ ميليارد يورو ي��ا ۶.8 ميليارد دلار از مجموع 
۲3 ميليارد دلار صادراتي در 5 ماهه نخست سال، 
وارد س��امانه نيما ش��ده كه براين اس��اس بخش 
پتروشيمي باتوجه به صادرات 13 ميليارد دلاري 
سال گذش��ته مي بايست ماهانه 1.1 ميليارد دلار 
ارز حاصل از صادرات را به سامانه نيما واريز مي كرد 

و اين در حالي اس��ت كه با توجه به مصوبه اي كه 
از ۲۲ فروردين لازم الاجرا بوده در 5 ماه گذش��ته 
مي بايست 5.5 ميليارد دلار ارز حاصل از صادرات 
از اين بخش به سامانه نيما بازمي گشت كه در اين 

زمينه طبق مصوبه عمل نشده است. 
وي در ادام��ه افزود: ارقام بازگش��ت ارز صادراتي 
در م��ورد صنايع معدني و فل��زي نيز ماهانه 400 
ميليون دلار پيش بيني ش��ده است كه براي اين 
منظور مي بايست جمعا 1.5 ميليارددلار در ماه به 
سامانه نيما باز مي گش��ت و مجموع آن در مدت 
5 ماه بايد به رقم ۷.5 ميليارد دلار مي رس��يد اما 
آمارها نش��ان مي د هد كه در اي��ن زمينه نيز ما از 
برنامه بس��يار عقب مانده ايم. علت اين امر ش��ايد 
اين باش��د كه بخش خصوصي خ��ود را موظف به 
برگرداندن ارز حاصل از صادرات نمي داند ضمن 
اينكه بخش پتروش��يمي نيز اجازه دارد كه تا 30 
درص��د از نيازهاي خ��ود را از محل ارز ناش��ي از 

صادرات هزينه كند.
معاون توس��عه صادرات كالا و خدمات س��ازمان 
توسعه تجارت با اشاره به اينكه صادرات كشور در 
هفت ماهه نخس��ت سال جاري با 13 درصد رشد 
به ارزش ۲3 ميليارد و 150 ميليون دلار رسيده، 
يادآورش��د: از آنجا كه رابطه مستقيمي ميان نرخ 
ارز و كارنامه صادرات وجود ندارد بايد به اين نكته 
توجه داشت كه بهبود صادرات نيازمند تغييرات و 
اصلاحات گسترده داخلي و خارجي است. از اين 
ميزان بخش عمده اي مرب��وط به صادرات بخش 
پتروشيمي اما محصولات صنعتي و معدني نيزاز 
رشد قابل توجهي در اين مورد برخوردارند. با وجود 
اين آمار مورد اعتراض شديد صادركنندگان است. 
نحوه محاسبه آمارهاي صادراتي به گونه اي است 
كه آمارها بس��يار بيش��تر از ميزان واقعي برآورد 
مي شود و همين مساله باعث شده است كه از يك 

سوي پيمان سپاري با مشكل روبرو باشد و از سوي 
ديگر تحليل دولت از ارز در اختيار صحيح نباشد

  مسيرهاي غيرهموار
اما موضوع ديگ��ري كه باعث عدم بازگش��ت ارز 
صادراتي ش��ده اس��ت هموار نبودن مس��يرهاي 
بازگشت ارز است. در اين رابطه شريف نظام مافي 
رييس اتاق ايران س��ويس مي گوي��د اروپا پس از 
خروج امريكا از برجام مصمم به حمايت سياسي 
و از س��وي ديگر اقتصادي و مالي از ايران اس��ت. 
مكانيزم ارزي كه قرار است براي تسهيل مبادلات 
مالي ايران از س��وي اروپا راه اندازي شود براساس 
همين تصميم اروپا به مرحله اجرا خواهد رس��يد. 
تا چند روز آينده اروپا از جزييات اين كانال ارزي 
مي گويد و البته اعلام جزييات و اس��تفاده از اين 
كانال با تاريخ تشديد تحريم هاي امريكا عليه ايران 

مصادف خواهد شد.
نظام مافي افزود اكنون س��والات بسياري درباره 
نحوه عملكرد اين كان��ال ارزي وجود دارد و بايد 
دي��د اروپا به اين ابهامات چگونه پاس��خ مي دهد. 
ابهام اول اين اس��ت كه آيا كانال ارزي و مكانيزم 
پرداختي كه اروپا از آن رونمايي خواهد كرد صرفا 
براي مبادلات مال��ي در زمينه غ��ذا و دارو مورد 
استفاده قرار مي گيرد يا به صنعت و ماشين آلات 
هم اختصاص دارد؟ به نظر مي رس��د كه اگر نفتي 
كماكان از سوي اروپا از ايران خريداري شود، پول 
آن با توجه به اين مكانيزم مالي به حسابي منتقل 
مي شود تا ايران بتواند براي خريد غلات و دارو از آن 
استفاده كند. سوال اين است كه اين مكانيزم ارزي 
مثل اين گمانه و مشابه آنچه در بانك هاي هريتاچ و 
كونلون چين به اجرا درآمد عمل مي كند؟ در چند 
روز گذش��ته قطع همكاري بانك كونلون چين به 
نگراني بيشتر شركت هاي خارجي دامن زده است. 

سوال مهم اين اس��ت كه آيا شركت هاي چيني و 
روس��ي همكار با ايران نيز اجازه استفاده از كانال 
ارزي اروپا و ايران را خواهند داشت؟ آيا راه اندازي 
چنين كانالي حركت در مس��ير نفت در برابر غذا 
و داروست يا اروپا حرف هاي بيشتري براي گفتن 
و عزم بيش��تري براي تجارت با ايران دارد؟ اروپا 
بايد در اعلام جزييات مرب��وط به اين كانال ارزي 
روش��ن كند كه اين مكانيزم ص��ادرات غيرنفتي 
ايران را نيز ش��امل مي شود يا شركت هاي چيني، 
روسي و حتي تركيه اي هم مشمول استفاده از آن 
خواهند شد ياخير؟ به نظر مي رسد كه اروپايي ها 
تا امروز پاسخ مستقيمي براي اين سوالات ندارند 
و بايد ديد در آينده فشارهاي سياسي چه شكلي 
به مكاني��زم ارزي خواهد داد. به گفته وي ايران تا 
دو سال آينده و انتخابات رياست جمهوري امريكا 
و رفتن ترامپ، يا براي شش سال آينده در صورت 
انتخاب دوب��اره ترامپ، بايد بطور ج��دي برنامه 
بهبود معيش��ت مردم و وضعي��ت اقتصاد داخلي 
را دنبال كند. با گروهي كه اكنون در كاخ س��فيد 
مستقر شده اند، حتي نمي توان مذاكره كرد. گروه 
ترامپ يك گروه افراطي با سياست هاي مشخص 
است كه اكنون همه از آن به خوبي آگاهي دارند. 
بايد ديد در س��ال هاي پيش رو ب��ا وجود حضور 
ترامپ، كشورهايي كه حمايت سياسي شان را از 
برجام اعلام كردند، تا چه اندازه نسبت به حمايت 
اقتصادي از ايران مصمم ان��د. نكته جالب توجه و 
البته تعجب برانگيز اخير حركت هاي دولت چين 
درباره مساله نفت و در نهايت قطع همكاري بانك 
كونلون با ايران بود چراكه كمتر فعال اقتصادي فكر 
مي كرد چين در جايگاه اول در شدت عمل به خرج 
دادن در مورد تحريم ها بايس��تد. اكنون بايد ديد 
واكنش هاي كشورهاي مختلف در ادامه نسبت به 

اقتصاد ايران چگونه است.

رض��ا رحمان��ي مع��اون س��ابق وزيرصم��ت ب��ا 
راي مناس��ب ۲03 تاي��ي ب��ه عن��وان وزي��ر 
انتخ��اب ش��د و ب��ه اي��ن ترتي��ب دوره اي جديد 
 ب��راي اين بخ��ش از اقتصاد اي��ران آغ��از گرديد. 
كارشناس��ان معتقدند با توجه به ثبات نس��بي كه 
بازارها در هفته هاي اخير پيدا كرده اند وزير جديد 
بايد از اين شرايط به نفع كشور استفاده كند. در اين 
رابطه رضا اشرف س��مناني رييس اتحاديه حفاران 
غيرنفتي ضمن بيان اين مطلب گفت: رضا رحماني 
به دليل سوابق مثبتي كه در مجلس و وزارت صنعت 
داش��ته اس��ت مي تواند گزينه خوبي براي وزارت 
صمت باشد. وي ادامه داد: بي شك وي براي موفقيت 
در وزارت صمت نياز به داش��تن استراتژي و برنامه 
مشخص و همسو با اهداف صنعتي و معدني كشور 
دارد. مش��اور مديرعامل هلدينگ توسعه معادن و 
صنايع معدن��ي خاورميانه )ميدكو( ضمن انتقاد از 
تمركز وزارت صمت بر روي تجارت در س��ال هاي 
گذش��ته گفت: قرار بود بخش تج��ارت در خدمت 
صنعت و معدن باش��د، اما وضعيت كاملا برعكس 
ش��ده و همه در خدم��ت بازرگاني و تج��ارت قرار 
گرفته اند. وي تاكيد كرد: يكي از درخواس��ت هاي 
فعالان صنعت و معدن از آقاي رحماني اين اس��ت 
كه بازرگاني و بخش تجارت را به خدمت صنعت و 
معدن كش��ور در بياورد تا با مشكلاتي مانند توليد 

مازاد و واردات بي رويه رو به رو نشويم. 
اش��رف س��مناني كه در كارنامه كاري خود سمت 
مش��اور و قائم مقام وزير در حوزه فن��اوري را دارد 
ضم��ن مه��م خواندن تجرب��ه قانون گ��ذاري رضا 
رحماني ب��راي تصدي وزارت صمت خاطرنش��ان 
ك��رد: هماهنگي بخش تجارت ب��ا دو بخش اصلي 
صنعت و معدن بايد بيش��تر ش��ود و اين ضلع سوم 
بايد در خدمت دو ضلع ديگر باشد. اين مهم نياز به 
قانون گذاري و برنامه دارد و پيشينه و آشنايي وزير 
پيشنهادي به حوزه مجلس و همچنين آشنا بودن 
وي به مش��كلات و توانايي ه��اي صنعتي و معدني 

كش��ور بس��يار كارگش��ا خواهد بود. غلامحسين 
جميلي در خصوص وزراي اقتصادي جديد دولت 
و برنامه هاي ارايه شده از سوي آنها گفت: محتواي 
برنامه هاي��ي كه دو وزير صنعت و معدن و تجارت و 
اقتصاد ارايه دادند بصورت كارشناس��ي و با هدف 
كس��ب رضايت عمومي مخاطبان اع��م از دولتي و 
خصوصي ترتيب داده ش��ده و اينكه چه بخشي از 
وعده ها عملياتي مي شود و چه درصدي از برنامه ها 
به صورت اجرايي و موثر در خواهد آمد، بحثي است 
ك��ه وزراي جديد به آن نپرداختند. وي تاكيد كرد: 
آنچه كه در سال هاي گذشته هم تجربه شده، اين 
اس��ت كه زماني كه برنامه ها ارايه مي شود، مطابق 
با انتظ��ارات ذي نفعان و خوش��ايند مخاطبان آن 
برنامه ها تنظيم مي شود و علي القاعده در مجموع 
نمي توان اي��رادي را بر آن وارد كرد. غلامحس��ين 
جميلي اذعان داش��ت: انتظار مي رفت وزاري تازه 
در هدف گ��ذاري هاي خود پيرام��ون بهره مندي 
دول��ت از توانمندي ه��ا و ظرفيت بخش خصوصي 
در مورد چگونگي و مراحل دس��تيابي با اين اهدف 

نيزبرنامه اي ارايه مي دادن��د در كنار مطرح كردن 
اه��داف، برنامه ها و رس��الت ها و اولويت هاي خود، 
به موضوع ت��وان اجرايي كردن اي��ن برنامه ها نيز 

مي پرداختند.   
 وي با بي��ان اينكه بخش خصوص��ي بيش از آنكه 
مشتاق شنيدن وعده وزرا براي بيشتر كردن سهم 
بخش خصوص��ي در تصميم گيري هاي اقتصادي، 
علاقه مند به اطلاع از جزييات اجرايي ش��دن اين 
وعده هاست.  وي افزود: در شرايط فعلي پذيرفتن 
مس��ووليت و قبول عه��ده داري وزارت خانه هاي 
سنگيني چون صنعت، معدن، و تجارت و اقتصاد كار 
سخت و پر ريسكي است؛ چرا كه انتظارات و توقعات 
از اين بخش ها بسيار بالا بوده و محل توجه و انعكاس 
ديدگاه هاي عمومي است. عضو هيات نمايندگان 
اتاق بازرگاني ايران گفت: با توجه به شرايط خاصي 
كه در آن قرار داريم، بخش خصوصي بيش از آنكه 
تمايل داشته باشد كليات برنامه ها را بشنود، مايل 
اس��ت در اس��رع وقت در جريان جزييات پروس��ه 

اجرايي شدن برنامه ها قرار بگيرد.
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رضايت كشاورزان از واقعي 
شدن قيمت  زعفران  در  بورس 

حسين سليمى، نائب رييس كميسيون بازار پول و 
سرمايه و عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگانى ايران به 
مزاياى افزايش حجم معاملات زعفران در بورس و نيز 
شفافيت ايجاد شده در قيمت اشاره كرد و گفت: انجام 
معاملات در مكانى كه شفافيت را با خود به همراه دارد 
باعث مشخص شدن تكليف خريدار و فروشنده مى 
شود، به طوري كه تمام معاملات مبهم و زيرزميني 
كه ميزان نرخ و كسب سود براي فروشنده و خريدار 
مشخص نيست، از طريق عرضه محصولات در بورس 
كالا برطرف و تمام اين موارد روشن مي شود. وي ادامه 
داد: طي چندين سال گذشته با ورود انواع محصولات 
به بورس كالا، قيمت ها، روند معاملات و عرضه و تقاضا 
شفاف ش��ده و بهترين نرخ در تقابل عرضه و تقاضا 
مشخص مى ش��ود كه هيچ راهي بهتر از اين شيوه 
براي انجام معاملات و كشف قيمت ها كه شائبه اي 
هم نداشته باش��د، وجود ندارد.  سليمى اظهار كرد: 
اكنون شاهد كشف قيمت زعفران از طريق عرضه در 
بورس كالا هستيم؛ زعفراني كه سال ها با زحمت زياد 
كشاورزان توليد شده، اما به دليل نبود قيمتي شفاف، 
عمدتا واسطه ها و تجار بودند كه از اين نبود شفافيت 
سود برده اند؛ اما امروز كه قيمت در مسير شفاف سازي 
است، برخي به بهانه حمايت از كشاورز، درصدد ايجاد 
موانع براي واقعي شدن قيمت زعفران هستند، اما در 
حال حاضر كشاورزان از واقعي شدن نرخ زعفران در 
بورس كالا رضايت كامل دارند. عضو هيات نمايندگان 
اتاق بازرگانى ايران با اشاره به اينكه تصميم به عرضه 
زعفران از سوي وزارت جهاد كشاورزي در بورس كالا 
به منظور ساماندهي اين بازار قابل تحسين است، افزود: 
شفافيت معاملات در بورس كالا باعث مشخص شدن 
اطلاعات افراد و اخذ مستمر ماليات از آنها مي شود كه 

يكي از مزيت هاي بورس نيز همين موضوع است.

افزايش قيمت  فرش ماشيني
محمد ه��ادي، رييس اتحاديه فروش��ندگان فرش 
ماشيني و موكت درباره آخرين وضعيت فرش ماشيني 
در كشور اظهار كرد: درشش ماه ابتداي سال، قيمت 
فرش ماش��يني بين 35 تا 40 درصد افزايش داشته 
اس��ت. وي با اش��اره به اينكه افزايش نرخ دلار تأثير 
مستقيم بر بازار دارد، گفت: 80 درصد مواد اوليه توليد 
فرش ماشيني به صورت وارداتي تأمين مي شود. رييس 
اتحاديه فروشندگان فرش ماشيني و موكت، تصريح 
كرد: در نيمه دوم سال، فروش فرش ماشيني بيشتر 
شده است و اگر بازار كمبودي را تجربه نكند، مي تواند 
وضعيت مطلوبي را داشته باشد. كماليان در خصوص 
مشكلات صادرات و واردات در اين صنف، گفت: طي 
ساليان اخير فرش هاي كمتر از ۶ متر از كشور هايي 
همچون بلژيك و تركيه وارد مي شد، اما اكنون باتوجه 

به شرايط فعلي اقتصاد، اين امر محقق نمي شود.



7 جهان

تلاش فرانسه و آلمان براي صف بندي اتحاديه اروپا در برابر عربستان

عملكرد مستقل بخش مالي از نهادهاي دولتي در روند  برگزيت

سايه تحريم بروكسل بر سر رياض

هشدار اتحاديه اروپا درباره جدايي بدون توافق بريتانيا

گروه جهان|
 امانوئل ماكرون رييس جمهوري فرانسه و آنگلا مركل 
صدراعظم آلمان، بر اتخاذ موضع هماهنگ در سطح 
اروپا در آينده بر سر تحريم هاي احتمالي عليه عربستان 
سعودي به دليل قتل جمال خاش��قجي روزنامه نگار 
منتقد سعودي، تاكيد كردند. آنكارا هم تهديد كرده در 
صورتي كه عربستان اراده اي براي شفاف سازي درباره 
پرونده قتل خاشقجي نداشته باشد روند حقوقي را در 

پيش خواهد گرفت. 
به گزارش يورونيوز، رهبران فرانس��ه و آلمان پيش از 
آغاز اجلاس چهار جانبه استانبول درباره سوريه كه با 
مشاركت سران روسيه و تركيه برگزار شد، با يكديگر 
درباره اعم��ال تحريم هاي احتمالي عليه عربس��تان 
گفت وگو كردند. گفته شده، در اين ديدار رهبران آلمان 
و فرانسه خواستار موضعي واحد در چارچوب اتحاديه 
اروپا براي تحريم و مجازات عربستان سعودي شده اند. 
پارلمان اروپا نيز چند روز پيش خواستار تحريم هاي 

گسترده عليه عربستان سعودي شده بود. 
امانوئل ماكرون كه اين روزها به شدت تحت فشار است 
تا همكاري هاي نظامي كشورش را با عربستان كاهش 
داده يا متوقف كند، توقف فروش سلاح به عربستان بر 
سر ماجراي قتل خاشقجي را عوام فريبي دانسته است. 
اين در حالي است كه آنگلا مركل صدراعظم آلمان، در 
همان روز تاكيد كرده كه آلمان بايد فروش س��لاح به 
عربستان سعودي را متوقف كند. آلمان همچنين بر 
لزوم روشن شدن ابعاد قتل خاشقجي تاكيد كرده است. 
اين موضع دولت آلمان فشارها بر دولت امانوئل ماكرون 
براي اتخاذ موضعي مشابه را افزايش داده است. فرانسه 
يكي از اصلي ترين فروش��ندگان س��لاح به عربستان 

سعودي محسوب مي شود.
در حالي كه اس��تفاده ماكرون از عب��ارت عوام فريبي 
براي توصيف تحريم تس��ليحاتي عربستان انتقادي 
غيرمس��تقيم از موضع آلمان به نظر مي رس��يد، كاخ 
اليزه اعلام كرده كه گفت وگوهاي رهبران دو كشور در 

فضايي آرام انجام شده است. كاخ اليزه همچنين اعلام 
كرده ماكرون بر موضع پيش��ين خود مبني بر وجود 
نداشتن ارتباط مستقيم بين قتل خاشقجي و فروش 
سلاح به عربستان تاكيد كرده اما همچنين خواستار آن 
است كه در صورت اتخاذ تصميمي براي تنبيه رياض، 

اين تصميم  از سوي همه رهبران اتحاديه اروپا باشد .
در همي��ن حال رجب طي��ب اردوغان رييس جمهور 
تركيه، اعلام ك��رده كه اگر رياض ب��راي حل پرونده 
خاشقجي تمايل ندارد، تركيه اين آمادگي را دارد كه 

روند حقوقي را درباره اين پرونده آغاز كند. به گزارش 
رويترز، اردوغان گفته: »اين جرم در اس��تانبول اتفاق 
افتاده است و اگر عربستان سعودي نتواند روند حقوقي 
پرونده خاشقجي را تكميل كند، سيستم قضايي تركيه 
وارد عمل خواهد شد.« اين اظهارات در حالي بيان شد 
كه چند روز گذش��ته اردوغان به عربس��تان سعودي 
پيش��نهاد داده بود كه مظنونان اين پرونده در تركيه 
محاكمه شوند اما عربستان سعودي اين پيشنهاد را رد 
و اعلام كرده مرتكبان اين قتل در عربستان دادگاهي 

مي شوند. گفته شده، دادستان كل عربستان سعودي 
يك شنبه براي مذاكره در اين باره به تركيه رفته است. 
مسوولان تحقيقات قضايي تركيه بازپرسي از ٣٨ تن 
كاركنان كنسولگري عربستان در استانبول را به پايان 
برده اند. براساس اين گزارش، هر چند آنان توانستند 
نمونه اي از آب چاه موجود در باغ كنسولگري را برداشت 
نمايند، اما مقامات سعودي به آنان اجازه تجسس در اين 
چاه را نداده اند. عربس��تان با وجود پذيرش مسووليت 
قتل جمال خاشقجي در كنس��ولگري اين كشور در 

استانبول توضيح نداده كه چه بر سر جسد او آمده است، 
مساله اي كه خشم آنكارا را در پي داشته و اردوغان اخير 
در يك سخنراني به صراحت از رياض خواسته تا در اين 

باره پاسخگو باشد.
با ادامه يافتن بحران خاش��قجي، جيمز متيس وزير 
دف��اع امريكا، هش��دار داده پرونده قتل خاش��قجي 
پيامدهاي منطقه اي دارد زيرا علاوه بر مساله امنيت، 
اعتماد و احترام امريكا نس��بت به متحد س��عودي را 
خدش��ه دار مي كند. الخليج نوشته قتل خاشقجي و 
پيامدهاي اين جنايت جامعه جهاني را مجبور كرده 
كه اين بار جلوي بن سلمان وليعهد عربستان، بايستد. 
در اين مطلب آمده: »از زماني كه بن سلمان به قدرت 
رسيده زلزله اي سياسي در منطقه ايجاد كرده است. 
او سياس��ت خارجه تنش زايي را در پيش گرفت كه 
نمونه آش��كارش به راه انداختن جنگ در يمن است 
كه بيش از سه سال از آن مي گذرد و با وجود انتقادهاي 
شديد درباره فاجعه آميز بودن اين جنگ، مصرانه به 
آن ادامه مي دهد. او با محاصره قطر، امنيت منطقه اي 
كشورهاي حاشيه خليج فارس را به خطر انداخت و با 
اقداماتش باعث نابودي نقش شوراي همكاري خليج 
فارس شده اس��ت. در مورد خاشقجي نيز سعودي ها 
پ��س از 18 روز س��كوت و تكذي��ب، بالاخره تحت 
فشارهاي جامعه جهاني مرگ او را تاييد كردند. قتل 
خاشقجي خشم جهاني را برانگيخته و رهبران جهان 
را به تغيير سياست هايشان در برابر رياض مجبور كرده 
اس��ت. مي توان رنگ و بوي اين تغيير را در لهجه نرم 
بن س��لمان درباره تركيه و قطر ديد. او كه پيشتر اين 
كشورها را مثلث شر و افراط گرايي توصيف مي كرد، 
در كنفرانس داووس صحرا با لحن خوبي درباره قطر 
و تركيه صحبت ك��رد و گفت كه قطر اقتصادي قوي 
دارد و پس از پنج سال بطور كامل تغيير خواهد كرد. 
بن سلمان درباره تركيه هم گفته كه كسي نمي تواند تا 
زماني كه اردوغان رييس جمهوري تركيه است روابط 

عربستان و تركيه را متزلزل كند.«

گروه جهان| طلا تسليمي| 
مقام ارشد اروپايي مس��وول تعطيلي تدريجي بانك هاي 
ورشكسته همه موسس��ات مالي و بانك هاي فعال در اين 
صنعت را ترغيب كرد براي برگزيت بدون توافق آماده شوند و 
هشدار داد وام دهندگان نبايد انتظار داشته باشند كه ناظران و 
قانون گذاران به مثابه »شواليه سفيدپوش« وارد صحنه شوند 
و به آنها در كنار آمدن با تحولات ناشي از خروج بريتانيا از 

اتحاديه اروپا كمك كنند.
الكه كونيگ رييس هيات تصميم گيري مشترك منطقه يورو 
در مصاحبه با »فايننشال تايمز« گفته: بانك ها نبايد در عمل 
به استانداردهاي كليدي قانون گذاري تعيين شده از سوي 
اين آژانس انتظار مهلت يا راه گريز داشته باشند. او افزود: »به 
بانك ها گفتم كه دست كم در حال حاضر نمي توانند اميدوار 
باشند كه يك شواليه سفيدپوش بيايد و آنها را نجات دهد؛ 

پس بهتر است كه با مشكل مواجه و براي آن آماده شوند.«
او همچنين هش��دار داده كه هر بانك��ي كه با اميد بازيابي 
دسترسي به بازار اتحاديه اروپا به كشورهاي عضو اين بلوك 
نقل مكان مي كند، نمي تواند تنها »صندوق پستي« خود را 
تغيير دهد و مجبور خواهد بود »افراد واقعي« را نيز جابه جا 
كند تا ناظ��ران و قانون گذاران بتوانند مس��ووليت كامل 
نهادهاي مربوطه را در زمان مواجهه آنها با بحران، بر عهده 
بگيرد. كونيگ گفت: »لازم است اين جا به جايي به شكل يك 
نهاد در درون يك گروه صورت بگيرد كه ما را به درك درستي 
درباره آنچه ممكن است بد پيش رود و چگونگي در دست 

گرفتن كنترل شرايط، برساند.« 

در حالي كه مذاكرات برگزيت بار ديگر بر سر مساله مرز بين 
ايرلند شمالي )بخشي از خاك بريتانيا( و جمهوري ايرلند به 
بن بست خورده است، اتحاديه اروپا و بريتانيا هر دو كسب 
آمادگي هاي عمومي براي جدايي بدون توافق را آغاز كرده اند. 
اگر توافقي براي خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا حاصل شود، 
آنگاه نگراني هاي هيات تصميم گيري مشترك منطقه يورو 
در كوتاه مدت به واقعيت تبديل نمي شود، اما برگزيت بدون 
توافق به معناي حل نشده باقي ماندن بسياري از مشكلات 

تاثيرگذار بر اين بخش مالي خواهد بود.
كونيگ در ادامه به قوانيني اشاره كرد كه تعيين كننده يك 
حداقل ميزان بدهي هاي ناامن توسط بانك ها و ديگر اوراق 
قرضه اي كه امكان نقد كردن سريع آنها توسط ناظران در 
صورت ورشكستگي نهادهاي مالي را فراهم آورد، باشند. 
ايده پش��ت اعمال تدابير اينچنيني اين است كه انداختن 
هزينه و خسارت ورشكس��تگي بر گردن دارندگان اوراق 
قرضه امكان كمك به تامين مالي سريع تر بانك آسيب ديده 
را فراهم مي آورد. هيات تصميم گيري مشترك منطقه يورو 
مس��ووليت تعيين اين حداقل ملزومات براي تامين مالي 
بانك ها )قان��ون مرِل( را تعيين مي كن��د. در حال حاضر، 
شاخص اروپايي بر 8 درصد بدهي هاي نهاد مالي است. اگر 
بريتانيا اتحاديه اروپا را بدون توافق ترك كند، اوراق قرضه 
بانكي صادر شده تحت قوانين بريتانيا ديگر به عنوان حداقل 
ملزومات براي تامين مالي بانك ها قابل پذيرش نخواهند 
بود مگر اينكه بانك ها در قراردادهاي خود  بندي را بياورند 
كه به هيات تصميم گيري مشترك منطقه يورو اجازه نقد 

كردن اي��ن اوراق قرضه را بدهد. در غير اينصورت، بانك ها 
بايستي اوراق قرضه بيشتري صادر كنند تا اهداف مربوطه 

حاصل شوند.
طبق برآوردهاي صنعت بانك��داري اتحاديه اروپا، در حال 
حاضر بيش از 100 ميليارد يورو اوراق قرضه بانكي صادر شده 
تحت قوانين بريتانيا وجود دارد كه از سوي بانك هاي اروپايي 
در خارج از اروپا صادر شده است و قابليت استفاده به صورت 
حداقل ملزومات براي تامين مالي بانك ها را دارد. كونيگ 
گفت بانك ها نبايد بمانند تا ناظران يك راه حل قانوني براي 
اين مشكل ارايه كنند و بايستي براي بدترين شرايط آماده 
ش��وند: »در اصل، هرگونه صدور اوراق قرضه تحت قوانين 
بريتانيا پس از برگزيت به عنوان صدور اوراق قرضه توسط يك 
كشور ثالث به حساب خواهد آمد و ديگر به صورت ملزومات 
براي تامين مالي بانك ها قابل اس��تفاده نخواهند بود مگر 
آنكه بند مربوطه در قراردادها ذكر شود.« او افزود در حالي 
كه بانك هاي بزرگ تر خود را براي مواجهه با هر شرايطي 
آماده مي كنند، هيات تصميم گيري مشترك منطقه يورو 
مي خواهد مطمئن شود كه صنعت بانكداري كاملا براي 
جدايي بريتانيا آماده است و اينكه بانك هاي كوچك تر در 
روند جدايي دچار آسيب نمي شوند. اين هيات در هفته هاي 
آينده دستورالعمل هايي را براي بانك ها منتشر خواهد كرد. 
كونيگ گفت بانك هايي كه در واكنش به برگزيت به ديگر 
كش��ورهاي عضو منطقه يورو نقل م��كان مي كنند، بايد 
ني��روي كار كافي و نظام هاي داده را هم منتقل كنند تا در 
صورت مواجهه نهاد وام دهنده مربوطه با مشكلات، هيات 

تصميم گيري مش��ترك منطقه يورو بتواند به اطلاعات 
مورد نياز دسترسي بيابد. او افزود: »در حال حاضر مشغول 
گفت وگو با بانك ها هس��تيم تا هر نه��اد مالي بتواند يك 

چك ليست از انتظارات ما داشته باشد.«
كونيگ گفت هدف آنها اين است كه در صورت مواجهه يك 
نهاد مالي با مشكل، هيات تصميم گيري مشترك منطقه 
يورو بتواند مداخله اي موفقيت آميز داشته باشد و آنها به دنبال 

ايجاد يك »حصار بزرگ« در اطراف اتحاديه اروپا نيستند.
اظهارات او منعكس كننده موضع اتحاديه اروپا در سطحي 
گسترده تر است مبني بر اينكه بخش مالي بايستي به صورت 
جداگانه آمادگي ها براي برگزيت بدون توافق را كسب كند و 
متكي به مقامات دولت نباشد. مقامات اتحاديه اروپا معتقدند 
كه اگر براي هر احتمالي از پيش برنامه ريزي كنند، آنگاه 
سبب مي شوند كه بريتانيا پس از جدايي از راه هاي پشتي به 

بازار مشترك اروپايي دسترسي داشته باشد.
والديس دامبروفس��كي معاون كميس��يون مسوول 
سياس��ت گذاري هاي خدمات مالي در اتحاديه اروپا 
هشدارهاي بانك مركزي بريتانيا را مبني بر لزوم تدابير 
احتمالي پيش از روز برگزيت )پايان ماه مارس 2019( 
كم اهميت شمرده اس��ت. در عين حال، بروكسل و 
بان��ك مركزي اروپا اعلام كرده ان��د كه احتمالا براي 
مقابله با تهديد برخي تجارت هاي انشعابي، به اقدامات 
هدفمند نياز خواهد بود. هيات تصميم گيري مشترك 
كه در سال 2015 تشكيل شده، نهاد اصلي مسوول 
رسيدگي به بحران هاي بانكي در منطقه يورو و يكي از 
نهادهاي اصلي در نظام بانكداري در كنار بانك مركزي 
اروپا به ش��مار مي رود كه نظارت روزانه بر بانك هاي 

منطقه را برعهده دارد.

دريچه

كوتاه از منطقه

11 كشته در مرگبارترين حمله 
عليه يهوديان امريكايي 

گروه جهان|  تيراندازي در يك كنيسه  يهوديان در 
شهر پيتزبورگ در ايالت پنسيلوانيا دست كم 11 كشته 
بر جا گذاشت. مهاجم يك سفيدپوست ضديهودي 
مخالف با سياست هاي ترامپ است. برخي رسانه هاي 
خبري نوش��ته اند كه اين مرگبارتري��ن حمله عليه 
يهوديان امريكايي بوده اس��ت. به گزارش دويچه وله، 
در حمله شنبه به يك كنيسه در شهر پيتزبورگ در 
مجموع 12 نفر آماج حمله قرار گرفتند كه دست كم 
دو نفر از آنها پليس بودن��د. مهاجم پس از تيراندازي 
متقابل پليس، دستگير شد. اين پرتلفات ترين حمله 
به جامعه يهودي امريكا در تاريخ اين كشور به حساب 
مي آيد. فرد ضارب رابرت باوئرز، يك سفيدپوست ۴۶ 
ساله بوده است كه هنگام ورود به كنيسه فرياد مي زده: 
»همه يهوديان بايد بميرند.« او در يك شبكه اجتماعي 
محبوب راس��ت گرايان افراطي امري��كا، يهوديان را 

»فرزندان شيطان« خوانده بود.
يك ساعت قبل از حمله نيز فرد مهاجم با حمله به يك 
س��ازمان يهودي امدادرساني به پناهجويان، نوشت: 
»اين س��ازمان تنها مهاجمان و قاتلان را وارد امريكا 
مي كند. من نمي توانم گوش��ه اي بنشينم و تماشاگر 
قصابي هموطنانم باش��م.« ف��رد مهاجم همچنين 
مخالف ترامپ ب��وده و او رايك گلوباليس��ت )هوادار 
جهاني شدن( توصيف كرده است. مهاجم با تمسخر 
شعار »اول امريكا«ي ترامپ نوشته است: »تا زماني كه 
مهاجران يهودي پا به خاك امريكا مي گذارند، امريكا 
اول نمي ش��ود.« ترامپ در توئيتي ب��ا تاكيد بر لزوم 
حضور محافظان مسلح در اماكن مذهبي نوشت كه 

مهاجماني از اين دست بايد اعدام شوند.

حمايت اجلاس چهارجانبه 
استانبول از حاكميت سوريه

گروه جهان| رهبران روسيه، آلمان، فرانسه و تركيه 
در بيانيه مشتركي در پايان نشست استانبول درباره 
س��وريه بر حمايت از حاكميت و وحدت اين كشور و 
آمادگي براي مش��اركت در برقراري صلح و ثبات در 
سوريه تاكيد كردند. به گزارش ايسنا، در بيانيه پاياني 
اولين اجلاس چهارجانبه س��ران درباره سوريه كه با 
حضور رهبران روسيه، تركيه، فرانسه و آلمان برگزار 
شد، برخي از نكاتي كه توافق شده، عبارتند از:  پايبندي 
بر حاكميت، استقلال و تماميت ارضي سوريه و تعهد به 
اصول منشور سازمان ملل، حمايت از راه حل سياسي 
بحران سوريه، تاكيد بر اينكه حل بحران سوريه نظامي 
نبوده و تنها از طريق راهكار سياس��ي ممكن خواهد 
بود، اهميت همكاري بين تمام طرح هاي بين المللي 
با هدف مشاركت در ايجاد راه حلي دايمي، برقراري 
آتش بس فراگير در سوريه و تداوم تلاش مشترك عليه 
تروريسم تا نابودي كامل دو تشكيلات داعش، جبهه 
نصرت، دعوت به تشكيل كميته تدوين قانون اساسي 
جديد سوريه پس از پايان 2018 با هدف اصلاح قانون 
اساسي و زمينه سازي براي برگزاري انتخابات شفاف 
و آزاد، استقبال از توافق روسيه و تركيه درباره ثبات 
وضعيت در منطقه ادلب كه 1۷ س��پتامبر 2018 به 
امضا رسيد، مخالفت با استفاده از سلاح شيميايي از 
سوي هر طرفي در سوريه يا هر مكان ديگر در جهان 
و دعوت از طرف هاي درگير س��وري ب��راي احترام 
گذاشتن به معاهده منع تسليحات شيميايي، تاكيد 
بر بازگش��ت امن و داوطلبان��ه آوارگان وپناهجويان 
س��وري، درخواس��ت از جامعه جهاني براي افزايش 

كمك به ملت سوريه.

خسارت 2.7 ميليارد دلاري 
زلزله هاي پرقدرت اندونزي

گروه جهان| سازمان مديريت فجايع ملي اندونزي 
ميزان خس��ارت هاي وارده به اين كشور در اثر سه 
زلزله پرقدرت بالاي ۶ ريش��تر را در يك ماه اخير، 
بيش از 2.۷ميليارد دلار و تلفات انس��اني آنها را نيز 
بي��ش از هزاران نفر برآورد كرده اس��ت. به گزارش 
العالم، سازمان مديريت فجايع ملي اندونزي با انتشار 
گزارشي ميزان آثار تخريبي زلزله هاي پرقدرت در 
سه جزيره سولاوسي مركزي، سومباواو و لومبوك 
در ماه اخير را بر اقتصاد خود بسيار سنگين و بيش از 
30 تريليون روپيه )2.۷ ميليارد دلار( ارزيابي كرده 
است. علاوه بر خس��ارت بسيار گسترده اقتصادي، 
هزاران نفر نيز در اثر اين س��ه زلزله مرگبار در اين 
كش��ور جان خود را از دس��ت داده و ده ها هزار نفر 
بي خانمان شده اند. س��ازمان مديريت فجايع ملي 
اندونزي در گزارش خود با هش��دار درباره شرايط 
آب و هوايي موسمي در نيمه دوم سال، احتمال داده 
كه اين كشور با فجايع طبيعي بيشتري مواجه شود. 
اين سازمان تاكيد كرده است كه دولت بايد به دليل 
فصل بارندگي هاي موسمي براي مقابله با زلزله ها، 
آتش فش��ان ها و س��ونامي و رانش ه��اي احتمالي 

بيشتري آمادگي داشته باشد.
با وجود گذش��ت يك م��اه از زلزله پرق��درت ۷.5 
ريشتري در جزيره سولاوسي و امواج سونامي حدود 
2 متري در ش��هر پالو، اين منطقه اكنون با بحران 
انساني ناشي از شيوع بيماري هاي گسترده مواجه 
است. در اندونزي 2۶ دسامبر 200۴ نيز زلزله اي به 
بزرگي 9.1ريشتر رخ داده و سونامي بعد از آن منجر 

به كشته شدن 230 هزار نفر شده بود.

سايه ركود اقتصادي بر 
كره جنوبي سنگيني مي كند

گروه جهان| نرخ رش��د اقتص��ادي كره جنوبي در 
سه ماهه منتهي به پايان سپتامبر در نتيجه تضعيف 
اش��تغال و س��رمايه گذاري داخلي فقط 0.۶ درصد 
افزايش داشته كه اين پايين ترين نرخ رشد سه ماهه 
از س��ال 2009 است. به گزارش آسيا تايمز، وضعيت 
اشتغال نه چندان خوب كره جنوبي، كاهش تقاضا و 
سرمايه گذاري هاي داخلي اندك، زنگ هشدار را براي 
چهارمين اقتصاد بزرگ آسيا به صدا در آورده است؛ 
احتمال اينكه كره جنوبي وارد دوره ركودي طولاني 
شود وجود دارد. تحليلگران اقتصادي مي گويند شرايط 
داخلي سريع تر از حد انتظار رو به وخامت مي رود. وي 
ليانگ اقتصاددان ارش��د منطقه آس��يا پاس��يفيك 
مي گويد: »افزايش نرخ بيكاري در كره جنوبي به دليل 
هجوم بيش از انتظار فارغ التحصيلان دانشگاهي به 
بازار كار است. اين هجوم، ظرفيت بالا و قدرتمند بازار 
كار كره جنوبي را تحت الش��عاع قرار مي دهد.« بانك 
مركزي كره جنوبي انتظار رشد 2.۷درصدي براي كل 
س��ال را دارد كه دو درصد پايين تر از نرخ برآورد شده 
اوايل سال جاري است. اين ميزان در مقايسه با رشد 
3.1درصدي 201۷ پايين ترين نرخ رش��د سالانه از 
2012 است. به گزارش آسيا تايمز، ماه مه سال جاري 
نيز نرخ اشتغال زايي پايين تر از ۷2 هزار شغل گزارش 
شده كه به گفته وزير اقتصاد كره جنوبي شوكي بزرگ 
اس��ت. بانك مركزي كره اعلام كرده، مساله اشتغال 
ممكن است با بسته هاي اشتغال زايي دولت در اواخر 
سال جاري حل شود اما سايه سنگين ركود اقتصادي 
طولاني مدت و بازسازي برخي صنايع مهم و كليدي 

همچنان بر بازار كار سنگيني خواهد كرد.

طرح هند براي جذب 
سرمايه گذاري خارجي

گروه جه�ان|»در هند بسازيد« طرح بزرگ و جديد 
دولت هند اس��ت كه با هدف جذب س��رمايه گذاري از 
سراسر جهان و تقويت بخش صنعت هند ارايه شده است.  
به گزارش ايرنا، سياست »در هند بسازيد« كه در همه 
زمينه ها به خصوص حوزه هاي دفاعي و خودروسازي 
دنبال مي شود، براي تسهيل سرمايه گذاري، نوآوري، 
ارتقاء مهارت هاي توسعه، حفاظت از مالكيت معنوي و 
ايجاد بهترين زيرساخت هاي توليدي با كيفيت در اين 
كشور طراحي شده است. پروفسور سيتاكانتا ميشرا در 
تشريح بزرگ ترين طرح هند براي جذب هر چه بيشتر 
سرمايه هاي مستقيم خارجي، گفت: »آرزوي رهبران 
هند براي تبديل اين كش��ور به يك قطب توليدآ اتفاق 
تازه اي نيست و به س��ال 2011، زماني كه نخست وزير 
س��ابق هند منموهان سينگ سياس��ت توليد ملي را 
راه اندازي ك��رد، باز مي گردد. اما آن طرح چندان موفق 
نبود. اكنون تاكيد نخست وزير نارندرا مودي بر اجراي 
هرچه بهتر ط��رح »در هند بس��ازيد« و ارتباط آن به 
اشتغال زايي و جدب سرمايه گذاري مستقيم خارجي 
باتوجه به نياز به تلاش گسترده و زمان طولاني براي يك 
كشور داراي نيروي كار زياد، جاه طلبانه است. اما از آنجا كه 
هند به دنبال ايفاي نقش رهبري در جهان است، اجراي 
چنين ابتكاري براي اين كشور ضروري است.« برخي از 
روشنفكران در هند درباره احتمال موفقيت طرح »در 
هند بسازيد« مش��كوك بوده و معتقدند كه اين طرح 
نمي تواند در كوتاه مدت جايگزين مناسبي براي واردات 
ش��ود، اما در دراز مدت، با سرمايه گذاري هاي مستقيم 
خارجي و تشديد اراده ملي، فرصتي را براي بهره برداري 

از نيروي كاري عظيم در هند فراهم خواهد ساخت.
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انتخابات ايالت »هسن« و 
سرنوشت صدراعظم آلمان

گروه جهان| انتخابات ايالات هس��ن در آلمان در 
ش��رايطي برگزار ش��ده كه گرچه دولت بارها تاكيد 
كرده سرنوشت دولت ائتلافي وابسته به نتيجه اين 
انتخابات نيس��ت اما كارشناس��ان نتايج آن را براي 
دولت و سرنوشت آنگلا مركل تعيين كننده مي دانند. 
به گزارش دويچه وله، وضعيت دولت برخاسته از ائتلاف 
بزرگ ظرف ماه هاي گذشته چنان شكننده شده كه 
انتخابات در يك ايالت مي تواند تاثيري تعيين كننده بر 
دوام و بقاي آن داشته باشد. نتايج اين انتخابات حتي 
مي تواند به بحران در دولت آلمان دامن بزند و تجديد 
برگزاري انتخابات سراسري را به احزاب متشكل در 
ائتلاف حكومتي تحميل كند. دو هفته پس از زمين لرزه 
سياسي در ايالت بايرن، مردم ايالت هسن، يك شنبه 
به پاي صندوق رفتند تا پارلمان اين ايالت و در نتيجه 
دولت ايالتي آتي آن را انتخاب كنند. ايالت هسن، از 
جمله مناطقي بود كه حزب سوسيال دموكرات دهه ها 
بر آن تسلط داش��ت. موضوعي كه در سال 1999 به 
پايان رسيد. از آن هنگام تاكنون، سكان هدايت اين 
ايالت برعهده يك ائتلاف حكومتي به رهبري حزب 
دموكرات مسيحي آلمان، حزب مركل است. نتايج 
نظرسنجي هاي حكايت از آن دارند كه ائتلاف بزرگ 
دو حزب سوسيال دموكرات و دموكرات مسيحي از 
اكثريت لازم برخوردار نيست. همين موضوع نه تنها 
باعث نگراني مسوولان اين دو حزب در ايالت هسن 
شده، بلكه به نگراني دولت آلمان نيز دامن زده است. 
مركل به نتايج انتخابات يكشنبه اميد بسته است. اگر 
نتيجه انتخابات مغاير با نتيجه نظرسنجي هاي صورت 
گرفته باشد، مركل مي تواند بر ادامه كار ائتلاف بزرگ 
در آلمان اميدوار باشد و به كار خود به عنوان صدراعظم 
ادامه دهد. حزب سوسيال دموكرات نيز به آن اميد دارد 
تا به روند حاكم بر كاهش محبوبيت خود در آلمان نقطه 
پاياني بنهد. افزون بر آن، نگاه ها متوجه حزب سبزها 
و حزب پوپوليست آلترناتيو براي آلمان است. حزب 
سبزها، همان گونه كه در انتخابات ايالت بايرن خوش 
درخشيد، بر اساس نتايج نظرسنجي ها از موقعيت 
بس��يار خوبي براي گس��ترش نفوذ خود برخوردار 
است. بر اساس نظرسنجي هاي صورت گرفته، آراي 
حزب سبزها مي تواند در ايالت هسن حتي از مرز 20 
درصد نيز عبور كند. اين در حالي است كه ميزان آراي 
احتمالي حزب آلترناتيو براي آلمان را نيز بين 11درصد 

تا 15درصد پيش بيني شده است. 

تشديد تدابير امنيتي در بغداد 
و شهرهاي جنوبي عراق

نيروه��اي امنيتي عراق اعلام كردن��د، فرماندهي 
منطقه عمليات ف��رات مياني نيروهاي بيش��تر و 
پهپادها را با ه��دف تامين امنيت زائ��ران اربعين 
حس��يني در اس��تان هاي جنوبي و بغداد مستقر 
كرده است. به گزارش ايس��نا، فرماندهي عمليات 
مركزي در حشد شعبي گفته نيروهاي اين گروه به 
منظور حمايت از زائران اربعين حسيني و گرفتن 
هر فرصت احتمالي از دشمن حضور امنيتي شان را 
براي حمايت از زائران اربعين كه سه شنبه به اوج خود 
مي رسد، تقويت كرده اند. اين تلاش ها شامل انتقال 
پهپادها براي نظارت بر حريم هوايي و رصد هرگونه 
تحرك مش��كوك، تقويت تلاش هاي اطلاعاتي و 

تبادل اطلاعاتي است.

نگراني از احتمال تقلب 
انتخاباتي در قندهار

جميل كرزي سياس��تمدار و از چهره هاي پرنفوذ 
افغانستان هشدار داده كه در برخي مناطق قندهار 
صندوق هاي راي، ش��ب پيش از انتخابات پر شده 
بود. به گزارش يوروني��وز، برخي ناظران انتخاباتي 
نيز گفته اند در نخستين ساعات برگزاري انتخابات 
در اين ولايت راي دهندگان ب��ا صندوق هاي پر از 
راي مواجه ش��دند. انتخاب��ات پارلماني در قندهار 
به دليل تهديدها و نگراني هاي امنيتي با يك هفته 
تاخير برگزار شد. براساس آمار كميسيون مستقل 
انتخابات افغانستان، در چند ماه گذشته حدود 500 
هزار نفر در قندهار ثبت نام كرده اند كه ۷0 هزار نفر 

را زنان تشكيل مي دهند. 

محدوديت سفر خارجي 
وزراي پاكستاني

عمران خان نخست وزير پاكستان، اعلام كرده اعضاي 
كابينه حق ندارند در طول س��ال بي��ش از 3 مرتبه 
سفر خارجي داشته باش��ند. به گزارش فارس، وزير 
تجارت و بازرگاني از اين قانون مستثني خواهد بود. 
همچنين اعضاي كابينه در سفرهاي خارجي خود 
نمي توانند اعضاي خانواده، خدمتكاران يا افراد فاقد 
مسووليت دولتي را همراه ببرند. تمام اعضاي كابينه 
بايد از هواپيماي عمومي براي س��فر خارجي خود 
اس��تفاده كنند و حق سفر با هواپيماي خصوصي را 
ندارند. طبق تصميم عمران خان فقط رييس جمهور، 
نخست وزير، رييس دادگاه عالي، رييس مجلس سنا و 
رييس مجلس ملي مي توانند براي سفرهاي خارجي 

از  هواپيماي خصوصي استفاده كنند.

عمان براي حل بحران 
فلسطين به ترامپ تكيه دارد

وزير خارجه عمان اعلام كرده كش��ورش براي حل 
مناقشه خاورميانه به دونالد ترامپ تكيه دارد. يوسف 
بن علوي گفته كشورش نقش ميانجي را بين تل آويو 
و فلسطين ندارد، اما به آنها ايده هايي مي دهد تا خود 
بتوانند به توافق هايي برسند. اظهارات وزير خارجه 
عمان يك روز پس از آن بيان شده كه بنيامين نتانياهو 
نخست وزير رژيم صهيونيستي، به مسقط سفر كرد. 

اين سفر انتقادهاي زيادي را در پي داشت. 



دريچه8اخبار   كشاورزي

»پرسشنامه كارگري« كه كارل ماركس براي نوشتن كتاب »سرمايه« تدوين كرده بود

100 سوال و چهار محور 

عراق در كمركش كارآمدي دولت و مردم سالاري حكومت

مقدمه
اين پرسش نامه ، اونتولوژي )هستي شناسي( نقادانه كارل 
ماركس را به روشي انضمامي به تصوير مي كشد. در وهله 
نخست، آن چه آشكارا به چشم مي خورد اعتماد ماركس 
به قدرت فاهمه كارگران است. پرسش هايي چون تقسيم 
كار در كارخانه، قدرت محركه ماشين هاي خودكار، دانش 
آنها نسبت به اجراي مقررات كار و غيره، نشانگر اين باور 
ماركس است كه آزادي كارگران فقط به دست خودِ آنها 
انجام پذير است. همانطور كه وي در پي گفتار چاپ دوم 
كتاب »سرمايه« ابراز مي كند: »استقبال سريع محافل 
گسترده طبقه ي كارگر آلمان از سرمايه بهترين پاداش 
زحمات من است.« برعكس، »ش��مِّ عظيم نظري، كه 
معمولًا ويژگي موروثي آلماني ها تلقي مي ش��د، تقريباً 
بطور كامل از ميان طبقات به اصطلاح تحصيلكرده رخت 
بربسته، و در عوض ميان طبقه كارگر تجديد حيات يافته 
است.« مخاطبان ماركس همواره كساني بودند كه به قول 
خودش »مي خواهند چيز جديدي بياموزند و درنتيجه 
مي خواهند خود بينديش��ند.« )پيش گفتار ويراس��ت 
نخستِ سرمايه( اينكه ماركس طبقه كارگر را »وارثان 
فلسفه كلاسيك آلمان« مي پنداشت، اظهاري مبالغه آميز 
نيس��ت. نكته مهم ديگر اين پرسش نامه عبارت است از 
حساسيت و توجه ماركس به كليت شرايط هستي و كار 
كارگران و به ويژه زنان و كودكان. از تغذيه تا بهداشت، از 
نور، سروصدا و پاكيزگي هوا و فضاي كافي محيط كار تا 
تأثير كار يكنواخت با ماش��ين آلات بر عضلات و اعصاب 
كارگران، از تصادفات و جراحات وارده بر آنها تا كارِ شبانه 
و وضعيت مسكن كارگران، همگي پرسش هايي هستند 
كه فقط از عهده نگارنده سرمايه برمي آيد. مقايسه اين 
متن با فصل هاي هشتم تا س��يزدهم جلد اول سرمايه، 
به وضوح نش��انگر آن ا س��ت كه اين پرسش نامه حقيقتاً 
چكيده انضمامي آن فصول اس��ت. مباح��ث مربوط به 
قرارداد كاري، اتوماسيون و تشديد بهره كشي از نيروي 
كار، اثر معكوس ماشين آلات بر روزانه  كاري، قطعه كاري، 
نظام نوبتي و تأثير بي واسطه ماشين بر كارگر، و از آن جا 
مبارزه كارگر با ماشين، كه در سرمايه واكاوي شده اند 
در اين جا از خود كارگران پرس وجو شده است. چنانچه 
با اين برداشت دوباره به فصول يادشده در سرمايه رجوع 
كنيم، خواهيم ديد كه چگون��ه در همه جا صداي خودِ 
كارگران در بس��تر عناويني كه مارك��س تدوين كرده 
رس��ا و بلند اس��ت. خودِ ماركس به دوستانش از جمله 
كوگلمان توصيه مي كرد كه در جلسات كارگري به فصول 
روزانه كار، همكاري، تقسيم كار و انباشت اوليه سرمايه 
توجه خاص شود. )نامه به كوگلمان، ۳۰ نوامبر ۱۸۶۷(  
انس��ان مداري كارگري ماركس در پرتو چنين مباحثي 
معني دار مي شود. آميختن صداي خودِ كارگران )»مبارزه 
ب��راي كار متع��ارف روزانه«( با تئوري، وجه مش��خصه 
ديالكتيك نوين ماركسي است.   علي رها
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 )۱( در كدام شاخه صنعت كار مي كنيد؟
 )2( محل��ي ك��ه در آن كار مي كني��د تح��ت اداره 
سرمايه داران خصوصي است يا شركتي سهامي؟ نام 

كارفرماي خصوصي يا مدير شركت را ذكر كنيد.
 )۳( تعداد افراد استخدامي را مشخص كنيد.

 )4( سن و جنس آنها را مشخص كنيد.
 )5( پايين ترين س��ني كه كودكان – پسر يا دختر – 

پذيرفته مي شوند چه قدر است؟
 )۶( تعداد سرپرس��تان و ديگر كاركناني را كه كارگر 

مزدبگير معمولي نيستند مشخص كنيد.
 )۷( آيا شاگردان هم به كار گرفته شده اند؟ تعداد شان 

چقدر است؟
 )۸( آيا علاوه بر كارگران اس��تخدامي عادي و منظم، 
در برخي فصول كارگراني از بي��رون به كار فراخوانده 

مي شوند؟
 )9( كارفرماي شما منحصراً يا عمدتاً براي مشتريان 
محلي كار مي كند يا براي بازار داخلي عمومي يا براي 

صادرات به كشورهاي خارجي؟
 )۱۰( محل كار شما خارج از شهر است يا داخل شهر؟

 )۱۱( اگر صنعت شما در يك مكان روستايي فعاليت 
مي كند، آيا امرار معاش اصلي شما را تشكيل مي دهد، 

يا لازم است با كشاورزي هم تركيب شود؟
 )۱2( كارتان كاملًا يا عمدتاً دستي است يا با ماشين؟

 )۱۳( نحوه تقس��يم كار را در بنگاهي كه اس��تخدام 
شده ايد توضيح دهيد.

 )۱4( آيا از موتور بخار به عنوان نيروي محرك استفاده 
مي شود؟

 )۱5( تع��داد اتاق هاي كاري را كه بخش هاي مختلف 
فعاليت در آن انجام مي شود مشخص كنيد و بخشي از 
فرايند صنعتي را كه شما در آن كار مي كنيد شرح دهيد. 

نه فقط از لحاظ فني، بلكه با توجه به فش��ار عضلاني و 
عصبي كه تحميل مي كند و اثرات عمومي آن بر روي 

سلامتي كارگران.
 )۱۶( وضعيت بهداش��تي محل كار را توصيف كنيد: 
اندازه )فضاي اختصاص يافته به هر كارگر(، تهويه، دما، 
سفيدكاري، سرويس هاي بهداشتي، بهداشت عمومي، 

سر و صداي ماشين آلات، گرد و غبار، رطوبت و غيره.
 )۱۷( آيا هيچ نظارتي از طرف دولت يا ش��هرداري بر 

وضعيت بهداشتي محل كارتان وجود دارد؟
 )۱۸( آيا تأثي��رات زيان آور وي��ژه اي در محل كارتان 
وجود دارد كه موجب بيماري ه��اي خاصي در ميان 

كارگران شود؟
 )۱9( آيا در محل كارتان ازدحام ماش��ين آلات وجود 

دارد؟
 )2۰( آي��ا ني��روي محرك��ه، دس��تگاه هاي انتقال و 
ماشين آلات آنقدر ايمني دارند كه از صدمات بدني به 

كارگران جلوگيري شود؟
 )2۱( س��وانح اصلي را كه به اندام ها و حيات كارگران 
صدمه مي زند برحس��ب تجربه شخصي تان توضيح 

دهيد.
 )22( اگر در معدن كار مي كنيد، اقدامات پيشگيرانه اي 
را كه كارفرماي ش��ما در جهت ايمن س��ازي تهويه و 
جلوگيري از انفجار و ديگر س��وانح خطرناك در نظر 

گرفته توضيح دهيد.
 )2۳( اگر در يك كارخانه شيميايي، ريخته گري، توليد 
فلزات، يا ديگر صنايع خطرناك كار مي كنيد مشخص 
كنيد كه چه اقدامات پيشگيرانه اي از طرف كارفرماي 

شما انجام شده است؟
 )24( در محل كار شما از كدام وسايل روشنايي، چراغ 

گازسوز، نفت و غيره، استفاده مي شود؟
 )25( آيا در برابر وقوع آتش سوزي وسايل ايمني كافي 

در محل كارتان وجود دارد؟
 )2۶( در صورت بروز سانحه، آيا كارفرماي شما به لحاظ 
قانوني موظف اس��ت به فرد آس��يب ديده و خانواده او 

غرامت بدهد؟
 )2۷( در صورت پاسخ منفي، آيا او تاكنون به كسي كه 
در حين كار براي ثروتمند شدن او متحمل سانحه شده، 

غرامت داده است؟
 )2۸( آي��ا كمك هاي اوليه پزش��كي در محل كارتان 

وجود دارد؟
 )29( اگر در خانه كار مي كنيد، شرايط اتاق كارتان را 
توضيح دهيد؛ آيا از ابزار يا ماشين آلات كوچكي استفاده 
مي كنيد؟ آيا همس��رتان، يا فرد ديگري،  بزرگسال يا 
كودك، مرد يا زن، را ب��ه كار مي گيريد؟ آيا براي يك 
مشتري خصوصي كار مي كنيد يا براي يك »كارفرما«؟ 

آيا مستقيماً با او ارتباط داريد يا با واسطه؟ 

 دو
 )۱( بطور معمول روزانه چند س��اعت و هر هفته چند 

روز كار مي كنيد.
 )2( تعداد روزهاي تعطيل در سال را ذكر كنيد.

 )۳( چه زمان هاي استراحتي در بين كارتان وجود دارد؟
 )4( وقت غذا در فواصل منظم و ثابت است يا بي قاعده؟

 )5( آيا كار در وقت غذا ادامه پيدا مي كند؟
 )۶( اگر از نيروي بخار اس��تفاده مي شود، زمان فعلي 

شروع و پايان آن را مشخص كنيد.
 )۷( آيا شب كاري هم انجام مي شود؟

 )۸( س��اعات كار كودكان و و نوجوانان زير ۱۶ سال را 
مشخص كنيد.

 )9( آيا در ط��ول روز كاري مجموعه هاي مختلفي از 
كودكان و نوجوانان جايگزين يكديگر مي شوند؟

 )۱۰( آيا مقرراتي براي كار كودكان وجود دارد كه دولت 
اعمال و كارفرماها بطور جدي اجرا كنند؟

 )۱۱( آيا مدرسه اي براي كودكان و نوجوانان شاغل در 
صنعت شما وجود دارد؟ اگر چنين است، چند ساعت 
در روز كودكان در اين مدرسه آموزش مي بينند؟ به آنها 

چه چيزي آموخته مي شود؟
 )۱2( در مواردي كه كار شبانه روز ادامه پيدا مي كند، 
كدام نظام ش��يفت بندي - جايگزيني مجموعه اي از 

كارگران با مجموعه ديگر- به كار مي رود؟
 )۱۳( در زمان هاي افزايش توليد، ساعات معمول كاري 

چه  قدر طولاني مي شود؟
 )۱4( آيا شست وش��وي ماشين آلات را شمار ديگري 
از كارگران كه به اين منظور اس��تخدام شده اند انجام 
مي دهند يا اپراتورهايي كه در طي روز كاريِ معمول با 

ماشين آلات كار مي كنند انجام مي دهند؟
 )۱5( در مورد حضور به موقع كارگران در س��ر كار در 
شروع يك روز كاري يا شروع مجدد كار بعد از ساعت 

غذا، چه مقررات و جريمه هايي وجود دارد؟
 )۱۶( روزانه چه مدت صرف رفتن شما از خانه به محل 

كار و بازگشت به خانه مي شود؟

 سه
 )۱( نوع قرارداد شما با كارفرما چه گونه است؟ به صورت 

روزانه استخدام شده ايد، هفتگي، ماهانه يا غيره؟
 )2( شرايط اخراج )يا ترك كار( چيست؟

 )۳( در صورت نقض ق��رارداد، اگر قصور از طرف كارفرما 
باشد، چه جرايمي متحمل مي شود؟

 )4( اگر قصور از طرف كارگر باشد، چه جرايمي متحمل 
مي شود؟

 )5( اگر شاگردان به كار گرفته مي شوند، شرايط قرارداد 
آنها را بيان كنيد.

 )۶( كار شما منظم است يا نامنظم؟
 )۷( ش��اخه صنعتي كه در آن كار مي كني��د، عمدتاً در 
فصول خاصي انجام مي ش��ود، يا در شرايط عادي توزيع 
كم وبيش يكساني در طول سال دارد؟ اگر كار شما محدود 
به فصولي خاص است، در ساير ايام سال چه گونه گذران 

زندگي مي كنيد؟
 )۸( آيا دستمزد شما برحسب زمان محاسبه مي شود يا 

قطعه كاري؟
 )9( اگر برحسب زمان است، ساعتي است يا روزانه؟

 )۱۰( آيا دس��تمزد بيش��تري براي اضافه كار پرداخت 
مي شود؟ چه قدر؟

 )۱۱( اگر دستمزد شما برحس��ب قطعه كاري پرداخت 
مي شود روش تعيين آن را توضيح دهيد؛ اگر در صنايعي 
اس��تخدام ش��ده ايد كه حجم كار انجام ش��ده برحسب 
اندازه گي��ري وزن محاس��به مي ش��ود )مانن��د معدن 
زغال سنگ( آيا پيش آمده كه كارفرماي شما و زيردستان 

او درباره پرداخت بخشي از دستمزد شما تقلب كنند؟
 )۱2( اگر دستمزد شما برحس��ب قطعه كاري است، آيا 
كيفيت اقلام ساخته شده بهانه اي براي كاهش متقلبانه  

از دستمزد است؟
 )۱۳( دس��تمزد، چ��ه بر اس��اس زمان و چه بر اس��اس 
قطعه كاري باش��د، در چه ش��رايطي به ش��ما پرداخت 
مي ش��ود؟ به عبارت ديگر، براي كاري كه انجام داده ايد، 
قبل از دريافت دس��تمزد، چه مدت طول مي كشد كه از 
كارفرماي تان طلبكار باشيد؟ پرداخت بعد از گذشت يك 

هفته، يك ماه يا فواصل زماني ديگر انجام مي شود؟
 )۱4( آيا چنين تأخيري در پرداخت دس��تمزد، شما را 
اغلب مجبور مي كند به موسسات رهني با نرخ بالاي بهره 
پناه ببريد و خودتان را از چيزهايي كه نياز داريد محروم 
كنيد، يا از مغازه داران خريد نس��يه بكنيد و بدين ترتيب 
قرباني آنها بشويد؟ آيا از مواردي اطلاع داريد كه كارگران 
به سبب شكست يا ورشكستگي كارفرمايان شان دستمزد 

نگرفته باشند؟
 )۱5( آيا دستمزدها مس��تقيم توسط كارفرما پرداخت 

مي شود يا توسط كارگزارانش، مثل پيمانكار و غيره؟
 )۱۶( اگر دستمزدتان را پيمانكار يا ديگر اشخاص واسطه 
پرداخت مي كنند، شرايط آن را در قرارداد توضيح دهيد.

 )۱۷( مبلغ دستمزد روزانه و هفتگي خود را ذكر كنيد.
 )۱۸( دستمزد زنان و كودكان همكارتان در همان كارگاه 

را ذكر كنيد.
 )۱9( بالاترين و پايين ترين دستمزد روزانه را در طول ماه 

گذشته ذكر كنيد.
 )2۰( بالاترين و پايين ترين دستمزد قطعه كاري را در طول 

ماه گذشته ذكر كنيد.
 )2۱( دستمزد خودتان در همان مدت را مشخص كنيد 
و اگر خانواده داريد، دستمزدهاي همسر و فرزندان تان را 

هم ذكر كنيد.
 )22( آيا دس��تمزد بطور كامل به ش��كل پولي پرداخت 

مي شود يا بخشي از آن به شكل هاي ديگر؟
 )2۳( اگر مس��كن تان را از كارفرماي تان اجاره كرده ايد، 
ش��رايط آن را توضيح دهيد. آيا اجاره را از دس��تمزدتان 

كسر مي كند؟
 )24( قيمت كالاهاي ضروري خود را ذكر كنيد، از قبيل: 
الف- ميزان اجاره خانه و شرايط اجاره نامه؛ تعداد اتاق ها؛ 
تعداد افرادي كه در آن زندگي مي كنند؛ تعميرات و حق 
بيمه؛ خريد و تعمير اس��باب خانه؛ گرمايش، روشنايي، 

آب و غيره
ب- تغذيه: نان، گوشت، سبزيجات )سيب زميني و غيره(؛ 
محصولات لبني، تخم مرغ، ماهي، كره، روغن، گوش��ت 
خوك، شكر، نمك، ادويه جات، قهوه، چايي، عرق كاسني، 

آبجو، شراب سيب، شراب قرمز، تنباكو و غيره.
ج- پوشاك )براي بزرگسالان و كودكان(؛ شست وشو، مواد 

بهداشتي، حمام، صابون و غيره.
د- هزينه هاي مختلف از قبيل پست، اقساط وام و پرداخت 
اقلام نس��يه؛ هزينه آموزش كودكان در مدرسه، هزينه 
كارآموزي، خريد مجلات، كتاب، و غيره؛ سهم انجمن هاي 
همياري، صندوق اعتص��اب، انجمن ه��ا، اتحاديه هاي 

كارگري و غيره.
ه� - هزينه هاي احتمالي مرتبط با وظايف تان )اگر چنين 

هزينه هايي متحمل مي شويد.( 
و- ماليات

 )25( تلاش كنيد حساب درآمد هفتگي و سالانه خود )و 
در صورت داشتن خانواده، درآمد خانواده( و هزينه هاي 

هفتگي و سالانه را به شكل بودجه طبقه بندي كنيد.
 )2۶( آيا برحس��ب تجربه شخصي تان ملاحظه كرده ايد 
كه هزينه هاي مايحتاج زندگي )مثل اجاره خانه، قيمت 
غذا و غيره( از دس��تمزدتان به ميزان بيش��تري افزايش 

يافته باشد؟
 )2۷( تغييرات در سطح دستمزد را تا آن جا كه به خاطر 

مي آوريد ذكر كنيد.
 )2۸( ميزان س��قوط دستمزد را در دوران ركود يا بحران 

ذكر كنيد.
 )29( ميزان افزايش دستمزد را در دوران به اصطلاح رونق 

مشخص كنيد.
 )۳۰( تعلي��ق كار به عل��ت تغيير در روش انج��ام كار، و 

بحران هاي جزئي يا كلي به وجودآمده را توضيح دهيد.
 )۳۱( تغيي��رات در قيمت اقلامي را كه توليد مي كنيد يا 
خدماتي را كه ارايه مي دهيد در مقايسه با تغييرات هم زمان 

در دستمزدتان توضيح دهيد.
 )۳2( آيا در تجربه كاري ش��ما، كارگري به س��بب ورود 
ماش��ين آلات يا ديگر پيش��رفت ها كار خود را از دس��ت 

داده است؟
 )۳۳( آيا همراه با پيشرفت ماشين آلات و قدرت توليدي 
كارگران، ش��دت و مدت زمان كار افزايش يافته است يا 

كاهش؟
 )۳4( آيا اطلاع داريد كه هيچ گونه افزايش دستمزدي در 

نتيجه بهبود توليد صورت گرفته باشد.
 )۳5( آيا تاكنون نمونه اي را ديده ايد كه يك كارگر معمولي 
در 5۰ سالگي قادر به بازنشستگي و ادامه زندگي با پولي 

باشد كه در نقش كارگر مزدبگير به دست آورده است؟
 )۳۶( در شاخه صنعتي شما، يك كارگر با سلامتي متوسط 

چند سال مي تواند به كار ادامه دهد؟

 چهار
 )۱( آيا در صنف شما اتحاديه هاي كارگري وجود دارند؟ 

چه گونه مديريت مي شوند؟
 )2( بنا به تجربه شخصي ش��ما، چه تعداد اعتصاب در 

صنف تان رخ داده است؟
 )۳( اين اعتصاب ها چه مدت طول كشيدند؟

 )4( در يك بخش صورت گرفته يا سراسري بودند؟
 )5( هدف آنها افزايش دستمزد بود يا مقاومت در مقابل 
كاهش آن؟ يا مربوط به طول ساعات كار يا انگيزه هاي 

ديگر بود؟
 )۶( نتيجه آنها چه بود؟

 )۷( آيا صنف شما از اعتصابات كارگران صنف هاي ديگر 
حمايت مي كند؟

 )۸( قواع��د و جريمه ه��اي بره��م زدن صن��ف را كه 
كارفرماي تان براي مديريت كارگران مزدبگيرش برقرار 

كرده بيان كنيد.
 )9( آيا همدستي بين كارفرمايان براي تحميل كاهش 
دستمزد، افزايش ساعات كار، مداخله در اعتصابات، و كلًا 
براي تحميل خواسته هايشان بر طبقه كارگر وجود دارد؟

 )۱۰( آيا برحس��ب تجربه شما، دولت تاكنون از قدرت 
حكومتي براي كم��ك به كارفرمايان علي��ه كارگران 

سوءاستفاده كرده است؟
 )۱۱( آيا برحسب تجربه شما، هيچگاه همين دولت براي 
حمايت از كارگران عليه دس��ت درازي ها و تباني هاي 

غيرقانوني كارفرمايان مداخله كرده است؟
 )۱2( آي��ا همين دولت قوانين كارخانه را – تا جايي كه 
وجود دارد- عليه كارفرمايان اجرا كرده است؟ آيا بازرسان 
دولتي - در صورت وجود - وظايف خود را با دقت كافي 

انجام مي دهند؟
 )۱۳( آيا در كارگاه يا صنف شما، انجمن هاي همياري و 
مساعدت در مواردي مثل تصادف، بيماري، مرگ، ناتواني 

موقت براي انجام كار، پيري و غيره وجود دارد؟
 )۱4( عضويت در چنين انجمن هايي داطلبانه اس��ت 
يا اجباري؟ آيا مناب��ع مالي آنها منحص��راً در اختيار 

كارگران است؟
 )۱5( اگر مشاركت در اين صندوق ها اجباري و تحت 
كنترل كارفرماست، آيا او اين سهم را از حقوق كارگران 
كسر مي كند؛ آيا به ازاي آن بهره مي پردازد؛ آيا اقساط 
پرداخت ش��ده بعد از ترك كار به كارگ��ر بازگردانده 

مي شود؟
 )۱۶( موسسه هاي تعاوني كارگري در بخشِ صنعت 
ش��ما وجود دارد؟ چه گونه مديريت مي ش��وند؟ آيا، 
شبيه آنچه س��رمايه داران انجام مي دهند، از كارگران 

مزدبگيري خارج از كارخانه استفاده مي كنند؟
 )۱۷( آيا در صنف شما كارگاه هايي وجود دارد كه بخشي 
از حق الزحمه كارگران را تحت عنوان مزد و بخش ديگر را 
به صورت به اصطلاح سهم از سود كارفرما پرداخت  كنند؟ 
مجموع درآمد اين كارگران را با كارگران ساير جاهايي 
كه چنين به اصطلاح شراكتي وجود ندارد مقايسه كنيد. 
تعهدات كارگراني را كه تحت چنين نظامي قرار دارند 
توضيح دهيد. آيا آنها مي توانند در اعتصابات و اعتراضات 
شركت كنند يا فقط مجازند »گماشته«ي فرمانبردار 

كارفرماي خود باشند؟
 )۱۸( وضعيت عمومي جس��ماني، ذهن��ي و اخلاقي 

كارگران مرد و زن در صنف شما چه گونه است؟
منبع: نقد اقتصاد سياسي 

آغاز به كار دولت جديد عراق با رويكرد فن س��الارانه و زير 
تابلو مستقل، موجب اميدواري به روند تحولات سياسي اين 
كشور شده است. با اين حال برخي از ترديدها و چالش هاي 

پيش روي دولت عبدالمهدي سخن مي گويند.
با گذشت پنج ماه از برگزاري انتخابات پارلماني و گذر از فراز و 
نشيب هاي سياسي در عراق كه با آتش گرفتن انبار نگهداري 
آراء، اعتراضات در شهرهاي جنوبي عراق و بازشماري دستي 
آراء همراه شد، سرانجام روز پنجشنبه گذشته دولت جديد 
اين كشور به رياست »عادل عبدالمهدي« آغاز به كار كرد. 

22 ارديبهشت ماه بود كه نخستين انتخابات پس از شكست 
داعش در عراق برگزار شد؛ انتخاباتي كه به خاطر پراكندگي 
آرا ميان جريان هاي سياس��ي، تشكيل دولتي يكپارچه را 
نويد نمي داد. ائتلاف »سائرون« به رهبري »مقتدي صدر« 
و ائتلاف »الفتح« به رهبري »هادي العامري« جريان هاي 

نخست و دوم انتخابات بودند. جريان هاي سياسي متعدد 
در انتخابات براي تشكيل دولت، ناگزير از ائتلاف با يكديگر 
بودند؛ مس��اله اي كه طي پنج ماه گذشته موجي سيال از 
همگرايي و واگرايي هايي را ميان اح��زاب رقم زد و عرصه 
سياسي عراق را به تكاپو واداشت.  برآيند اين تكاپو، انتخاب 
»محمد الحلبوسي« به رياس��ت پارلمان، »برهم صالح« 
به عنوان رييس جمهوري و معرفي عبدالمهدي به عنوان 
نخس��ت وزير بود؛ نخس��ت وزيري كه در روزهاي پاياني 
هفته گذشته توانست راي اعتماد پارلمان را براي ۱4 عضو 
كابينه اش اخذ و بطور رس��مي كار خود را آغاز كند.  به اين 
ترتيب، انتخاباتي كه قرار بود روند سياسي عراق در دوره پس 
از شكست داعش را ريل گذاري كند، حال به تشكيل دولتي 
انجاميده كه بايد به مطالبات گس��ترده مردم در خصوص 
اس��تقرار ثبات و امنيت، ارتقاي خدمات عمومي، مبارزه 

با فس��اد و ... پاس��خ دهد.  در اين راستا نخست وزير جديد 
برنامه اي زير عنوان »برنامه مدون ع��راق« ارايه كرده كه 
طرح ها و صورت كلي برنامه دولت آتي او را مشخص ساخته 
و كابينه اي انتخاب كرده كه بايد برنامه هاي او را پيش ببرند. 

  برنامه هايي  در  خدمت  منافع  عراق 
برنامه مدون پنج ساله با نام »رويكرد 2۰22- 2۰۱۸« كه 
روز چهارشنبه گذشته از سوي عبدالمهدي به پارلمان ارايه 
شد و به تصويب نمايندگان رسيد، خطوط كلي و اولويت 
برنامه هاي دولت جديد را مشخص مي كند.  در اين برنامه 
كه دربرگيرنده رويكردهاي اصلي عراق در حوزه سياست 
خارجي، سياس��ت هاي داخلي، اقتصاد و در س��ه سطح 
كوتاه مدت، ميان مدت و بلندمدت است مي توان مسائلي 
چون اس��تقلال عراق از نفوذ قدرت هاي خارجي، انتخاب 

افراد مستقل بر مبناي شايسته س��الاري، مبارزه با فساد 
اداري و مالي، افزايش رفاه عمومي، تقويت نيروهاي انتظامي 
و امنيتي و ... را مشاهده كرد؛ مسائلي كه جزو دغدغه ها و 
مطالبات اصلي مردم عراق است.  عدم همراهي با تحريم هاي 
يكجانبه عليه كشوري ديگر از ديگر محورهاي مهم برنامه 
مدون عبدالمهدي است كه به صورت پيامي آشكار براي 
مردم عراق، ايران و دولت امريكا به همراه دارد.  در قسمتي از 
برنامه مدون آمده است: عراق بخشي از هيچ نظام تحريمي 
و محاصره اقتصادي خارج از قوانين بين المللي نخواهد بود و 
پايبندي در اين زمينه نيز مقيد به قوانين بين المللي و منافع 
ملي خواهد بود. در بخش ديگري از اين برنامه مي خوانيم: 
عراق همچنين جزيي از هيچ گونه ساختاري براي تعدي 
به يك كشور دوست نخواهد بود؛ كشوري كه با آن منافع، 
مصالح و طرح هاي مشترك عليه تروريسم و برقراري صلح 

در منطقه و جهان دارد.  نخست وزير جديد همچنين در 
نشستي خبري تاكيد كرد كه كش��ورش هنگام مواجهه 
با تحريم ها عليه ايران بر اس��اس منافع خود عمل خواهد 
كرد. او همچنين اظهار داش��ت در خصوص هرچيزي در 
ارتباط با كمك ب��ه اجراي برنامه هاي محدود كننده عليه 
ايران، استقلال و منافع خود را اولويت قرار مي دهيم. اين در 
حالي است كه »حيدرالعبادي« نخست وزير پيشين عراق 
خواستار معافيت از همراهي با امريكا در تحريم ها عليه ايران 
شده بود.  شايد همين مواضع و اظهارنظرها است كه موجب 
شده بسياري از تحليلگران ازنخست وزيري عبدالمهدي به 
عنوان نشانه اي از پيروزي ايران در معادلات جديد سياسي در 
عراق سخن بگويند.  در عين حال، منوط كردن همه مسائل از 
جمله مسائل سياست خارجي به تامين منافع عراق، از سوي 

مردم اين كشور امري مطلوب تلقي مي شود. 
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چين برنج » قابل كشت در 
زمين هاي شور« كشت مي كند

چين با هدف تأمين غذاي ۸۰ ميليون نفر از مردم 
خود كشت »برنج دريايي« مقاوم در برابر محيط 
قلياي��ي را آغاز كرد. به گزارش ف��ارس به نقل از 
راشاتودي، چين كشت برنج دريايي كه در برابر 
محيط قليايي مقاوم است و امكان كاشت آن در 
زمين هاي شور وجود دارد را آغاز كرد.  كاشت اين 
برنج از سال گذشته آغاز شده و دانشمندان چيني 
نخستين بار آن را در استان كينگ دائو آغاز كردند. 
اين ش��هر در كنار دريا واقع شده و زمين هاي آن 
نمكي و قليايي است.  گودونگ ژانگ، مدير مركز 
تحقيقات برنج دريايي شهر كينگ  دائو مي گويد 
در صورت ب��روز بلاياي طبيعي با توجه به اينكه 
جمعيت چين بسيار بالاست تكيه كردن بر واردات 
غذا از خارج بس��يار سخت اس��ت؛ چراكه موانع 

پشتيباني در اين زمينه وجود دارد.
 اگر مردم چين به دليل نابود شدن محصولات در 
زمان كشت به دليل بلاياي طبيعي با گرسنگي 
مواجه شوند، اين مساله مي تواند به ناآرامي هاي 
اجتماعي و ايجاد عوامل بي ثبات كننده در جهان 
منجر ش��ود.  وي معتقد اس��ت تبدي��ل كردن 
زمين هاي نمكي غير قابل كش��ت به زمين هاي 
حاصل خيز به چين اين امكان را مي دهد كه نياز 
غذايي كل مردم خود را تأمين كرده و اين مساله 

به نفع صلح و ثبات جهاني خواهد بود. 
قوت غالب ۶۰ درصد مردم چين برنج اس��ت و 
بطور كلي گندم و برنج بخ��ش قابل توجهي از 
مواد غذايي مردم چين را تشكيل مي دهد.  ژانگ 
مي گويد: قرار اس��ت ۶5 هزار هكتار زمين هاي 
نمكي و قليايي كه تا پيش از اين غيرقابل كشت 
بوده ان��د در نتيج��ه اين تحقيقات زير كش��ت 

برنج برود.

پرداخت نشدن 13 درصد 
مطالبات چايكاران

ريي��س س��ازمان چاي گف��ت: 2۸ ميلي��ارد و 
۳۰۰ميليون تومان ديگر مطالبات هم به زودي 
پرداخت مي ش��ود. به گزارش ايس��نا، »حبيب 
جهانساز« با بيان اينكه ۱۰ ميليارد تومان ديگر از 
مطالبات چايكاران امروز به حسابشان واريز شد، 
گفت: با واريز اين مبلغ ۱92 ميليارد تومان معادل 

۸۷ درصد از مطالبات چايكاران پرداخت شد. 
وي اف��زود: 2۸ ميلي��ارد و ۳۰۰ ميليون تومان 
ديگر مطالبات هم به زودي پرداخت مي ش��ود. 
جهانساز خاطرنش��ان كرد: چايكاران گيلان و 
مازندران امسال ۱۱2 هزار و ۷۳۶ تن برگ سبز 
چاي ب��ه ارزش 22۰ ميلي��ارد و ۳۰۰ ميليون 
تومان برداشت كردند. وي تصريح كرد: امسال 
در مجموع 25هزار و ۳۶۶ تن چاي خش��ك در 

كشور توليد شده است.

كم آبي سطح زير كشت زيتون 
را كاهش داد

عضو شوراي ملي زيتون گفت: باغات زيتون در 
استان هاي مركزي بيش��ترين خسارت را ديده 
اما وزارت خانه هنوز خس��ارتي نپرداخته است. 
در صورتي كه اكثر باغات بيمه سرمازدگي بوده 
اما بيمه ها بهانه مي آورند و پرداخت نمي كنند و 
وزارت خانه هم پاسخگو نيست. احمد بلندنظر 
عضو شوراي ملي زيتون و عضو شوراي مركزي 
خانه كش��اورز در گفت وگو با ايلنا، در خصوص 
ميزان توليد زيتون در كشور اظهار كرد: برداشت 
زيتون طي ۶ ماه گذش��ته در بخ��ش مربوط به 
تبديل به كنس��رو انجام شده و 2۰ روز هم طول 
مي كش��د كه محصول مربوط به روغن برداشت 
شود. اين برداش��ت هم احتمالا از هفته آينده و 

پس از تعطيلات شروع خواهد شد. 
وي در رابط��ه با خس��ارت وارد ش��ده به باغات 
مركزي كشور خاطرنشان كرد: آمار دقيقي وجود 
ندارد اما بطور كلي مي توان گفت مركز و جنوب 
كش��ور زيتون زيادي نداشتند. در مركز به دليل 
سرمازدگي س��ال 95 كه بيشتر درختان كف بر 
ش��ده اند هنوز هم مشكل داريم و مانند سال 9۶ 
بازهم محصولي ندارند. ممكن است امسال و سال 
آينده هم محصولي نداشته باشند. بلندنظر افزود: 
در جنوب كشور هم به دليل كم آبي و خشكسالي 
محصول قابل توجهي نداشتند و آماري به دست 

نيامده است. 
عضو ش��وراي ملي زيتون با اش��اره ب��ه ميزان 
برداشت زيتون از باغات شمالي كشور تصريح 
كرد: در ش��هرهاي شمالي كش��ور به خصوص 
زنجان، قزوين و بخش جنوبي اس��تان گيلان 
محصول خوبي را شاهد بوده ايم اما به اين دليل 
كه برداش��ت نش��ده نمي توان مي��زان آن را به 
صورت دقيق بيان كرد. پيش بيني مي ش��ود تا 
پايان فصل برداشت، حدود 5۰ هزار تن در سطح 
استان زيتون روغني برداشت شود. وي در رابطه 
با كاهش يا افزايش توليد در ش��هرهاي شمالي 
كش��ور تصريح كرد: ميزان توليد در شهرهاي 
شمالي كشور نسبت به سال هاي گذشته افزايش 
داشته است. سال گذشته مقدار بالايي از ميوه ها 
در زمان گل دهي به خاطر گرماي شديد هوا، گل 
و شكوفه خود را از دست دادند و باعث بار ندادن 
درخت ها شد اما امسال شرايط اقليمي بهتر بوده 
است.  عضو شوراي ملي زيتون با اشاره به كم آبي 
به عنوان بزرگ ترين مش��كل توليدكنندگان 
زيتون كشور تشريح كرد: مشكل اصلي ما عمدتا 

مشكل آب است. 
در استان هايي كه زيتون كش��ت شده با وجود 
اينكه بيش از 9۰ درصد از سيستم آبياري قطره اي 
استفاده مي شود اما همين سيستم هم بدون آب 
كار نمي كند. متاسفانه افت سفره هاي زيرزميني 
با وجود بارندگي هايي كه در اين مدت داشتيم، 
تاثيري نداشته و 4۰ سال برداشت هاي بي رويه 

چيزي براي برداشت باقي نگذاشته است.
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ارزيابييكاقتصاددانازوضعيتاقتصاديكشور:

ثبات بودجه در گرو حاكميت قانون

دولت با سياست هاي پولي و مالي حساب شده مي تواند اقتصاد را مديريت كند

گروه اقتصاد كلان|
نتايج يك پژوهش كه از سوي فصلنامه سياست هاي 
مالي و اقتصادي منتشر شده است نشان مي دهد كه 
برقراري حاكميت قانون در يك كش��ور مي تواند بر 
كاهش كسري بودجه تاثير بگذارد. استدلال پژوهشگر 
در مقاله مذكور اين است كه مسائل مربوط به بودجه 
و بطور كلي مديريت مالي سبب شفافيت مي شود و 
با حفظ قانون مداري و افزايش س��طح رضايتمندي 
با بالا رفتن در آمد مالياتي، كس��ري بودجه دولت ها 
را كاهش مي دهد. از س��وي ديگ��ر تصويب و اجراي 
قوانين، هزينه هايي را به دولت ها تحميل مي كند كه 
سبب افزايش كس��ري بودجه مي شود. در اين راستا 
هدف اصلي اين مقاله بررس��ي مي��زان تأثيرگذاري 
عوامل موثر )رشد اقتصادي، سرمايه انساني، حاكميت 
قانون، تورم و درجه آزادي اقتصادي( بر كسري بودجه 
با تاكيد بر حاكميت قانون در گروه كشورهاي منتخب 
درآمد متوس��ط بوده اس��ت. نتايج حاص��ل در گروه 
كش��ورهاي منتخب در دوره زماني ۲۰۱۳–۲۰۰۲ 
با استفاده از اطلاعات آماري بانك جهاني نشان داده 
كه رشد اقتصادي، سرمايه انساني، حاكميت قانون، 
تورم و درجه آزادي اقتصادي تأثير مثبت و معناداري 

بر كسري بودجه در گروه كشورهاي منتخب دارد.

  سه شرط حاكميت قانون
به گزارش »تعادل« معاونت اقتص��ادي وزارت امور 
اقتصادي و دارايي كش��ور در فصلنام��ه جديد خود 
پژوهشي را منتشر كرده كه در يكي از پژوهش هاي آن 
ارتباط بين دو شاخص حاكميت قانون و كسري بودجه 
دولت مورد بررسي قرار گرفته است.پژوهشگران اين 
مطالع��ه با اس��تفاده از ش��اخص ها و آمارهايي كه از 
منابع رسمي بين المللي مانند بانك جهاني به دست 
آورده اند، روند ش��اخص حاكميت قان��ون در ايران 
و ميانگي��ن آن در گروه كش��ورهاي منتخب درآمد 
متوس��ط در دوره زمان��ي ۲۰۱۳-۲۰۰۲ را ارزيابي 
كرده و ارتباط آن را با كسري بودجه آنها مورد بررسي 

قرار داده است.
بر اس��اس تعاريف اين مقاله حاكميت قانون احترام 
عملي دولت و ش��هروندان به هنجارهايي اس��ت كه 
روابط فيمابين آنها را تنظيم مي كند؛ به عبارت ديگر 
حاكميت قانون دامنه اعتماد شهروندان به قوانين و 
ميزان وفاداري آنها به قوانين را اندازه گيري مي كند. 
آنچه كه در بحث حاكميت قانون مورد توجه اس��ت، 
تنظيم قوانين عام و اعمال بي طرفانه آن بر همگان به 
نحو برابر و درنتيجه فراهم شدن زمينه رقابت برابر و 

آزادانه است.
از ديدگاه بانك جهاني، حاكميت قانون آگاهي و درك 
در مورد ميزان اعتماد و احترام و دنباله رويا كارگزاران 
از قوانين جامعه به ويژه كيفيت اجراي قرارداد، حقوق 
مالكيت، پلي��ا و دادگاه ها و همچنين احتمال جرم و 

خشونت را بازتاب مي كند.
مطابق ديگاه اين مقاله در نظامي كه حاكميت قانون 
به رسميت شناخته ش��ود، فرصت هاي جذاب براي 
فعاليت هاي اقتصادي به نحو برابر براي همگان وجود 
دارد و تبعيض ناروا به جهت ارايه اطلاعات يا جانبداري 
يا تخصيص منابع ب��ه افراد يا گروه هاي خاص، مغاير 
با اصول حاكميت قانون اس��ت. زماني مي توان ادعا 
كرد در جامعه اي قانون حاكم است كه سه شرط زير 
تامين ش��ده باش��د: حمايت از افراد در مقابل دزدي 
و خش��ونت و ديگر اقدام هاي غارتگري، حمايت در 
مقابل اقدام هاي خودس��رانه دولتي كه فعاليت هاي 
اقتصادي را مختل مي كند. سوم وجود نظام قضايي 

قابل پيش بيني و منصف.
حاكمي��ت قانون نش��ان مي ده��د كه تا چ��ه اندازه 

فرآيند هاي نهادي براي قانون گذاري و اجراي قوانين 
به خوبي پياده سازي شده و مورد پذيرش هستند.

حاكمي��ت قانون ذهني��ت در مورد وق��وع جنايت، 
كارآم��دي و قابل پيش بيني ب��ودن احكام قضايي و 
ضمانت اجرايي قراردادها را ش��امل مي شود. عوامل 
مذكور موفقيت يك جامعه در ايجاد محيطي كه در 
آن قوانين عادلانه و قابل پيش بيني مبناي تعاملات 
اقتصادي و اجتماعي را شكل مي دهند، اندازه گيري 
كرده و مهم تر اينكه مشخص مي سازد حقوق مالكيت 

تا چه اندازه مورد حمايت قرار مي گيرد.

  رتبه ايران در حاكميت قانون
در اين مقاله عوامل موثر بر كسري بودجه شناسايي 
شده و از ميان اين عوامل متغيرهايي انتخاب شدند 
كه داده هاي آماري آن متغيرها در جامعه آماري اين 
مقاله )گروه كش��ورهاي منتخب درآمد متوسط( در 
دوره زمان��ي ۲۰۰۲ الي ۲۰۱۳ در دس��ترس بوده و 
شامل ش��اخص هاي حاكميت قانون، درجه آزادي 
اقتصادي، تورم، س��رمايه انس��اني و رشد اقتصادي 
مي ش��ود. با اين حال اصلي ترين متغير مس��تقل در 
اين پژوهش همان حاكميت قانون است كه پژوهش 
يادشده به بررسي روند شاخص آن در ايران و ميانگين 
آن در گروه كش��ورهاي منتخب درآمد متوس��ط در 
دوره زماني ۲۰۱۳-۲۰۰۲ پرداخته است. بر اساس 
نتايج اين تحقيق ايران در سال هاي ۲۰۰۳ و ۲۰۱۳ 
به ترتيب بهترين و بدترين وضعيت را در اين شاخص 
داشته است و كش��ورهاي مجارستان و قرقيزستان 
به ترتيب بهترين و بدتري��ن وضعيت را در ميانگين 
حاكميت قانون داش��ته اند. ايران رتب��ه ۲6 در ميان 
۲9 كشور درآمد متوس��ط را به خود اختصاص داده 
است. براي محاسبه كسري بودجه اطلاعات مربوط 
به درآمدهاي مالياتي و مخارج دولتي از سايت بانك 

جهاني اخذ شده است. 

  ارتباط حاكميت قانون و كسري بودجه
نتايج اين مطالعه نش��ان مي ده��د حاكميت قانون 
تأثي��ر مثبت و معناداري بر كس��ري بودجه در گروه 
كش��ورهاي منتخب دارد؛ بنابراين فرضيه مربوط به 

ارتباط معنادار ميان حاكميت قانون و كسري بودجه 
در گروه كشورهاي منتخب را نمي توان رد كرد. قانون 
اساس��ي، قوانين مادي، آيين نامه ها و سياست هاي 
حاكم بر تدوي��ن و اجراي آنه��ا، از مولفه هاي اصلي 
شكل دهنده محيط نهادي كسب و كار، سرمايه گذاري 
و رش��د اقتصادي در هر كش��ور به ش��مار مي روند. 
برخي از كش��ورها از پديده تغيي��رات بيش از حد و 
غير منتظره سياست ها و در نتيجه، تغييرات پياپي و 
غيرقابل پيش بيني قوانين، مقررات و دستورالعمل ها 
رنج مي برند. حضور چنين پديده اي در يك كش��ور، 
مترادف با غيرقابل اعتماد بودن محيط كس��ب و كار 
در آن كشور است. برعكس، ثبات نسبي و طول عمر 
معقول سياس��ت ها و قوانين منبع��ث از آنها در يك 
اقتصاد، قانونمند و قابل پيش بيني بودن تغييرات در 
سياست ها و قوانين، با ايجاد نوعي آرامش خاطر براي 
كارگزاران اقتصادي، اين احس��اس را در آنان تقويت 
مي كند كه در محيطي »آمن« و »پيش بيني پذير« 
قرار دارند. در چني��ن محيطي تغييرات غيرمنتظره 
سياست ها و قوانين اندك است. كارگزاران »مطمئن« 
هستند كه دولت به سياست ها و قوانيني كه خود وضع 
و اعلام كرده است، پايبند خواهد ماند. هرگونه تغيير 
در سياست ها و قوانين، سريعا به ذينفعان اطلاع رساني 
مي شود، و مهم تر از آن، كارگزاران اقتصادي در فرايند 
ايجاد تغييرات در سياست ها و قوانين، مشاركت داده 
مي شوند. حاكميت قانون يك پيش شرط زيربنايي 
و اساس��ي براي رش��د اقتص��ادي اس��ت. حاكميت 
قانون سبب ش��فافيت اقدامات، فعاليت حكومت ها 
و بهب��ود فرآين��د تصميم گيري دولت ه��ا از طريق 
مش��اركت مردمي مي شود. شفافيت قوانين مربوط 
به فعاليت شركت ها، موسسات اقتصادي و عملكرد 
مناسب دولت ها سبب افزايش سرمايه گذاري، رشد 
اقتص��ادي، درآمدهاي ماليات��ي و درنهايت كاهش 

كسري بودجه مي شود. 

  نظام قانوني و  سرمايه گذاري 
اين پژوه��ش در ادامه ب��ا تاكيد بر اينكه بس��ياري 
از تحليلگ��ران بر اي��ن باورند كه يك��ي از مهم ترين 
مولفه هاي نظام مناسب براي سرمايه گذاري، وجود 

حاكميت قان��ون اس��ت، مي نويس��د: رعايت اصل 
حاكميت قانون و برخورداري از يك نظام حقوقي كه 
به حقوق مالكيت احترام گذارد و قراردادها را محترم 
شمارد از مباني بنيادين قضايي براي سرمايه گذاري 

است.
همچنين بر اساس نتيجه گيري هاي اين مطالعه در 
نظامي كه حاكميت قانون به رسميت شناخته شود، 
فرصت ه��اي جذاب براي فعاليت ه��اي اقتصادي به 
نحو برابر براي همگان وج��ود دارد و تبعيض ناروا به 
جهت ارايه اطلاعات يا جانبداري يا تخصيص منابع 
به افراد ي��ا گروه هاي خاص، مغاير با اصول حاكميت 
قانون است. علاوه بر اين حاكميت قانون، كار آفريني 
و توسعه كسب و كار را تشويق مي كند. يك كارآفرين 
نمي تواند در كشوري كه بدون حاكميت قانون اداره 

مي شود فعاليت كند.
به نوش��ته اين مقاله پژوهشگران نش��ان داده اند كه 
بهب��ود حاكميت قانون تأثير مس��تقيمي بر رش��د 
و توس��عه اقتصادي دارد. افزايش رش��د و توس��عه 
اقتصادي نيز سبب افزايش رشد اقتصادي، درآمدهاي 
مالياتي و درنهايت كاهش كس��ري بودجه مي شود. 
همچنين حاكميت قانون در مسائل مربوط به بودجه 
)تدوين، مصرف و نظارت( و بطور كلي مديريت مالي 
سبب شفافيت مي ش��ود و با حفظ قانون مداري در 
حاكميت و افزايش سطح رضايتمندي با افزايش رشد 
اقتصادي، درآمدهاي مالياتي، كسري بودجه دولت 
را كاهش مي دهد. از س��وي ديگ��ر تصويب و اجراي 
قواني��ن، هزينه هايي را ب��ه دولت ها تحميل مي كند 
كه س��بب افزايش كسري بودجه مي ش��ود. در اين 
راستا فقر قوانين و چارچوب هاي نهادي تاثير منفي 
بر سرمايه گذاري، توليد و درآمدهاي مالياتي دارد و 
كسري بودجه را افزايش مي دهد؛ بنابر اين حاكميت 
قانون مي تواند كسري بودجه را افزايش يا كاهش دهد 

و اثر آن بر روي كسري بودجه مبهم است.

  تورم، آزادي اقتصادي و سرمايه انساني
يكي ديگر از نتايج اين تحقيق تأثير مثبت و معنادار 
تورم بر كس��ري بودجه در گروه كشورهاي منتخب 
اس��ت؛ بنابراين فرضي��ه مربوط به ارتب��اط معنادار 

ميان ت��ورم و كس��ري بودجه در گروه كش��ورهاي 
منتخ��ب را نمي توان رد ك��رد. تورم ه��اي خزنده و 
ملايم بر س��رمايه گذاري اثر مثبت و تورم ش��ديد و 
افسارگس��يخته، س��رمايه گذاري مولد را به ش��دت 
كاهش و گاه يكسره متوقف مي كنند. چنانچه بر تأثير 
منفي تورم بر سرمايه گذاري هاي مولد، اثرات زيان بار 
اين عامل بر توزيع درآمد و ثروت و عواقب سياسي و 
اجتماعي ناشي از آن افزوده شود، قطعا بر تأثير منفي 
تورم بر توليد و رشد اقتصادي و افزايش كسري بودجه 
صحه خواهيم گذاشت. در شرايط تورمي ارزش مخارج 
دولتي هزينه ه��اي جاري و عمران��ي دولت( فزوني 
مي يابد، در صورتي كه ميزان درآمدهاي مالياتي دولت 
به همان ميزان افزايش نمي يابد از اين رو ميان تورم و 

كسري بودجه رابطه مستقيمي وجود دارد.
همچنين نتايج اين تحقيق نشان داده كه درجه آزادي 
اقتصادي نيز تأثير مثبت و معناداري بر كسري بودجه 
در گروه كشورهاي منتخب دارد؛ بنابراين فرضيه مربوط 
به ارتباط معنادار ميان درجه آزادي اقتصادي و كسري 
بودجه در گروه كشورهاي منتخب را نمي توان رد كرد. 
الگاريتم سهم ش��اغلان داراي تحصيلات متوسطه به 
عنوان شاخص سرمايه انساني تأثير مثبت و معناداري 
بر كس��ري بودجه در گروه كش��ورهاي منتخب دارد؛ 
بنابراين فرضيه مربوط به ارتباط معنادار ميان سرمايه 
انساني و كسري بودجه در گروه كشورهاي منتخب را 
نمي توان رد كرد. با س��رمايه گذاري در سرمايه انساني 
از يك س��و كيفيت نيروي كار بهبود يافته و لذا موجب 
كارايي و بازدهي بيشتر نيروي كار شده و بدين ترتيب 
توليد و درآمدهاي دولتي را افزايش مي دهد و از سوي 
ديگر سرمايه گذاري در س��رمايه انساني موجب ابداع 
طرح هاي نوين در توليد ش��ده و لذا موجبات استفاده 
بهينه و مطلوب از منابع و س��اير عوامل توليد را فراهم 
ساخته و از اين طريق نيز ظرفيت توليدي كل اقتصاد را 
افزايش و درنهايت به افزايش رشد اقتصادي، درآمدهاي 
مالياتي و كاهش كس��ري بودجه كم��ك مي كند. از 
سوي ديگر بهبود كيفيت سرمايه انساني، هزينه هاي 
دولت��ي را افزايش مي دهد. حال با توج��ه به اينكه در 
گروه كشورهاي منتخب در اين مقاله تأثير هزينه هاي 
دولتي از درآمدهاي مالياتي بيش��تر بوده است. بهبود 
سرمايه انساني سبب افزايش كسري بودجه شده است. 
شواهد موجود در بيشتر كشورهاي صنعتي نيز مويد اين 
حقيقت است كه ميان سرمايه گذاري آموزشي نيروي 
انساني و رشد اقتصادي، درآمدهاي مالياتي و كسري 
بودجه ارتباط قوي وجود دارد. لگاريتم توليد ناخالص 
داخلي واقعي به عنوان ش��اخص رشد اقتصادي تأثير 
مثبت و معناداري بر كسري بودجه در گروه كشورهاي 
منتخب دارد؛ بنابر اين فرضيه مربوط به ارتباط معنادار 
ميان رشد اقتصادي و كسري بودجه در گروه كشورهاي 
منتخب را نمي توان رد كرد. با افزايش توليد، درآمدهاي 
مالياتي و هزينه هاي دولتي افزاي��ش مي يابد. حال با 
توجه به اينكه در گروه كشورهاي منتخب در اين مقاله 
تأثير هزينه هاي دولتي از درآمدهاي مالياتي بيشتر بوده 
است، لذا افزايش توليد ناخالص داخلي واقعي موجب 
افزايش كسري بودجه شده است. مقدار ضريب تعيين در 
معادلات نشان مي دهد كه بيش از 9۰ درصد از تغييرات 
كسري بودجه در گروه كشورهاي منتخب درآمد توسط 
متغيرهاي مس��تقل مدل توضيح داده ش��ده است. با 
توجه به نتايج حاصل از اين مقاله پيشنهادهايي شامل 
تلاش در جهت روشن سازي قوانين و رفع برداشت هاي 
ش��خصي از قوانين، افزايش وظايف نظارتي دولت در 
جهت اجراي صحيح قوانين و كاهش وظايف اجرايي 
آن، ايجاد نظام حقوقي سالم در پرتو حاكميت قانون و 
كاهش خطر ابطال قراردادها، ايجاد شفافيت در فرآيند 
قانون گذاري و عملكرد نهادهاي اجرايي ارايه شده است. 

مصطفي شريف، اقتصاددان بيان كرد: براي نرخ تورم، 
عددِ دقيقاً واقعي نمي توان به دس��ت آورد؛ چون بايد 
يك س��ري اتفاقات بيفتد تا نرخ تورم عيني خودش را 
نش��ان بدهد؛ پيش بيني نرخ تورم و مولفه هايي مانند 
»تورم انتظاري« نيز سنديت و اعتبار ندارند. هميشه 
همه اعداد بر مبناي حدس و گمان است. همين امروز 
هم نرخ تورم دقيق را نمي دانيم اما اقداماتي كه دولت 
انجام مي دهد يا قرار است انجام دهد، مي تواند در نرخ 
تورم اثرگذار باشد؛ به عبارت كلي، سياست هاي پولي و 
مالي در نرخ تورم اثرگذار است. اما اينكه بخواهيم در اين 
اوضاع، يك عدد مشخص و ثابت براي تورم استخراج 

كنيم، امكان پذير نيست.
وي اضافه كرد: براي محاس��به اثرگ��ذاري نرخ ارز، تا 
حدودي نياز به ثبات قيمتي داريم؛ الان بازار آشفته اي 
داري��م و براي تخمين ميزان اثرگ��ذاري نرخ ارز، بايد 
مش��خص كنيم چه پايه اي را درنظ��ر گرفته ايم. الان 
يك نرخ ۴۲۰۰ توماني داريم براي كالاهاي اساس��ي، 
اما آيا به همين شكلي كه دولت ادعا مي كند، اين نرخ 
وارد اقتصاد و اثرگذاري مي ش��ود؟ نه، اينطور نيست؛ 
چراكه همين كالاهاي اساسي هم به قيمت هاي بالاتر 
از نرخ ادعايي دولت در جامعه عرضه مي شود و همين 
مساله نشان مي دهد كه دلار ۴۲۰۰ تومان هم بيشتر 
از ۴۲۰۰ تومان »اثر تورمي« دارد؛ پس اعدادي كه ادعا 
مي شوند، نه مشابه ميزان ادعا شده، اعِمال مي شوند و 

نه اثربخشي شان به آن ميزان است.
عضو هيات علمي اقتصاد دانش��گاه علامه طباطبايي 
ادامه داد: پس بايد دنبال »اثربخشي واقعي« نرخ هاي 
ارزي باشيم؛ اين دلار ۴۲۰۰ توماني يك نرخ ارز است؛ 
ما نرخ هاي ديگري هم داريم؛ نرخ سامانه نيما داريم؛ نرخ 

بازار آزاد داريم؛ ما حتي براي قيمت ارز، »نرخ كوچه و 
پس كوچه« هم داريم. اي��ن نرخ ها هركدام اثرگذاري 
خودش��ان را در نرخ تورم دارند اما آن چيزي كه مهم 
است اين است كه سياست هاي مالي و پولي دولت بيشتر 
از اين نرخ ها مي تواند در نرخ تورم، اثرگذار باشد. الان 
مطابق آنچه كه اع��لام مي كنند از لحاظ ارزي كمبود 
نداريم؛ به لحاظ »تراز پرداخت ها« هم وضعيت خوبي 
داريم. در همي��ن ۲۰۱۸ هم وضعيت تراز پرداخت ها 
بسيار خوب است؛ ذخاير ارزي دولت بالاي صد ميليارد 
دلار اس��ت؛ بنابراين در اين زمينه ها مشكلي نيست؛ 

بيشترِ مشكلات ما در حوزه سياست گذاري است.
وي در ادامه سخنانش بيان كرد: دولت توانمندي هاي 
زيادي دارد؛ مهم به كارگيري اين توانمندي ها و جلب 
اعتماد عمومي است؛ الان ما از نظر ذخيره ارزي مشكلي 
نداريم؛ دولت در گذش��ته نشان داده كه مي تواند نرخ 
تورم بالا را پايين بياورد؛ اگر خاطرتان باشد اواخر دولت 
دهم، تورمِ ۳۰ تا ۴۰ درصدي داشتيم كه آن را توانستند 
در دولت بعد، تك رقمي كنند؛ گرچه اين كاهش تورم، 
به قيمتِ عمق بخش��ي به »ركود اقتصادي« تمام شد 
اما به هرح��ال، توانايي دولت ب��راي كاهش و كنترل 
تورم، ثابت ش��ده است. مهم اين اس��ت اقداماتي كه 
مي خواهد انجام بدهد، چه اقداماتي است؛ تاثيرگذاري 
سياست هاي پولي و مالي بسيار مهم است؛ در همين 
چند سال اخير، به دليل اينكه سياست هاي پولي و مالي 
ما، »يله« و رها بود، موسسات پولي و بانكي توانستند 
نقش موثري در تخريب اوضاع داشته باشند؛ يكي از عللِ 
افزايش نقدينگي به عنوان يك مشكل اصلي، همين 
موسسات پولي و بانك ها بودند كه پول »مي آفريدند«. 
وي همچنين به ايلنا گفت: يك اصل بديهي اين است كه 

نقدينگي با يك ضريب موثر در اقتصاد، تاثير مي گذارد؛ 
اي��ن ضريب در وضعيت فعلي ايران بيش از ۴ اس��ت؛ 
يعني اگر يك واحد به نقدينگي ما اضافه شد، چهار برابر 
اثرگذاري در اقتصاد دارد؛ اين تاثير چهار برابري، يعني 
 اينكه مي تواند تورم را تحت تاثير قرار داده و افزايش دهد.

اين اقتص��اد دان بيان كرد: پس اينك��ه بگويي دولت 
»نمي تواند«، به هيچ وجه صحيح نيست؛ دولت مي تواند 
و خوب هم مي تواند؛ منتها بايد با يكسري سياست هاي 
مالي و پولي حساب ش��ده، يك ثبات در رويكردهاي 
اقتصادي ايجاد و توانمندي ه��اي خود را اعِمال كند. 
اما مهم تر از همه اينها، »جلب اعتماد عمومي« است؛ 
الان يك مش��كل بزرگي كه داريم اين است كه مردم 
اعتمادشان »تا حدودي« خدشه دار شده و آنچه را كه 
دولت بيان مي كند، نمي پذيرند. خودِ همين يك اشكال 
عمده است؛ دولت سواي آن اعِمالِ سياست هاي مالي و 
پولي، در اولين گام بايد به دنبالِ »جلب اعتماد عمومي« 
باشد؛ جلب اعتماد عمومي هم راه هاي مختلف دارد؛ 
ممكن است يك نفر اعتراض كند كه اين پارادايم، بسيار 
كلي و انتزاعي است و راهكار پراگماتيستي ندارد؛ اما 
يكي از راهكارهاي جلب اعتماد عمومي، مبارزه جدي و 
همه جانبه با فساد است؛ يكي ديگر از راهكارها، بستن 
راه هاي رانت خواري است؛ الان افراد زيادي افتاده اند به 
رانت خواري و به اشكال مختلف از اين اوضاعِ آشفته به 

نفع خودشان استفاده مي كنند.
شريف ادامه داد: روش هاي بسياري براي مبارزه با اين 
رانت خواري وجود دارد. يكي از روش ها، اصلْ قرار دادنِ 
»منافع ملي« در تصميمات و اقدامات است؛ براي جلب 
اعتماد عمومي واقعاً بايد به »قانون اساسي« بازگشت؛ 
اص��ول ۲۲، ۲۳، ۲6 و ۲۷ قانون اساس��ي را بخوانيد و 

ببينيد چه چيزهايي را ترس��يم ك��رده؛ اگر همين ها 
اجرايي ش��ود و مردم نتايج آن را ب��ه صورت ملموس 
ببينند، اعتمادشان جلب مي ش��ود؛ اينكه بخواهيم 
يكطرفه بگوييم مي خواهيم فلان و بهمان كار را انجام 
دهيم و به حرف هيچ كارشناس��ي هم گوش ندهيم، 
اعتماد عمومي جلب نمي شود. اعتماد عمومي وقتي 

است كه برگرديم و از اين زوايا به موضوع نگاه كنيم.
او همچنين ادامه داد: نكاتِ ري��زي در اقتصاد وجود 
دارد كه بايد ب��ه آنها توجه كرد؛ خاطرم هس��ت كه 
زماني رييس دولت هاي نهم و دهم، تعدادي را جمع 
كرد و در جلسه با اقتصاددانان گفت به من بگوييد اين 
پول نفت را چگونه خرج بكني��م؛ اين »چگونه خرج 
كردن«، بسيار مهم است؛ اگر پول بيايد وارد چرخه 
مصرف شود، به تورم و نقدينگي دامن مي زند و اين، 

به ضرر مردم اس��ت؛ پول نفت و سرمايه هاي حاصل 
از منابع ملي، بايد صرف بنيان هاي اقتصادي ش��ود 
و براي مردم شغل ايجاد كند. همان داستانِ معروفِ 
ماهي و ماهيگيري است؛ ماهي دادنِ روزانه به مردم 
فايده اي ن��دارد؛ بايد ماهي گيري بياموزند. بايد براي 
مردم شغل ايجاد كرد. شغل كه ايجاد شود، توليد كه 
بالا برود، بسياري از اين مشكلات تورمي، مشكلات 
اقتصادي و حتي مشكلات اجتماعي از بين مي رود؛ 
آسيب هاي اجتماعي را بررسي بكنيد؛ ريشه غالب اين 
آسيب ها در بيكاري است؛ بنابراين اگر اين پول نفت 
و هر ثروت ملي ديگر وارد »س��رمايه گذاري مولد« و 
توليد شغل شود، مي توانيم به آينده اميدوار باشيم؛ 
ولي اگر بيايند انواع و اقس��ام كالاه��ا را وارد بكنند و 

دست مردم بدهند، نه.
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 احتمال بالاي ترميم 
دستمزد كارگران 

وزي��ر تعاون، كار و رف��اه اجتماعي از برگزاري 
نشست شوراي عالي كار در هفته آينده خبر داد 
و گفت: نيمي از جمعيت ايران از بسته حمايتي 
دولت بهره مند مي شوند و اطلاعات لازم براي 
توزيع بس��ته هاي حمايتي احصا ش��ده كه در 

اولين فرصت توزيع مي شود.
محمد ش��ريعتمداري در اولي��ن ديدار خود با 
تش��كل هاي كارگري و كارفرماي��ي، آمادگي 
خود را براي تشكيل جلسه هيات امناي تامين 
اجتماعي اعلام كرد و گفت: اگر از همكاري ها به 
درستي بهره مند شويم كارگران و كارفرمايان 

متنفع خواهند شد.
وي حمايت از كارگاه هاي موجود و صيانت از 
اش��تغال نيروهاي كار را مهم دانست و گفت: 
معتقدم يكي از كارهاي مهم ما حل مشكلات 
كارفرمايي اس��ت و دراين راس��تا رسيدگي به 
وضعيت بنگاه ها را در دستور كار قرار خواهيم 

داد.
شريعتمداري توجه به رونق توليد و خدمات را 
راه نجات كشور از چالش هاي موجود دانست و 
ابراز اميدواري كرد: گام هاي موثري در حوزه 
توليد با كمك شركاي اجتماعي و تشكل هاي 

كارگري و كارفرمايي برداشته شود.
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي افزود: ما در اين 
حوزه امانت دار جمع عظيم مردم هس��تيم كه 
بايد با كمك نمايندگان كارگري و كارفرمايي از 
آن صيانت كنيم و دولت نيز نقش تسهيلگري 

خود را ايفا كند.
وي در ادامه درباره اختصاص بس��ته حمايتي 
دولت اظهار كرد: نيمي از جمعيت ايران از اين 
بسته بهره مند مي ش��وند. اطلاعات لازم براي 
توزيع بسته هاي حمايتي احصا شده و در اولين 

فرصت توزيع مي شود.
به گفته شريعتمداري تاكنون اطلاعات بخشي 
از افراد تحت پوش��ش بهزيس��تي و كارمندان 
مشمول دريافت بسته هاي حمايت شناسايي 

شده است.
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي در پاس��خ به 
اين سوال كه پيش از اين خطاب به معاون اول 
رييس جمهوري اع��لام كرديد كه ديگر من را 
به كار نگيريد و آيا مي توان به حضور ش��ما در 
وزارت كار اميدوار ب��ود؟ گفت: به اين موضوع 
قائلم. آن موضوعات به قوت خود باقي اس��ت، 

اما به توان من اميد داشته باشيد.
در ادام��ه نشس��ت محمد عطاردي��ان رييس 
كانون عال��ي انجمن هاي صنفي كارفرمايان با 
انتقاد از واريز منابع درم��ان تامين اجتماعي 
به خزان��ه گفت: پولي كه به عنوان حق بيمه از 
سوي كارگر و كارفرما پرداخت مي شود نبايد 
در بخش هايي صرف شود كه جايز نيست و ما 
 براي توسعه اشتغال به طرح هاي عمراني نياز

 داريم.
ابوالفص��ل فتح الله��ي، رييس كان��ون عالي 
انجمن ه��اي صنفي كارگ��ران ني��ز انتخاب 
ش��ريعتمداري را موجب پيون��د ميان وزارت 
صنعت و كار دانس��ت و ابرار اميدواري كرد با 
اين اتفاق مشكلات هر دو بخش كه به هم گره 
خورده برطرف و يكپارچگ��ي در وزارت كار با 
اتخاد تصميمات درست و متطقي حفط شود.

فت��ح اللهي ب��ا تاكيدبر ل��زوم توج��ه به اصل 
س��ه جانبه گرايي از وزير كار خواست تا اجازه 
ندهد به برنامه ها و تصميم گيري هاي شوراي 

عالي كارخدشه اي وارد شود.
تاجيك عضو مجمع عالي نمايندگان كارگران 
نيز با بيان اينكه نيمي از سرنوش��ت كشور به 
تامين اجتماعي گره خورده اس��ت از وزير كار 
خواست تا مطالبات سنوات تامين اجتماعي را 

از دولت پيگيري كند.
وي برگزاري نشست با تشكل هاي كارگري و 
كارفرمايي در اولين روز كاري شريعتمداري را 
نشان از مهم دانستن موضوع سه جانبه گرايي 
از سوي وي دانست و آن را به فال نيك گرفت.

اكبر شوكت عضو هيات امناي سازمان تامين 
اجتماعي هم اب��راز اميدواري ك��رد با حضور 
ش��ريعتمداري در وزارت كار ش��اهد احي��اي 

شوراي عالي تامين اجتماعي باشيم. 
به گفته وي، در ح��ال حاضر ۴۰۰ هزار كارگر 
س��اختماني در كشور وجود دارند كه ۸ درصد 

جمعيت كشور را تشكيل مي دهند.
رييس كان��ون انجمن هاي صنف��ي كارگران 
ساختماني در پايان خاطرنشان كرد: اميدواريم 
با تصوي��ب آيين نامه اجرايي بيم��ه كارگران 
س��اختماني كه موضوع امنيت شغلي و حذف 
اتباع بيگانه درآن رعايت شده است، گام موثري 
در جهت تحقق مطالبات كارگران ساختماني 

برداشته شود.
محمد ش��ريعتمداري روز گذشته در حاشيه 
ديدار با تشكل هاي كارگري و كارفرمايي درباره 
برنامه خود براي افزايش مزد و ارتقاي معيشت 
كارگ��ران، گفت: بط��ور طبيعي ي��ك برنامه 
پيش��نهادي داريم، ولي چون از روز اول وعده 
كردم كه در تمام تصميمات بطور س��ه جانبه 
پيش برويم، لذا مي خواهم كه اين موضوع در 
اولين جلس��ه شوراي عالي كار مطرح و سپس 

جمع بندي شود.
وي عقب ماندگي مزد كارگران را تاييد كرد اما 
گفت كه فاصله ۸۰۰ هزار توماني مزد كارگران 

با سبد هزينه معيشت بايد بررسي شود.
شريعتمداري در پاسخ به سوال ديگري مبني 
بر احتمال تغيير يا ترميم مزد كارگران گفت: 
 ام��كان ترميم مزد كارگران در ش��رايط فعلي 
اقتص��اد دور از انتظار نيس��ت. اي��ن واقعيتي 
غيرقابل انكار است و اميدواريم در جهت تحقق 

اين هدف گام  برداريم.



دانش و فن10اخبار

كنترل فضاي مجازي با مسدودسازي 

وزارت ارتباطات؛ مجري فني فيلترينگ 
گروه دانش و فن   

 وزي��ر ارتباطات و فناوري اطلاعات معتقد اس��ت كه 
وزارتخانه متبوعش مرجع فيلترينگ نيست و شركت 
زيرساخت هم خود را تنها مجري فيلترينگ مي داند. 
اين در حالي است كه با وجود گزارش مركز ملي فضاي 
مجازي از وضعيت نامناس��ب فيلترينگ، نمايندگان 
مجلس از وزير ارتباطات درب��اره تجهيزات مربوط به 

فيلترينگ سوال كرده اند.
اگرچه مردم در موارد متعدد وزارت ارتباطات را متولي 
فيلترينگ و رف��ع آن مي دانند، ام��ا در اصل كارگروه 
تعيين مصاديق محتواي مجرمانه كه دادس��تان كل 
كش��ور رياس��ت آن را برعهده دارد، براي اين موضوع 
تصميم گيري مي كند كه وزير ارتباطات نيز تنها عضوي 
از اين كارگروه محسوب مي شود و رفع فيلتر شبكه هاي 
اجتماعي فيس بوك و توييتر يا تصميم براي فيلتر شدن 
يا نشدن تلگرام و ديگر پيام رسان ها و وب سايت ها، از 

صافي اين كارگروه مي گذرد.
كارگروه تعيين مصاديق مجرمانه س��ال ۱۳۸۸ و در 
پي تصويب قانون جرايم رايانه اي در مجلس ش��وراي 
اسلامي بنيان نهاده شد. اين كارگروه بر اساس ماده ۲۲ 
قانون جرايم رايانه اي تشكيل شده و مسووليت نظارت 
بر فضاي مجازي و پالايش تارنماهاي حاوي محتواي 
مجرمانه و رسيدگي به شكايات مردمي را بر عهده دارد. 
در اين كميته كه مسووليت فيلترينگ را بر عهده دارد، 
بخش ارتباطات و فناوري اطلاعات با احتساب وزير و 
با حضور شخصي كه به مسائل مربوط به فناوري آشنا 
باشد، دو عضو دارد و از آن جايي كه تصميمات كارگروه 
با اكثريت نسبي حاضران معتبر خواهد بود، اين دو عضو 
مي توانند در درصدي از تصميم ها نقش داشته باشند.

فهرست مصاديق محتواي مجرمانه شامل هفت بخش 
محتوا عليه عفت و اخلاق عمومي، محتوا عليه مقدسات 
اسلامي، محتوا عليه امنيت و آسايش عمومي، محتوا 
عليه مقامات و نهادهاي دولت��ي و عمومي، محتواي 
مجرمانه مربوط به امور س��معي و بص��ري و مالكيت 
معنوي و محتوايي كه تحري��ك، ترغيب، يا دعوت به 
ارتكاب جرم كند، مي شود و كارگروه تعيين مصاديق 
مجرمانه موظف است به شكايات مربوط به مصاديق 
فيلترشده رسيدگي و نسبت به آنها تصميم گيري كند 

و هر شش ماه گزارشي در خصوص روند فيلتر محتواي 
مجرمانه ارايه دهد.

محمدجواد آذري جهرمي -وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاع��ات- زماني كه مديرعاملي ش��ركت ارتباطات 
زيرساخت را بر عهده داش��ت، درباره روند فيلترينگ 
اظهار ك��رده بود: طب��ق مصوبات و آنچه ابلاغ ش��ده 
براي اجراي اين موضوع سلس��له مراتبي وجود دارد و 
بدين ترتيب با توجه به آنكه طبق مصوبات اينگونه اعلام 
ش��ده كه موضوعات مربوط به اين حوزه از سوي دبير 
كارگروه فيلترينگ مطرح شود، طبيعتا براي اجراي 
اين امور لازم اس��ت كه از س��وي چنين مرجعي به ما 

اطلاع رساني شده باشد.
جهرمي درباره دخالت قوه قضاييه در بحث فيلترينگ 
س��ايت ها نيز گفته بود: طبق م��اده ۲۱ قانون جرايم 
رايانه اي فراهم آورندگان خدمات دسترس��ي موظف 
هستند دستورات قضايي و كارگروه فيلترينگ را در اين 
حوزه اجرا كنند. ما طبق آنچه به عنوان دستورالعمل و 
قانون به ما ابلاغ شده، فيلترينگ سايت هاي اعلام شده 
را اجرا مي كنيم. شركت ارتباطات زيرساخت همانند 
روال سابق دستورات قضايي را نيز دريافت كرده و خود 

را ملزم به اجراي آنها مي داند.
وي همچنين گفته بود: اينكه قانون گذار اشاره كرده 
مصاديق غيرمجاز را كميته تعيين مصاديق محتواي 
مجرمانه رايانه اي تشخيص مي دهد، نافع مسووليت قوه 
قضايي نمي شود، زيرا ممكن است فردي به قوه قضاييه 
شكايت كرده باشد و بطور مثال يك سايت با شكايت 
خصوصي مواجه بوده باشد كه اين موضوع از سوي قوه 
قضاييه پيگيري مي شود، يا ممكن است جرايم ديگري 
مانند ورود به حريم خصوصي و ... صورت بگيرد كه در 
اين حوزه دادگاه ها مي توانند جدا از كارگروه فيلترينگ 

خود به فيلتر يك سايت راي بدهند.
اما اخيرا صادق عباس��ي شاهكوه -مديرعامل شركت 
ارتباط��ات زيرس��اخت- ب��ا تاكيد بر نق��ش اجرايي 
زيرساخت در فيلترينگ، اظهار كرد: تخصص فني در 
اين زمينه ندارم اما زيرساخت يكي  از حلقه هاي زنجير 
است. ما هم وظايفي داريم و سعي مي كنيم به بهترين 
نحو آن را انجام دهيم. وظيفه مركز ملي فضاي مجازي 
نظارت ب��ر حلقه هاي اين زنجير اس��ت، ولي ما هنوز 

گزارش رسمي از اينكه وظيفه خود را به درستي انجام 
نمي دهيم دريافت نكرديم.

به گزارش ايس��نا، البته پ��س از آن، مركز ملي فضاي 
مجازي به اين اظه��ارات واكنش نش��ان داد و روابط 
عمومي اين مركز اعلام كرد: مركز ملي فضاي مجازي 
كشور به عنوان ناظر بر اجراي قوانين در حوزه فضاي 
مجازي كش��ور برخلاف ادعاي مديرعامل ش��ركت 
زيرس��اخت طي نامه هاي متعدد به وزير ارتباطات و 
فناوري اطلاعات و همچنين رييس هيات مديره شركت 
ارتباطات زيرساخت بارها در خصوص وضعيت نامناسب 
فيلترينگ با ارايه شواهد و مدارك لازم گزارش داده و 

انتظار دارد با رفع نواقص وضعيت مزبور بهبود يابد.
جهرم��ي همچنين اوايل س��ال ج��اري درباره نقش 

وزارت ارتباطات در فيلترينگ عنوان كرده بود: وزارت 
ارتباطات مرجع تصويب و تصميم پالايش )فيلترينگ( 
ي��ا رفع آن نيس��ت، بلكه ب��ر اس��اس مصوبه مجلس 
ش��وراي اسلامي و بنابر قانون ملزم به اجراي مصوبات 
 كميته ها و ش��وراهاي مشخص ش��ده در اين حوزه و

احكام قضايي است.
اين در حالي اس��ت كه اخيرا حميده زرآبادي -عضو 
كميسيون صنايع و معادن مجلس شوراي اسلامي- از 
طرح س��وال از وزير ارتباطات خبر داد كه به سوالاتي 
از جمله اينكه تجهيزات مربوط به فيلترينگ و شنود 
ش��بكه هاي موجود در كش��ور از محل چه بودجه اي 
و توس��ط چه س��ازماني خريداري و در كجا و توسط 
چه كس��اني نصب، نگهداري و بهره برداري مي شود، 

پاس��خ دهد.اگرچه وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
و معاونانش معتقدند اين وزارتخانه تنها نقش اجراي 
فيلترين��گ به لح��اظ فني را ب��ر عه��ده دارد، اينكه 
نمايندگان مجلس قصد طرح سوال از وزير در خصوص 
فيلترينگ را دارند، در ش��رايطي كه زيرس��اخت تنها 
خ��ود را ملزم به اجراي دس��تورات كارگروه مربوطه و 
قوه قضاييه مي داند، نبايد محلي از اعراب داشته باشد. 
اگر اعمال فيلترينگ مطابق با تصميم كارگروه تعيين 
مصاديق محتواي مجرمانه صورت مي گيرد، نمي توان 
تنها مجريان آن را مقصر دانست، آن هم در شرايطي كه 
مركز ملي فضاي مجازي اعلام كرده بارها در خصوص 
وضعيت نامناسب فيلترينگ گزارش داده و انتظار بهبود 

در اين زمينه را دارد.

چاين�ا مورنين�گ پس�ت| محقق��ان چيني و 
استراليايي رباتي به اندازه يك كف دست ساخته اند 

كه شكل آن تغيير مي كند.
ربات هاي ساخته ش��ده از فلز مايع مي توانند شكل 

خود را تغيير دهند و حتي خود را ترميم كنند.
در همين راستا محققان در چين نمونه اوليه چنين 
رباتي را ابداع كرده اند كه به اندازه كف دست است. 
اين ربات با الهام از فيلم هاي علمي تخيلي س��اخته 
شده اس��ت.اين ربات كوچك با قابليت تغيير شكل 
در محيط هايي به كار مي رود كه انسان يا ربات هاي 
معمول به س��ختي مي توانند حرك��ت كنند، مانند 
مناطق دچار بحران. محققان دانشگاه علم و فناوري 
چين و دانشگاه ولونگانگ استراليا رباتي را ساخته اند 
كه شامل يك چرخ پلاستيك كوچك، باتري ليتيوم 
يوني و قطرات گاليوم و ي��ك فلز نقره اي رنگ و نرم 
اس��ت. به گفته محققان آلياژ ماي��ع فلزي براي اين 
ربات بطور خاص ساخته شده زيرا قدرت رسانايي و 
انعطاف پذي��ري بالايي دارد. اين ربات در حوزه هاي 

مختلف از جمله ارتش تا پزشكي كاربرد دارد.

مي ت��وان از آن ب��راي انتقال دارو به ب��دن و حمله 
مستقيم به سلول هاي سرطاني استفاده كرد.

تانگ ش��ينانگ يكي از محققان ش��ركت كننده در 
اين پروژه مي گويد: به اعتقاد ما در آينده ربات هايي 
ساخته مي ش��وند كه حاوي فلزات مايع هستند و از 
آنها ب��راي عمليات هاي خاص مانند نجات قربانيان 
زلزله استفاده مي شود. اين ربات ها مي توانند شكل 
خود را تغيير دهند و از زير درها يا لابه لاي موانع گذر 
كنند. در نمونه اوليه ساخته شده، قطره فلز مايع به 
لوله اي چس��بيده بود كه با توجه به ولتاژ ورودي به 

فلز، شكل ربات را تغيير مي داد. 

هكر نيوز| كميسيون محافظت از اطلاعات كاربران 
در بريتانيا، شركت امريكايي فيس بوك را تحت تاثير 
رسوايي اخير و افشاي اطلاعات كاربرانش ۵۰۰ هزار 

پوند جريمه كرد.
تقريب��ا اوايل س��ال ج��اري ۲۰۱۸ مي��لادي بود كه 
شبكه اجتماعي فيس بوك درگير بزرگ ترين رسوايي 
در طول تاريخ خود شد چراكه اخبار بسياري مبني بر 
همكاري فيس بوك با يك موسس��ه تحقيقاتي به نام 
كمبريج آنالتيكا و افش��اي اطلاعات خصوصي خيل 
عظيمي از كاربران فيس بوكي منتشر شد. گزارش هاي 
منتشره نشان مي داد كه اطلاعات بيش از ۸۷ ميليون 
نفر از كاربران فيس بوك در اين همكاري به سرقت رفته 

و افشا شده است.
پس از آنكه وب سايت ها و رسانه هاي خبري بسياري 
گزارش كردند كه شبكه اجتماعي فيس بوك در انتشار 
اطلاعات شخصي و خصوصي كاربرانش دست داشته 
است، مردم و منتقدان بسياري فيس بوك را به خيانت 
در امانت و همكاري با نهاده��اي دولتي يا تحقيقاتي 

متهم كردند.
اين شبكه اجتماعي به سرعت آماج حملات كاربران 
بس��ياري در سراس��ر جهان قرار گرفت به گونه اي كه 
تعداد كثيري از شركت ها و افراد معروف اقدام به بستن 
و غيرفعال كردن صفحات مجازي خود در فيس بوك 
كرده و اس��تفاده از اين شبكه اجتماعي را ننگي براي 

دنياي مجازي توصيف كرده اند.
حالا دفتر كميس��يون محافظت از اطلاعات كاربران 
بريتانيا ش��ركت امريكايي فيس بوك را به مبلغ ۵۰۰ 
هزار پوند جريمه كرده است چراكه بر اين باور است اين 
شركت به دليل همكاري با موسسه تحقيقاتي كمبريج 
آنالتيكا اطلاعات كاربرانش را افشا كرده و آنها را بدون 
كسب اجازه كاربران در اختيار محققان و پژوهشگران 
قرار داده اس��ت. بسياري از كاربران معتقدند كه هنوز 
معلوم نيست چه اتفاقي بر سر اطلاعاتشان آمده و چه 

سواستفاده هايي از آن ش��ده است.گفته مي شود اين 
مبلغ براي فيس بوك چندان هنگفت نخواهد بود چراكه 
تقريبا معادل مبلغي است كه اين غول تكنولوژي هر 
۱۸ دقيقه آن را كسب مي كند. به همين خاطر سازمان 
حمايت از حريم خصوصي كاربران در انگلستان در ماه 
ژوئيه س��ال جاري ۲۰۱۸ ميلادي خواستار افزايش 
ميزان جريمه فيس بوك ش��ده بود. ام��ا حالا به نظر 
مي رسد كه مبلغ جريمه نهايي شده است و فيس بوك 
موظف خواهد بود آن را هرچه س��ريع تر براي جبران 
بخشي از خسارات وارده به كاربران اين كشور بپردازد. بر 
اساس گزارشي كه اين كميسيون از رسوايي هاي اخير 
فيس بوك ارايه داده است، اين غول تكنولوژي به دليل 
همكاري با كمبريج آنالتيكا حداقل يك ميليون شهروند 

انگليسي را تحت تاثير قرار داده است.
پس از انتشار خبر رس��وايي فيس بوك و نقض حريم 
شخصي كاربرانش، افراد مشهور و شركت هاي كوچك 
و بزرگ بسياري اقدام به حذف صفحه كاربري خود در 
اين شبكه اجتماعي كرده اند تا بدين ترتيب، اعتراض 

خود را نسبت به سهل انگاري فيس بوك نشان دهند.
با اينكه فيس بوك در تمامي روزنامه ها و ش��بكه هاي 
اجتماع��ي از تمام��ي كاربران��ش در اي��ن خصوص 
عذرخواه��ي كرد و در بيانيه اي ني��ز احتمال هرگونه 
جاسوسي و افشاي اطلاعات آنها را رد كرد، اما همچنان 
خشم عموم مردم در سراسر جهان نسبت به اين شبكه 

اجتماعي محبوب و پرطرفدار فروكش نكرده است.

ماهر| مركز ماهر با هشدار درباره كشف آسيب پذيري 
بحران��ي در كدهاي اح��راز هوي��ت libssh و تهديد 
جدي آن براي تجهيزات سيس��كو،   اع��لام كرد: اين 
 آس��يب پذيري در فضاي س��ايبري كش��ور مشاهده 

شده است.
 اخي��را ي��ك  آس��يب پذيري بحران��ي ب��ه ش��ماره
 CVE-۲۰۱۸-۱۰۹۳۳  در  libssh شناس��ايي شده 
كه حاكي از عملكرد نادرست احراز هويت نرم افزاري در 
سمت سرور است.Libssh مجموعه كد مورد استفاده 
در بسياري از محصولات براي امنيت و احراز هويت در 

انتقال فايل، اجراي برنامه از راه دور و ... است.
با سوءاستفاده از اين آسيب پذيري مهاجمان مي توانند 
 فرآين��د اح��راز هوي��ت را دور زده و وارد تجهي��زات 
آس��يب پذير ش��وند. بنا بر مس��تندات موج��ود اين 
آسيب پذيري در محصولات مبتني بر سيستم عامل 
لينوكس كه از libssh نسخه ۰.۶ و بالاتر به عنوان سرور 
ssh استفاده مي كنند، نيز وجود دارد.آسيب پذيري 
مذكور در نسخه هاي ۰.۷.۶ و libssh ۰.۸.۴ رفع شده 
است و به روزرساني مربوطه در انواع سيستم عامل هاي 
 Debian، Ubuntu، SUSE لينوك��س از جمل��ه 
و ... در دسترس است.مركز ماهر تاكيد كرد: متاسفانه 
مشاهدات اخير در فرايندهاي امدادي حاكي از وجود 
اين آسيب پذيري در محصولات  سيسكو كه كاربردي 

گسترده در فضاي سايبري كشور دارند، است. 

فورب�س| بس��ياري از افرادي كه ي��ك رايانه مجهز 
به وين��دوز ۱۰ را خري��داري مي كنن��د از مرورگر اج 
مايكروسافت تنها براي بارگذاري مرورگر كروم استفاده 
مي كنند، اما اي��ن كار به يك چالش خطرناك تبديل 

شده است.
متداول ترين راه براي بارگذاري نس��خه اي از مرورگر 
كروم گوگل تايپ ك��ردن عبارت دانلود كروم در ميله 
ابزار مرورگر اج اس��ت. با اين كار نتايج اوليه در صفحه 
جست وجوگر بينگ )وابسته به شركت مايكروسافت( 

ظاهر مي شود.
ام��ا نكته مهم اين اس��ت ك��ه برخي از اولي��ن نتايج 
جست وجوي به نمايش درآمده توسط جست وجوگر 
بينگ، س��ايت هايي حاوي بدافزار هستند. علت اين 
اس��ت كه از ماه ها قب��ل آگهي هايي ب��راي بارگذاري 
مرورگر كروم در صدر نتايج جست وجوي اين موضوع 
در موتورجست وجوي بينگ نمايش داده مي شود كه 
به س��ايت هاي آلوده لينك داده مي شوند. يكي از اين 
 GoogleOnline۲۰۱۸.com س��ايت هاي آلوده 
است كه ش��باهت زيادي به صفحه بارگذاري مرورگر 

كروم كه توسط خود گوگل طراحي شده، دارد. 
زمان��ي ك��ه كارب��ران ب��راي بارگ��ذاري فاي��ل 
ChromeSetup.exe بر روي آن كليك كنند در 
عمل يك بدافزار س��ارق اطلاعات خصوصي را بر روي 

رايانه خود نصب مي كنند.

پي سي ورلد|كوالكام قصد دارد با معرفي نسل جديد 
فناوري شارژ سريع در سال آينده ۲۰۱۹ ميلادي نشان 

دهد كه اين فناوري به مرحله شكوفايي رسيده است.
كوالكام به عنوان يكي از بزرگ ترين ش��ركت هاي فعال 
در حوزه تولي��د محصولات فناوري اعم از س��خت افزار 
و پردازنده ه��اي موبايلي به تازگي اعلام كرده اس��ت كه 
مي خواهد در سال آينده ميلادي از نسل جديد فناوري 
شارژ سريع براي دستگاه هاي الكترونيكي نظير گوشي هاي 
هوشمند رونمايي كند و تلاش هاي مداوم و بي وقفه خود 
را براي توسعه اين تكنولوژي به تمامي شركت هاي رقيب 
نشان داده و اثبات كند.سال هاي گذشته كه ميزبان فناوري 
شارژ سريع در دستگاه هاي الكترونيكي قابل شارژ بوده 
است، بسياري از شركت هاي فناوري از تلاش خود براي 
كاهش مدت زمان شارژ باتري گوشي هاي هوشمند خبر 
داده اند و همواره سعي كرده اند كه مدت زمان شارژ آنها را 
به كمتر از ۳۰ دقيقه كاهش داده و همزمان با آن ظرفيت 

باتري ها را نيز كاهش دهند.
گفته مي ش��ود كوالكام براي نس��ل جديد فناوري شارژ 
سريع خود توان خروجي ۳۲ وات را در نظر گرفته است؛ 
اين در حالي است كه تاكنون نسل چهارم اين فناوري با 
توان خروجي ۱۸ وات باتري وسائل مختلف و گوشي هاي 
هوشمند را شارژ مي كند. بنابراين با اين حساب مي توان 
دريافت كه تحقق اين نس��ل جديد، موجب بهبود قابل 

توجهي در اين فناوري جديد خواهد شد.

فايننش�ال تايمز|بالغ بر ۹۰درصد از اپليكيشن هاي 
موجود در فروشگاه گوگل پلي استور، اطلاعات كاربران را 

جمع آوري مي كنند.
پژوهشگران و محققان امنيت سايبري فعال در دانشگاه 
آكس��فورد به تازگي دريافته و اع��لام كرده اند كه خيل 
عظيمي از اپليكيش��ن ها و برنامه هاي اندرويدي كه در 
فروش��گاه آنلاين و اينترنتي گوگل پلي استور نيز وجود 
دارند، دسترسي هاي گسترده اي به اطلاعات شخصي و 
حريم خصوصي كاربران دارند چراكه قادرند به بهانه هاي 
مختلف داده هاي موردنظر خود را از كاربران جمع آوري 
كنند.اين اطلاعات كه شامل مكان جغرافيايي، جنسيت، 
س��ن و اطلاعات مربوط به س��اير اپليكيشن هاي نصب 
و اس��تفاده شده توس��ط كاربر مي ش��ود، در اختيار اين 
برنامه ه��اي اندرويدي قرار مي گي��رد و در صورت لزوم، 
ش��ركت هاي توس��عه دهنده مذكور ق��ادر خواهند بود 
داده هاي مربوطه را به دس��ت آورند و از آن سوءاستفاده 
كنند.به گفت��ه برخي از كارشناس��ان امنيتي، هكرها و 
مجرمان س��ايبري ق��ادر خواهند بود با رش��وه دادن به 
شركت هاي توسعه دهنده برنامه هاي مختلف از اطلاعات 

ش��خصي كاربران سوءاس��تفاده كرده و به دستگاه هاي 
الكترونيكي مورد اس��تفاده آنها نفوذ پي��دا كنند.البته 
در بهترين حالت ممكن، اطلاعات كاربران كه توس��ط 
شركت هاي توسعه دهنده اپليكيش��ن هاي اندرويدي 
گردآوري مي ش��ود، در اختيار ش��ركت هاي مختلف به 
منظور ارسال، انتشار و مشاهده آگهي و تبليغات گذاشته 
مي ش��ود كه در نهايت به درآمدزايي منجر مي شود.  آن 
دسته از اپليكيشن هايي كه براي انتشار اخبار و همچنين 
اس��تفاده كودكان توس��عه داده شده اس��ت، بيشترين 
سوءاستفاده را از اطلاعات و داده هاي كاربران مي كنند و 
به داده هاي زيادي از كاربران تاكنون دسترسي داشته اند 

و با شركت هاي بزرگي همچون گوگل آنها را به اشتراك 
گذاشته اند.البته اين نخس��تين باري نيست كه متوجه 
مي شويم شركت هاي بزرگي نظير گوگل و اپل و همچنين 
س��اير توس��عه دهندگان برنامه هاي مختلف اطلاعات 
كاربران را گردآوري مي كنند، بلكه در مدت هاي اخير كه 
مساله حريم خصوصي و محافظت از اطلاعات شخصي 
و همچنين امنيت س��ايبري از اهميت خاص و بسزايي 
برخوردار شده است، اخبار و گزارش هاي زيادي در اين 

خصوص منتشر شده است.
هرچند كه بسياري از منتقدان فعال در حوزه تكنولوژي بر 
اين باورند كه شركت هاي تكنولوژي همواره با قول توسعه 
قابليت هاي متعدد قصد دارند از كاربران مجوز استفاده 
از داده هاي شخصي شان را بگيرند اما كاربران نبايد گول 

اين وعده ها را بخورند.
تحليلگران ديگري در پاسخ به اين عده اندك از منتقدان، 
عنوان مي كنند كه اين اقدام شركت هاي تكنولوژي درباره 
گردآوري اطلاعات مربوط به موقعيت جغرافيايي كاربران 
 كاملا با حفظ و احترام به حريم خصوصي آنها انجام مي شود و 

جاي نگراني نيست.

ساخت رباتي كه تغيير شكل مي دهد

فيس بوك ۵۰۰ هزار پوند جريمه شد شناسايي آسيب پذيري 
بحراني درسيستم احراز هويت

مرورگر مايكروسافت رايانه ها 
را ويروسي مي كند

كوالكام در يك قدمي نسل 
جديد فناوري شارژ سريع

اپليكيشن هاي اندرويدي اطلاعات كاربران را جمع آوري مي كنند
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رويداد

دريچه كاربر

فيس بوك عينك واقعيت 
افزوده مي سازد

تك كران�چ| فيس بوك قصد دارد يك عينك 
واقعي��ت افزوده بس��ازد. ع��لاوه ب��ر آن به نظر 
مي رسد اين شركت در آينده محصولات واقعيت 
افزوده بيش��تري به ب��ازار عرضه كند.»فيكوس 
كركپاتري��ك« مدير بخ��ش واقعي��ت افزوده 

فيس بوك در مصاحبه اي اين امر را فاش كرد.
كركپاتريك در اين باره گفت: مشغول كار روي 
اين عينك هستيم. ما محصولات سخت افزاري 
مي سازيم و فعاليت خود را در اين زمينه گسترش 
مي دهيم. ما مي خواهيم اين عينك ها بطور واقعي 

ساخته شوند. 
او جزييات محدودي درباره ش��يوه كاركرد اين 
عينك ها فاش كرد. همچنين از سخنان او به نظر 
مي رس��د فيس بوك محصولات سخت افزاري 
واقعيت مجازي ديگري نيز در آينده توليد خواهد 
كرد.اين درحالي اس��ت كه فيس بوك در سال 
۲۰۱۴ ميلادي شركت اوكلوس )سازنده هدست 
واقعيت مجازي( را به قيمت ۲ ميليارد دلار خريد 
و از آن زم��ان تاكن��ون نس��خه هاي مختلفي از 
عينك هاي واقعيت مجازي را عرضه كرده است.

پرتاب موشك چيني به فضا 
شكست خورد

آسوشيتدپرس| نخستين تلاش يك شركت 
خصوصي چين��ي براي پرتاب موش��ك به فضا 
با شكس��ت مواجه ش��د. اين موشك حامل يك 

ماهواره بود.
نخستين تلاش يك شركت چيني خصوصي براي 

ارسال موشك به فضا شكست خورد.
شركت چيني Landscape روز گذشته اعلام 
كرد قسمت دوم موشك ZQ-۱ بطور معمول كار 
مي كرد اما اختلالي در قسمت سوم موشك، به 

شكست خوردن اين عمليات منجر شد.
اين نخستين موش��ك ۳ قسمتي است كه يك 
ش��ركت خصوصي در چين مي س��ازد. به گفته 
مقامات اين شركت فرايند جدا شدن قسمت هاي 
اين موشك ۱۹متري نرمال بوده است اما پس از 
جدا شدن قسمت دوم اختلالي ايجاد شده است.

طبق گزارش رسانه هاي چيني اين موشك حامل 
ماهواره اي براي شبكه خبري CCTV بوده است.

رونمايي از سومين نسل 
ابررايانه در چين 

شينهوا| سومين نمونه از ابررايانه اي با قابليت 
انجام ميلياردها ميليارد محاسبه در ثانيه، در چين 

رونمايي شده است.
چين سومين نمونه از ماشين رايانش اگزا اسكيل 
)exascale computer( را رونماي��ي كرده 
است. اين ماشين رايانشي در حقيقت نسل جديد 
ابررايانه اس��ت كه قادر است ميلياردها ميليارد 
محاس��به را در ي��ك ثانيه انجام دهد. ش��ركت 
 Dawning Information Industry

اين رايانه اگزااسكيل را مي سازد.
ب��ه گفت��ه ش��ركت توليد كنن��ده، ابررايان��ه 
Shuguang قرار است در مراكز ملي ابررايانش 

در شانگهاي و شنزن به كار گرفته شود.
 در چين نمونه هاي اوليه توس��ط س��ه گروه به 
رهبري سازمان NRCPC، شركت داونينگ و 

دانشگاه ملي فناوري دفاعي ساخته مي شوند.
رونمايي از Shuguang بدان معناست كه نمونه 
اوليه اين سه تيم نيز رونمايي شده است بنابراين 
چين يك گام به سمت توسعه موفقيت آميز نسل 

جديد ابررايانه ها نزديك تر شده است.
 رونمايي از نمونه اوليه ماشين رايانشي اگزا اسكيل 
به دانشمندان كمك مي كند فناوري هاي كليدي 
را از طريق آزمون و خطا، بررسي كنند و موانع را 
براي توليد نهايي سيستم رايانشي برطرف كنند.

همكاري هوندا  با  دانشگاه هاي 
امريكا براي توسعه هوش مصنوعي
شركت خودروسازي هوندا قصد دارد به منظور 
توسعه فناوري هوش مصنوعي با دانشگاه هاي 

ايالات متحده امريكا وارد همكاري شود.
با توجه به توسعه و استقبال بي نظير از فناوري هاي 
نوين همچون هوش مصنوعي و يادگيري ماشيني 
در صنايع خودروسازي، حالا شركت ژاپني هوندا 
تصميم گرفته و اعلام كرده است كه مي خواهد با 
بهترين دانشگاه هاي امريكايي كه ميزبان برترين 
نوابغ از سراسر جهان هستند، همكاري كند تا در 
آينده اي نزديك بتوانند به توسعه، طراحي و توليد 

خودروهاي كاملا هوشمند و خودران بپردازند.
خودروه��اي خ��ودران و هوش��مند قادرن��د با 
بهره گيري از فناوري هاي نوين و پيشرفت هاي 
نظير يادگيري ماشيني و هوش مصنوعي، بدون 
نياز به راننده، در خيابان و جاده هاي ش��هرهاي 

مختلف تردد و سرنشينان خود را جابه جا كنند.
مقامات هوندا خاطرنشان كرده اند كه به تازگي با 
سه دانشگاه مطرح امريكايي همكاري هاي خود 
را آغاز كرده است تا بتواند بطور كامل به سمت و 

سوي هوشمندسازي وسائل نقليه بپردازد.
به گفته مقامات هوندا، خودروهاي هوش��مند و 
خ��ودران اين امكان را به كاربران و سرنش��ينان 
خودرو خواهند داد تا به يادگيري علاقه مند شده 
و با جهان پيرامون و با يكديگر ارتباطات بهتري 

برقرار كنند.
آنها بر اين باورند كه قادر خواهند بود خودروهايي 
ب��ا ذهني��ت كنج��كاو و پرسش��گر همچ��ون 
پيچيدگي هاي مغز انسان ايجاد كنند و امكانات 

بالقوه اي را در اختيار كاربران قرار دهد.
دستاوردهاي اين پروژه كه با همكاري سه دانشگاه 
مطرح امريكايي كليد زده شده است، در پايان اين 

پروژه به صورت عمومي منتشر خواهد شد.



11 بنگاهها

معاون وزير صنعت: 

صادركنندگان به افغانستان و عراق ملزم به واگذاري امتياز ارز صادراتي هستند
تعدد بخشنامه ها ذات نظام چند نرخي ارز است

گروهبنگاهها|
توسعه دامنه هاي صادراتي ايران در روزهايي كه امريكا و 
متحدان منطقه اي اش تلاش مي كنند تا راه هاي تجارتي 
كشور را مسدود كنند؛ مهم ترين ابزاري است كه از طريق 
آن مي توان تلاش هاي دش��منان را بي اثر ك��رد؛ عراق و 
افغانستان به عنوان 2منبع اصلي صادرات كالا و محصولات 
ايراني نقش ويژه اي در ارتقاي آمارهاي صادراتي كشورمان 
دارن��د؛ اما در حالي كه معاملات ص��ورت گرفته با عراق و 
افغانستان به صورت ريالي مدنظر قرار مي گيرد، بخشنامه 
بانك مركزي، صادركنندگان به اين دو كشور را نيز ملزم به 
بازگشت ارز حاصل از صادرات و عرضه آن در سامانه نيما 
كرده است. موضوعي كه باعث بروز برخي نارضايتي ها در 

ميان صادركنندگان به اين دو كشور شده است.
در پاس��خ به بروز اين نارضايتي ها رييس سازمان توسعه 
تجارت ايران مي گويد: ما بايد با تعدد بخش��نامه ها كنار 
بيايم زيرا اين امر ذات نظام چند نرخي ارز اس��ت كه مدام 
نظارت و تغيير سياست ها را مي طلبد.مجتبي خسروتاج 
در خصوص مشكل صادركنندگان به عراق، افغانستان و 
آذربايجان و الزام آنها به بازگش��ت ارز حاصل از صادرات و 
گرفتن تعهد ارزي گفت: برخي از صادركنندگان اين مساله 
را عنوان مي كنند كه صادرات به اين كشورها ريالي است 
پس چطور ما دلار يا يورو به سامانه نيما برگردانيم كه اين 
حرف درست نيست در واقع اين افراد اينجا از صرافي ها ريال 
مي گيرند، من طي هفته هاي گذشته با صرافاني كه با اين 
سه كشور كار مي كنند جلسه گذاشتم و در جريان امور قرار 
دارم.معاون صادراتي وزير صنعت گفت: حرف صرافي ها 
اين است كه ما نمي توانيم ارز را به ايران منتقل كنيم اما هر 
جاي ديگر بخواهيد آن را منتقل مي كنيم، پس مي شود 
امتياز ارز صادراتي را در نيما عرضه كرد و به واردكننده داد 
اگر هم معامله با پول واحد كشور مقصد باشد مي شود آن 
را تبديل كرد.وي اظهار داشت: عراق و افغانستان دو مقصد 
مهم صادراتي ما هستند و پيش بيني مي كنيم كه صادرات 
به عراق تا پايان س��ال به 9 ميليارد دلار و افغانستان 3.5 

ميليارد دلار برسد.او در خصوص تبديل پول به يورو يا دلار 
و هزينه آن گفت: تحريم نمي تواند تعامل و ارتباط ما را با 
دنيا قطع كند فقط هزينه ها را افزايش مي دهد ما طي اين 
سال ها ياد گرفتيم كه چگونه تحريم ها را دور بزنيم اما اين 
كار هزينه دارد.خسروتاج افزود: امروز اگر از فرماندار اروند 
بپرسيد وضعيت چگونه است كمال رضايت را دارد چون 
عراقي ها هر روز به آنجا مي روند و مايحتاج خود را كه بيشتر 
كالاهايي است كه مشمول ارز يارانه است خريد مي كنند و 
بازار رونق پيدا كرده اما بانك مركزي اين امر را نمي پسندد.

  بخشنامه هاي متناقض و  ركود صادرات
اما در شرايطي كه معاون وزير صنعت از ضرورت كنار آمدن 
صاركنندگان با بخشنامه هاي متناقض صادراتي صحبت 
مي كند، علي لشگري دبيركل جامعه صنعت كفش ايران 
به عنوان يكي از صادركنندگان به اين دو كشور در ارتباط با 
بخشنامه هاي بانك مركزي در ۱۸ شهريور ماه سال جاري 
مبني بر بازگشت ارز حاصل از صادرات كالا و ايجاد تعهد 
ارزي براي صادر كنندگان به كش��ورهاي مختلف، اظهار 
كرد: با توجه به اينكه ساختار كشورهاي عراق و افغانستان 
متفاوت از ساير كشورهاس��ت و صادرات به صورت ريالي 
انجام مي ش��ود، امكان انتقال ارز از طريق سيستم بانكي 
وجود ندارد و چنين تصميمي، صادركنندگان به كشورهاي 
عراق و افغانستان را با مشكل مواجه كرده است و موجب 
خواهد شد شركت هاي بازرگاني غير تخصصي جايگزين 
واحدهاي توليدي شناس��نامه دار صادراتي شوند.او ادامه  
داد: ب��ا توجه به اينكه در حال  حاضر ح��دود ۸۸ درصد از 
صادرات انواع كفش از ايران به كشورهاي عراق و افغانستان 
صورت مي گيرد، هر گونه خللي در صادرات اين دو كشور 
مي تواند صنعت كفش را با چالش جدي روبرو كند.دبيركل 
جامعه صنعت كفش ايران با اشاره به التهابات اخير ارزي، 
تحريم ه��اي صورت گرفته و مش��كلات عديده اي كه در 
راستاي تامين مواد اوليه توليدكنندگان طي اين مدت اخير 
به وجود آمده است، خاطرنشان كرد: مشكل عمده تامين 

مواد اوليه به عنوان يكي از اولويت هاي اصلي صنايع مطرح 
است و نگراني هايي را براي تداوم فعاليت توليد كنندگان 
و صادر كنندگان به وجود آورده است.لش��گري ادامه  داد: 
متاسفانه هنوز صنعتگران و توليدكنندگان نتوانسته اند 
به دليل ابلاغ تبصره “پنج “ بخشنامه بيستم فروردين ماه 
سال جاري توسط دولت كمر راست كنند، در حال  حاضر 
نيز ش��اهد افزايش فاصله بين ارز در بازار آزاد و بازار ثانويه 
هستيم و بخشنامه اخير بانك مركزي نيز مشكلات ديگري 

را براي صادر كنندگان صنعت كف��ش به ويژه  در تهران و 
قم ب��ه وجود مي آورد و تير خلاصي ب��راي زمين خوردن 
واحدهاي توليدي اس��ت.او با بيان اينكه توليد كنندگان 
بر شفاف س��ازي و تعهدات ارزي تاكيد دارند، گفت : آنچه 
در مورد اين تصميم جاي سوال دارد اين است كه شرايط 
خاصي بر دو كشور عراق و افغانستان حاكم است، چراكه 
بيشتر معاملات به صورت ريالي انجام مي شود و مبالغ مالي 
به صورت ريالي به حساب شركت هاي توليد كفش واريز 

مي شود؛ بنابراين چه دليلي دارد كه عراق و افغانستان از اين 
ابلاغيه مستثني نشوند؟

دبيركل جامعه صنعت كفش ايران، افزود: علاوه بر اين در 
خصوص تعهد ارزي موعد زماني نيز تعيين شده است و بايد 
در اين مدت زماني ارز مورد نظر در سامانه ارايه شود. بطور 
حتم صنعتگران كفش و واحدهاي صادراتي فعال در اين 
حوزه با مشكل ارايه ارز پس از صادرات به كشورهاي عراق 

و افغانستان روبرو خواهند شد.

فولاد مباركه فرهنگ ساز سرمايه گذاري در بورس استآب شرب در ايران مجاني است
فارس|مديرعامل ش��ركت آب و فاضلاب شيراز تاكيد دارد كه با 
وجود اهميت آب، خصوصا آب ش��رب و دش��واري ها و هزينه هاي 
سنگين استحصال آن، شهروندان در ايران آب شرب را مجاني مصرف 
مي كنند و يكي از راهكارهاي مهم بهينه سازي مصرف، تغيير تعرفه 
اين مايه حيات است. الله بخش نظرپور در گفت وگو با ايسنا، با بيان 
اينكه متوسط هزينه هر خانوار شيرازي براي مصرف آب در يكماه، 
حدود 9 هزار و 300 تومان اس��ت، گف��ت: در حالي كه هر ليتر آب 
بسته بندي بيش از هزارتومان فروخته شده و قيمت يك بطري يك 
و نيم ليتري آب بسته بندي ۱500 تا 2 هزار تومان است، آيا تعرفه 
آب شرب لوله كشي، با تمام هزينه ها و دشواري ها، زياد است؟ اين 
مقام مسوول گفت: در شيراز به ازاي هر يك ليتر آب، شهروندان 5.7 

ريال پرداخت مي كنند! اما هزينه خريد يك ليتر آب بسته بندي، 
۱0 هزار ريال است! البته قيمت تمام شده آب شرب لوله كشي هم 
به ازاي هر ليتر حداقل ۱2 ريال اس��ت. او افزود: با توجه به اينكه در 
وضعيت خشكس��الي قرار داريم و منابع آبي از فاصله هاي يا اعماق 
زمين تامين مي ش��ود، از طرفي ضرورت بهينه سازي مصرف آب 
را هم داريم، افزايش تعرفه آب در دس��تور كار قرار دارد. مديرعامل 
ش��ركت آب و فاضلاب ش��يراز ادامه داد: تامين بخشي از آب شهر 
شيراز، اكنون از فاصله ۱30 كيلومتري، يعني سد درودزن و بخشي 
هم از عمق چندصد متري زمين انجام مي شود؛ در آينده نزديك هم 
تلاش خواهيم كرد بخشي از آب را از سد بشار ياسوج تامين كنيم؛ 

لذا طبيعي است كه قيمت آب افزايش يابد.

اصفهان|شركت فولاد مباركه به همراه برخي از شركت هاي بورسي 
گروه خود )فولاد هرمزگان جنوب، فولاد اميركبير كاشان و شركت 
كارگزاري مبين سرمايه( در پنجمين نمايشگاه بورس، بانك، بيمه 
و خصوصي سازي كيش با استقبال چشمگير مسوولان، سهامداران 
و بازديدكنندگان حاضر در نمايشگاه مواجه شدند. به گزارش تعادل 
در اين نمايشگاه كه از روز دوشنبه 30 مهرماه با حضور معاون پارلماني 
رييس جمهوري، معاون اقتصادي وزارت امور خارجه، رييس سازمان 
بورس اوراق بهادار، جمعي از مديران و مسوولان ارشد اقتصادي كشور 
و مديرعامل سازمان منطقه آزاد كيش آغاز به كار كرد، شركت كنندگان 
در مراسم افتتاحيه از غرفه شركت هاي بورسي گروه فولاد مباركه بازديد 
كردند.شاپور محمدي رييس سازمان بورس اوراق بهادار ضمن قدرداني 

از حضور فولاد مباركه در اين نمايش��گاه گفت: حضور شركت هاي 
بزرگي چون فولاد مباركه در اين نمايشگاه مايه قوت قلب سهامداران و 
همچنين فرهنگ سازي سرمايه گذاري در بورس مي شود. او در بخشي 
از سخنان خود در مراسم افتتاحيه اين نمايشگاه تصريح كرد: ارزش 
بورس كشور اكنون به رقم قابل توجه ۸00 هزار ميليارد تومان رسيده 
است. همچنين ارزش بازار بورس و فرابورس اكنون ۴0 درصد از توليد 
ناخالص داخلي كشور را تشكيل مي دهد.اين گزارش حاكي است در 
پنجمين نمايشگاه بورس، بانك، بيمه و خصوصي سازي كيش بيش 
از 3۶0 شركت داخلي و خارجي و بيش از ۶0 شركت كننده خارجي 
حضور داش��تند كه در قالب ديپلمات و سفير از سخنرانان پنل هاي 

تخصصي اين نمايشگاه به شمار مي رفتند.
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اتاق تعاون ميزبان هيات تجاري كشور تركيه
14آبان ماه جاري در اتاق تعاون ايران صورت مي گيرد

اتاق تعاون اي��ران ۱۴ آبان ماه جاري ميزبان هيات 
تجاري، اقتصادي تركيه ش��امل فعالان حوزه هاي 

مختلف اقتصادي خواهد بود.
به گزارش تعادل از پايگاه اطلاع رساني اتاق تعاون 
ايران، پيرو همكاري هاي اتاق تعاون ايران و انجمن 
صنعتگران و تجار مستقل تركيه )موسياد(، هياتي 
تجاري – اقتصادي از كش��ور تركيه، مش��تمل بر 
فعالين حوزه هاي مختلف نظير “ريخته گري فلزات، 
ساختمان و راه س��ازي، لوازم آرايشي و بهداشتي، 
گردش��گري، مواد غذايي )پنير و زيتون(، فناوري 
اطلاعات و لوازم الكترونيك، بهداش��ت و س��لامت 
)تولي��د پروتز(، تجهيزات و ماش��ين هاي توليدي، 
مبلمان و معدن “ در تاريخ ۱۴ آبان ماه سال جاري، 

در تهران حضور خواهند داشت.
علاقه من��د جهت حضور در اين نشس��ت اطلاعات 
خود را حداكثر تا تاري��خ ۱397/0۸/۱2 به ايميل 
masrouri.icccoop@gmail.com ارسال 
و جهت كسب اطلاعات بيش��تر با واحد اقتصادي 
اتاق تع��اون ايران به ش��ماره ۸۸۸33۶۸۴ تماس 

حاص��ل فرمايند. لازم به اش��اره اس��ت، نشس��ت 
تخصصي و جلسه B2B در ساعت 9 الي ۱7 مورخ 
۱397/0۸/۱۴ محل س��الن غدير اتاق تعاون ايران 

دعوت به عمل مي آيد.

در 7 آبانماه جاري صورت مي گيرد

آبسيم  بررسي كرد

برگزاري همايش مشترك اتاق تعاون و كره جنوبي

»همراه« خاموش نيست 

 همايش مش��ترك ات��اق تعاون ايران و كش��ور كره 
جنوبي با هدف همكاري تعاوني ها و تبادل تجربيات 
دو كشور در راستاي شكوفايي هر چه بيشتر اقتصاد 
كش��ور در حوزه تعاون در آس��تانه تحريم ها برگزار 

مي شود.
به گزارش تعادل از پايگاه اطلاع رس��اني اتاق تعاون 
ايران، اين هماي��ش با محوري��ت مديريت زنجيره 
تامين، تج��ارت الكترونيك و بازاريابي بين المللي با 
حضور تعاوني ها و اتحاديه هاي تعاوني كشور، تجار، 
مديران شركت هاي ايران و فعالان حوزه تعاون كره 
جنوبي، هفتم آبان ماه جاري در سالن همايش هاي 

بين المللي صدا وسيما برگزار مي شود.
در اين همايش بهم��ن عبداللهي رييس اتاق تعاون 
ايران و يوجانگ هيان س��فير كش��ور ك��ره جنوبي 

سخنرانان ويژه خواهند بود.
گفتني است، سخنرانان پنل تخصصي جهت تبادل 
دانش و اراي��ه راهكارهاي مهم اقتص��ادي در حوزه 

تعاون شامل
دكتر كيونگي مين در خصوص نقش مديريت زنجيره 

تامين در تعاوني ها جهت شكوفايي اقتصادي از كشور 
كره جنوبي، دكت��ر افتخاري��ان در خصوص تجربه 
حضور تعاوني ها و راهكارهاي اجرايي آن در بازاريابي 

بين المللي از ايران و دكت��ر برايان كيم در خصوص 
نحوه تعامل تعاوني ها در عرصه بين الملل با استفاده از 
تجارت الكترونيك از كشور كره جنوبي خواهند بود.

ش��ركت همراه اول با حضور و ظه��ور دو اپراتور ديگر، 
همچنان از وضعيت مطلوبي برخوردار بوده و بررسي ها 
حاكي از آن است كه روند صعودي سال هاي اخير قطع 
نشده و كماكان بر مدار رشد حركت مي كند و از جهاتي 
نيز با رقباي خود متمايز عمل كرده كه ارزيابي آن خالي 

از لطف نيست.
به گزارش تعادل از واحد سنجش و راه حل هاي رفتاري در 
بازار )آبسيم(، شركت ارتباطات سيار ايران )همراه اول( 
بزرگ ترين و سودآورترين زيرمجموعه شركت مخابرات 

ايران محسوب مي شود.
 2۱۶۶9 ميليارد توم��ان ارزش كل دارايي هاي »همراه 
اول« اس��ت و با س��رمايه 9۶0 ميليارد توماني، بالغ بر 
2270 ميليارد تومان سود انباشته دارد. به عبارت بهتر، 
هم اكنون حدود 2.۴ برابر س��رمايه خود، سود انباشته 
كرده و به راحتي مي تواند از اين محل افزايش س��رمايه 
دهد و نسبت به تكميل و اجراي طرح هاي درآمدزا اقدام 
كند. همان ط��ور كه در تصوير بالا مش��اهده مي كنيد، 

درآمدهاي عملياتي اين ش��ركت در س��اليان گذشته 
روند رو به رش��دي داش��ته و با توجه به رشد ۱۸ درصد 
درآمدهاي عملياتي در دوره ۶ ماهه سال جاري نسبت به 
سال قبل، انتظار مي رود حركت صعودي ادامه دار باشد.

حاشيه سود خالص 2۸ درصدي در دوره مذكور بيانگر 
عملكرد مطلوب در ساير بخش هاي درآمدي است. 

 ب��ا توجه به افزايش كاركرد مش��تركين تلفن همراه به 
جهت تعرفه مصوب و همچنين رش��د درآمد حاصل از 
اتصال س��اير اپراتورهاي تلفن همراه، برآورد مي ش��ود 
»همراه اول« س��ال 97 را نيز همانند دوره هاي قبل، با 
افزايش در رقم س��ود به پايان برساند، .شايان ذكر است 
كه شروع پروژه هاي مجازي يكي از مهم ترين برنامه هاي 
اصلي اين شركت به شمار مي رود كه تمركز بالايي بر آن 
معطوف ش��ده و در همين راستا، »همراه« با دو شركت 
وارد فرايند عقد قرارداد گرديده اس��ت. به علاوه پروژه 
سيم كارت انارس��تان را نيز به سرانجام رسانده است.با 
توجه به اينكه درآمد ش��ركت عمدت��اً بطور نقد وصول 

مي ش��ود و همچنين دوره وصول مطالبات پايين است 
)5۸ روز( مي توان گفت كه منابع شركت براي پوشش 
فروش اغلب از محل “جريان نقدي حاصل از عمليات “ 
است؛ بنابراين »همراه« به جاي نگهداري وجوه به صورت 
سرمايه در گردش، آنها را در دارايي هاي غيرجاري نظير 
سرمايه گذاري در تجهيزات مخابراتي و تكنولوژي هاي 
جديد و سرمايه گذاري هاي بلندمدت در سهام شركت ها 
خرج مي كند. نمايش رق��م ۱۱۸7۱ ميليارد ريالي در 
مقابل دارايي هاي ثابت مش��هود، به خوب��ي مويد اين 

موضع است. 
اما نكته اي كه نبايد از آن غافل ش��د، صرف حضور اين 
شركت در بازار سهام و ثبت بازدهي مثبت در دوره هاي 
اخير است. در مجموع، در مدت گذشته از سال جاري نيز 
حدود 22 درصد بازدهي براي سهامداران خود به ارمغان 
آورده و يكي از س��هم هاي كم حاشيه و كم ريسك بازار 
شناخته مي شود.اين نكته از اين جهت حائز اهميت است 
كه دو اپراتور ديگر )ايرانسل و رايتل( برخلاف انتظارات و 

مصوبات، همچنان براي عرضه سهام خود در بازار سرمايه 
مقاومت مي كنند و فرايند عرضه، آن چنان كه بايد انجام 
نمي گيرد.بر اساس اساسنامه شركت ايرانسل، 2۱ درصد 
سهام اپراتور ايراني-خارجي ايرانسل 3 سال از زمان لازم 
اجرا ش��دن پروانه، بايد در بورس واگذار ش��ود. موردي 
كه تاكنون به مرحله اجرا نزديك هم نشده است. البته 
اصلي ترين دليل اين مورد، حضور س��هامدار خارجي با 

مالكيت ۴9 درصدي عنوان شده است. مديرعامل رايتل 
نيز از عرضه سهام اين اپراتور طي سال 9۶ خبر داده بود 
اما تاكنون خبري از سومين اپراتور كشور در تالار حافظ 
نشده است.در مجموع مي توان گفت كه اپراتور اول كشور 
در مدار رشد قرار دارد و نس��بت به ساير اپراتورها بهتر 
عمل مي كند و انتظار مي رود با اجراي پروژه هاي جديد، 
سود قابل قبولي را روي صورت هاي مالي خود بنشاند. 

ويژه

اخبارشهرستانها

با حكم مديرعامل سايپا: 
 پناهي مديرعامل 

سايپايدك شد

 بر اس��اس حكمي از س��وي مديرعام��ل گروه 
خودروس��ازي س��ايپا، بهزاد پناهي به س��مت 

مديرعامل شركت سايپا يدك منصوب شد. 
پناهي داراي مدرك فوق ليس��انس مهندس��ي 
مكانيك از دانش��گاه صنعتي شريف است كه از 
سال 93 به عنوان مديرعامل شركت امداد خودرو 
سايپا مش��غول به فعاليت بوده اس��ت. از سوابق 
كاري ايشان مي توان به عضويت در هيات مديره 
شركت مهندسين مشاور وس��ايط نقليه، عضو 
هيات مديره انجمن صنفي شركت هاي خدمات 
پس از فروش، مديريت فني و گارانتي ش��ركت 
سايپا يدك، مديريت امور نمايندگي ها و مناطق، 
مديريت آموزش، مدير تعميرگاه هاي مركزي، 
معاونت مهندس��ي و كيفيت، معاونت ش��بكه، 
معاونت بازرگاني سايپايدك و تدريس در دانشگاه 

اشاره كرد.

انتخاب فولاد خوزستان  در 
بخش روابط عمومي هاي برتر

اهواز|روابط عمومي شركت فولاد خوزستان در 
رش��ته مديريت راهبردي روابط عمومي، به دليل 
دارا بودن و رعايت اس��تاندارد هاي علمي و صنفي، 
خلاقيت در كار و داشتن كيفيت و كميت مناسب 
فعاليت ها به عنوان روابط عمومي برتر كشور انتخاب 
شد. ش��ايان ذكر اس��ت غلامرضا فروغي نيا مدير 
روابط عمومي شركت فولاد خوزستان روز دوشنبه 
30 مهرماه ضمن شركت در همايش چهاردهمين 
س��مپوزيوم روابط عمومي هاي ايران، لوح برترين 
روابط عمومي را در محل همايش هاي كتابخانه ملي 

ايران دريافت نمود .

صيد بيش از هزار تن ميگو
بندرعباس|مديركل شيلات هرمزگان گفت: از 
ابتداي فصل صيد ميگو تاكنون هزار و ۱22 تن ميگو 

در آب هاي استان صيد شده است.
محس��ن يكتاپور گفت: از اين ميزان صيد بيش از 
۸۸0تن ميگو درشت است كه در مقايسه با پارسال 
تفاوتي ندارد. او افزود: در حال حاضر صيد در صيدگاه 
اول از س��يريك تا شمال جزيره هرمز پس از ده روز 
كاري به پايان رسيد و صيد در صيدگاه دوم از جزيره 

هرمز تا طولا در جزيره قشم نيز آغاز شده است.

چهرههاياستاني

كرمانش�اه|مديركل بهزيستي استان كرمانشاه 
گفت: ب��ا همه تلاش ه��اي انجام ش��ده كمك به 
مددجوي��ان زلزله زده بهزيس��تي م��ورد موافقت 

سلبريتي ها قرار نگرفت.
اميد قادري از كرمانش��اه گفت: با وجود تلاش هاي 
صورت گرفته ب��راي انجام كمك ب��ه مددجويان 
زلزله زده اين موضوع مورد موافقت س��لبريتي ها 
قرار نگرفت. او گفت: حدود ۱۴0 معلول جسمي- 
حركتي و نخاع��ي در زلزله به تعداد معلولان تحت 
پوشش بهزيستي استان و ۱۸۸ زن سرپرست جديد 

به جامعه هدف بهزيستي استان اضافه شدند.

 بي مهري سلبريتي ها 
در كمك رساني به زلزله زده ها

رشت|دادس��تان عموم��ي و انق��لاب مركز 
استان گيلان گفت: يكي از مديران ثبت اسناد 
و املاك اس��تان گيلان به اتهام دريافت رشوه 

دستگير شد.
حجت الاسلام علي مصطفوي نيا در رشت اظهار 
داشت: حفاظت اطلاعات دادگستري كل استان 
گيلان اين فرد را به اتهام دريافت رشوه، برقراري 
ارتباط نامشروع و پذيرش اعمال نفوذ، شناسايي 
و دس��تگير كرد. او با اشاره به اينكه اين متهم با 
صدور قرار بازداش��ت موقت، روانه زندان شده 
اس��ت افزود: تحقيقات مقدمات��ي در مورد اين 
پرونده ادامه دارد و با تكميل تحقيقات و صدور 
كيفرخواست، پرونده جهت رسيدگي به دادگاه 

كيفري ارجاع مي شود.

دستگيري يكي از مديران 
ثبت اسناد گيلان

آتش نشان مشهدي در عمليات 
نجات شهيد شد

مشهد|آتش نشان مشهدي در حين عمليات امداد 
و نجات در بزرگراه شهيد كلانتري مشهد شهيد شد.

آتشپادحسن جعفري مديرعامل آتش نشاني مشهد 
گفت: ساعت ۴۴: ۴ صبح ديروزحادثه برخورد يك 
دستگاه اتوبوس بين شهري با جداول مياني اعلام 
شد كه بلافاصله آتش نشانان ايستگاه شماره 9 به 
مح��ل حادثه اعزام شدند.آتشپادحس��ن جعفري 
افزود: پس از عمليات پيش��گيرانه يك دس��تگاه 
كاميون كه آن نيز به دليل نامعلومي از مسير خارج 
شد با خودرو ايسوزو مستقر در محل برخورد مي كند 
كه متاسفانه يكي از آتش نشانان در زمان بروز اين 
حادثه در بين دو خودرو محبوس و به شدت مصدوم 
ش��د و در نهايت » حميد نوروزي ابدال آبادي«  در 

اين حادثه شهيد شد.



اقتصاد اجتماعي12اخبار

جهانگيري از اختصاص ۵۰۰ ميليون دلار براي رفع مشكلات دارويي و طرح تحول سلامت خبر داد

بودجه نجات بخش براي بهداشت و درمان 
سازمان بيمه سلامت ايران در سال 1391 براساس 
اصل ۲9 قانون اساسي، راه اندازي شد، اما از همان 
زمان تا امروز اين س��ازمان و بطور كلي طرح بيمه 
سلامت با مشكلات مالي بس��ياري رو به رو شد تا 
جايي كه برخي كارشناس��ان معتقدند، اين طرح 
كه در روزهاي نخست ش��روع به كارش مهم ترين 
دس��تاورد دولت يازدهم در حوزه سلامت به شمار 
مي رفت امروز تبديل به يكي از معضلات اين حوزه 
ش��ده كه اگر فكري جدي براي تامين منابع مالي 
آن نشود، معلوم نيست سرنوشت طرح به كجا ختم 
مي شود. اهميت تامين منابع مالي كه ضامن ادامه 
طرح بيمه سلامت است، زماني به وضوح مشخص 
مي شود كه بدانيم ۴۰ ميليون نفر از جمعيت ايران 
تحت پوش��ش اين سازمان هستند، ۸۵ درصد اين 
افراد، بيمه رايگان دريافت مي كنند و دولت س��هم 
بيمه پردازي آنه��ا را برعه��ده دارد، از طرف ديگر 
طرح تح��ول بيمه س��لامت، هزينه هاي پرداختي 
مردم را از ۶۰ درصد به 3۵ درصد رساند، همچنين 
در بخش بستري ۵۸ درصد هزينه ها با اجراي اين 
طرح از سوي دولت پرداخت شد و در بخش سرپايي 
نيز 9۵-9۰ درصد توس��ط بيمه پرداخت مي شود. 
بنابراين هرگونه اختلال در اين سيستم، وضعيت 
بيمه سلامت ۴۰ ميليون نفر كه ۲۲ ميليون نفر از 
آنها را جمعيت روستايي به خود اختصاص مي دهد، 
دستخوش آسيب جدي مي كند. با وجود اين اگرچه 
به گفته مديرعامل س��ازمان بيمه سلامت كشور، 
تامي��ن منابع مالي اصلي تري��ن چالش پيش روي 
اين سازمان است، روز گذشته اسحاق جهانگيري، 
معاون اول رييس جمهور در مراس��م روز ملي بيمه 
س��لامت از اختصاص ۵۰۰ ميليون دلار براي رفع 
مشكلات دارويي و طرح تحول سلامت خبر داد كه 
قرار اس��ت طي اين هفته يا هفت��ه آينده پرداخت 

شود. 
جهانگيري با اشاره به مرحله دوم تحريم ها كه از 13 
آبان ماه شروع مي ش��ود، اظهار كرد: »امريكايي ها 
كار ظالمانه اي انج��ام دادند و توافقي را كه براي آن 
در دولت يازدهم 1۸ ماه مذاكره فشرده انجام شده 
بود، زير پا گذاشتند و اعلام مي كنند كه مرحله دوم 
تحريم ها دو هفته آينده آغاز مي شود كه تمام هدف 
آنها اين است كه به ملت ايران فشار وارد كرده و آنها را 
اذيت كنند و به دروغ مي گويند كه طرف ما حكومت 
و دولت ايران است، در حالي كه مردم ايران را نشانه 
گرفته اند. يك��ي از بخش هايي كه به صورت طبيعي 
مستثني است و نبايد فشار وارد شود، بخش سلامت 

و دارو و درمان مردم است.«
او اف��زود: »به م��ردم دروغ نمي گوييم و تلاش��مان 
اين بود ك��ه تامين كالاهاي اساس��ي، دارو، درمان 
و خوراك مردم با مش��كلي مواجه نشود، اما تلاش 
امريكايي ها اين بود كه كالاهاي اساسي وارد كشور 
نش��ود، به همين دليل اعلام كردند كه فروش نفت 
ايران را در ماه نوامبر به صفر مي رس��انيم، در حالي 
كه دولت هاي اروپايي و كشورهاي همسايه، طرف 

ايران هس��تند به همين دليل به جاي فشار آوردن 
روي دولت، به ش��ركت هاي خصوص��ي كه با ايران 
كار مي كنند فشار وارد كردند تا كالايي را به كشور 
وارد نكنند اما ما با سازوكارهايي كه ايجاد كرديم و 
با برنامه ريزي هايي كه انجام داديم با قاطعيت اعلام 
مي كنيم امريكايي ها به هيچ وجه قادر نخواهند بود 
نفت ما را متوق��ف كنند. نفت ايران هيچ جايگزيني 
ندارد و ايران يكي از بزرگان نفت دنياست و اگر يك 
ميليون بش��كه نف��ت را حدود ۸۰ دلار بفروش��يم، 

معادل سال 93 عايدمان مي شود.«
جهانگيري گفت: »در حال حاضر بالاي 1۰۰ ميليارد 
دلار ذخاي��ر ارزي داري��م و ام��روز بالاترين ذخاير 
اسكناسي را در كشور داريم و براي كالاهاي اساسي 
نيز 13 ميليارد دلار اختصاص پيدا كرده اس��ت.در 
بخش هاي توليدي با محدوديت هايي روبرو هستيم 
اما با اطمينان مي گوييم كه هيچ اتفاق جديدي در 
1۴ و 1۵ آبان رخ نمي دهد، چراكه همه اتفاقات در 
س��ه الي چهار ماه گذشته رخ داده و ما هم در مقابل 

كاري را كه مي خواستيم انجام داديم.«
مع��اون اول رييس جمهور به طرح تحول س��لامت 
اشاره كرد و افزود: »اين طرح يكي از افتخارات دولت 
يازدهم بود كه با هدف كاهش مش��كلات سلامت، 
درم��ان و داروي م��ردم اجرايي ش��د. كار دولت و 
سياست گذار اين است كه براي روزهاي سخت ملت 
خود اقدام كند و برنامه ريزي داشته باشد و در همين 
مدت بي��ش از 1۰ هزار ميليارد تومان براي حمايت 

از اقشاري كه آسيب ديده اند، اختصاص داديم.«
جهانگيري با اش��اره به اينكه حجم منابع بودجه اي 
ما محدود است به همين دليل اگر بخواهيم به يك 
بخشي اضافه كنيم با مشكلاتي روبرو خواهيم شد، 
گفت: »بنابراين بر اس��اس اولوي��ت بندي ها اقدام 
مي كنيم و مهم ترين كار دولت اين اس��ت كه منابع 
بيش��تر را در جاهايي كه مهم تر هس��تند تخصيص 
ده��د و طرح تحول س��لامت به دلي��ل اهميت آن 
بودجه خاصي را نيز مي خواهد. طرح تحول سلامت 
و تأمين بودجه آن همچنان اولويت دولت، مجلس 

و نظام است.«
به گفته جهانگيري، ۵۰۰ ميليون دلار كه در جلسه 
ش��وراي عالي روساي س��ه قوه به تصويب رسيد به 
زودي در اختيار وزارت بهداش��ت براي طرح تحول 
سلامت و رفع مشكلات دارو اختصاص پيدا مي كند 
ك��ه طي اين هفته ي��ا هفته آين��ده اختصاص داده 

مي شود. 

  90 سال فرصت سوزي در اصلاح نظام بيمه
چالش هاي پي��ش روي بيمه ها ب��ه خصوص بيمه 
سلامت در حالي است كه وزير بهداشت اعتقاد دارد 
فرصت سوزي 9۰ ساله در اصلاح نظام بيمه اي كشور، 

امروز كار را به اينجا كشانده است. 
حسن قاضي زاده هاشمي، در مراسم روز ملي بيمه 
سلامت اظهار كرد: »برخلاف تصور بيشترين حمايت 
از سازمان بيمه سلامت در اين دوره انجام شده است. 

بيمه بايد سازماني مستقل،  قدرتمند و كارآمد باشد 
و اين موضوع شدني نيست، مگر اينكه جايگاهش را 
در نظام سلامت به عنوان خريدار خدمت پيدا كند. 
اگر بناست كه همه پول در اختيار بيمه قرار گيرد كه 
اين درست است، بايد از نظر علمي، اجرايي و توليتي 
در جاي��گاه خودش قرار گيرد. در س��ال 13۰9 هم 
اولين بيمه درماني در كشورمان ايجاد شد. ما در اين 
حوزه 9۰ س��ال فرصت داشتيم تا يك بيمه درماني 
كارآمد ايجاد كني��م، اما اين اقدام را انجام نداديم تا 
امروز هم اين فرصت سوزي ادامه دارد. با وجود اينكه 
۲3 سال قبل بيمه خدمات درماني ايجاد شد هنوز 
ضعيف ترين بخش از نظر توجه بيمه است و هنوز در 
قرن ۲1 و بعد از پنج س��ال اجراي طرح تحول نظام 
سلامت كه از محوري ترين ش��عارهاي دولت بوده، 

مشكلات بيمه ها رفع نشده است.«
او افزود: » يكي از مش��كلات حوزه بيمه، پراكندگي 
بيمه ش��دگان اس��ت، در ح��ال حاض��ر ۴۵ درصد 
بيمه شدگان در س��ازمان بيمه سلامت، ۴۸ درصد 
در س��ازمان تامين اجتماعي، يك درصد در كميته 
امداد و ۵.۸ درص��د هم در نيروهاي مس��لح تحت 
پوش��ش بيمه اند. اينها بايد با ه��م همكاري كنند و 
پول، مقررات و سياس��ت هاي خريد خدمت ش��ان 
يكس��ان ش��ود. در عين حال بايد توج��ه كرد كه با 
وجود اينكه 1۰ ميليون نفر در كشور تحت پوشش 
بيمه رايگان قرار گرفتند، هنوز ۶.9 درصد در كشور 
فاقد بيمه اند و ۸.9 درصد نيز هم پوشاني بيمه اي در 

كشور وجود دارد.«

  چاله هاي�ي براي 500 ميلي�ون يورو كنده 
شده است

وزير بهداش��ت درباره برداشت ۵۰۰ ميليون يورويي 
از صندوق توس��عه ملي براي جبران نقدينگي حوزه 
س��لامت گفت: »هنوز اين موضوع ابلاغ نش��ده، اما 
اميدواريم همانطور كه گفتند اين رقم به حوزه بيمه 
بيايد. خب��ر دارم كه چاه هايي براي��ش كنده اند، اما 
اميدوارم نخواهند با اين پول آنها را پر كنند تا بتوانيم 
نفسي بكشيم. « هاشمي اظهار كرد: »بطور كلي بعد 
از اجراي طرح تحول نظام سلامت وضعيت ما در اين 
حوزه بد نيس��ت، اما از طرفي قانون را هم بطور كامل 
اجرا نكرده ايم. اجراي قانون مستلزم پرداخت هزينه 
است. برخي به طرح تحول سلامت از ديد رقيب نگاه 
كردند نه از ديد منافع ملي. بايد پرس��يد آيا سرمايه 
اجتماع��ي كه طرح تحول براي نظ��ام ايجاد كرد در 
طول اين س��ال ها سراغ داريد؟ در اين طرح پرداخت 
از جيب مردم در حوزه سلامت از ۶۰ درصد به 3۵.۷ 
درصد رسيد كه هر يك درصدش ۷9۰ ميليارد تومان 
پول مي خواهد. در عين حال دسترسي به تجهيزات 
و وسايل پزشكي، توزيع پزش��ك و پرستار و ... همه 

جز مواردي بود كه در قالب طرح تحول انجام شد.«
وزير بهداش��ت با بيان اينكه ۸۷3 خدمت داريم كه 
تحت پوشش بيمه نيستند، گفت: »از مجموع 1۲۶ 
خدمت دندانپزش��كي كه از جمله مواردي است كه 
پرداخت از جيب مردم را زي��اد مي كند و ۲۵ درصد 
هزينه هاي مردم در بيمه سلامت براي دندانپزشكي 
اس��ت، 1۰۰ خدمت را تحت پوش��ش بيمه نداريم و 

مردم بايد هزين��ه اش را از جي��ب بپردازند. در عين 
حال خدمات زيبايي و غيره هم تحت پوش��ش بيمه 
نيستند و بيماري هاي نوظهور و پرهزينه هم در اين 

موارد قرار دارند.«
هاش��مي با تاكيد بر اينكه مناب��ع و مصارف در حوزه 
س��لامت با هم نمي خواند و بايد يك بار براي هميشه 
اين مشكل را حل كنيم، گفت: بنابراين وظايف بيمه 
را متناسب با اعتبارات قرار دهيم. خيلي بد است كه 
۸۵ درصد از بيمه شدگان بيمه سلامت رايگان است 
يعني ح��دود 3۴ ميليون نفر؛ كاش ب��ه جاي دادن 
يارانه نقدي مشكل سلامت مردم را حل مي كرديم. 
از طرفي چالش مهم ديگر افزايش هزينه تمام ش��ده 
براي ارايه كننده خدمات است. در حال حاضر اجناس 
افزايش قيمت داشته اند. به عنوان مثال اقلامي كه در 
حوزه پتروشيمي مصرف مي كنيم 1۵۰ درصد افزايش 
قيمت داشته اند. حتي سازمان برنامه و بودجه حساب 
كرده كه 13۰۰ ميليارد از بابت افزايش تورم و قيمت ها 
در بيمارستان هاي دولتي كسري ايجاد خواهد شد. 
اگر اين كسري را جبران نكنيم يعني به ارايه كنندگان 
مي گوييم كم فروش��ي كن، تقلب كن. اين درحالي 
است كه شرايط براي بخش خصوصي بسيار سخت تر 
است؛ چراكه به آنها ارز ۴۲۰۰ توماني هم نمي دهيم. 
قيمت ه��ا را فيكس كرده ايم و براس��اس قيمت اول 
سال، تورم تك رقمي داريم و زور مي گوييم. نهايتش 
اين است كه خدمت ارايه نمي شود يا به صورت تقلبي 
ارايه مي شود و ارايه كنندگان خدمت را وادار به تخلف 

و زيرميزي گرفتن مي كنيم. «

روند صعودي سرانه توليد پسماند در پايتخت

بارش بيش از حد نرمال در مهر ۹۷

سربازان مشاور فرماندهان خود مي شوند
مديركل حفاظت محيط زيست استان تهران ضمن اشاره 
به اينكه سرانه توليد پس��ماند در تهران رو به رشد است، 
اظهار كرد: در حال حاضر بي خطرسازي و دفع پسماندهاي 
پزشكي صد در صد مورد تاييد محيط زيست نيست ولي اگر 
اقدامات فعلي براي بي خطرسازي و دفع اين پسماند صورت 

نگيرد وضعيت آنها خطرناك تر مي شود.
كيومرث كلانتري ب��ا بيان اينكه مس��ووليت مديريت 
پسماندهاي پزشكي با دانشگاه هاي علوم پزشكي است، 
اظهار كرد: در ح��ال حاضر قراردادي بين ش��هرداري و 
دانشگاه هاي علوم پزشكي وجود دارد و بر اساس تعرفه اي 
كه شورا تعيين كرده است، شهرداري پسماندهاي پزشكي 

را تحويل مي گيرد و آنها را مديريت مي كند.
او با اش��اره به اينك��ه مديريتي كه در ح��ال حاضر براي 
پسماندهاي پزشكي در سايت آرادكوه انجام مي شود، ناقص 
است، گفت: پسماندهاي پزشكي پس از بي خطرسازي در 
بيمارستان ها بطور صد در صد بي خطر نمي شوند ولي اين 
اقدام براي آنكه خطري بهداشت عمومي را تهديد نكند 
لازم است. مديركل حفاظت محيط زيست استان تهران 
ادام��ه داد: هرچند كه مديريت پس��ماندهاي خطرناك 
پزشكي به طور صددرصد اصولي نيس��ت ولي با فرآيند 
بي خطرسازي اين پسماندها در بيمارستان ها و دفع توسط 
شهرداري دغدغه ما در مورد پسماندهاي عفوني پزشكي 
كمتر شده است. پسماندهاي پزشكي معمولا بهترين مواد 
براي بازيافت را دارند و اگر مديريت نشوند »كتفي «ها از 

اين پسماندها براي بازيافت استفاده مي كنند كه مي تواند 
بسيار خطرناك باشد، ولي خوشبختانه در حال حاضر با دفع 

توسط خاك و آهك اين كار صورت نمي گيرد. 
وي در ادام��ه با اش��اره به طرح جامع مديريت پس��ماند 
ش��هرداري تهران به ايس��نا گفت: متاس��فانه اين طرح 
شهرداري هنوز روند اجرايي پيدا نكرده است و همچنان 
دفع پس��ماندها به يك روش س��نتي انجام مي شود. در 
اين ط��رح ش��هرداري مباحثي چون تفكي��ك از مبدا، 
چگونگي دفن پس��ماندهاي عادي و پزشكي، استفاده 

مجدد از پسماندها و... مطرح است و چنانچه اين برنامه با 
تاييد سازمان محيط زيست اجرايي شود مشكلات انواع 
پسماندهاي ش��هر تهران تا حد زيادي برطرف مي شود. 
مديركل حفاظت محيط زيست استان تهران در پايان با 
تاكيد بر اينكه متاسفانه سرانه توليد پسماند در تهران رو 
به رشد است، اظهار كرد: نبايد ما در تهران به يك جامعه 
مصرف كننده دورريز تبديل شويم. كاهش توليد پسماند 
و اس��تفاده مج��دد از آن از جمله راهكارهايي اس��ت كه 

دستگاه هاي مختلف با همكاري مردم بايد اجرا كنند.

ريي��س مركز مل��ي خشكس��الي و مديريت بحران 
سازمان هواشناسي ضمن تشريح وضعيت بارش و 
دماي كش��ور در مهر ماه به عنوان اولين ماه از سال 
زراعي جديد، از بارش بيش از نرمال و دماي نرمال 

در بيشتر استان هاي كشور طي اين ماه خبر داد. 
صادق ضياييان وضعيت بارشي كشور را طي اولين 
ماه سال زراعي جديد تشريح كرد و گفت: در مهرماه 
)اولين ماه سال زراعي سال 9۸-9۷( كل كشور 1۰.۴ 
ميلي متر بارش دريافت كرده است و با توجه به اينكه 
ميانگين بارش بلندمدت كش��ور در م��اه مهر، ۶.۸ 
ميلي متر ثبت شده، ماه گذشته نسبت به بلندمدت 

3.۶ ميلي متر افزايش بارش داشتيم.
او ادامه داد: از آنجايي كه در مهرماه س��ال گذشته، 
ميانگين بارش كش��ور ۷.3 ميلي متربود در مهرماه 
امسال نسبت به سال گذشته، 3.1 ميلي متر افزايش 

بارندگي گزارش ش��ده اس��ت. ريي��س مركز ملي 
خشكسالي و مديريت بحران سازمان هواشناسي در 
ادامه با اش��اره به پربارش ترين استان كشور در ماه 
گذشته گفت: مازندران در مهرماه سال جاري 1۲۷ 
ميلي متر بارش دريافت كرده اس��ت كه نس��بت به 
بلندمدت افزايش ۵3 ميلي متري را نشان مي دهد. 
ضياييان با بيان اينكه در ماه گذشته اغلب استان ها 
بارش بيش از نرمال را تجربه كرده اند، اظهاركرد: در 
ماه مهر در اس��تان هاي اردبيل، آذربايجان شرقي، 
آذربايجان غربي و زنجان به ترتيب 13.۶، ۸، ۵.۵ و 
۵.۶ ميلي متر بارش كمتر از ميانگين بلندمدت بود.

اين كارش��ناس س��ازمان هواشناس��ي در ادامه به 
وضعيت بارش��ي استان تهران اش��اره و اظهار كرد: 
ته��ران در مهرم��اه، حدود ۲۰ ميلي مت��ر بارندگي 
داش��ته كه نس��بت به ميانگين بلندمدت اين ماه، 

13 ميلي متر و نسبت به سال گذشته 1۲ ميلي متر 
افزايش بارش داشته است. 

ريي��س مركز مل��ي خشكس��الي و مديريت بحران 
سازمان هواشناسي دربخش ديگر گفت وگو با اشاره 
به وضعيت دمايي كشور گفت: شرايط دمايي سراسر 
كشور به استثناي تعداد محدودي از استان ها در ماه 
گذش��ته در حد نرمال بوده است. به گفته ضياييان، 
در ماه گذشته بيشترين افزايش دما در استان هاي 
خوزس��تان و ايلام ب��ا 1.۶ و 1.۵ درجه سلس��يوس 
تجربه شد. از سوي ديگر استان هاي خراسان رضوي 
و خراس��ان جنوبي با 1.۵ و 1.۴ درجه سلس��يوس 
نسبت به بلندمدت كاهش دما داشتند. او در پايان 
اظهار كرد: در مهرماه س��ال جاري، دماي اس��تان 
تهران نسبت به ميانگين بلندمدت، نيم درجه كمتر 

بوده است.

رييس اداره سرمايه انساني سرباز ستادكل نيروهاي 
مس��لح از ابلاغ طرح »س��رباز مش��اور« به تمامي 

يگان هاي نيروهاي مسلح خبر داد.
س��ردار موس��ي كمالي در تش��ريح جزئي��ات اين 
تصميم ستادكل نيروهاي مسلح گفت: در راستاي 
خوشايندس��ازي دوران خدم��ت س��ربازي و ني��ز 
بهره گيري از توان و ظرفيت س��ربازان در نيروهاي 
مس��لح از مدت��ي قبل س��تادكل نيروهاي مس��لح 

ابلاغيه اي را تحت عنوان سرباز مشاور صادر كرد.
او در توضيح بيشتر اين ابلاغيه گفت: بر اساس اين 
ابلاغيه كه انجام آن به تمامي يگان ها نيز تاكيد شده 
اس��ت، هر يك از فرماندهان نظام��ي و انتظامي كه 
داراي درجه سرهنگي و بالاتر هستند، موظفند كه 
يك نفر از س��ربازان وظيفه را به عنوان مشاور خود 

انتخاب كنند. 
كمالي درباره وظايف و اقدامات سربازان مشاور نيز به 
ايسنا گفت: اين سربازان با توجه به تخصص و مهارتي 
كه دارند، در تصميم گيري ها ورود پيدا كرده و نظرات 
مشورتي خود را به فرمانده اعلام مي كنند. همچنين 
اين افراد مش��كلات و مسائل ديگر سربازان را نيز به 
فرمانده��ان خود منتقل خواهند ك��رد و مي توانند 
راهكارها و نظرات خود و ديگر س��ربازان را در حل 

مشكل يا اجراي طرح هاي ديگر ارايه دهند.
رييس اداره سرمايه انساني سرباز ستادكل نيروهاي 

مس��لح درباره فرآينده انتخاب س��ربازان مش��اور 
نيز گفت: اين س��ربازان، افراد داراي حس��ن خلق، 
تخصص و مهارت و... هستند. از سوي ديگر سربازان 
به فرمانده پيشنهاد شده و توسط فرمانده منصوب 

مي شوند. 
كمالي با تأكيد ب��ر اينكه اجراي اين طرح به تمامي 
رده هاي نيروهاي مس��لح ابلاغ شده است، گفت: به 
عنوان مثال اگر رييس ي��ك كلانتري داراي درجه 
سرهنگي باش��د، اين فرد بايد يكي از سربازان را به 
عنوان س��رباز مش��اور انتخاب كند و همين طور در 
ديگر رده ها مثلا يك س��ردار سپاه هم موظف است 
يكي از س��ربازان را به عنوان مش��اور خود انتخاب 
كند. او افزود: سرباز مشاور حقوق يا مزاياي ديگري 
نداشته و همچون ديگر سربازان خدمت خواهد كرد 

و تسهيلاتي شامل حالش نخواهد شد.
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بازگرداندن بيش از۲ هزار  زائر 
فاقد  مدارك

رييس پليس پيشگيري ناجا گفت: تاكنون از تردد 
دو هزار نفر از مس��افران ايراني و اتباع خارجي بدون 
رواديد، گذرنامه و مدارك معتبر جلوگيري شده است.
محمد شرفي با اشاره به تلاش شبانه روزي مجموعه 
پليس پيش��گيري ناجا براي تامين امنيت و ايمني 
زائران اربعين حسيني )ع( اظهار كرد: ماموريت ما در 
طول راهپيمايي اربعين حسيني كنترل لايه به لايه 
جمعيت و پايش تمامي راه هاي منتهي به مرزهاي 
غربي است. او افزود: مجموعه پليس پيشگيري در 
سطوح مختلف و در نقاط واقع در مسير حركت زائران 
لايه هاي متعددي را ايجاد و بطور مستمر تدابير قرارگاه 
مركزي اربعين در اين خصوص را عملياتي مي كند. 
فرمانده قرارگاه ابوذر اربعين حس��يني خاطرنشان 
كرد: ماموريت پليس پيشگيري ناجا در اين خصوص 
بسيار گسترده بوده و حجم بالايي از نيروها با تلاش 
بي وقفه براي رسيدن به نتيجه مطلوب تلاش مي كنند 
و به لطف پروردگار و عنايت امام عصر)عج( تاكنون 
نيز در انجام اي��ن ماموريت توفيق حاصل ش��ده و 
به نحوي شايس��ته از عهده اين وظيفه س��نگين و 
حساس برآمده ايم. ش��رفي با اشاره به اينكه شرايط 
راهپيمايي اربعين به گونه اي است كه در كشور عراق 
سخت گيري هاي بيشتري نسبت به گذشته در مورد 
ورود مسافران بدون رواديد اعمال مي شود، گفت: به 
همين دليل نيروي انتظامي در راستاي خير و صلاح 
خود زائران به صورت دقيق تري مدارك اين عزيزان 
را كنترل مي كند. وي ادامه داد: پليس پيشگيري ناجا 
تا امروز در استان ها و محورهاي واقع شده در مسير 
تردد زائران از عبور نزديك به دو هزار نفر از مسافران 
ايراني و اتباع خارجي بدون رواديد يا مدارك معتبر 
جلوگيري كرده است. رييس پليس پيشگيري ناجا 
دلايل توفيق اين پليس در امر كنترل و بازگرداندن 
افراد بدون رواديد در چنين سطح گسترده اي را اتخاذ 
تدابير دقيق و برنامه ريزي شده، استقرار ايستگاه هاي 
بازرس��ي متعدد و با پوشش سراسري و حتي تحت 
كنترل قرار گرفتن مس��يرهاي فرعي، حضور فعال 
نيروهاي آموزش ديده با تلاش شبانه روزي و حضور 
مس��تقيم هيات رييس��ه و معاونان ستادي پليس 
پيشگيري در قرارگاه هاي فرعي براي هدايت عمليات 
به گونه اي كه از تجارب و دانش آنها به بهترين شكل 

بهره برداري شود، دانست. 

 استفاده اجباري محيط بانان
از جليقه ضد گلوله

عضو كميسيون كشاورزي مجلس استفاده اجباري 
محيط بانان از جليقه ضد گلوله را اقدامي موثر در جهت 
حفظ جان و افزايش ضريب زنده ماندن آنها دانست. 
علي ابراهيم��ي با ارزيابي مثبت اس��تفاده اجباري 
محيط بانان از جليقه ضد گلوله گفت: محيط بانان 
بطور مداوم در معرض خطراتي از ناحيه شكارچيان 
غيرمجاز قرار دارند و تجهيز آنها مي تواند جانشان را 
در برابر خطرات حفظ و ضريب زن��ده ماندن آنها را 
افزايش دهد. محيط بانان با دستان خالي و كمترين 
تجهيزات و امكان��ات از جان حيات وحش در مقابل 
شكارچيان غيرمجاز دفاع مي كنند. نماينده مردم 
شازند در مجلس ش��وراي اسلامي، با انتقاد از اينكه 
محيط بانان با دس��تان خالي و كمترين تجهيزات و 
امكانات از جان حيات وحش در مقابل شكارچيان 
غيرمجاز دفاع مي كنند، به خانه ملت گفت: در دنيا 
محيط بانان به پيشرفته ترين امكانات مجهز هستند 
اما متاسفانه محيط بانان ما بارها جان خود را در مواجهه 
با ش��كارچيان غيرمجاز به دليل كمبود امكانات از 
دست داده اند. وي با يادآوري اينكه تعداد شكارچيان 
غيرمجاز در حال افزايش است و بايد تعداد محيط بانان 
نيز افزايش يابد، ادامه داد: متاسفانه كمبود محيط بان 
در برخي مناطق نس��ل حيات وحش را در معرض 
انقراض قرار داده و موجب افزايش تعدي و تعرض به 
پاسداران محيط زيست شده است. اين نماينده مردم 
در مجلس دهم، با انتق��اد از اينكه محيط بانان با 
كمبود بيسيم مواجه هستند، گفت: هر چند بيسيم 
جزو وسايل ضروري و حياتي محيط  بانان به شمار 
مي رود اما متاسفانه برخي از آنها اين وسيله حياتي 
را در اختيار ندارند و در صورت تخريب تعمير آن 

مدت ها زمان مي برد. 

ممنوعيت  خروج 
حتي  يك كيلو  خاك از كشور

نماينده مردم در مجلس ده��م با بيان اينكه خروج 
حتي يك كيلو خاك از كش��ور ممنوع است، گفت: 
خاك ميراث كش��ور اس��ت بنابراين مي بايست با 
قاچاقچيان خاك برطبق لايح��ه حفاظت از خاك 
برخورد قاطع قانوني ش��ود. علاء الدين خادم درباره 
وضعيت اجرايي لايحه خاك دركشور، گفت: خاك 
مقدس ترين سرمايه كشور است بنابراين الزامي است 
كه با تدابير وي��ژه از اين نعمت خدادادي محافظت 
شود بنابراين الزامي است كه لايحه حفاظت از خاك 
به عنوان پش��توانه قانوني محك��م مانع تصرف اين 
منبع حياتي توسط سودجويان شود. نماينده مردم 
سپيدان درمجلس شوراي اسلامي اظهار كرد: نگراني 
و حفاظت از خاك در ابعاد مختلف محيط زيس��تي 
در لايحه حفاظت از خاك گنجانده شده است و اين 
در حالي است كه قانون در زمينه جلوگيري خروج 
خاك از كشور بسيار روشن، ش��فاف و دقيق است. 
خادم افزود: دستگاه هاي نظارتي مي بايست، حتي 
از خروج يك كيلو خاك از كشور نيز جلوگيري بعمل 
آورند زيرا خاك ميراث كشور است و اگرهم ضرورتي 
براي خروج خاك از كشور باشد، مي بايست برابر قانون 
تصميم گيري شود. عضو كميسيون كشاورزي، آب 
و منابع طبيعي مجلس يادآورشد: خاك يك كشور 
بطور مستقيم با مقوله حفاظت از محيط زيست در 
ارتباط است زيرا توليد خاك مدت ها زمان مي برد و 
براي جلوگيري از قاچاق خاك از كشور مي بايست، 
وزارت كشاورزي دستگاه هاي متولي وقوه قضاييه با 

اين نوع از تخلفات برخورد قانوني كنند. 
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اصلاح دوباره ميزان تخفيف به بدهكاران شهرداري تهران

تشديد واگرايي در عرضه و تقاضاي ملك

جزئياتكوهخواريبرايساختويلايمجللدرمنطقهاوشان

گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري|
جلسه روز گذشته شوراي شهر تهران به اصلاح مطالبات 
حوزه شهرس��ازي اختصاص يافت. در ابتداي جلس��ه 
محمدعلي افشاني، شهردار تهران لايحه دو فوريت نحوه 
اخذ مطالبات شهرسازي را تقديم هيات رييسه شورا كرد 
و توضيحاتي درباره آن ارايه داد. بعد از تصويب دو فوريت 
لايحه، كليات آن نيز به راي گذاش��ته شد و بعد از آنكه 
موافقان و مخالفان نظرات خود را مطرح كردند با 13 راي 

موافق و 6 راي مخالف به تصويب رسيد.
به گزارش »تعادل«، شهردار تهران در دفاع از دو فوريت 
لايحه نحوه اخذ مطالبات شهرسازي با بيان اينكه قبل 
از مردادماه 23 درصد تخفيف به موديان داده مي ش��د 
تا بتوانند بدهي عوارض س��اختماني خود را پرداخت 
كنند گفت: حالا ب��ه يك باره اين تخفيف 23 درصدي 
به 7 درصد كاهش يافته اس��ت و طبيعي اس��ت كه با 
توجه به شرايط مالي كنوني ميزان استقبال براي شروع 
پروژه هاي جديد و پرداخت بدهي هاي سابق كم باشد 
و اين مساله به درآمدهاي شهرداري آسيب مي زند.وي 
با بيان اينكه در تبصره 8 شهرداري مكلف شده است از 
طريق سيستم بانكي اقدام به تقسيط كند گفت: براي 
بانك ها صرف نمي كند كه اين اقدام را انجام دهند و عملا 
حتي يك قرارداد نيز در اين پوشش منعقد نشده است.

ش��هردار تهران با بيان اينكه مي خواهيم مانع تخريب 
باغات و شهرفروش��ي ش��ويم، اما نباي��د خودمان هم 
دست هايمان را ببنديم گفت: در اين لايحه كه دو فوريت 
آن تقديم مي شود پيشنهاد شده كه ميزان تخفيف به 
موديان از 7 درصد به 15 درصد برسد و اگر بعدا مشكلي 
پيش آم��د در مورد اصلاح اي��ن فرايند تصميم گيري 

خواهد شد.

  بازار ما را باور نمي كند
بهاره آروين به عنوان اولين مخالف اين لايحه صحبت 
كرد. به اعتقاد آروين از آن جا كه در مرداد ماه، كاهش 
تخفيف از 23 درصد به 7 درصد از سوي شورا تصويب 
ش��ده، اصلاح آن فقط بعد از گذشت س��ه ماه نشان از 
تزلزل جايگاه شورا دارد. به گفته وي اصلاح مصوبه اي 
كه سه ماه پيش تصويب شده باعث مي شود بازار ما را 
باور نكند. او در اين باره گفت: موديان منتظر بودند اين 
لايحه اصلاح شود . اين در حالي است كه نبايد در ذهن 
افكار عمومي به گونه اي تلقي ايجاد ش��ود كه مصوبه 
شوراي ش��هر بعد از چند ماه اصلاح مي شود و اگر حالا 
دليل فوريت اين لايحه، كاهش درآمدهاي شهرداري 
است بايد بگويم كه اين كاهش شديد درآمدها از طريق 

مختلف جبران مي شود.

  مي خواهيم سنگ را برداريم
مرتضي الويري، رييس كميسيون برنامه و بودجه اما در 
موافقت اين دو فوريت صحبت كرد. به زعم او موضوع 

بسيارئ ساده است؛ ش��هرداري درآمدش كم شده و 
حالا در قالب لايحه اي مي خواهد آن را جبران كند.اين 
در حالي است كه حدود سه هفته اين لايحه به صورت 

تخصصي در كميسيون بودجه بررسي شده است.
در ادامه رس��ولي با اقرار به اش��تباه ش��ورا در كاهش 
تخفيف ها توضيح داد: اصلاح اين مصوبه اصلا به معناي 
تزلزل جايگاه شورا نيست، بلكه ما در صحن شورا سهوا 
به جاي كمك، سنگي را جلوي پاي شهرداري انداختيم 
و حال مي خواهي��م اين رويه را اص��لاح كنيم و دقت 
داشته باشيد ما بايد فرآيند شفاف سازي داشته باشيم 
اما در قبال اداره ش��هر و پروژه هاي نيمه تمام مسوول 
هستيم.بعد از راي گيري، دو فوريت اين لايحه تصويب 
شد و در ادامه بررسي كليات آن در دستور جلسه قرار 
گرفت. سيد حسن رس��ولي، نايب رييس كميسيون 
برنامه و بودجه به عنوان موافق لايحه به ارايه گزارشي 
از اقدام هاي كميس��يون برنام��ه و بودجه در خصوص 
اين لايحه پرداخت وگفت: ب��ه دليل فوريتي كه براي 
رسيدگي به كاهش درآمدهاي شهرداري وجود داشت، 
در هيات رييس��ه اين موضوع مطرح شد و رييس شورا 
آن را به كميس��يون مربوطه ارج��اع داد.در اين لايحه 
ضمن پيش��نهاد اصلاح برخي از عبارات، كميسيون 
پيش بيني كرد با افزودن تبصره اي به شهرداري اجازه 
دهد تا نسبت به ارايه تخفيف به آن بخش از بدهي كه به 
صورت نقدي پرداخت مي شود، اقدام كند. ديگر پيش 
بيني كميسيون بر اين بود كه از سال 98 آخرين دفترچه 
تقويم املاك مبناي عمل قرار گيرد و اين در حالي بود 
كه تاكنون بر اساس دفترچه تقويم املاك مصوب سال 

93 عمل مي شد.

 كاهش درآمدها از محل ساخت و ساز
زري��ر نگين تاجي، معاون مالي ش��هردار تهران نيز در 
جريان بررسي كليات اصلاح مصوبه »نحوه مطالبات 
حوزه شهرس��ازي ش��هرداري تهران« ضمن تشريح 
لايحه به گزارش بانك مركزي از وضعيت بازار مسكن 
شهر تهران در شهريور ماه اشاره كرد و گفت: متوسط 
قيمت خريد و فروش مسكن در شهر تهران به ازاي يك 
متر مربع حدود 8 ميليون و 100 هزار تومان است كه 
74 درصد رشد را نسبت به مدت مشابه سال قبل نشان 
مي دهد و اين در حالي است كه پايين ترين نرخ مسكن 
در منطقه 18با 3 ميليون و 500 هزار تومان و بالاترين 
نرخ مرب��وط به منطقه يك با حدود 17 ميليون و 600 

هزار تومان است.
وي اظهار كرد: تئوري هاي اقتصادي بر وجود جاذبه در 
اين نرخ تاكيد دارد اما تعداد معاملات انجام ش��ده در 
شهريورماه با 10 هزار و 300 فقره كاهشي 33 درصدي 
را نمايان مي كند.اين آمارها نشان مي دهد كه احتمالا 
در آينده با رشد قيمت مواجه نباشيم و اين وضعيت را 
مي توان ركودي تورمي به شمار آورد.بيش از 60 درصد 

درآمدهاي ش��هر تهران مبتني بر اين بخش است كه 
ركودي عظيم بر آن قالب شده و شهروندان انگيزه ورود 
به اين بازار را ندارند.درآمد ش��هرداري از اين محل در 
مرداد ماه حدود 800 ميليارد تومان، در ش��هريور ماه 
حدود 300 ميليارد تومان و مهرماه 350 ميليارد تومان 
بوده است و اين لايحه مي تواند ما را با اعمال تقسيط و 
تخفيف در جذب درآمدهاي شهر ياري كند. اين بار نيز 
بهاره آروين با طرح پرسشي مخالفت خود را با كليات 
لايحه مورد نظر اعلام كرد و گفت: قيمت مسكن سال 
گذش��ته حدود 83 درصد رشد داشته و قيمت مصالح 
س��اختماني نيز بيش از 75 درصد؛ ح��ال ما در حوزه 
عوارض س��اختماني چه كرده ايم؟ مي گوئيم دفترچه 
تقويم املاك مصوب سال 93 است در حالي كه ارقام در 
سال 96 اصلاح شده و اعمال آن مي توانست درآمدهاي 
شهرداري را به شدت افزايش دهد و نمي دانيم كه چرا 
اجرا نشده است.ريل گذاري انجام شده صحيح است حال 
آنكه اين ريل گذاري مخالفت ذينفعان را بر مي انگيزد و 
اگر آنها بدانند كه شورا موضع خود را تغيير نمي دهد و 
اعلام شود كه از س��ال 98 دفترچه تقويم املاك سال 
96 مبناي عمل اس��ت موضوع درآمدهاي اين حوزه 

جبران مي شود.
ناهيد خداكرمي، عضو كميسيون شوراي شهر تهران در 
مخالفت با اين لايحه گفت: بسيار ساده انگارانه است كه 

علت كاهش درآمدهاي شهرداري در اين حوزه را نحوه 
محاس��به عوارض بدانيم و اين ركود بخشي از ركودي 
عام است.اينكه تقسيط از مس��ير بانك صورت نگيرد 
مفسده خيز اس��ت و من با آن مخالفم.مجيد فراهاني 
عضو كميس��يون برنامه و بودجه نيز در موافقت با اين 
لايحه صحبت كرد و گفت: بايد توجه داش��ت كه اين 
لايحه براي تغيير نيست بلكه سعي بر اصلاح مصوبه دارد.

در گفت وگويي كه با شهرداران مناطق انجام شد، آنها 
شكايت داشتند كه كاهش آني تخفيف ها از 23 درصد 
به 7.5 درصد سكته اي را در درآمدهاي نقدي ايجاد كرده 
است و اين موضوع در تركيب با سكته اي كه در بودجه 
غيرنقدي وجود دارد شهردار را در تحقق بودجه پيش 

بيني شده با مشكل مواجه كرده است.
در نهايت همانطور كه عنوان شد كليات اين لايحه نيز به 
تصويب اعضاي شوراي شهر رسيد.پس از اين راي گيري 
اعضا وارد بررسي تبصره هاي اين لايحه شدند كه محمد 
سالاري پيشنهاد داد تا شهرداري تهران مبنا را ارزش 
معاملات املاك قرار داده، امكان س��نجي هاي لازم را 

انجام و لايحه اي را در اين خصوص به شورا ارايه كند.
س��الاري در تش��ريح اين پيش��نهاد گفت: تعيين هر 
مترمربع نرخ تراكم اختيار شوراست و فرمول محاسبه 
اين نرخ را ش��ورا ابداع كرده اس��ت از اين رو با توجه به 
افزايش ارزش معاملات، ش��هرداري نحوه محاسبه را 

بررس��ي كرده و به روز رساني خود را در قالب لايحه اي 
به شورا ارايه كند.

 چوب حراج به كالاي انحصاري
سيد محمود ميرلوحي در مخالفت با اين پيشنهاد گفت: 
ما در شهر يك كالاي انحصاري داريم و متاسفانه چوب 
حراج بر آن زده ايم.اكنون نرخ عوارض در سبد ساختمان 
4 درصد هم نيس��ت و اين در حالي اس��ت كه قيمت 
ساختمان 80 درصد افزايش يافته و هرچه ما اين بخش 
را تضعيف كنيم ساير بخش ها سود را مي برند.نيازي به 
ارايه لايحه نيست و بايد تصريح شود كه از ابتداي سال 

آينده بر اساس دفترچه تقويم املاك اقدام شود.
سيد حسن رسولي ضمن اعلام موافقت با پيشنهاد گفت: 
اگر لايحه اي در اين حوزه ارايه شود ارتباطي با افزايش 
يا كاهش درآمد ندارد و تنها به منظور تسهيل و تسريع 
كار ش��هرداري اس��ت.زماني كه اين لايحه به تصويب 
رسيد نرخ تورم كشور زير 10 درصد و نرخ بهره بانكي 
در حدود 15 درصد بود و اين درحالي است كه امروز اين 
نرخ حدود 23 درصد است.پيش��نهاد من اين است كه 
دفترچه تقويم املاك براي سال 98 ملاك عمل باشد اما 
اينكه چقدر قرار است كه اين موضوع عملياتي شود بايد 
در لايحه براي تصويب به شورا ارايه شود.در نهايت اين 

پيشنهاد با 17 راي موافق به تصويب رسيد.

گروه راه و شهرسازي|
نگاهي به تحولات بازار مسكن در مهر ماه سال جاري كه 
توسط بانك مركزي منتشر شده است، نشان مي دهد 
كه همگام با افزايش 83.5 درصدي قيمت ها نسبت به 
ماه مشابه سال گذشته، حجم معاملات به 32.3 درصد 
افت كرده است.  رشد چشمگير قيمت ها و كاهش تعداد 
قراردادهاي خريد و فروش در مهر سال جاري نسبت 
به مهر سال 96 در شرايطي رخ مي دهد كه از خرداد ماه 
سال جاري شاهد روند صعودي قيمت ها و به تبع آن 
سير نزولي معاملات بوديم، روندي كه تا نخستين ماه 
سال هم ادامه پيدا كرد و ركود تورمي را در بازار مسكن 

به همراه داشت.
ب��ا توجه به وضعيت ماه هاي گذش��ته بازار مس��كن، 
كارشناسان اقتصادي معتقدند كه سه سناريو پيش روي 
اين بازار قراردارد كه اين سناريوها وابستگي تنگاتنگي 
با نوس��انات بازار ارز دارند، درصورت نوس��ان بازار ارز 
قيمت ها در بازار مسكن رشد مي كند و مسكن در ركود 
عميق تري فرو مي رود و اگر نرخ ارز ثابت بماند يا كاهش 
يابد مي توانيم شاهد كاهش 25 درصدي قيمت ها در 

زمستان سال جاري باشيم.
البته تاثير آغاز فاز دوم تحريم ها از سيزدهم آبان را هم 
نمي توان ناديده گرفت، موضوع��ي كه بطور قطع در 

تعميق ركود تورمي مسكن موثر خواهد بود.
دراين ميان، رصد آمار و تحولات بازار مسكن در 7 ماهه 
امسال مي تواند به تحليل بازار مسكن كمك كند؛ دراين 
مدت، تعداد معاملات آپارتمان هاي مس��كوني شهر 
تهران به 84 هزار واحد مسكوني رسيد كه در مقايسه 

با مدت مشابه سال گذشته 14.9 درصد كاهش نشان 
مي دهد. در اين مدت همچنين متوس��ط قيمت يك 
مترمربع بناي واحد مس��كوني معامله شده از طريق 
بنگاه هاي معاملات ملكي در ش��هر تهران 7 ميليون 
تومان بوده است كه نسبت به مدت مشابه 55.4 درصد 

افزايش نشان مي دهد.

 كاهش 1.7 درصدي معاملات نوسازها
براساس آمار منتشر شده از سوي بانك مركزي، تعداد 
معاملات آپارتمان هاي مسكوني شهر تهران در مهرماه 
س��ال 1397 به حدود 9 هزار و 400 واحد رس��يد كه 
نسبت به ش��هريور ماه 9.5 درصد و نسبت به مهرماه 

سال گذشته 32.3 درصد كاهش يافته است.
دراين ميان، واحدهاي تا 5 سال ساخت با 44.5 درصد، 
بيشترين سهم از واحدهاي مسكوني معامله شده را به 
خود اختصاص داده اند، اين سهم در مقايسه با مهرماه 
سال گذشته 1.7 درصد كاهش يافته و در مقابل به سهم 
واحدهاي با قدمت بيش از 15 سال افزوده شده است.

توزيع ش��مار معاملات انجام ش��ده بر حسب مناطق 
مختلف ش��هر تهران در مهرماه نشان مي دهد از ميان 

مناطق 22 گانه ش��هر تهران، منطقه 5 با سهم 15.8 
 درص��دي از كل معام��لات، بيش��ترين قرارداده��اي 
مبايعه نامه را به خود اختصاص داده اس��ت. همچنين 
مناطق 2 و 4 به ترتيب با س��هم هاي 9.7 و 8.8 درصد 
در رتبه هاي بعدي قرار گرفته اند و در مجموع 74 درصد 
 از كل معاملات انجام ش��ده در ش��هر تهران مربوط به
 10 منطقه ش��هر به ترتي��ب فراواني ش��امل مناطق

5، 2، 4، 10، 1، 7، 14، 15 و 3 بوده و 12 منطقه باقيمانده 
26 درصد از تعداد معاملات را به خود اختصاص داده اند.

  رشد 83.5 درصدي قيمت ها 
آمارهاي بانك مركزي نشانگر آن است كه در مهرماه 
ميانگين قيمت يك مترمربع زيربناي واحد مسكوني 
معامله شده از طريق بنگاه هاي معاملات ملكي شهر 
تهران 8 ميليون و 610 هزار تومان بوده است كه نسبت 
به ماه پيش و ماه مشابه سال96 به ترتيب 6.4 و 83.5 
درصد افزايش نشان مي دهد.بيشترين رشد ميانگين 
قيمت در اين ماه نسبت به ماه مشابه سال گذشته به 
منطقه 5 معادل 104.6 درصد و كمترين ميزان رشد 
به منطقه 12 معادل 41.4 درصد تعلق دارد.در مناطق 
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 دريافت ارز نيمايي
توسط 5 شركت هواپيمايي 

دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي با انتقاد از روند 
كند اختصاص ارز نيما به شركت هاي هواپيمايي، 
گفت: پيش از اين دو ش��ركت هواپيمايي موفق 
به دريافت ارز س��امانه نيما شدند و سه شركت 
هواپيمايي ديگر هم توانس��تند ارز سامانه نيما 
دريافت كنند اما روند اختصاص ارز بس��يار كند 
اس��ت.مقصود اسعدي س��اماني در گفت وگو با 
فارس، با تأكيد بر اينك��ه  فعلًا نرخ هاي تكليفي 
پروازه��اي داخلي ت��ا اطلاع ثان��وي ادامه دارد، 
افزود: البته اين منوط به دريافت ارز سامانه نيما 
توسط ش��ركت هاي هواپيمايي است، در حال 
حاضر شركت هاي هواپيمايي به سختي امكان 
دريافت ارز سامانه نيما دارند تا هزينه هاي خود 
را پوشش دهند.اسعدي ساماني با انتقاد از اينكه 
ظاهراً در برخي روزها ارز قابل ارايه در سامانه نيما 
وجود ندارد، اضافه كرد: بايد تدبير ويژه اي براي 
شركت هاي هواپيمايي اتخاذ شود و اگر اين روند 
ادامه پيدا كند قطعاً شركت هاي هواپيمايي دچار 

زيان و چالش مي شوند .

 اجراي طرح برخورد 
با مسافربرهاي شخصي غيرمجاز

امكان پرداخت قسطي بدهي 
طرح ترافيك

مديرعامل سازمان تاكسيراني از آغاز طرح مشترك 
اين س��ازمان و پليس براي برخورد با مسافربرهاي 

شخصي غيرمجاز خبر داد.
به گزارش ايسنا، عليرضا قنادان كه بطور سرزده، از 
نحوه اجراي اين طرح و روان سازي حركتي مقابل 
ايس��تگاه متروي ميرداماد بازديد كرد، گفت: طي 
ماه هاي اخير با شكايات واصله از سوي شهروندان 
و تاكسيرانان، مراكز فعاليت مسافربرهاي شخصي 
غيرمجاز در برخي از نقاط ش��هر كه حتي بعضا با 
خودروهاي پلاك شهرستان و به صورت باندي فعال 
بوده و موجب سلب آسايش مردم اين مناطق شده 
بودند، شناسايي شد. بر اساس گزارش روابط عمومي 
سازمان مديريت و نظارت بر تاكسيراني شهر تهران، 
مديرعامل سازمان تاكسيراني ادامه داد: از آنجايي 
كه اغلب اين مس��افربرهاي شخصي با پلاك هاي 
شهرس��تان در حال فعاليت هستند برخورد با آنها 
باعث مي ش��ود كه فضا براي خدمات رساني بهينه 
تاكسي هاي رسمي مقدور شود و شهروندان با اعتماد 
كامل و با آرامش خيال از تاكسي هاي تحت نظارت 

سازمان تاكسيراني شهر تهران استفاده كنند.

علي پيرحسين لو، مش��اور معاون ترافيك شهردار 
تهران گفت: ش��هرونداني كه بدهي طرح ترافيك 
خود را به موقع پرداخت نكرده اند، امكان پرداخت 
قسطي و تدريجي بدهي خود را دارند، مشروط بر 

اينكه پرداخت بدهي را در همين هفته آغاز كنند.
به گ��زارش تس��نيم، پيرحس��ين لو با اش��اره به 
پيامك هايي كه به بدهكاران ب��الاي يك ميليون 
تومان ارسال شده و در آن توقيف اين خودروها مطرح 
شده است، اظهار كرد: منظور، توقيف به علت عوارض 
نيست، توقيف به علت جريمه است. چون كساني كه 
بدهي عوارض طرح ترافيك آنها از يك ميليون تومان 
فراتر رفته است، بيش از 50 تردد غيرمجاز داشته اند 
و با توجه به جريمه 20 هزار توماني براي هر ساعت 
تردد غيرمجاز، قطعاً مبلغ جريمه آنها از يك ميليون 
تومان بيشتر مي ش��ود و طبق قانون بايد خودروي 

آنها توقيف شود.
پيرحس��ين لو افزود: ع��لاوه بر توقي��ف خودروي 
متخلف، در قانون راه ه��اي ديگري از جمله صدور 
اجرايي��ه نيز ب��راي وصول بدهي عوارض توس��ط 
شهرداري پيش بيني شده است كه در صورت لزوم 
مدنظر قرار خواهد گرفت؛ چرا كه بايد بين شهروندان 
قانون مند با آنهايي كه تردد غيرمجاز دارند، تفاوت 

قائل شويم.
وي با اشاره به اينكه برخي افراد به هر دليل در اين 
چند ماه بدون مجوز و شارژ حساب وارد طرح ترافيك 
شده و اكنون بدهي زيادي دارند، گفت: براي سهولت 
كار اين افراد، با اجازه معاون حمل و نقل و ترافيك 
شهردار تهران اين امكان فراهم شد كه بدهي افراد 
به صورت تدريجي پرداخت شود، به شرط آنكه از 

همين هفته پرداخت بدهي خود را آغاز كنند.
مش��اور مع��اون ش��هردار ته��ران گف��ت: الآن با 
ش��ماره گيري #3*3*137* مي توان رقم بدهي 
هر پلاك خودرو را استعلام كرد و هم با مراجعه به 
سايت my.tehran.ir امكان مشاهده مبلغ بدهي 
طرح ترافيك و پرداخت آن وجود دارد. براي پرداخت 
تدريجي بده��ي هم كارب��ران مي توانند به بخش 
»خودروهاي تحت پوشش من« مراجعه كنند، روي 
گزينه »ليست تردد« خودرو كليك كنند و همان جا 
با جزئيات ببينند كه بدهي بابت تردد در چه روز و 
ساعت و دقيقه اي بوده اس��ت. دقيقا در همين جا 

امكان پرداخت تك تك بدهي ها هم وجود دارد.
وي همچنين در واكنش به س��خنان نقل ش��ده از 
سخنگوي س��ازمان تعزيرات كه عوارض و جريمه 
توأمان را گرانفروش��ي توصيف ك��رده بود، گفت: 
اظهارات ايشان عجيب بود و عجيب تر اينكه به قانوني 
بودن اين موضوع عنايت نكرده بودند. اخذ عوارض 
كه حق مردم شهر است، چه ربطي به جريمه دارد 
كه تاوان نقض قانون است.مگر وقتي دستگاه قضايي 
براي اتهام مالي راي به جزاي نقدي مي دهد، متهم 
از رد اصل مال معاف مي ش��ود. پيرحسين لو تاكيد 
كرد: مبناي عمل شهرداري، مصوبات شوراي شهر 
اس��ت و نه نظرات ش��خصي افراد. اين مصوبات در 
كميته انطباق فرمانداري تهران هم تاييد مي شود و 
در اين مورد خاص حتي بخشي از بحث به شوراي 
حل اختلاف نيز كش��يده شد كه به رياست معاون 
حقوقي رييس جمهور و با حضور دو نماينده مجلس 
و نماينده قوه قضاييه تشكيل مي شود و اين نهاد عالي 

هم مصوبه مذكور را تاييد كرد. 

عملكرد معاملات انجام شده در شهر تهران
درصد تغيير مقطع زماني

نسبت به ماه مشابه سال قبل نسبت به ماه قبل مهر 1397 شهريور 1397 مهر 1396
-32.3 -9.5 9357 10335 13815 تعداد معاملات)واحد مسكوني(
83.5 6.4 8.610 8.095 4.692 متوسط قيمت هر مترمربع)ميليون تومان(

مديركل مناب��ع طبيعي و آبخيزداري اس��تان تهران 
جزئيات كوه خواري انجام ش��ده براي ساخت ويلايي 

مجلل در منطقه اوشان را اعلام كرد.
به گزارش تسنيم، علي كيان، مديركل منابع طبيعي و 
آبخيزداري استان تهران درباره تصويري كه به تازگي 
از كوه خواري احتمالي در منطقه اوشان براي ساخت 
يك ويلاي مجلل منتشر شده است، اظهار كرد: شخص 
مالك اين س��اختمان 4 هزار و خرده اي متر سند دارد 
و بر اساس آن س��ند، ساخت وساز انجام داده است، اما 
بر اساس بررسي هاي همكاران منابع طبيعي و طبق 
نقش��ه هاي ما، حدود 3هزار متر از اين بنا جزو منابع 

طبيعي است.
وي افزود: بر اين اس��اس، پرونده هايي براي اين زمين 
تشكيل و به محاكم قضايي ارسال شده است، اما با توجه 

به اينكه منابع طبيعي هنوز براي اين زمين سندي ندارد 
و تنها برگه تشخيص دارد، دادگاه با در نظر گرفتن اينكه 
فرد مالك، سند نيز در اختيار داشته، در مرحله بدوي 
او را تبرئه كرده است، اما دادگاه تجديدنظري براي اين 
پرونده مطرح شده و توسط همكاران منابع طبيعي در 

حال پيگيري است.
مديركل منابع طبيعي و آبخيزداري اس��تان تهران با 
بيان اينكه سند اين زمين مربوط به دهه 80 است، ادامه 
داد: مكاتباتي براي اخذ سند منابع طبيعي اين اراضي 
انجام ش��ده، اما معلوم نيس��ت، چرا اداره ثبت منطقه 
اعلام كرده است كه در آنجا نمي تواند سند براي منابع 

طبيعي صادر كند.
وي تصريح كرد: بايد سند منابع طبيعي براي اين اراضي 
صادر مي شد تا ما مي توانستيم دادخواست حقوقي را 

براي ابطال سند آنها در دادگاه ارايه دهيم.كيان در پاسخ 
به اينكه با توجه به عدم همكاري اداره ثبت منطقه، آيا 
شكايت منابع طبيعي براي بازپس گيري كوه خواري 
انجام شده در دادگاه به نتيجه مي رسد، گفت: به نتيجه 
مي رسد، اما بايد مشكل صدور سند منابع طبيعي در 
آن منطقه حل شود و در صورتي كه بتوانيم سند منابع 
طبيعي را براي آن سند دريافت كنيم، منابع طبيعي 
دادخواست حقوقي براي ابطال آن سند )مالك( ارايه 
مي دهد.مديركل منابع طبيعي و آبخيزداري اس��تان 
تهران اظهار كرد: در ش��رايطي كه بتوانيم سند منابع 
طبيعي را دريافت كنيم، اي��ن اراضي خلع يد و بناي 
ساخته شده قلع وقمع مي شود. گفتني است بر اساس 
اصل 45 قانون اساسي كوه ها، رودخانه ها، جنگل ها و 

غيره جزو منابع ملي كشور به حساب مي آيند.

22 گانه شهرداري تهران، بيشترين متوسط قيمت يك 
 مترمربع زيربناي واحد مسكوني معامله شده معادل

 18 ميليون و 770 هزار تومان به منطقه يك و كمترين 
آن ب��ا 3ميليون و 610 هزار تومان به منطقه 18 تعلق 
داشته است كه نسبت به ماه مشابه سال قبل به ترتيب 

82.9 و 58.9 درصد افزايش نشان مي دهد.

 نيمي از معاملات ارزان تر از متوسط 
توزيع فراواني تعداد واحدهاي مسكوني معامله شده 
بر حس��ب قيمت يك مترمربع بنا در مهرماه امس��ال 
 بيانگر آن است كه واحدهاي مسكوني در دامنه قيمتي

6 ميليون تا 7 ميليون تومان به ازاي هر مترمربع بنا با 
سهم 9.7 درصد بيشترين سهم از معاملات شهر تهران 
را به خود اختصاص داده و دامنه هاي قيمتي 5 ميليون 
تا 6 ميليون توم��ان و 4 ميليون ت��ا 5 ميليون تومان 
به ترتيب با س��هم هاي 9.4 درصدي و 9.1 درصدي 
در رتبه هاي بعدي قرار گرفته ان��د. در اين ماه، توزيع 
حجم معاملات به گونه اي بوده است كه 54.2 درصد 
واحدهاي مسكوني با قيمتي كمتر از متوسط قيمت هر 
مترمربع واحد مسكوني شهر تهران )8 ميليون و 610 

هزار تومان( فروخته شدند.

 واحدهاي پرطرفدار
توزيع فراواني واحدهاي مس��كوني معامله ش��ده بر 
حسب س��طح زيربناي هر واحد مسكوني در مهرماه 

نشان مي دهد بيشترين سهم از معاملات انجام شده 
 به واحدهايي ب��ا زيربناي 50 ت��ا60 مترمربع معادل

14.6 درصد اختصاص داشته است. 
 واحده��اي داراي زيربن��اي »60 ت��ا 70 مترمربع« و 
 »70 ت��ا 80 مترمرب��ع« ب��ه ترتي��ب با س��هم هاي

14.5 درصد و 11.5 درص��د در رتبه هاي بعدي قرار 
دارند. در مجموع در اين ماه واحدهاي مسكوني با سطح 
زيربناي كمتر از 80 مترمربع 53.2 درصد از معاملات 

انجام شده را به خود اختصاص داده اند.

 ارزان قيمت ها داراي بيشترين معامله
 توزيع فراواني تعداد واحدهاي مسكوني معامله شده 
بر حس��ب ارزش ه��ر واح��د بيانگر آن اس��ت كه در 
دامنه هاي قيمتي مورد بررسي، واحدهاي مسكوني با 
 ارزش 150 ميليون تا 300 ميليون تومان با اختصاص

 17.8 درصد، بيشترين سهم از معاملات انجام شده را 
به خود اختصاص داده اند.در مجموع در اين ماه حدود 
48.4 درصد از معاملات به واحدهاي مسكوني با ارزش 

كمتر از 600 ميليون تومان اختصاص داشت.

 رشد 15 درصدي اجاره بها 
در مهر ماه همچنين شاخص كرايه مسكن اجاري در 
شهر تهران و در همه مناطق شهري نسبت به ماه مشابه 
سال قبل به ترتيب 15 درصد و 12.6 درصد رشد نشان 
مي دهد.سهم هزينه مسكن شامل اجاره بهاي مسكن 
اعم از شخصي و غيرشخصي در محاسبات شاخص كل 
بهاي كالا و خدمات مصرفي بر پايه سال 1395 معادل 
33.1 درصد اس��ت.گفتني اس��ت، نرخ اجاره بها طي 
ماه هاي اخير هم با افزايش قيمت مس��كن رشد كرده 
است، اما اين به گفته كارشناسان اين رشد مانند رشد 
70 تا 80 درصدي بازار خريد و فروش نبوده و حداكثر 

رشد 50 درصد بوده است.
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تعادل|  گروه تجارت|
آيا ايجاد كانال مالي ميان ايران و اروپا مي تواند بازگشت 
ارز صادراتي به چرخه اقتصاد كش��ور را تضمين كند؟ 
فعالان اقتصادي در پاسخ به اين پرسش مي گويند كه 
اين كانال مالي، حكم نوعي پيمان پولي دو جانبه ميان 
ايران و اروپا خواهد بود كه در غياب احتمالي كانالهاي 
مالي كنوني، مي تواند تداوم ورود ارز به اقتصاد ايران را 
تضمين كند؛ يعني اين امكان را براي صادركنندگان 
اروپاي��ي و ايراني فراهم خواهد كرد ك��ه ارز حاصل از 
صادرات خ��ود را دريافت كنند. اما ب��ا اين حال، هنوز 
ابهاماتي در مورد راه اندازي اين كانال جديد وجود دارد 
كه »تعادل« در گفت وگو با فعالان اقتصادي به شناسايي 

آنها پرداخته است. 

  كانال ارزي و چند ابهام
در كمتر از دو هفته آينده، قرار است كانال مالي جديدي 
براي حفظ روابط مالي ميان صادركنندگان اروپايي و 
ايراني باز شود. جزييات فعاليت كانال مالي اتحاديه اروپا 
براي انجام تجارت ميان ايران و اين اتحاديه، در نشست 
هفته گذشته در بروكسل مورد بررسي و تبادل نظر قرار 
گرفت. ايجاد كانال مالي اما بر اين درك مشترك مبتني 
است كه شركت ها و فعالان اقتصادي ايراني و اروپايي 
با وجود خروج يكجانبه ايالات متحده امريكا از برجام 
تمايل به برقراري و تداوم روابط تجاري با يكديگر دارند. 
در اين راس��تا به منظور رفع مشكلات مربوط به انجام 
پرداخت هاي مالي، ايجاد كانال مالي اروپا در دستور كار 
طرفين قرار گرفته است. كانال مزبور اين امكان را براي 
صادركنندگان اروپايي و ايراني فراهم خواهد كرد كه ارز 
حاصل از صادرات خود را دريافت كنند. اگر چه اين ابهام 
همچنان وجود دارد كه كدام ارز مبناي مراوده ميان تجار 
ايران و اروپا قرار خواهد گرفت. از ديگر س��و، اظهارنظر 
مقامات سياسي و اقتصادي كشورهاي عضو اتحاديه اروپا 
نشان مي دهد اين اتحاديه، پس از خروج امريكا از برجام، 
خود را مصمم به حمايت سياس��ي، اقتصادي و مالي از 
ايران مي داند. ساز وكار ارزي كه قرار است براي تسهيل 
مبادلات مالي ميان ايران و اتحاديه اروپا راه اندازي شود 
نيز براساس همين تصميم به مرحله اجرا خواهد رسيد. 
اين اما در حالي اس��ت كه ايجاد اين كانال مالي جديد، 
با وجود مزيت هاي فراوان، ابهاماتي هم به همراه دارد. 
بسياري از فعالان اقتصادي در ايران با وجود نياز مبرم 
به تداوم و حفظ مراودات مال��ي خود با طرف اروپايي، 
اطلاعات دقيق��ي در مورد چگونگي كاركرد اين كانال 
ندارند. ابهاماتي در مورد برقراري اين كانال مالي وجود 
دارد، نخست اينكه هنوز روشن نيست آيا كانال ارزي و 
ساز و كار پرداختي كه اروپا از آن رونمايي خواهد كرد، 
صرفا براي مب��ادلات مالي در زمينه غ��ذا و دارو مورد 
اس��تفاده قرار مي گيرد يا به صنعت و ماشين آلات هم 
اختصاص دارد؟ دوم اينكه آيا راه اندازي چنين كانالي 

حركت در مس��ير نفت در برابر غذا و دارو است يا اينكه 
اتحاديه اروپا قصد دارد از اي��ن طريق بر تعهد خود در 
قبال پايبندي ايران به برجام تأكيد كند؟ علاوه بر اينها، 
آيا اين س��از و كار مالي، صادرات غيرنفتي ايران را نيز 
شامل مي ش��ود يا شركت هاي »چيني، روسي و حتي 
تركيه اي« هم مشمول استفاده از آن خواهند شد يا خير؟ 
به گفته فعالان اقتصادي، پرسش ها و ابهاماتي ا از اين 
دست، در مورد ايجاد و نحوه عملكرد كانال مالي جديد 
براي صادركنندگان اروپايي و ايراني مطرح است و اين 
در حالي است كه اروپايي ها تا امروز پاسخ مستقيمي به 

اين پرسش ها نداده اند. 

  نظر فعالان اقتصادي درباره كانال اروپايي 
چيست ؟

رييس سابق اتاق بازرگاني ايران در گفت وگو با »تعادل« 
در مورد ايجاد كانال مالي جديد اتحاديه اروپا براي حفظ 
مراودات تجاري ب��ا ايران مي گويد: با توجه به خروج يك 
جانب��ه امريكا از برجام و بازگش��ت تحريم ها عليه ايران، 
اين اقدام روشي موثر به شمار مي آيد كه مي تواند مراوده 
تجاري با اروپا را به ش��دت تس��هيل كند. محسن جلال 
پ��ور مي افزايد: با توجه به اعمال مرحله دوم تحريم ها كه 
كوبنده تر از مرحله اول آن نيز خواهد بود، ممكن اس��ت 
س��اختار كانال ارزي اروپايي دچار مشكل شود؛ چرا كه 
ايجاد اين كانال بدون حضور بانك ها امكان پذير نيست و 
بانك-ها نيز مشمول تحريم هاي امريكا عليه ايران هستند. 
به گفته ج��لال پور، براي راه ان��دازي كانال مالي ايران 
و اروپا، بانك هاي اروپايي باي��د در ارتباط با بانك هاي 
ايراني شبكه اي به وجود بياورند تا نقل و انتقالات ارز در 
اين شبكه صورت بگيرد. در صورتي كه ايجاد اين كانال 
ارزي ناقض تحريم ها شود، بانك هاي اروپايي از ايجاد اين 
خطوط اعتباري سرباز خواهند زد؛ چراكه اين بانك ها 
با ساير كشورها نيز مراوده دارند و ترجيح مي دهند كه 
مشمول مجازات  هاي امريكا نشوند. علاوه بر اين، اگرچه 
ايجاد پيمان هاي پولي دوجانبه، به معناي اين است كه 
هم »ريال« در كش��ورهاي اروپايي مورد پذيرش واقع 
شود و هم »يورو« در ايران، اما به گفته جلال پور، »ريال« 
براي بانك هاي اروپايي جايگاهي ندارد و در صورت ايجاد 
كانال ارزي، مراودات بر پايه »يورو« خواهد بود. همانطور 
كه در حال حاضر نيز مراودات تجاري بر پايه اين ارز انجام 
مي گيرد. در واقع، رييس سابق اتاق ايران بر اين باور است 
كه ايجاد كانال ارزي ميان ايران و اروپا اساسا به دنبال 
ايجاد مسيري براي بازگشت ارزي مي گردد كه خارج از 

مجموعه تحريم هاي امريكا عليه ايران باشد. 
با اين همه، اين موضوع كه بانك هاي اروپايي در واكنش 
به تحريم ها عليه ايران، بر سر دوراهي اينكه با ايران وارد 
مبادلات مالي شوند يا خير، قرار دارند. البته تجربه قطع 
ارتباط بانك چيني»كونلون« در پي بازگشت تحريم ها 
عليه ايران بر اين مدعي صح��ه مي گذارد. نظام مافي، 

رييس اتاق ايران و سويس هم در اين مورد، به موضوع 
مشابهي اش��اره مي كند و مي گويد: نكته جالب توجه 
و البته تعجب برانگيز اخير حركت  دولت چين درباره 
مساله نفت و در نهايت قطع همكاري بانك »كونلون« با 
ايران بود چراكه كمتر فعال اقتصادي فكر مي كرد چين 
در جايگاه اول در ش��دت عمل به خ��رج دادن در مورد 
تحريم ها بايس��تد. اكنون بايد ديد واكنش  كشورهاي 

مختلف در ادامه نسبت به اقتصاد ايران چگونه است.
از آن س��و، عضو كميته ارزي اتاق ايران نيز با اش��اره به 
ابهامات كانال مالي ايران- اروپا معتقد است كه بايد ديد 
آيا شركت هاي اروپايي نيز از اين سيستم تسويه استقبال 
خواهند كرد يا خير. محمد لاهوتي مي گويد: در مورد 
شكل گيري پيمان پولي دوجانبه در قالب كانال مالي 
ايران و اروپا بايد به اين نكته اشاره كرد كه پيمان پولي 
دوجانبه، تعريفي متفاوت از شرايط امروز ما با اتحاديه 
اروپا دارد؛ طبيعتا از اين طريق ايجاد اين كانال ارزي بايد 
»ريال« در كشورهاي اروپايي و »يورو« در ايران مورد 
پذيرش باشد. اما بعيد مي دانم كه واردكننده ايراني قادر 

باشد با »ريال« از يك شركت اروپايي خريد كالا كند.
از سوي ديگر، اما رييس كميسيون بازار پول و سرمايه 
اتاق ايران بر اين باور است كه ايجاد كانال ارزي ميان ايران 
و اروپا عمدتا راهي براي مراوده بانكي با اروپاست تا بتوان 
ارز حاصل از فروش محصولات نفتي را به كشور بازگرداند 

يا اينكه ارز مورد نياز براي وارداتي اقلامي مانند دارو را به 
اروپا انتقال داد. كوروش پرويزيان در گفت وگوي خود با 
»تعادل« اين موضوع را نيز يادآور مي شود كه در گذشته 
نيز بحث ايجاد بانك مشترك ميان ايران و اتحاديه اروپا 
مطرح ش��ده بود تا بتوان از طريق بانك مش��ترك، ارز 
مورد نياز را انتقال داد كه بعدها اين موضوع منتفي شد. 
پرويزيان ادامه مي دهد: ايجاد كانال مش��ترك ارزي با 
اتحاديه اروپا پاسخگوي نياز مراوده ارزي براي تجارت 
خارجي كشور نيست؛ چراكه حجم تجارت ايران با اروپا 
بس��يار كمتر از حجم تجارت ايران با ساير كشورهاي 
آسيايي همچون چين يا كشورهاي همسايه است. به 
همين دليل ضروري اس��ت تا كاناله��اي ديگري نيز با 

كشورهايي به غير از اتحاديه اروپا ايجاد شود.

  در انتظار جزييات بيشتر
ايجاد كانالي براي تس��هيل مراوده مي��ان ايران و اروپا 
در ش��رايط مقابله با تحريم و به نوع��ي خنثي كردن 
تحريم ها، موضوعي اس��ت كه اروپايي ها به شدت بعد 
از خروج امريكا از برجام ب��ر روي آن تاكيد كرده اند اما 
هنوز توضيحي در خصوص اينكه س��از و كار عملياتي 
اين كانال به چه صورت خواهد بود، داده نش��ده است. 
از ديگر س��و، رييس كل بانك مرك��زي از دريافت ارز 
حاصل از صادرات از سوي صادركنندگان در اين كانال 

مالي خبر داده، اما توضيحات او در اين زمينه نيز بسيار 
مبهم بوده است. با اين همه، آنچه كه از فحواي سخنان 
او بر مي آيد اين است كه فعلا در خصوص صادرات قرار 
اس��ت كانالي ايجاد ش��ود كه وجوه كالاهاي صادراتي 
ايراني كه ممكن است در تحريم با مشكل مواجه شود، 
از طريق آن به صادركنندگان پرداخت ش��ود. از ديگر 
سو، تسويه ارزي با صادركنندگان احتمالا مي تواند از 
طريق بانكي صورت گيرد كه با سيس��تم پولي امريكا، 
مراوده اي نداشته باشد و شركت هاي اروپايي نيز بتوانند 
با آن معامله كنند. نكته حائز اهميت اما اين اس��ت كه 
ش��ركت هاي اروپايي به چه ميزان از اين روش و كانال 
اس��تقبال مي كنند؛ موضوع مهمي كه در حال حاضر 
قضاوت در مورد آن سخت است. علت اصلي اين موضوع 
هم آن است كه مشخص نيست بانك هاي اروپايي، به 
ويژه در مورد واردكنندگان اروپايي كه به نوعي خريدار 
كالاهاي ايراني به ش��مار مي روند، آيا خطوط اعتباري 
 اختصاص مي دهن��د يا خير. اف��زون بر اي��ن، به نظر 
مي رسد بازرگانان ايراني بايد بپذيرند كه از اين امكانات 
استفاده كنند. خريداران كالاهاي ايراني در اروپا، تنها 
با صادركنندگان ايراني كار نكرده و با كشورهاي ديگر 
هم مراوده دارند، چراكه اگر شرايط براي خريد كالا 
از ايران مناسب نباشد، جايگزيني براي طرف ايراني 

پيدا خواهند كرد.

وزير صنعت،  معدن و تجارت در اولين ديدار با كاركنان 
وزارت صنع��ت، مهم تري��ن اولويت هاي اي��ام آتي اين 
وزارتخانه را مباحث تنظيم بازار و تامين مايحتاج عمومي 
اعلام كرد و گفت: با تلاش ه��اي صورت گرفته، ذخاير 
اس��تراتژيك كشور در وضعيت بس��يارخوبي قراردارد. 
رضا رحماني با برش��مردن اولويت ه��اي كاري و برنامه 
كوتاه مدت خود تا پايان سال گفت: برنامه هاي ميان مدت 
و بلندمدتي كه از قبل در وزارت صنعت وجود داشت را 
اصلاح و تكميل كرديم و براي روز هاي آتي نيز برنامه هاي 
اجرايي مدوني درنظر گرفته ايم. به گزارش شاتا، او با اشاره 
به ضرورت توجه به بخش توليد افزود: حفظ وضع موجود، 
اشتغالزايي صنعتي به ويژه توليدات حساس و ضروري و 
كالاهايي كه در زنجيره توليد قرار دارند و نيز تامين مواد 
اوليه و ملزومات تولي��د از اولويت هاي وزارت صنعت در 

اين دوره است.
رحماني همچنين توس��عه بخ��ش مع��دن را از ديگر 
برنامه هاي وزارت صنعت برشمرد و افزود: در حوزه معدن 
نيز اولويت هايي داريم و اينكه از نعمات خدادادي در اين 
بخش بيشتراستفاده كنيم و از ذخاير معدني بهره ببريم. 
رحماني صادرات را موتور و پيشران اقتصاد كشور عنوان 
كرد و افزود: در حوزه صادرات با تنظيم ساز و كار مربوطه 
مي تواني��م از موقعيت پيش آمده براي رش��د صادرات 
اس��تفاده كنيم. او بر لزوم ارتباط با تش��كل هاي حوزه 
صنعت،  معدن و تجارت تاكيد كرد و يادآور شد: ارتباط با 
تشكل ها در حوزه صمت و اتاق اصناف، تعاون و بازرگاني 
و خانه هاي صنعت، معدن و تجارت و.. بسيار ضروري است 
و مشورت با ذينفعان و فعالان اقتصادي يكي از پايه هاي 
اساس��ي در تصميم گيري هاي وزارت صنعت، معدن و 

تجارت به شمار مي رود.

وزير صنعت، معدن وتجارت در ادامه افزود: با همفكري 
بخش خصوصي تصميمات بهينه اتخاذ و در مرحله اجرا 
همه با هم همكاري خواهيم داشت. رحماني ادامه داد: 
ظرفيت هاي خوب و خدادادي بسياري در كشور داريم 
و اگر همه پاي كار باشند، با وجود قدرت مردمي و ساير 
تشكل هاي بخش خصوصي كه اخيرا براي همكاري و 
همفكري اعلام آمادگي كرده اند توليد و اقتصاد كشور را 
رشد مي دهيم. وزير صنعت، معدن و تجارت با تاكيد بر 
رشد و توسعه استارت آپ ها و صنايع دانش بنيان افزود: 
فرصت ها و ظرفيت هاي خوبي در سال هاي قبل در بخش 
توليد كش��ور ايجاد ش��ده كه بايد فعال شوند. رحماني 
تصريح كرد: نسل چهارم صنعت بر دوش جوانان است و 
بايد از توانمندي آنها استفاده شود زيرا اين نسل موجب 

ايجاد واحده��اي صنعتي جديد و قابل رقابت در عرصه 
جهاني هس��تند و نتيجه اين اتفاق سروسامان گرفتن 
وضعيت توليد و تجارت، رونق توليد، اشغال و راحتي مردم 

در تامين مايحتاج است.
اوتاكيد كرد: سعي مي كنيم دغدغه مردم را كم كنيم و 
از خدا و همه مردم مدد مي جوييم چرا كه فعالان بخش 
توليد با بيش از 80 هزارواحد توليدي، 3 ميليون واحد 
صنفي و تعاوني هاي مصرف و تولي��د و 10 هزار معدن 
ظرفيت هاي بي نظيري در اختيار ما گذاشته اند. رحماني 
در ادامه تصريح كرد: يقينا يكي از آسيب ها تغيير پي در پي 
رويه ها و مقررات بوده و اعتقاد دارم با كار كارشناس��ي و 
مشورت با بخش خصوصي مي توان اشتباهات را كمتر 

كرد و بر عدم تغيير پي در پي رويه ها اصرار دارم.

رييس خانه صنعت، معدن و تجارت به مش��كلات 
اساس��ي موجود در س��ه بخش صنعتي، معدني و 
تجاري كشور اشاره و از وزير جديد درخواست كرد 
تا توجه به تشكل ها و بخش خصوصي افزايش يابد. 
عبدالوهاب س��هل آبادي در مورد مطالبات بخش 
صنعت، معدن وتجارت با توج��ه به تغيير و تحول 
صورت گرفته در سطح كلان اين وزارتخانه، گفت: 
در ح��ال حاضر جامعه صنعت��ي، معدني و تجاري 
كشور نيازمند خرد جمعي است و اين مساله جز با 
تعامل بخش خصوصي و دولت ميس��ر نخواهد شد 
و اميدوار هس��تيم كه با تغيي��ر و تحولات صورت 
گرفته در وزارت صنعت، معدن و تجارت، توجه به 
تشكل ها و بخش خصوصي افزايش يابد و مشكلات 
موجود رفع ش��ود. به گزارش ايس��نا، او ادامه داد: 
يكي از مهم ترين مش��كلات بخش صنعت، مسائل 
بانكي و معوقات توليدكنندگان است كه طي چند 
سال گذشته به دلايلي از جمله ركود، تورم، تحريم 
و مس��اله هدفمندس��ازي يارانه ها افزايش يافته و 
واحدهاي توليدي را با مشكلات عديده اي از جمله 
كمبود نقدينگي روبرو كرده است. بنابراين از دولت 
درخواست داريم تا براي معوقات بانكي واحدهاي 
تولي��دي چاره انديش��ي كرده و حداق��ل به مدت 
زماني دو س��ال به آنها جهت پرداخت اين معوقات 

تنفس بدهد.
رييس خانه صنع��ت، معدن و تجارت ايران با اش��اره 
به اينك��ه در حوزه مع��دن، فرس��ودگي تجهيزات و 
ماش��ين آلات مهم ترين مش��كل معدن كاران است، 
گفت: متاسفانه معادن از نظر ماشين آلات و تجهيزات 
با مش��كلات بس��يار زيادي روبه رو هس��تند و بايد با 

ماشين آلاتي فرس��وده كه مربوط به 1۹۷0 ميلادي 
است، فعاليت كنند. علاوه بر اين در حال حاضر با توجه 
به افزاي��ش قيمت نرخ ارز، ماش��ين آلات و تجهيزات 
معدني بسيار گران شده است و دولت بايد جهت تهيه 
ابزار مورد نياز معدنكاران چاره انديشي كند. سهل آبادي 
افزود: متاسفانه معادن در س��اليان گذشته كمترين 
تسهيلات بانكي را دريافت كردند و علاوه بر اين محل 
معدن مشمول وثيقه نمي ش��ود. مشكل ديگري كه 
معدن كاران با آن روبرو هس��تند، مساله قراردادهاي 
يك طرفه اس��ت و اگر طبق قرارداد مكلف به برداشت 
1000 تني باشند، بايد به تعهد خود عمل كنند و اگر 
مشكلي پيش پاي آنها قرار گرفته باشد، مورد توجه واقع 
نمي شود. اوهمچنين به مش��كلات موجود در بخش 
تجارت اش��اره و اظهار كرد: يكي از مشكلات اساسي 
بخش بازرگاني در كشور مربوط به صادركنندگان است 
و فعالان اقتصادي به راحتي نمي توانند با طرف خارجي 
قرارداد منعقد كنند، علاوه بر اين مسائل بانكي و گمركي 
نيز تجار را آزار مي دهد و وزارت صنعت، معدن و تجارت 
بايد با تشكيل اتاق فكر بين بخش خصوصي و دولتي، 

درصدد حل اين مسائل برآيد.
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افزايش نرخ ارز موجب رونق 
صادرات معدني شد

رييس خانه معدن گفت: هم اكنون نرخ ارز در حال 
شكل گيري اس��ت و اگر به 10 هزار تومان برسد، 
نگران��ي بابت خروج ارز از كش��ور و توليد نداريم. 
محمدرضا بهرامن گفت: بخش��نامه هاي متعدد 
ارزي در ش��ش ماه گذشته و تغييرات شديد نرخ 
ارز، مش��كلاتي را براي توليد ايجاد كرد به نحوي 
كه نتوانس��تيم در بخش معدن و صنايع معدني، 
ماشين آلات مورد نياز خود را وارد كنيم. او با اشاره 
به دغدغه دولت ب��راي خروج ارز، افزود: به همين 
دليل دول��ت محدوديت هايي را اعمال كرد؛ اما از 
سوي ديگر افزايش نرخ ارز منجر به رونق صادرات 
سيمان و فولاد و برخي ديگر از محصولات معدني 
ش��د.  رييس خانه معدن با بيان اينكه در يك بازه 
زماني شش ماهه كسب و كار در ايران دچار مشكل 
شد، گفت: در حال حاضر بخش عمده اي از مسائل 
حل شده است. به اين معنا كه ٤٥ روز است اوضاع 
ارزي بهتر شده و نرخ ارز به رقم واقعي خود نزديك 
مي ش��ود. او ادامه داد: هم اكنون ن��رخ ارز در حال 
شكل گيري اس��ت و اگر به 10 هزار تومان برسد، 
نگراني بابت خروج ارز از كشور و توليد نداريم. اما 
بايد حفظ كيفيت را هم در دستور كار قرار دهيم. 
اكنون شاهد رش��د صادرات هستيم. چراكه اگر 
مس و ف��ولاد را كنار بگذاري��م، محصولاتي مثل 
گچ و سيمان روي دست ما باقي مي ماند. بهرامن 
گف��ت: توليد اين محصولات تا پي��ش از افزايش 
نرخ ارز توجيه اقتصادي نداشت در حالي كه نرخ 
ارز فرمايشي كنترل مي ش��د؛ اما اكنون كه نرخ 
منطقي شده وضعيت بهتر است و صادرات رونق 

گرفته است. 
از آن سو، رييس كميسيون معدن اتاق بازرگاني 
ايران اظهار كرد كه سهم واقعي محصولات معدني 
در توليد ناخالص ملي بين ۲0 تا 30 درصد است. 
نشس��ت خبري هيات مديره خان��ه معدن ايران 
با محوريت چهاردهمين نمايش��گاه بين المللي 
معدن و صنايع معدني با حضور رييس خانه معدن 
ايران، رييس كميس��يون معدن ات��اق بازرگاني 
ايران و يكي از اعض��اي هيات مديره خانه معدن 
برگزار شد. در اين نشست بهرام شكوري، رييس 
كميسيون معدن اتاق بازرگاني ايران، از آمارهاي 
رسمي مبني بر سهم كمتر از يك درصدي معدن 
در توليد ناخالص ملي خبر داد و علت آن را محاسبه 
نشدن سهم محصولات معدني در صنايع پايين 
دستي عنوان كرد. اين در حالي است كه به گفته 
وي سهم واقعي معدن در توليد ناخالص ملي ۲0 
تا 30 درصد است. اوادامه داد: منابع معدني به كار 
رفته در خودرو و ساختمان سازي به ترتيب ۵0 و 
۹0 درصد است كه بايد در محاسبه توليد ناخالص 
ملي در نظر گرفته شود. ش��كوري با بيان اينكه 
واقعي ش��دن سهم معدن در توليد ناخالص ملي 
باعث حمايت بيشتر از اين بخش مي شود، اظهار 
كرد: بانك مركزي در محاسبه توليد ناخالص ملي 
فقط فولاد را در نظر مي گيرد، اما اخيرا از س��وي 
خانه معدن درخواس��ت ش��ده كه سهم هر ماده 
معدني جداگانه در نظر گرفته شود. او همچنين 
تاكيد كرد كه بخش معدن و به ويژه صنايع كوچك 
در اين بخ��ش مي تواند براي جذب نقديندگي و 
سرمايه هاي س��رگردان در كشور مورد استفاده 
قرار گرفته و اشتغال ايجاد كند. رييس كميسيون 
معدن اتاق بازرگاني ايران با اشاره به اينكه ميزان 
كل س��رمايه گذاري در بخش مع��دن و صنايع 
معدني تاكن��ون حدود ۵0 ميليارد دلار اس��ت، 
تصريح كرد: بايد فعاليت هاي اقتصادي را سودآور 
كنيم تا مردم مجاب شوند به جاي خريد ارز و سكه 

در بخش توليد سرمايه گذاري كنند.

فارس| رييس اتاق مشترك ايران و عمان با تاكيد 
بر اينك��ه هيچ مش��كلي براي حس��اب هاي بانكي 
ايراني��ان مقيم عمان به وجود نيامده اس��ت، گفت: 
پيش بيني مي شود حجم مبادلات تجاري دو كشور 
تا پايان امس��ال به يك ميليارد دلار برسد. محسن 
ضراب��ي با بيان اينكه حجم مب��ادلات تجاري ايران 
و عمان افزايش چش��مگيري يافته است، گفت: در 
سال 13۹۲ حجم مبادلات تجاري ايران و عمان به 
صورت مس��تقيم ۲۲1 ميلي��ون دلار بوده در حالي 
كه حجم مبادلات تجاري بين دو كش��ور به صورت 
مستقيم در سال 13۹6 به ۵۹۷ ميليون دلار رسيد. 

رييس اتاق مشترك ايران و عمان افزود: تا به امروز 
برخ��ي از كالاهاي صادرات��ي ايران مانن��د ميوه و 
س��بزيجات در ابتدا به بندر شارجه صادر و سپس از 
طريق اين بندر به عمان صادر مي شود و به عبارتي 
اين حجم از صادرات در گمرك جمهوري اس��لامي 
ايران به نام عمان ثبت نش��ده است كه با راه اندازي 
بندر سويق امكان صادرات مستقيم اين نوع كالاها 
به عمان فراهم شده اس��ت. ضرابي اظهار داشت: از 
۵۹۷ ميليون دلار روابط تجاري دو كش��ور ايران و 
عمان در سال گذشته رقم ۵۲0 ميليون دلار مربوط 
ب��ه صادرات به اين كش��ور و رق��م ۷۷ ميليون دلار 

مربوط به واردات به ايران بوده است. او با بيان اينكه 
حجم مبادلات تجاري مستقيم بين دو كشور در 6 
ماهه ابتداي امسال به رقم ۷63 ميليون دلار رسيده 
است، گفت: دليل افزايش قابل توجه حجم مبادلات 
تجاري بين دو كش��ور ايجاد زيرساخت هاي لازم از 
جمله ايجاد خط مستقيم كشتيراني، برقراري روابط 
بانكي، صدور ويزاي فرودگاهي و ثبت آسان شركت 

در عمان بوده است. 
ضرابي با اشاره به راه اندازي خط مستقيم كشتيراني 
بين دو بندر خرمشهر - صحار در اواخر سال گذشته، 
گفت: در سال هاي گذشته فقط يك خط كشتيراني 

بين بندرعباس - صحار وجود داش��ت كه با افزودن 
يك خط ديگر و نيز امكان صدور ويزاي فرودگاهي 
در عمان، روند تجارت دو كش��ور اي��ران و عمان در 
سال جاري رشد قابل ملاحظه اي يافته است. او ادامه 
داد: حجم صادرات ايران به عمان در 6 ماهه ابتداي 
امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۵۷ درصد 

رشد داشته است. 
در 6 ماهه ابتداي امس��ال ميزان ص��ادرات ايران به 
عم��ان 444 ميليون دلار و در مدت مش��ابه س��ال 

گذشته ۲۹1 ميليون دلار بوده است. 
او اف��زود: همچنين مي��زان واردات كالا از عمان به 

ايران در 6 ماهه اول س��ال گذشته 8۷ ميليون دلار 
ب��وده كه اين رقم در 6 ماهه ابتداي امس��ال به عدد 
318 ميليون دلار رس��يده كه ۲64 درصد رش��د را 
نشان مي دهد. رييس اتاق مش��ترك ايران و عمان 
گفت: تا امروز مشكل خاصي در خصوص حساب هاي 
بانكي ايراني هاي مقيم عمان كه داراي ش��ركت در 
آن كش��ور هس��تند و قوانين حاكم از جمله ضوابط 
پولش��ويي را رعايت كرده اند وجود نداش��ته است. 
ضرابي حجم مبادلات تجاري مستقيم بين دو كشور 
را ب��ا توجه به روند صادرات در س��ال جاري تا پايان 

سال يك ميليارد دلار پيش بيني كرد.

خبر

 مطالبه واگذاري 
شركت هاي دولتي

ايسنا| عضو سابق هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
ايران معتقد است كه يكي از مهم ترين اولويت هاي 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت در دوره جديد 
فعاليت ها بايد خصوصي سازي و واگذاري شركت هاي 
دولتي باشد. سيد كاظم دوست حسيني اظهار كرد: 
ش��رايط اقتصادي به ويژه در ح��وزه صنعت، معدن 
و تجارت به دليل ركودي ك��ه در توليد وجود دارد، 
اوضاع مناسبي نيست. اميدواريم وزير جديد با توجه به 
سابقه عضويت در كميسيون صنايع مجلس، بتواند در 
حوزه صنعت، معدن و تجارت قدم هاي موثري بردارد. 
برنامه هايي كه رحماني در مجلس اعلام كرده است 
اگر اجرايي شوند، حداقل نسبت به دوره قبلي موفق تر 
عمل خواهد كرد چرا كه كمابيش برنامه هاي مثبتي 

هستند كه مي توانند موثر واقع شوند.
او ادامه داد: اولويت در حوزه صنعت، معدن و تجارت، 
توجه ويژه به توليد است چرا كه بخشي از مشكلات 
اقتصادي كشور به معضلات اين حوزه بر مي گردد. 
در توليد و تامين مالي هنوز معتقديم كه بخش��ي 
از مش��كلات اين بخش تامين مالي اس��ت. در حال 
حاضر كش��ور توان توليد بس��ياري از كالاهايي كه 
وارد مي ش��وند را دارد لذا اولويت اين است كه توجه 
ويژه به ليس��ت واردات صورت گيرد و به حوزه هايي 
همچون صنايع كوچك و متوسط، مراكز دانشگاهي، 
تحقيقاتي و هر جايي ك��ه فكر مي كنند اين كالاها 
قابل توليد در داخل هست، ابلاغ كنند تا توليد داخل 
صورت گيرد و از مصرف ارزي براي واردات جلوگيري 
شود. اين عضو سابق هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
ايران اظهار كرد: البته در حوزه تامين مالي نيز دغدغه 
براي توليدكنندگان وجود دارد. اما يك راهكارش اين 
است كه اوراق مشاركت و اوراق بدهي ها را فعال كنيم. 
به عبارتي در صنايع و توليداتي كه پر بازده هستند، 
منابعشان از مردم بطور مستقيم با ضمانت وزارتخانه 

يا دستگاه هاي ديگر تامين شود.



كوتاه از دنياي انرژي 15 انرژي

ديروز 1 ميليون بشكه نفت خام در بورس انرژي عرضه و 280 هزار بشكه از آن فروش رفت

مدير امور بين الملل شركت ملي نفت: براي حمايت از بورس در فرآيند فروش انعطاف نشان داديم

8 خريدار تاريخي نفت 

گروه انرژي| نادي صبوري |
راس س�اعت 14 روز گذش�ته در حالي كه من 
و 2خبرنگار ديگر در لابي س�اختمان شركت 
بورس انرژي منتظر روي�داد پرهيجان عرضه 
نف�ت در ب�ورس بودي�م و با نگهبان ها بر س�ر 
صدور مجوز ورودمان به داخل ساختمان چانه 
مي زديم، سفارش محموله 1 ميليون بشكه اي 
از نفت سبك ايران كه نفتي مرغوب محسوب 
مي شود با قيمت پايه 79.15 دلار در هر بشكه 
به صورت آنلاين ثبت شد، با پيشنهاد از سوي 
خري�داران روبه رو ش�د و در نهاي�ت با قيمت 
74.85 دلار در هر بشكه در 8 محموله 35هزار 
بشكه اي به فروش رفت. براي خبرنگاران نفتي 
كه عادت به رفتن به دل پروژه ها در قالب عيني 
دارند، هضم اينكه نخس�تين عرضه نفت خام 
ايران در تمام مراحل مجازي بوده و چيز عيني 
براي ثبت وجود ندارد دش�وار اس�ت. چيزي 
كه نش�ان مي دهد ما نيز مانن�د ديگر بخش ها 
با پديده اي تازه و كمتر ش�ناخته ش�ده روبرو 
هستيم. در نهايت اما اظهارات سعيد خوشرو  
مدير امور بين الملل ش�ركت مل�ي نفت ايران 
هن�گام خروج از س�اختمان ب�ورس انرژي به 
عنوان تنها بخش فيزيك�ي از ماجراي عرضه 
نفت خام توانست هضم ماجرا را ساده تر كند. 
گزارش پيش رو اتفاق�ات رخ داده در ديروز 6 
آبان 97 نخس�تين عرضه نفت خ�ام ايران در 

بورس انرژي را به تصوير كشيده است. 

ديروز 280 هزار بشكه نفت خام سبك ايران در بورس 
انرژي به فروش رفت. اين حجم در قالب 8 محموله 
به وزن 35 هزار بشكه و با قيمت 74 دلار و 85 سنت 
براي نخستين بار از طريق ساز و كار بورس و در رينگ 
بين الملل عرضه شد. هويت خريداران اين محموله 
طبق قانون بورس افشا نخواهد شد اما پيش تر اعلام 
شده بود كه 100 كد بورسي در اين زمينه اعطا شده 
است كه هم ايرانيان و هم خارجي ها را در بر مي گيرد. 
سعيد خوشرو مدير امور بين الملل شركت ملي نفت 
پس از پايان يافتن معامله ب��ه ميان خبرنگاراني كه 
در محل س��اختمان بورس انرژي حاضر شده بودند 
آمد و در حالي كه نش��ان مي داد فشار قابل توجهي 
را در فرآيند نخس��تين عرضه متحمل ش��ده است 
در پاس��خ به پرس��ش »تعادل« در اين خصوص كه 
قيمت 75.84 پيشنهاد كدام طرف بوده است عنوان 
كرد: »خريداران 12 دقيقه فرصت داشتند تا قيمت 
پيشنهادي خود را اعلام كنند. پس از اين 12 دقيقه 
ما به عنوان طرف خريدار حق اعلام قيمت را داشتيم. 
من قيمت 74.85 را پيشنهاد كردم كه در 8 محموله 
35 هزار بش��كه اي خريداري ش��د«. اين قيمت به 
متوسط بهاي نفت خام در چند روز اخير نزديك است. 
برنت در آخرين معاملات هفته پيش در روز جمعه در 

حدود 76 دلار در هر بشكه معامله شد. 
نفت خام ايران بالاخره در بورس عرضه شد و مهم تر 
از آن ب��ه ف��روش رفت. ظه��ر ديروز پي��ش از آنكه 
ساعت 14 كه زمان اعلامي براي عرضه نفت خام در 
بورس انرژي بود فرا برسد، سعيد خوشرو مدير امور 
بين الملل شركت ملي نفت به همراه چند كارشناس 
از اين ش��ركت وارد س��اختمان بورس انرژي شدند. 
س��اعت 14 كارگزاري عامل فروش سفارش فروش 
1ميليون بشكه نفت خام را به ثبت رساند اما تا حدود 
ساعت45: 14دقيقه در وب سايت بورس تقاضايي از 

سوي خريداران به ثبت نرسيد.  صبح ديروز و پيش از 
انجام معاملات يكي از نمايندگان بخش خصوصي كه 
خواست نامش فاش نشود به »تعادل« گفته بود كه 
آنها تمايل بيشتري بر شركت در معاملات آتي نفت 
خام دارند چرا كه بخش خصوصي را براي مشاركت 

در اين سبك از معامله قوي و با پشتوانه نمي دانند.
اما پيش از آنكه س��اعت 15 كه در واقع پايان مهلت 
اوليه بود به پايان برسد، 8 س��فارش كه يكي از آنها 
سفارشي براي 105 هزار بشكه )3 محموله تجميع 
شده 35 هزار بشكه اي( بود از طرف خريداران نفت 
خام ثبت ش��د. در حالي كه قيمت پايه اين عرضه از 
سوي شركت ملي نفت ايران 79.15 دلار در هر بشكه 
اعلام ش��ده بود اين 8 سفارش به ترتيب قيمت هاي 
 ،»66.37« ،»65.55« ،» 62.40« ،» 61.85«
»66.55«، »67.25«، »68.65«، »69.15 « و 
»69.82« دلار در هر بش��كه را شامل مي شد. پس 
از دقايقي مش��خص ش��د كه 8 محمول��ه با قيمت 
74.85س��نت در هر بش��كه به 8 خري��دار مختلف 

فروخته شده است. 
به اين ترتيب از 1 ميليون بشكه نفت خام عرضه شده 
در روز گذش��ته در بورس انرژي مع��ادل 280 هزار 
بش��كه فروش رفته و 720 هزار بش��كه براي عرضه 

در نوبت بعد كه ممكن است امروز باشد باقي ماند. 

  هيجان در نفت 
سعيد خوشرو مدير امور بين الملل شركت ملي نفت 
پس از پايان معاملات در هنگام خروج از ساختمان 
بورس انرژي در حالي كه مشخص بود براي عملياتي 
شدن نخستين عرضه نفت خام با اين سبك و سياق، 
انرژي زيادي را صرف كرده است صحبت هايي را براي 

چند خبرنگار حاضر مطرح كرد. 
او در توضيح فرآيندي كه به كش��ف قيمت 74.85 
س��نت در هر بش��كه منجر شده اس��ت عنوان كرد: 
»پايي��ن آمدن قيمت ه��ا انعطاف ب��راي خريداران 
اس��ت اما اطلاعيه عرضه با قيمت 79.15 س��نت 2 
هفته پيش اعلام ش��د كه 10 كوتيش��ن منتهي به 
آن بالاترين قيمت هاي پايه در 4 سال اخير را نشان 
مي داد. در ادامه قيمت ها كاهش يافتند. پايه قيمت 
اساس��ا با كاهش روبرو بوده اس��ت در نتيجه قيمت 

امروز بايد تعديل مي شد«
خوشرو در پاسخ به اين پرسش »تعادل« كه قيمت 
74.85 سنت طي چه فرآيندي و از سوي چه كسي 
انتخاب شد عنوان كرد: »قيمت هاي پيشنهادي از 61 
دلار تا 69 دلار را در بر مي گرفت. قيمت 74.85 سنت 
از سوي من اعلام شد. پايه اصلي استدلال براي اين 
قيمت نيز كاهش پايه قيمت ها نسبت به زمان انتشار 
اطلاعيه عرضه بوده است. در ادامه پس از چند دقيقه 

8 خريدار اين قيمت را پذيرفتند«
رضا پديدار رييس كميس��يون انرژي اتاق بازرگاني 
صب��ح ديروز و پيش از انجام معام��لات به »تعادل« 
گفت: »به نظر من قيمت پايه اعلام شده بايد 4 دلار 
تعديل شود. البته برخي اعتقاد دارند اين تعديل بايد 
2 دلار باش��د اما من از نظر كارشناسي عدد 4 دلار را 

مطرح مي كنم« 
 به گ��زارش »تع��ادل« در 3 هفته گذش��ته قيمت 
شاخص نفت جهاني برنت نزديك به 10 دلار سقوط 
كرده است. قيمت برنت كه 9 روز پيش هنوز در كانال 
80 دلار بود طي هفته گذشته، ابتدا با شيبي ملايم به 
79 دلار و سپس با شيبي سريع و در عرض 4 روز به 
كانال 76 دلار ريزش كرد. در اين ميان اتفاقاتي مانند 

تغييرات ارزش ارزهاي بازاره��اي نوظهور، افزايش 
هزينه استقراض، عايدي اوراق قرضه و نگراني درباره 
اقتصاد ايتاليا و افزايش ذخاير نفتي در ايالات متحده 
نيروهايي بودند كه به نزول قيمت نفت كمك كردند. 
در روز پاياني بازار در هفته گذش��ته، هر بشكه نفت 
خام درياي شمال در بازار لندن 76 دلار و 19 سنت به 
فروش رسيد. به تبع، قيمت وست تگزاس اينترمديت، 
شاخص مهم ديگر بازار نفت نيز روز جمعه 66 دلار و 

63 در هر بشكه معامله شد. 
همزمان با ادام��ه يافتن روند كاهش��ي قيمت، روز 
پنج شنبه بيانيه اي در وب سايت سازمان كشورهاي 
صادركننده نفت منتشر شدكه در آن، »اوپك  پلاس« 
نسبت به افزايش سطح ذخايرنفت خام در هفته هاي 
اخير ابراز نگراني ك��رد و از اهميت »تغيير رويه« در 
سياس��ت هاي خود صحبت به ميان آورد. اما فضاي 

بازار در نهايت كاهشي بود. 

  انعطاف براي تقويت بورس 
در حالي كه گروهي در بخش خصوصي ايران معتقد 
هستند كه با ساز و كار فعلي همچنان قدرت و توان 
ورود به اي��ن تجارت را ندارد، مدي��ر امور بين الملل 
ش��ركت ملي نفت در تكميل اظهارات خود در مورد 
رويداد ديروز عنوان كرد: »شركت نفت براي تسهيل 
ورود بخش خصوصي و اينكه اين بخش بتواند فعال 
ش��ود انعطاف خوبي نش��ان داد. م��ا در حالت كلي 
استانداردهايي براي خريداران نفت داريم، آنها بايد 
پالايشگر باشند يا قرارداد معتبر با پالايشگر داشته 
باشند، مقصد و رابطه با پالايشگر مشخص باشد تا با 
قيمت رسمي خريد كنند. در مورد بخش خصوصي 
اين محدوديت ها را برداش��تيم و گفتيم هر كس��ي 
كه بتواند 10 درصد ارزش را پرداخت كند مي تواند 
به عنوان خريدار وجود داش��ته باشد. مقصد را آزاد 
گذاشتيم، محموله هاي كوچك را هر چند به لحاظ 
عملياتي س��خت بود براي خريداران تعريف كرديم. 
نكته ديگر به عنوان تسهيل كار اين بود كه 20 درصد 

را ريالي درياف��ت مي كنيم كه مقام��ات عالي با آن 
موافقت كردند.« او در تش��ريح اين ساز و كار عنوان 
كرد: »به اين ترتيب م��ا 2 فاكتور مختلف را ابتدا در 
نظر مي گيريم. اين 2 فاكتور يكي شامل 5 كوتيشن 
منتهي به روز فروش و ديگري 5 كوتيش��ن منتهي 
به روز تحويل اس��ت. سپس نسبت اين دو فاكتور به 
يكديگر را در فروش امروز ضرب كرده و اين قيمت را 

مبناي دريافت قرار مي دهيم« 

  وعده ما جزيره خارك 
طبق اطلاعيه اي كه پيش تر منتش��ر ش��ده اس��ت 
خريداراني كه ديروز 280 هزار بشكه نفت خام ايران 
را در بورس تهيه كردند از 7 آذر تا 6 دي مي توانند با 
تصفيه كام��ل محموله هاي خود را در جزيره خارك 
دريافت كنند. آنها مجاز هستند اين محموله ها را به 

هر نقطه اي جز سرزمين هاي اشغالي صادر كنند. 
مدير امور بين الملل شركت ملي نفت ايران ديروز در 
محل شركت بورس انرژي و هنگام خروج خود از اين 
ش��ركت عنوان كرد: » ما ساده ترين حالت ممكن را 
كه امكان ندارد شركت نفت براي خريدار مستقيمي 
در نظر بگيرد در نظر گرفته ايم. براي بورس و حمايت 
از سازمان بورس و نش��ان دادن حسن نيت شركت 
نفت ما اين اقدامات را انجام داديم و اميدواريم بخش 

خصوصي تجربه مناسبي كند.«
او در پاسخ به اين پرسش »تعادل« كه آيا حجم معامله 
انجام شده در روز گذش��ته به برآورد او نزديك بود يا 
خير عنوان ك��رد: » من نمي خواهم پيش گويي كنم 
احساس من اين بود كه شركت ها براي اينكه بتوانند 
خود را با اين شرايط تطبيق بدهند و ضمانتنامه بانكي 
بگيرند زمان بيشتري لازم دارند. نمي خواهم بخش 
خصوصي را متهم كنم اما انتظار داشتم در همان چند 

دقيقه اول اين مقدار به فروش برود.«
خوشرو همچنين در خصوص وضعيت اطلاع آنها از 
هويت يا مليت خريداران عنوان كرد: »ما از خريداران 

فقط يك كد مي بينيم« 

البته گفتني اس��ت آن طور كه رض��ا پديدار رييس 
كميسيون انرژي اتاق بازرگاني به تعادل گفته است 
فرآيند راس��تي آزمايي و تايي��د متقاضيان كدهاي 
بورسي پيش از اينكه بتوانند در معامله شركت كنند 

انجام شده است. 
ديروز حج��م كلي محموله براي ف��روش 1 ميليون 
بشكه بود كه 280 هزار بشكه از آن به فروش رسيد. 
سعيد خوش��رو در مورد سرنوشت باقي اين محموله 
كه 720 هزار بش��كه اس��ت اعلام كرد: »بايد در اين 
خصوص مشورت كرده و تصميم گيري شود. ممكن 
اس��ت فردا اين عرضه ب��ا همين قيم��ت ادامه يابد. 
البته چون قيمت ها كاهنده بود اس��ت ممكن است 
شركت هاي حرفه اي براي ورود منتظر افزايشي شدن 

قيمت ها باشند« 

  اميد به تداوم
سيد علي حسيني مديرعامل بورس انرژي نيز ديروز 
با پايان يافتن نخستين دور از عرضه نفت خام، پس 
از خوش��رور صحبت هاي كوتاهي را با چند خبرنگار 
حاضر در محل اين ش��ركت مطرح كرد. او در مورد 
كليت اين رويداد عنوان كرد: »اين كاري است كه بايد 
15 الي 16 سال پيش در كشور انجام مي شد. عرضه 
امروز با حكم قانوني برنامه ششم توسعه انجام شده 
است. اين كار با سعي و تلاش همكاران ما و حمايت 
وزير نفت ش��روع ش��د و اميدواريم با تداوم عرضه ها 

بازار رونق بگيرد. «
او در مورد س��از و كاري كه بورس انرژي در خصوص 
مابقي 720 هزار بش��كه نفت خام عرضه امروز دارد 
عنوان كرد: »عرضه كنن��ده مي تواند اجازه دهد اين 
عرض��ه بماند ي��ا آن را بردارد. اگ��ر تصميم گرفتند 
بماند تا عرضه بعد با همين نرخ 74.85 سنت معامله 
كنند.« حسيني در نهايت عنوان كرد كه به نظرش با 
توجه به اينكه در ابتداي راه قرار داريم حجم به فروش 
رفته مناسب بوده است. او تاكيد كرد: »بايد ممارست 

به خرج دهيم.«

هشدار آژانس بين المللي انرژي به توليدكنندگان نفت: 

اقتصادهاي نفتي تك محصولي با ريسك هاي مالي مواجه مي شوند
ايسنا| كشورهاي نفتي بايد به متنوع سازي اقتصادشان 
بپردازند و وابستگي خود به توليد نفت را كاهش دهند در 
غير اين صورت در سال هاي آينده با ريسك هاي مالي مواجه 
خواهند ش��د. اين نتيجه گزارش اخير آژانس بين المللي 
انرژي با عنوان دورنماي اقتصادهاي توليدكننده نفت بوده 
كه در آن هش��دار داده شده اس��ت تغيير سيستم انرژي، 
اقتصاد كش��ورهاي توليدكننده نف��ت را تهديد مي كند. 
اين تهديد به اشكال گوناگون در هر بخش عرضه و تقاضا 
خود را نش��ان مي دهد. بهره وري انرژي، خودروهاي برقي 
و ساير تغييرات فناوري پرسش هايي را درباره پيك تقاضا 
برمي انگيزند. مقررات جوي نيز ممكن است مصرف را نابود 
كند. در بخش عرضه، شيل امريكا ممكن است عمده افزايش 
تقاضا را كه ممكن بود از س��وي ساير توليدكنندگان نفت 

برآورد شود، به دست بگيرد. اين عوامل تهديدهاي جدي 
را براي توليدكنندگان بزرگ نفت ايجاد مي كند و آژانس 
بين المللي انرژي در گزارش خود روي شش كشور عراق، 
نيجريه، روسيه، عربستان سعودي، امارات متحده عربي و 
ونزوئلا متمركز شده است. تمامي اين كشورها توليدكننده 
بزرگ نفت هستند و براي تامين بودجه، وابستگي بالايي به 
درآمدهاي نفتي دارند. اين وابستگي در سيكل هاي معمولي 
يك ريسك به شمار مي رود. آژانس بين المللي انرژي در اين 
گزارش خاطرنشان كرده است كه عراق پس از ريزش قيمت 
نفت در سال 2014، با افت 40 درصدي درآمد نفتي خود 
مواجه شد در حالي كه درآمد ونزوئلا 70 درصد كاهش يافت. 
نوسان شديد در درآمد هيدروكربن ممكن است وضعيت 
فاينانس اين كشورها را به شدت بي ثبات كند و اين اقتصادها 

منعطف نيستند.اين مشكل وابستگي به پول نفت در آينده 
وخامت بيش��تري پيدا خواهد كرد، زيرا خودروهاي برقي 
سرانجام رقيب جايگزيني براي نفت در بخش حمل و نقل 
عرضه خواهند كند و همزمان محدوديت هاي آلايندگي، 
تغيير الگوي مصرف از س��وخت هاي فسيلي به سوخت 
هاي پاك تر را تس��ريع خواهد كرد. اين به معناي آن است 
كه تهديدها در آينده ساختاري بوده و دوره اي نيستند. بر 
اساس سناريوي سياست هاي جديد كه در گزارش آژانس 
مطرح شده، بحران در كمين توليدكنندگان نفت، ممكن 
است در دهه 2020 حاد نشود زيرا انتظار مي رود روند رشد 
توليد شيل امريكا ثابت شود و احتمال محدوديت عرضه در 
ميان مدت، درآمدها را بالا نگه دارد. با اين حال اين امر ممكن 

است گذر انرژي را تسريع كند.
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 پافشاري روسيه 
بر توليد بالاي نفت

ايسنا| الكساندر نواك، وزير انرژي روسيه اعلام كرد 
دليلي ندارد روسيه سطح توليد نفت خود را فريز كرده 
يا كاهش دهد. نواك خاطرنشان كرد كه ريسك روبرو 
شدن بازارهاي جهاني نفت با اشباع عرضه وجود دارد. 
اوپك و متحدانش شامل روسيه در ژوئن توافق كردند 
پيمان محدوديت عرضه را تسهيل كرده و توليدشان 
را مجموعا يك ميليون بشكه در روز افزايش دهند. 
اين اقدام تحت فشار امريكا براي جلوگيري از افزايش 
بيشتر قيمت ها صورت گرفت. اما اين توليدكنندگان 
هفته گذشته اعلام كردند كه با افزايش سطح ذخاير 
جهاني، ممكن است به رويه قبلي براي كاهش توليد 
بازگردند. نواك در پاسخ به اينكه آيا نيازي به فريز توليد 
نفت در سطح فعلي يا حتي كاهش توليد آن وجود 
دارد؟ اظه��ار كرد: در حال حاضر دليلي براي چنين 
اقدامي وجود ندارد و برعكس، اكنون ريسك كمبود 
عرضه مشاهده مي شود. وي در ادامه افزود: كشورهاي 
اوپك و غيراوپك لازم است منتظر مانده و پيش از هر 
گونه تصميم براي اقدامات مشترك، ريسك هايي كه 
در نوامبر ظاهر مي شوند را مشاهده كنند. براساس 
گزارش رويترز، اوپك و متحدانش نشست بعدي خود 

را در دسامبر برگزار خواهند كرد.

عراق خواستار معافيت از 
تحريم ها عليه ايران شد

ايلنا|  مديركل شركت گاز عراق اعلام كرد كه با 
توجه به دامنه همكاري هاي گسترده بين ايران و 
عراق، تحريم هاي امريكا عليه تهران بر اين كشور 

تاثير مستقيم داشته و مشكل ساز خواهد شد.
به گزارش النش��ره، »علي عبدالكريم موسوي« 
مديركل ش��ركت گاز عراق وابس��ته ب��ه وزارت 
نفت اين كشور اعلام كرد كه عراق طولاني ترين 
مرزهاي مش��ترك با ايران را دارد و دامنه تبادل 
تجاري طرفين بسيار گس��ترده است. علاوه بر 
اين همكاري دو كشور در زمينه برق و گاز براي 
راه اندازي نيروگاه هاي گازي توسط گاز جامد به 
اعتماد طرفين و تخصيص اعتبار مالي فراوان نياز 
دارد. بنابراين تحريم هاي امريكا بطور مستقيم بر 

ما اثر منفي دارد.
موسوي گفت: »احتمالا عراق با توجه به راه اندازي 
بسياري از نيروگاه هاي برقي و دولتي توسط گاز 
ايران درخواست معافيت از تحريم هاي امريكا در 

زمينه همكاري با اين كشور را ارايه دهد«.
وي در ادامه افزود: »ما بايد از طريق دلار با ايران 
مبادله تجاري داشته باشيم كه تحريم هاي امريكا 

در اين زمينه براي ما مشكل ساز خواهد بود«.

افزايش بارندگي ها 
به نسبت پارسال

ايرنا| سال آبي 98-97 با بارندگي هاي پراكنده 
آغ��از ش��د و ارتف��اع كل ريزش ه��اي ج��وي به 
13.4ميلي متر رسيد؛ اين ميزان بارندگي نسبت 
به دوره مشابه سال آبي گذشته 55 درصد افزايش 
يافته است. آمارهاي شركت مديريت منابع آب ايران 
حاكي از اين است كه ارتفاع كل ريزش هاي جوي 
از اول مهر تا پنجم آبان ماه به بيش از 13.4 ميلي متر 
رسيده است. اين مقدار بارندگي نسبت به ميانگين 
دوره هاي مش��ابه درازمدت كه 9.9 ميلي متر بود، 
35.4 درصد افزايش و نسبت به دوره مشابه سال 
آبي گذش��ته كه 8.6 ميلي متر ب��ود 55.8 درصد 
افزايش داشته است. سال آبي از اول مهرماه شروع 
مي شود و تا پايان شهريورماه سال بعد ادامه دارد. 
در 35 روزي كه از سال آبي جاري مي گذرد، حجم 
بارش ها 22 ميليارد و 84 ميليون مترمكعب گزارش 
شده است. برخي حوضه هاي آبريز از جمله حوضه 
»خليج فارس و درياي عمان« و »مرزي شرقي« در 
مدت مشابه سال آبي گذشته هيچ گونه بارندگي 

نداشتند اما امسال شاهد بارش بودند.

نوبت دومآگهي مناقصه عمومي شماره 97/15 )يك مرحله اي( 

روابط عمومي شركت آب و فاضلاب استان ايلام 

شركت آب و فاضلاب استان ايلام در نظر دارد مقدار 12210متر لوله پلي اتيلن تكجداره مورد نياز خود را به شرح زير از طريق مناقصه عمومي خريداري نمايد. كليه توليدكنندگان و تامين كنندگان واجد شرايط مي توانند 
جهت دريافت اس�ناد مناقصه از تاريخ 97/8/5 لغايت 97/8/14 به سامانه تداركات الكترونيك دولت به آدرس: WWW.SETADIRAN.IR مراجعه نمايند. ضمنا كليه مراحل مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه 
پيش�نهادات و بازگش�ايي پاكت ها و عقد قرارداد از طريق سامانه تداركات الكترونيك دولت انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران پيشنهادات خود را شامل پاكت هاي الف- ب و ج علاوه بر ارسال از طريق سامانه 

تداركات الكترونيك دولت، به صورت فيزيكي به دفتر حراست و امور محرمانه شركت نيز ارسال نمايند. 

مقدار واحدفشار كار )بار(قطر )mm(شرح كالا رديف 

600متر6310لوله پلي اتيلن تكجدار آبرساني 1

1300متر9010لوله پلي اتيلن تكجدار آبرساني 2

8750متر11010لوله پلي اتيلن تكجدار آبرساني3

1056متر16010لوله پلي اتيلن تكجدار آبرساني4

504متر20010لوله پلي اتيلن تكجدار آبرساني5

مبلغ سپرده شركت در فرآيند ارجاع كار 322.500.000 ريال مي باشد. 
آخرين مهلت تحويل پيشنهادات 97/8/24

تاريخ بازگشايي پاكات 97/8/26
هزينه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد.

شركت آب و فاضلاب 
استان ايلام

نوبت دومآگهی فراخوان مناقصه عمومی 97/39

روابط عمومی شرکت گاز استان خوزستان

شرکت گاز استان خوزستان واقع در اهواز - ميدان شهيد بندر- ابتدای بزرگراه اهواز سربندر در نظر دارد براساس قانون برگزاری مناقصات نسبت به برگزاری مناقصه عمومی به شرح زير اقدام نمايد :
 ١- شرح مختصر خدمات : 58 کيلومتر مسير توزيع و شبکه گاز رسانی و نصب 500 انشعاب فولادی روستاهای قلعه توت، کريم آباد، رستم آباد و ... شهرستان انديکا فاز 1 

 2- محل اجرای خدمات : انديکا 
3- تاريخ و مهلت تحويل استعلام ارزيابی کيفی مناقصه گران : حداکثر 14 روز بعد از تاريخ انتشار آگهی نوبت دوم

 4- نام و نشانی مدير طرح : اهواز - مديريت مهندسی ساختمان مهندسی 
5- نحوه دريافت اسناد مناقصه : حضوری و هزينه خريد آن 150/000 ريال می باشد .

 6- محل توزيع اسناد : اهواز - ميدان شهيد بندر - شركت گاز استان خوزستان - امور پيمانها
 7- تاريخ توزيع اسناد: پس از بررسی مدارک و اسناد ارزيابی کيفی تکميل شده واصله از سوی مناقصه گران و انجام ارزيابی، اسناد مناقصه بين شرکتهای واجد شرايط توزيع خواهد شد.

 8- داشتن تجهيزات و امکانات و تخصص لازم و توانايی انجام کار مطابق استانداردهای رايج شرکت ملی گاز ايران.
 9- تحويل اسناد مناقصه به مناقصه گران منوط به تکميل پرونده ارزيابی می باشد و داشتن گواهی تعيين صلاحيت رتبه بندی معتبر مرتبط با موضوع مناقصه از معاونت برنامه ريزی و نظارت راهبردی رياست محترم جمهوری و با استانداری های 

مربوطه ) اعتبار زمان( لازم و نامه آخرين تغييرات معتبر آن شرکت بهمراه اعلام آمادگی وذکر شناسه ملی حقوقی وارائه کد پستی و تلفن تماس الزامی است.
 10- داشتن گواهی ايمنی پيمانکاران از اداره کار و امور اجتماعی الزامی است.

 11- ارائه مدارک و فرم های استعلام ارزيابی تکميل شده از سوی مناقصه گران هيچگونه حقی را جهت متقاضيان برای شرکت در مناقصه ايجاد نخواهد کرد. 
 12- کليه مناقصه گران می بايست توان تهيه تضمين معتبر شرکت در مناقصه طبق مفاد آئين نامه تضمين معاملات دولتی به شماره 123402/ت 50659  ه مصوب 29/ 9 / 94 را دارا باشند.

 13- در ارزيابی کيفی اولويت دعوت با پيمانکاران بومی می باشد.
 14- برخورداری از توانايی مالی و فنی کافی جهت اجرای قرارداد.

 15- ارائه سوابق مرتبط کاری و تجربه اجرای کارهای مشابه و برخورداری از حسن سابقه.
  ضمنا آگهی های اين شرکت در شبکه اطلاع رسانی شرکت گاز استان خوزستان  www-NIGC-KHGC.ir  و همچنين پايگاه ملی مناقصات درج شده است .

 16- لازم است شرکت کنندگان در مناقصه حداقل دارای رتبه 4 تاسيسات با 5 نفت و گاز و ظرفيت خالی جهت شرکت در مناقصه باشند در غير اينصورت از آنان دعوت بعمل نخواهد آمد.

شماره مجوز 1397.3715 يک مرحله ای –   )ارزيابی کيفی(  شركت ملي گاز                             ايران 

شركت گاز استان خوزستان

سازمان آگهي  هاي :
66124025 

چرخ توليد و صنعت با معرفي محصولات مي چرخد
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عكسروز

چهرهروز

از صداهاي ناهنجار مي ناليم نه موسيقي پاپ
مديرعامل خانه موسيقي درباره موسيقي اصيل ايراني گفت: من به عنوان مديرعامل خانه موسيقي و خواننده اي كه سال ها زحمت كشيدم 
امروز بيش از هميشه نگران هستم. ما بايد بتوانيم فضا را عوض كنيم يا نگذاريم چراغ خاموش شود. جوان هايي كه با انگيزه زحمت مي كشند 
كم نداريم اما متاسفانه ديده نمي شوند. حميدرضا نوربخش درباره موسيقي پاپ اظهار كرد: من نگفته ام با موسيقي پاپ مخالف هستم اما 
آنچه درباره اش ناله مي كنيم شنيدن صداي ناهنجار است. من اين موضوع را به آقاي ترابي مديركل دفتر موسيقي وزارت ارشاد هم بارها 
گفتم كه بايد روي مس��اله موسيقي نظارت وجود داشته باشد. او افزود: موسيقي سنتي ما دارد از دست مي رود، بايد ببينيم چرا ساز و آواز 

ايراني در حال فراموشي است؟ بايد به داد اين گوهر ارزشمند رسيد. ذائقه قابل تربيت است.

ايستگاه

جدايي »جاني دپ« از »دزدان دريايي كاراييب«
»جاني دپ« پس از بازي در پنج قسمت 
از س��ري فيلم ه��اي »دزدان دريايي 
كاراييب«، ديگر در اين مجموعه فيلم 

حضور نخواهد داشت.
به گزارش گاردين، »استوارت بيتي« 
فيلمنامه نويس سري فيلم هاي »دزدان 
دريايي كاراييب« ضمن اعلام اينكه 

دوران حضور »جاني دپ« در نقش كاپيتان اسپارو در اين مجموعه به پايان رسيده 
اس��ت، گفت: فكر مي كنم »دپ« دوران بس��يار خوبي در اين سري فيلم داشت و 
مشخصا شخصيت كاپيتان اس��پارو را از آن خود كرده و امروز اين چيزي است كه 
وي بيشتر شهرتش را از طريق آن كسب كرده است. همه بچه ها در سراسر جهان 
شخصيت او در فيلم را دوست دارند و فكر مي كنم اين موضوع براي او و همه ما بسيار 
فوق العاده است. »جاني دپ« بازيگر ۵۵ ساله هاليوودي طي پنج سال گذشته در 
پنج قسمت از مجموعه فيلم هاي »دزدان دريايي كاراييب« در نقش كاپيتان »جك 
اسپارو« براي كمپاني ديزني بازي كرده است كه آخرين آن به سال ۲۰۱۷ و فيلم 

»دزدان دريايي كاراييب: مردگان قصه نمي گويند« بازمي گردد. 
خبرا اعلام شده كمپاني ديزني قرار است نسخه اي جديد از مجموعه »دزدان دريايي 
كاراييب« را با فيلمنامه هايي از »ريت ريس« و »پل ورنيك« توليد كند. اولين قسمت 
از اين سري فيلم در سال ۲۰۰۳ با نام »دزدان دريايي كاراييب: نفرين مرواريد سياه« به 
سينما آمد و پس از موفقيتي چمشگير قسمت هاي بعدي آن»دزدان دريايي كاراييب: 
صندوقچه مرد مرده« )۲۰۰۶(، »دزدان دريايي كاراييب: پايان جهان« )۲۰۰۷(، 
»دزدان دريايي كاراييب: سوار بر امواج ناشناخته« )۲۰۱۱( و »دزدان دريايي كاراييب: 
مردگان قصه نمي گويند« )۲۰۱۷( ساخته شد و اين پنج قسمت تاكنون به فروشي 

بالغ بر ۳ ميليارد دلار در گيشه جهاني دست يافته اند.

بازارهنر

ساخت سريال سلمان فارسي در دكورهاي محمد رسول الله 

مسابقه عكس »كودكان و زلزله«

كوروش تهامي بازيگر جديد »محكومين«

قائم مقام س��يما فيلم درباره جزييات 
س��اخت پروژه »س��لمان فارسي« به 
كارگرداني داوود ميرباقري و همچنين 
س��ريال »حض��رت موس��ي )ع( « به 
كارگرداني جمال شورجه توضيحاتي 
را ارايه داد و در عين حال از ساخت ۱۲ 

سريال الف ويژه ديگر خبر داد.
علي حميدي، قائم مقام س��يما فيلم، 

درباره پروژه »س��لمان فارسي« با بيان اينكه اين 
مجموعه ال��ف ويژه در مرحله صف��ر پيش توليد 
اس��ت، توضيح داد: برآورد اين مجموعه كمابيش 
انجام شده است. لوكيش��ن ها مشخص شده اند، 
بخشي از پروژه به ساخت دكور برمي گردد، بخشي 
از كار نياز به اصلاحيه دارد و بخش��ي از پروژه نيز 
مستلزم سفري اس��ت كه سازندگان بايد پيش رو 
داشته باشند و همه لوكيشن ها مشخص شده اند 

كه كجا خواهد بود.
او با بي��ان اينكه يكي از لوكيش��ن هاي مربوط به 
سريال »سلمان فارسي« در خارج از ايران خواهد 
بود، در عين حال بخش��ي از دكور اين س��ريال را 
مربوط به دكور فيلم س��ينمايي »حضرت محمد 
)ص( « عنوان كرد كه بخشي از سريال ميرباقري 
در اي��ن دك��ور س��اخته خواهد ش��د. همچنين 
كارگاه هاي دكور و لباس هم شروع به كار كرده اند. 
حميدي در پاسخ به اين پرسش كه كدام بازيگران 
براي اين پروژه قرارداد بسته اند، توضيح داد: گپ و 

گفت با بازيگران شكل گرفته است اما 
هنوز به قطعيت نرسيده است. با توجه 
به اينكه تعداد كثيري از بازيگران در 
اين پروژه حضور خواهند داشت و قرار 
است به سه دوره تاريخي پرداخته شود 
در حال رايزني با بازيگران زيادي براي 
شخصيت هاي مختلف اين مجموعه 
هس��تيم. در واقع براي هر پرسوناژي 
چندين نفر انتخاب ش��ده اند، ام��ا هنوز بازيگران 

قطعي نشده اند.
او درباره عوامل مجموعه »س��لمان فارسي« نيز 
يادآور ش��د: تهيه كنندگي اين مجموعه بر عهده 
حس��ين طاهري اس��ت و تعداد زيادي از بهترين 
عوامل فيلم هاي سينمايي و تلويزيوني كشور در 

اين مجموعه همكاري خواهند كرد. 
قائم مقام سيما فيلم درباره پروژه حضرت موسي 
)ع( و اينك��ه در چ��ه مرحل��ه اي از توليد اس��ت، 
توضي��ح داد: اي��ن مجموع��ه در مرحل��ه برآورد 
اس��ت و حدود ۸۵ درصد از برآورد اين مجموعه 
به س��رانجام رسيده اس��ت. حضرت موسي )ع( و 
سلمان فارس��ي دو پروژه اي هستند كه همزمان 
ش��روع به كار خواهند ك��رد. از جهت فني عوامل 
مجموعه »حضرت موس��ي )ع( « فعاليت خود را 
ش��روع كردند اما نكته اي كه وجود دارد در بحث 
مالي است كه بايد قطعي تر اتفاق بيفتد و بعد وارد 

فاز توليد بشويم.

نخستين مس��ابقه و نمايشگاه عكس 
»ك��ودكان و زلزل��ه« ب��ه مناس��بت 
نخس��تين س��الگرد زلزله كرمانشاه 

برگزار مي شود.
پويش »بد سرپرس��ت تنهاتر است« 
قصد دارد با دعوت از عكاسان سراسر 
كش��ور در فاصله سالروز وقوع زلزله تا 
روز جهاني منع خشونت عليه كودكان 

)بيس��ت و يكم تا بيست و هشتم آبان(، نمايشگاه 
و مس��ابقه عكس��ي با موضوع »كودكان و زلزله« 

برگزار كند.
ميلاد بهش��تي، دبي��ر اجرايي نمايش��گاه درباره 
اهداف برگزاري اين مسابقه گفت: در بحران هاي 
طبيع��ي و اجتماعي، كودكان ك��ه توان كمي در 
دفاع و محافظت از خود دارند، بسيار آسيب پذير و 
نيازمند توجه بيشتر هستند. در زلزله سال گذشته 
استان كرمانشاه، مردم به خصوص كودكان علاوه 
بر خسارات متعدد، از جنبه هاي مختلف روحي، 
رواني و جس��مي بسيار آس��يب ديدند. همزماني 
سالگرد زلزله كرمانشاه و روز جهاني منع خشونت 
عليه كودكان، فرصت مناسبي براي مطرح كردن 
آس��يب هايي اس��ت كه روح، روان، جسم و آينده 

كودكان را به مخاطره مي اندازد.
او با اش��اره به س��فر اصحاب رس��انه به س��ر پل 
ذه��اب همزمان با آغاز س��ال تحصيل��ي جديد، 

گف��ت: در مدت يك س��ال گذش��ته 
زلزله و پس لرزه هاي مداوم در استان 
كرمانش��اه باع��ث ت��رس و اضطراب 
كودكان آن منطقه ش��ده است و اين 
وظيفه بر دوش مسوولان، نيكوكاران 
و فعالان اجتماعي سنگيني مي كند كه 
در بحران ها و سوانح طبيعي نگاه ويژه 
و برنامه ريزي مناسبي براي كمك به 

كودكان داشته باشند.
به گفته بهش��تي اين نمايش��گاه عكس، در كنار 
مجموعه برنامه هاي ديگري كه در باغ  موزه قصر 
ته��ران به  منظ��ور تكميل س��اختمان نيمه كاره 
دبس��تاني در روستاي شنقالخالدي سرپل ذهاب 
تدارك ديده  شده، برگزار مي شود و تمامي عوايد 
آن به همين منظور اختصاص مي يابد. عكاس��ان 
علاقه مند به شركت در اين مسابقه و نمايشگاه تا 
دوازدهم آبان فرصت دارند آثار خود را به نش��اني 
childrenb97@gmail.com ارس��ال 
كنند. هر ع��كاس مي تواند ب��ا ۱۰ تك عكس در 
اين نمايشگاه شركت كند و آثار راه يافته به بخش 
مسابقه در قالب نمايشگاهي در نگارخانه باغ موزه 
قصر تهران بر روي ديوار خواهد رفت. برگزيدگان 
نيز در مراسم اختتاميه ۲۸ آبان، هم زمان با »روز 
جهاني منع خشونت عليه كودكان« طي مراسمي 

در باغ موزه قصر معرفي خواهند شد.

ك��وروش تهام��ي بازيگ��ر دهمي��ن 
قسمت از س��ريال »محكومين« شد. 
تصويرب��رداري دهمي��ن قس��مت از 
س��ريال اپيزودي��ك »محكومين ۲« 
در حالي آغاز ش��ده است كه كوروش 
تهامي ب��ه عنوان بازيگ��ر جديد اين 

سريال مقابل دوربين رفت.
محمود جعفري ديگر بازيگري است 

كه در اين س��ريال ايفاي نقش خود را همزمان با 
كوروش تهامي آغاز كرده است. موضوع محوري 
در فصل يك محكومين مجازات جايگزين زندان 

بود ام��ا در فصل دوم اي��ن مجموعه، 
نيمي از س��ريال به بحران خانواده و 

طلاق اختصاص دارد.
سيد جمال سيدحاتمي كارگردان و 
مجيد اسماعيلي پارسا و اميرمحمد 
عبدي كار ن��گارش فيلمنام��ه را بر 
عهده دارن��د. مجموع��ه تلويزيوني 
»محكومي��ن ۲« ب��ه تهيه كنندگي 
بهروز مفيد، كاري از گروه فيلم و س��ريال شبكه 
يك سيما اس��ت كه در۴۰ قسمت براي پخش از 

اين شبكه توليد مي شود. 

میراثنامه

رونمايي از نخستين دندان انسان اوليه ايراني 
»كش��ف نخس��تين دندان انس��ان 
»نئاندرت��ال« ايراني در كرمانش��اه 
مي تواند، احتمال خويش��اوندي دو 
انس��ان نئاندرتال و انسان هوشمند 
را ثابت كند ك��ه در صورت تاييد اين 
اتفاق، اي��ران پيش رو مي ش��ود.« با 
انتشار خبر كش��ف دندان متعلق به 

كودك نئاندرتال براي نخس��تين بار در پناهگاه صخره اي »باوه يوان« در استان 
كرمانشاه در ۲۹ مهر، س��امان حيدري گوران � سرپرست هيات باستان شناسي 
محوطه باس��تاني “باوه يوان “ � يكشنبه ششم آبان در نشست خبري با رونمايي 
از اين دندان متعلق به انس��ان نئاندرتالِ ايراني، آن را مهم ترين نمونه اثر علمي به 
دست آمده در اثبات كشف نشانه هايي از حضور نخستين انسان هاي نئاندرتال در 
ايران دانست.  او با بيان اينكه كشف اين دندان به صورت اتفاقي و در يك ترانشه در 
محوطه تاريخي »باوه يوآن« كرمانشاه، در عمق سه متر و ۷۰ سانتي متري زمين 
در حدود يك سال گذشته كشف شد، اظهار كرد: در يك سال گذشته براي اثبات 
نئاندرتال بودن دندان آن در ازمايشگاه هايي مانند انگليس، فرانسه، ايتاليا و آلمان 
بررسي شده اس��ت. اين باستان شناس در پاسخ به پرسشي مبني بر اينكه برچه 
اساس آزمايش هاي سن سنجي مطلقِ راديو كربن ۱۴، دندان يافت شده را متعلق 
به انسان هاي »نئاندرتال« ثابت مي كند، گفت: با گرفتن ۱۷ گيگابايت از دندان كشف 
شده، توانستيم درون اين دندان را ببينيم، باتوجه به اينكه دندان هاي انسان نئاندرتال 
مارك هايي را در خود دارد كه انسان هاي بعد از ان دوره ندارند، تعلق اين دندان به 
ان دوره تاريخي براي ما ثابت شده است. حيدري گوران تاكيد كرد: به اعتقاد من و 
ديگر باستان شناسان مطالعه و اسكن انجام شده روي مورفولوژي و ميناي دندان به 

دست آمده بطور قطع اين نظريه را اثبات كرد.

تاريخنگاري

تصويب قانون مبارزه با كشت خشخاش
هفتم آبان سال ۱۳۳۴، قانون مبارزه با كشت خشخاش 
در مجلس شوراي ملي تصويب و بدين وسيله نخستين 

قدم در مبارزه با اعتياد برداشته شد.
قبل از سال ۱۳۳۴ به دليل قانوني بودن توليد، توزيع 
و ترانزي��ت موادمخدر هر چند به ص��ورت محدود و 
تحت نظارت دولت، شمار معتادان به دليل دسترسي 
به مواد اعتيادآور رو به فزوني بود و در واقع مصوبه هاي 
آن دوران حركتي بود براي تامين منابع درآمد ملي 
تا اينكه در ۷ آبان ۱۳۳۴ با تصويب قانون منع كشت 
خشخاش و استعمال ترياك قدمي اساسي در مبارزه 
با اعتياد برداشته شد. اين حركت در نخستين گام ها به 
قدري حركت جدي به شمار مي آمد كه ايران در تبصره 
واحده »قانون الحاق دولت ايران به پروتكل تحديد و 
تنظيم كشت خشخاش و توليد و تجارت بين المللي و 
تجارت عمده مصرف ترياك« )مصوب ۱۳۳۶/۸/۱۴( 
بر اين امر تاكيد كرد كه: »الحاق ايران به اين پروتكل 
به هيچ وجه تاثيري در قانون منع كش��ت خشخاش 
مصوب هفتم آبان ماه ۱۳۳۴ نخواهد داشت.« متعاقبا 
آيين نام��ه اين قان��ون در ۱۳۳۴/۱۰/۱۹ به تصويب 
رسيد و در سال ۱۳۳۸ قانون اصلاح قانون منع كشت 
خشخاش براي رفع كاستي هاي قانون موردتصويب 
قرار گرفت كه تعريف و تعيين موادمخدر را مي توان 
ازجمله اقدامات قانونگذار در اين مقطع دانست. در اين 

مدت »اصل عدم دسترسي به موادمخدر و توسعه در 
درمان« مورد توجه بود، ولي در اين حركت، تجارت 
غيرقانوني و قاچاق ترياك از خارج به ايران به منظور 
ارضاي تقاضاي شديد معتادان به ترياك افزايش يافت 
تا جايي كه قانون گذار ناچار شد در سيزدهم اسفند 
سال ۴۷ قانون اجازه كشت محدود خشخاش و صدور 
ترياك را به تصويب برس��اند؛ قانوني كه البته بعدها 
دوباره ملغي و كشت خشخاش به  كلي در كشور ممنوع 

شد. سال ۱۳۶۷، مجمع تشخيص مصلحت نظام قانون 
مبارزه با موادمخدر را اصلاح كرد. طبق اين قانون هر 
كس بذر يا گرز خشخاش يا سرشاخه هاي گلدار يا به 
ميوه نشسته شاهدانه را نگهداري يا مخفي يا حمل 
كند به صد هزار تا س��ه ميليون ريال جريمه  نقدي و 
يك تا هفتاد ضربه شلاق محكوم خواهد شد. در مورد 
سرشاخه هاي گلدار يا به ميوه نشسته شاهدانه، قصد 

توليد موادمخدر از آنها بايد احراز شود.

كیوسك

تيراندازي  مرگبار
 در كنيسه يهوديان 

   واشنگتن پست: 
درجريان حمله مسلحانه 
به يك كنيس��ه يهوديان 
در حوالي شهر پيتزبورگ 
ايالت پنس��يلوانيا امريكا 
دس��ت كم ۱۱ نفر كشته 
ش��ده اند. طب��ق گزارش 
صفحه اول اي��ن روزنامه، 
ضارب دس��تگير شده اما 

براي مداوا در بيمارستان بستري است. دونالد ترامپ 
اين واقعه را »كشتاري شرورانه« توصيف كرد. طبق 
گزارش ها، مرد سفيدپوس��تي كه پليس هويت او را 
رابرت باوئرز معرفي كرده  ب��ا دو كلت كمري و يك 
تفنگ جنگي وارد كنيسه ش��ده و حاضران را كه در 
شلوغ ترين روز عبادت يهوديان دور هم جمع شده 
بودند را به رگبار بس��ت. باوئرز براي دس��تگاه هاي 
امنيتي امريكا از پيش شناخته ش��ده نب��ود. اما در 
شبكه هاي مجازي بارها دست به انتشار دشنام هاي 
يهودستيزانه زده بود. قتل عام در كنيسه باعث شد 
كه تمام عبادتگاه ها در سراس��ر امريكا در وضعيت 
هش��دار قرار گيرند. اين حمله پس از آن رخ مي داد 
كه ارسال مجموعه اي از بمب ها به مخالفان دونالد 
ترامپ، رييس جمهوري راست گرا و مهاجرت ستيز 
امريكا اين كشور را به تنش كشانده بود. ترامپ پيش 
از اين به نزديكي به نژادپرستان سفيدپوست نيز متهم 
شده است. هرچند بس��ياري قوانين خريد و فروش 
اسلحه در امريكا را يكي از عوامل بروز چنين حوادثي 
مي دانند، ترامپ همچون گذش��ته موضعي كاملًا 
مخالف اتخاذ كرد و گفت: »اگر آنها داخل عبادتگاه از 
نوعي محافظت برخوردار بودند، احتمالًا با موقعيت 

كاملًا متفاوتي روبرو بوديم.«
 

   نيويورك تايمز: 
اين روزنامه در صفحه اول 
خود، به تحليل ماجراي 
ارسال بسته هاي مشكوك 
حاوي بمب به دموكرات ها 
پرداخ��ت. طب��ق اي��ن 
گزارش، پس از گذش��ت 
۳ روز از ارسال بسته هاي 
پس��تي منفجره به منزل 

و مح��ل كار دموكرات ها، مظنون در ش��رايطي روز 
جمعه بازداشت شد كه همچنان در اين روز دو بسته 
پستي ديگر نيز به در منزل دموكرات ها رسيده بود. 
در اين ارتباط دونالد ترامپ، رييس جمهوري امريكا 
روز جمعه در كاخ سفيد با اعلام اين خبر تاكيد كرد: 
تمام كساني كه در اين اقدام دست داشته اند، به دست 
عدالت سپرده خواهند شد. همچنين رييس جمهوري 
امريكا از اقدام سريع نيروهاي امنيتي براي دستگيري 
اين مظنون مرتبط با بس��ته هاي مش��كوك تقدير 
كرد. دونالد ترامپ تصريح كرد: اقدامات تروريستي 
جايگاهي در امريكا ندارد. در همين حال گزارش ها 
حاكي است جف سشنز، دادستان كل امريكا به كاخ 
سفيد رفته بود تا رييس جمهوري امريكا را در جريان 
آخرين تحقيقات قرار دهد. پس از اين ديدار نيز جف 
سشنز در يك كنفرانس خبري شركت كرد. سشنز 
در اين كنفرانس خبري اعلام كرد كه فرد مذكور به 
نظر داراي گرايش هاي حزبي است. ماموران پليس 
»خودروي ون« اين فرد را در شهر پلنتشن فلوريدا 
به مركز تحقيقات انتقال داده اند. به گزارش نيويورك 
تايمز، كريستوفر وري، رييس اف بي آي روز جمعه با 
اعلام خبر دستگيري عامل ارسال بمب هاي لوله اي 
به آدرس پس��تي دموكرات هاي ش��ناخته شده، بر 
تحقيقات تكميلي پليس ف��درال روي اين پرونده 
تأكيد كرد و گفت، اين تازه آغاز ماجرا است و مقامات 
هنوز نمي دانند كه انگيزه مظنون چه بوده و آيا تمام 
بمب هاي لوله اي كه سزار سايوك ارسال كرده، كشف 

شده است. 

ميزان مشاركت مردان در انجام امور خانه 

الههباقري| 
نزديك به يك قرن از آغاز مب��ارزات زنان 
براي دستيابي به حقوق برابر در زمينه هاي 
سياسي، اجتماعي و اقتصادي مي گذرد. 
هرچند كه در اين مدت فعالان حقوق زنان دستاوردهاي 
چشمگيري داشته اند اما همچنان راهي طولاني براي از 
بين بردن كليشه هاي جنسيتي در بسياري از كشورها 
وجود دارد. در س��ال هاي بس��يار دور، زماني كه مردان 
به تنهايي عهده دار امور خارج از منزل بوده و سرپرستي و بار 
مالي خانوار بر عهده مردان بود، زنان نيز، به امور خانه داري 
و نگهداري از فرزندان مشغول بودند. پس از ورود به دوران 
مدرن و حضور گسترده زنان در اجتماع، ديگر تامين معاش 
خانوار به تنهايي بر عهده مردان نب��ود و زنان نيز در اين 
موضوع، شريك و همراه همسران خود بودند. پس از آن اما، 
با توجه به نگاه هاي كليشه اي و سنتي، همچنان بسياري 
انجام امور خانه داري را وظيفه زنان دانسته و مشاركتي در 
اين مورد ندارند. اين در حالي است كه در سال هاي اخير، 
مبارزات گسترده اي براي برابري حقوق زنان و مردان به 

ويژه در كشورهاي توسعه يافته صورت گرفته است. 
نتايج تازه ترين بررس��ي هاي صورت گرفت��ه از برابري 
جنس��يتي در اتحاديه اروپا نش��ان مي ده��د كه بطور 
متوس��ط، حدود ۷۹ درصد از زنان عهده دار امور روزمره 
منزل و خانه داري هس��تند. اين در حالي است كه حتي 
در كشورهاي توس��عه يافته اروپايي نيز، تنها حدود ۳۴ 
درصد از مردان در كارهاي خانه مشاركت دارند. در اين 
ميان، در كشورهايي مانند س��وئد، دانمارك و بريتانيا، 
ميزان مشاركت مردان در انجام امور خانه، بيش از متوسط 
اتحاديه اروپاست. بسياري از مردم بر اين باورند كه سوئد، 
بالاترين ميزان برابري حقوق زن و مرد را داشته و برابري 
جنسيتي از اولويت هاي اصلي اين كشور است. هر چند كه 
اين باور در مورد سوئد صحيح بوده و ميزان مشاركت مردان 
در كارهاي خانه در اين كشور بسيار بالاست، اما همچنان 
حدود ۷۴ درصد از زنان عهده دار امور منزل و خانه داري 
هستند. در مقابل، حدود ۵۶ درصد از مردان در كارهاي 
خانه مشاركت دارند. همانطور كه گفته شد، در دانمارك 
نيز، ميزان مش��اركت مردان در كارهاي خانه، بيشتر از 
متوسط اتحاديه اروپاس��ت اما طبق آمار منتشر شده، 
درصد قابل توجهي از زنان به تنهايي كارهاي خانه را انجام 
مي دهند. آنطور كه در اين گزارش گفته شده، در مقابل 

۸۲ درصد از زناني كه عهده دار فعاليت هاي خانه از قبيل 
آشپزي، شست و شو و امور كودكان را انجام مي دهند، تنها 
حدود ۵۵ درصد از مردم در اين امور مشاركت مي كنند. 
در بريتانيا نيز، حدود ۸۵ درصد از زنان انجام كارهاي خانه 
را برعهده دارند. اين در حالي است كه طبق آمار منتشر 
شده، كمتر از ۵۰ درصد از مردان بريتانيايي در كارهاي 
منزل نقش داش��ته و مش��اركت مي كنند. آنطور كه در 
بررسي هاي تاريخي گفته شده، مبارزات زنان بريتانيايي 
براي رسيدن به برابري، عدالت و رفع تبعيض هاي نهادينه، 
تاريخي طولاني دارد و با وجود مبارزه و كسب موفقيت هاي 
قابل توجه درعرصه هاي مختلف، نابرابري جنسيتي در 
اين كش��ور همچنان ادامه دارد. در اسپانيا نيز در مقابل 
۸۴  درصد از زناني كه كارهاي خانه را انجام مي دهند تنها 
حدود ۴۲ درصد از مردان در اين امور مش��اركت داشته 
و امور روزم��ره خانه داري را انجام مي دهند.  بررس��ي و 
مطالعه هاي آماري نشان مي دهد كه زنان فرانسوي با وجود 
اينكه در مهد قانون زندگي مي كنند اما هنوز نتوانسته اند 
همپاي مردان به حقوق اجتماعي خود دست يابند. اين 
گزارش نشان مي دهد كه در فرانسه، حدود ۸۰ درصد از 
زنان، انجام امور خانه را بر عهده دارند و تنها حدود ۳۶ درصد 
از مردان در فعاليت هاي منزل و خانه داري مشاركت دارند. 
آلمان، اتريش، ايتاليا، يونان و مجارستان، از كشورهايي 
هستند كه ميزان مش��اركت مردان در كارهاي خانه، از 

متوسط اتحاديه اروپا كمتر است. اين در حالي است كه 
تبعيض و خشونت بر مبناي جنسيت، نژاد و مذهب، از 
ممنوعيت هاي اين كش��ور بوده و مي تواند مورد پيگرد 
قانوني قرار بگيرد. با اين حال، مردان آلماني توجه چنداني 
به مشاركت در امور خانه ندارند. آنطور كه گفته شده، تنها 
حدود ۲۹ درصد از مردان اين كشور در فعاليت هاي روزمره 
منزل و خانه داري مش��اركت مي كنند كه اين ميزان در 
اتريش به ۲۸ درصد و در ايتاليا نيز به ۲۰ درصد مي رسد. با 
توجه به ميزان همكاري مردان در امور خانه داري، به نظر 
مي رسد همچنان يوناني ها به مردسالاري اساطيري خود 
پايبند هستند. در يونان باستان زنان و مردان در جامعه 
خود از نظر اجتماعي، قانوني و علمي برابري نداش��تند. 
طبق اين گزارش ني ز، در دوران معاصر اين كشور نيز، تنها 
حدود ۱۶ درصد از مردان، خود را در فعاليت هاي روزمره 
منزل و خانه داري شريك مي دانند. اين آمار در مجارستان 
به كمتر از ۱۵ درصد مي رسد.  اين آمار در حالي منتشر 
شده كه طبق تلاش  فعالان برابري جنسيت، انجام كارهاي 
خانه نيز، از مسووليت هاي مشترك ميان زنان و مردان 
است. با اين حال، در برخي از كشورهاي توسعه يافته نيز، 
نگرش هاي قديمي نسبت به توانايي و مهارت زنان وجود 
داشته و بسياري افراد بر اين باورند كه كارهاي خانه و امور 
روزمره مانند آش��پزي، نظافت و رسيدگي به فرزندان، 

كارهاي زنانه بوده و در آن مشاركتي ندارند. 

زنان در پستوي مدرنيته 

آمارنامه
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